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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Ευχές που να
πιάνουν τόπο 

Ειδικά αυτές τις μέρες, ευχές ακού-
γονται συνεχώς. Δεδομένο είναι πως
θα ήταν προτιμότερο όλες οι ευχές
να μετουσιωθούν σε πραγματικότητα.
Να καταστούν εύφορες οι λέξεις που
ακούγονται, να μη λέγονται για να
λέγονται και να μη μένουμε σε ευ-
χολόγια λόγω ημερών. Αυτό δηλαδή
που θα έπρεπε να είναι η ουσία που
διαπερνά όλα τα στρώματα εξουσίας,
γενικότερα. Διότι πέραν των πολιτι-
κών ζητημάτων, σε ευχές αναλωθή-
καμε και για θέματα όπως η οικονο-
μική κρίση. Πολλά ακούσαμε, τίποτα
δεν είδαμε και ακόμη μία χρονιά
φεύγει. Οι ευχές να πιάνουν τόπο,
λοιπόν, και για να συμβεί αυτό πρέπει
να συνοδεύονται και από έργα. Χρό-
νια πολλά και καλά Χριστούγεννα
σε όλους. 

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 4
Γεωστρατηγικές ευκαιρίες για την
Κυπριακή Δημοκρατία

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ Σελ. 8
Οι ευθύνες του Νίκου Αναστασιά-
δη για το κούρεμα

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ Σελ. 14
Ο Στ. Μαλάς εκφράζει τα όνειρα
και τις προσδοκίες του λαού μας

ΕΚΛΟΓΕΣ-ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ

ΧΡΥΣΗΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ Σελ. 9

Ο Νικόλας διατηρεί
το προβάδισμα και
τη δυναμική του 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Σελ. 15

Επιτελεία προσέγγισαν
τον Λιλλήκα
για να αποσυρθεί

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Ο ποιητής Λ. Γαλάζης συναντάει τον Άνθο Ροδίνη
Ο Λεωνίδας Γαλάζης, επιθεωρητής Φιλολογικών Μαθημάτων και ποιητής,
με αφορμή τα Χριστούγεννα μας περιδιαβαίνει στο σύμπαν του σατιρικού
ποιητή Άνθο Ροδίνη και μας δείχνει πώς η αιχμηρή του πένα στηλιτεύει κα-
ταστάσεις και ανθρώπινες συμπεριφορές, με αφορμή τα Χριστούγεννα.

ΒΙΒΛΙΟ

Η τεχνολογία σήμερα και η πραγματικότητα
Η Άννα Κουππάνου εξέδωσε πρόσφατα τη φιλοσοφική πραγματεία
της «Technologies of Being in Martin Heidegger: Nearness, Metaphor
and the Question of Education in Digital Times», και μίλησε για το βι-
βλίο της στην «Κ».

ΕΚΘΕΣΗ

Η Αφροδίτη και η σύγχρονη πρόσληψή της
Τρεις σύγχρονοι Κύπριοι εικαστικοί μίλησαν στην «Κ» για το πώς είδαν
την παραδοξότητα της θεάς και με τον δικό τους τρόπο την έφεραν πίσω
στο κύμα της Πάφου στην έκθεση «Παράδοξη Αφροδίτη – Σύγχρονο Εικα-
στικό Βλέμμα» στη Λεβέντειο Πινακοθήκη.
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Πληρώνουν μετρητά
ακόμα οι Κύπριοι
Δεύτεροι στην Ευρωζώνη

Το χρώμα του χρήματος αγαπούν οι Κύ-
πριοι, καθώς το 72% των συναλλαγών
τους γίνεται σε μετρητά. Σύμφωνα την
ΕΚΤ βρίσκονται στην πρώτη τριάδα
της Ευρωζώνης που πραγματοποιούν
το μεγαλύτερο ποσοστό των δαπανών
τους σε ρευστό. Οικονομική, σελ. 4

Γόρδιος δεσμός 
το προσφυγικό
Πιέζει τον Τσίπρα ο ΣΥΡΙΖΑ

Σε μέγα πρόβλημα εξελίσσεται για την
κυβέρνηση Τσίπρα το προσφυγικό, κα-
θώς η κατάσταση στα νησιά και κυρίως
στη Λέσβο είναι εκρηκτική. Στον «αέρα»
παραμένει η προοπτική συμφωνίας για
την επιστροφή στην Τουρκία προσφύ-
γων. Σελ. 19

Έκθεση της Κύπρου από τα emails
Εκνευρισμός στη Λευκωσία, ερωτήματα στις Βρυξέλλες και αλλού
Η υπόθεση διαρροής της ηλεκτρονικής αλλη-
λογραφίας της εισαγγελέως Ε. Λοϊζίδου με τη
Μόσχα με σκοπό την έκδοση Ρώσων που ζουν
στην Κύπρο κάνει τον γύρο του κόσμου, κα-
θώς με τα τεκταινόμενα ασχολούνται τα μεγα-
λύτερα ειδησεογραφικά δίκτυα, ενώ, σύμφω-

να με πληροφορίες της «Κ», παρακολουθείται
και από ξένες κυβερνήσεις. Στη Λευκωσία η
κινητοποίηση βρίσκεται σε υψηλό κυβερνητι-
κό επίπεδο και αξιωματούχοι της Ε.Ε. αναμέ-
νουν σχηματοποίηση πλήρους εικόνας, τουλά-
χιστον μέχρι τις εκλογές. Σελ. 3

Οι κάλπες επιβεβαίωσαν τον
διχασμό που διατρέχει την
καταλανική κοινωνία, από τις
πολιτικές ελίτ μέχρι τις οικο-
γένειες, τα καφενεία και τις
παρέες, ενώ η παραλυτική
ισορροπία δυνάμεων μεταξύ
εθνικιστών -οπαδών της
απόσχισης και ενωτικών -
υποστηρικτών της συνταγμα-
τικής τάξης διαμορφώνει
εξαιρετικά θολό τοπίο για την
επόμενη μέρα. Σελ. 20

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΥΡΟΓΙΑΝΝΗΣ 

Η χρηματοδότηση
είναι το reality
check της λύσης

Είναι θεμελιώδης
έγνοια μας η χρηματο-
δότηση της λύσης, το
μελετάμε, είμαστε σε
συνεργασία με διεθνείς

χρηματοπιστωτικούς οργανισμούς,
αλλά δεν μπορώ να πω ότι έχουμε
βρει ακόμη ικανοποιητικές απαντή-
σεις, λέει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο διαπραγματευτής Ανδρέας
Μαυρογιάννης. Τονίζει δε πως η
Τουρκία δεν μετακινήθηκε, ότι η κα-
τάσταση στα Κατεχόμενα σχετικά με
τον οικονομικό έλεγχο δεν έχει προ-
χωρήσει και πως η λογική αναβαθμι-
σμένου ρόλου, εξυπακούεται την εμ-
πλοκή του Συμβουλίου Ασφαλείας
των Ηνωμένων Εθνών. Σελ. 6 

ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 

Οκτώ προτάσεις 
για επιστροφή 
της πόλης στα Η.Ε.
Τρεις επιφανείς Αμμοχωστιανοί, οι
Θ.Β. Θεοφίλου, πρώην Μον. Αντιπρό-
σωπος της Κύπρου στην Ε.Ε., Γ. Κ.
Αρέστης, τέως δικαστής του Δικα-
στηρίου της Ε.Ε., και Δ. Χ. Χατζηχαμ-
πής, τέως Πρόεδρος του Ανωτάτου
Δικαστηρίου καταθέτουν προτάσεις-
καταλύτη για την επιστροφή της πό-
λης στα Ηνωμένα Έθνη. Σελ. 16 Κρίσης συνέχεια στην Καταλωνία

Πολιτικό θρίλερ, με επίκεντρο την ΑΟΖ, φαί-
νεται να έχει πυροδοτήσει, η ήδη εξαγγελ-
θείσα από την Άγκυρα κάθοδος στα νερά
της Κύπρου, της τουρκικής πλωτής πλατ-
φόρμας γεωτρήσεων Deep Sea Metro II. Η
ανακοίνωση του υπουργού Ενέργειας Μπεράτ

Αλμπαϊράκ ότι αρχές του 2018 προγραμμα-
τίζεται η πρώτη γεώτρηση βάσει των δεδο-
μένων που έχει συλλέξει το «Μπαρμπαρός»,
ενεργοποίησε τα αντανακλαστικά της Λευ-
κωσίας. Κι αυτό διότι η πλατφόρμα, Saipem
12000, της κοινοπραξίας ΤΟΤΑL-ENI, είναι

προγραμματισμένο να αρχίσει εργασίες στο
τεμάχιο «6» σε μία εβδομάδα, με τη γεώτρηση
να ολοκληρώνεται εντός 36 ημερών. Οι δια-
βεβαιώσεις που πήρε η Λευκωσία επίσημα
από τη Γαλλία, ότι η διαδικασία γεώτρησης
στο «6» θα συνεχιστεί απρόσκοπτα, έχουν

τη δική τους βαρύτητα. Αν, ωστόσο, «δια-
σταυρωθούν» οι γεωτρήσεις αυτονόητα προ-
καλείται πολιτική κρίση, στην οποία η Λευ-
κωσία είναι αποφασισμένη να αντιδράσει
έντονα, πρωτίστως με μέτρα έναντι της εν-
ταξιακής πορείας της Τουρκίας. Σελ. 4

Τρικυμία στο «6» εν μέσω προεκλογικής 
Ενδεχόμενη κάθοδος της τουρκικής πλατφόρμας στην ΑΟΖ ενεργοποιεί τη Λευκωσία που μελετά πολιτικά αντίμετρα 

Όσοι αυτές τις γιορτινές
μέρες θα εκδράμετε στην
Αθήνα μπορείτε να θαυμά-
σετε πάμφωτο το χριστου-
γεννιάτικο δέντρο της
πλατείας Συντάγματος , με
τις γιρλάντες σε εορταστι-
κή διαπασών, υπόμνηση
για το δικαίωμα συμμετο-
χής στη χαρά των ημερών
και στο ύπερθεν μέρισμα
ελπίδας! Στη Λευκωσία
όπου η πλατεία Ελευθε-
ρίας για άλλη μια χρονιά
παραμένει εγκλωβισμένη
στα τσίγκινα περιφράγμα-
τα ευελπιστούμε στο μέρι-
σμα των ευχών: Κι από
χρόνου στα δικά μας!      

Συμβιβασμός 
κυρίων για
τον β΄ γύρο
στο ΑΚΕΛ
Η επιστροφή Νίκου Κατσουρίδη
Με τη δημόσια στήριξή του στην υποψη-
φιότητα Μαλά, ο Νίκος Κατσουρίδης εκτι-
μάται ότι αναγνωρίζει πως η απουσία του
από το προεκλογικό παιχνίδι πλήττει το
πολιτικό του εκτόπισμα και τον απομα-
κρύνει περισσότερο από το ΑΚΕΛ. Από
την άλλη, η απάντηση του Άντρου Κυ-
πριανού στόχευσε στην ικανοποίηση Κα-
τσουρίδη, αποφεύγοντας παράλληλα να
θίξει ευαισθησίες μερίδας στελεχών που
βλέπει με επιφύλαξη την κίνηση. Η νέα
σελίδα για το κόμμα θεωρείται ότι του δίνει
την αναγκαία δυναμική που θα οδηγήσει
τον Σταύρο Μαλά στον β΄ γύρο. Σελ. 8

Και στα...
δικά μας!
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΜΑΧΗ ΤΟΥ ΤΕΡΟΥΕΛ Ρώμη, 24- Τηλεγραφή-
ματα εκ Σαιν Ζαν ντε Λουζ προς το Πρακτορείον
Στέφανι αγγέλλουν ότι τα ερυθρά στρατεύματα
υποστηριζόμενα και υπό τανκς επετίθεντο αλλε-
παλλήλως καθ’ όλην την νύκτα της χθες και υπό
το φως των προβολέων εις τα διάφορα σημεία της
εσωτερικής αμυντικής ζώνης του Τερουέλ. Οι
ηρωικοί [φρανκικοί] υπερασπισταί της πόλεως
εξακολουθούν ν’ ανθίστανται χωρίς να υποχωρούν
ουδέ κατά σπιθαμήν. Την αυγήν της σήμερον αι
καθ’ οδόν ευρισκόμεναι εφεδρείαι υπό τον στρα-
τηγόν Αράντα ενισχυθείσαι και διά πυροβολικού,
επανέλαβον την πορείαν των σπεύδουσαι το βήμα
όπως φθάσουν εγκαίρως εις βοήθειαν των υπε-
ρασπιστών του Τερουέλ. [Στη φωτογραφία, στρα-
τιώτες των Δημοκρατικών σε δρόμο του Τερουέλ
ενώ χιονίζει.]

ORNELLA PULITI SANTOLIQUIDO: Εις την
φιλόξενον αίθουσαν του Ιταλικού Ινστιτούτου
Ανωτέρων Σπουδών, εδόθη την παρελθούσαν Τρί-
την [21-ΧΙΙ-1937], ενώπιον πολυπληθεστάτου και
εκλεκτού ακροατηρίου, η προαγγελθείσα συναυλία
κλειδοκυμβάλου της κυρίας Ορνέλλας Πουλίτι
Σαντολικουΐντο […].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
24.ΧII.1937

Με αφορμή τη διαρροή
ηλεκτρονικών μηνυμάτων
της εισαγγελέως Ελένης
Λοϊζίδου και κυρίως τη δη-
μοσίευση κάποιων από αυ-
τά, ο γενικός εισαγγελέας

αρχικά (5/12/2017) και κατόπιν ο γενικός
ελεγκτής (21/12/2017) επέσεισαν επί
των κεφαλών των δημοσιογράφων, όχι
όσων έγραψαν αλλά όλων, την απειλή
της φυλάκισης. Όπως είναι ήδη γνωστό,
η δεύτερη τη τάξη της Νομικής Υπηρε-
σίας είχε αναπτύξει με τις ρωσικές αρχές
σχέση που υπερέβαινε σε οικειότητα
και ενδεχομένως και ουσιαστικά, πρω-
τόκολλα και κανόνες, σε βαθμό που μόνο
σε πρακτορικές ταινίες συναντά κανείς.
Όταν όμως δεν πρόκειται περί ταινίας,
τότε το πράγμα αλλάζει δραματικά, καθώς
κάποια λίαν εύγλωττα emails με τους
Ρώσους, επισυνάπτονταν και στον γενικό
εισαγγελέα. Από το περιεχόμενό τους
δε, είδαμε να εμπλέκονται σε αυτά κράτη
μέλη της Ε.Ε., οι ΗΠΑ και άλλες χώρες,
γεγονός που εκ των πραγμάτων φέρνει
σε δυσχερή θέση τη Λευκωσία. Χαρα-
κτηριστικό το email της (20/3/2013) στον
Αλεξάντερ Μαλιούφιν της Νομικής Υπη-
ρεσίας της Μόσχας, διά του οποίου κα-
ταγγέλλει η Λοϊζίδου την Ε.Ε. ότι θέλει
να καταστρέψει τις σχέσεις της Κύπρου
με τη Ρωσία… Υπό τας περιστάσεις,
μόνο εθελοτυφλούντες μπορούν να δια-
φωνούν με τη θέση της Επιτροπής Δη-
μοσιογραφικής Δεοντολογίας (ΕΔΔ), ότι
«των όποιων προσωπικών δεδομένων –
της Ε. Λοϊζίδου στην προκειμένη περί-
πτωση– υπερτερεί το δημόσιο συμφέ-
ρον», πόσω μάλλον να χλευάζουν την
ΕΔΔ μέσω facebook, όπως έκανε ο Οδυσ-
σέας Μιχαηλίδης. Μάλιστα, στην ανα-
κοίνωσή του της 21/12/2017, ο κ. Μι-
χαηλίδης αναφέρεται στον «Πολίτη», ο
οποίος όπως ισχυρίζεται «μετέδωσε υπο-
κλαπέντα μηνύματα ηλεκτρονικού τα-
χυδρομείου» […] «με το δήθεν δικαίωμα
να παραβιάζει τη σχετική νομοθεσία,
όταν τάχα θα κρίνει ότι αυτό εξυπηρετεί
το δημόσιο συμφέρον» (δείτε λήμμα Wi-
kiLeaks). Αν στη συγκεκριμένη περί-
πτωση ο κ. ελεγκτής, δεν αντιλαμβάνεται
ότι διακυβεύεται το δημόσιο συμφέρον,
τότε κατά την αντίληψή μας, αποκαλύπτει
ίδιον πρόβλημα. Από την άλλη ο εισαγ-
γελέας, μετά την ανάρτηση σε ρωσικό
ιστότοπο του ηλεκτρονικού ταχυδρομείου

Λοϊζίδου, διέταξε πειθαρχική έρευνα για
την υφιστάμενή του και κατόπιν ποινική
έρευνα, για τη διαρροή ενδεικτικά των
προθέσεών του. Εξ αυτού -κατά την αν-
τίληψη ημών των κοινών θνητών, προ-
κύπτει ότι ο κ. Κληρίδης έχει αποκλείσει
το ενδεχόμενο πρακτόρευσης υπέρ άλλου
κράτους ή και πλήγμα της ασφάλειας
της Κ.Δ. ή και την έκθεση διεθνώς της
Κύπρου ως κέντρου παροχής υπηρεσιών
με διάτρητη πλέον την εμπιστοσύνη
στις αρχές. Ταυτόχρονα, ενίσχυσε και
επιχειρούμενη επαλήθευση των κατη-
γοριών –που εσχάτως εντάθηκαν με αν-
ταποκρίσεις αμερικανικών κυρίως κα-
ναλιών– από ξένα ΜΜΕ κατά της Κύπρου,
ότι δηλαδή το νησί αποτελεί ρωσικό
προτεκτοράτο και καταφύγιο ολιγαρχών
που ξεπλένουν εδώ βρώμικο χρήμα.
Υπενθυμίζεται ότι αυτές οι κατηγορίες
ήταν η νάρκη που εξερράγη κάτω από
τα θεμέλια της κυπριακής οικονομίας
και προκάλεσε την κατακρήμνισή της
το 2013. Όμως το μείζον είναι ότι ο ει-
σαγγελέας, ενώ θα έπρεπε να λάβει
υπόψη τα πιο πάνω που συνιστούν νέα
νάρκη για την Κύπρο, ως ο κατεξοχήν
αρμόδιος να επιληφθεί νομικά του ζη-
τήματος, αντί να προτείνει στον Πρόεδρο
διορισμό ανεξάρτητης ερευνητικής επι-
τροπής από εγνωσμένου κύρους πρό-
σωπα ώστε να διεξαχθεί ανεξάρτητη
έρευνα –αφού κι ο ίδιος ενδεχομένως
να ελέγχεται ως επικεφαλής της Νομικής
Υπηρεσίας, το πήρε πάνω του αποφα-
σίζοντας πειθαρχική έρευνα, που θα κα-
ταλήξει στα χέρια του. Ως να έχει κάτι
να κρύψει και το χειρότερο, ως να μη
μας παρακολουθούν οι ξένοι. Αυτό μόνο
αφελείς μπορεί να το πιστεύουν, και το
λέμε μετά λόγου γνώσεως, αφού σε συ-
ζητήσεις με διπλωμάτες, το ζήτημα επι-
σκιάζει και το ενδιαφέρον τους για τις
προεδρικές εκλογές. Μετά λόγου γνώσεως
λέμε ακόμα ότι η ανησυχία έκθεσης της
Κύπρου διεθνώς αποτελεί το «κρυμμένο
τραύμα» της Λευκωσίας, η οποία κρύβει
τον εκνευρισμό της, όχι λόγω εκλογών
αλλά λόγω ακριβώς των διεθνών επιπλο-
κών που ενδεχομένως να βάλουν ξανά
τον τόπο και την οικονομία στη θέση
του παρία της Ευρώπης. Ποιοι στην τε-
λική εξυπηρετούν και ποιοι πλήττουν
το δημόσιο συμφέρον; 

Εισαγγελέας, ελεγκτής
και δημόσιο συμφέρον

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στους γενικούς. Το ότι γενικά τα πράγ-
ματα δεν πάνε καλά ούτε για τον γενικό

εισαγγελέα ούτε για τον γενικό ελεγκτή,
δεν θες και ειδικό να στο πει. Να μη γενι-
κεύουμε βεβαίως αλλά γενικώς όλοι οι
γενικοί δεν πρόκειται να γενικευτούν ού-
τε να λογικευτούν. Οπότε βράσε ρύζι κοι-
νωνία. 

2 Στα κλειστά. Τα γραφεία της ΕΔΕΚ σε
όλες τις Επαρχίες της ελεύθερης Κύ-

πρου θα παραμείνουν κλειστά λόγω των
γιορτών των Χριστουγέννων και της Πρω-
τοχρονιάς κατά τις πιο κάτω ημερομηνίες.
Και που είστε ανοιχτά τι κάνετε;

3 Στην κορδέλα. Αυτή την εποχή την με
τρέλα, έχει πιάσει μονότερμα ο Heal-

thy και από τη Δρούσια μέχρι και τα Κοκκι-
νοχώρια, όπου τη βρει την κόβει την κορ-
δέλα. Εγκαινιάζει και τα άχτιστα αρκεί να
έχουνε κορδέλα λέμε. 

4 Στις ευχές. Σύντροφοι στο ΑΚΕΛ, ήταν
ανάγκη να πιάνετε στίχους του Ρίτσου

και τους στέλνετε με τις χριστουγεννιάτι-
κες ευχές σας; Τόσα τσιτάτα έχει πει ο ποι-
ητάρης Χριστόφιας, πάλι τους καλαμαρά-
δες βρήκαμε; 

5 Στο βιβλίο. Αυτό το «διαβάστε το συμ-
βόλαιο ελπίδας και προοπτικής του

Σταύρου Μαλά» που ήρθε στο inbox, μοι-

άζει περισσότερο με το επόμενο best sel-
ler βιβλίο από (ανεξάρτητο) υποψήφιο
του ΑΚΕΛ. Σύντροφοι να κλείσουμε το
κόμμα να ανοίξουμε βιβλιοπωλείο; Μισά-
μισά τα ποσοστά. Άντε να δώσουμε και
του Νικόλα κάτι, που τα βλέπει να πέ-
φτουν.

6 Στο ίδιο. Δεν αθωώθηκαν, απαλλάχτη-
καν οι κατηγορούμενοι της Τράπεζας

Κύπρου. Δεν βρέχει, μας φτύνουν, αλλά
το αποτέλεσμα είναι ίδιο. Τα κάνατε μού-
σκεμα. Φτου να μη μας ματιάσω. 

7 Στον Γιαννάκη. Γιατί Γιαννάκη παιδί
μου Ομήρου μου γράφεις άρθρα; Για

να μη σε ξεχάσουμε; Έκανες πολλά για να
μη σε ξεχάσουμε και λίγα για να βρούμε
και κάτι να θυμόμαστε, η αλήθεια. Όπως
έγραψε και ένα διεθνές μπλοκ βάζοντας

τη φωτογραφία του με γνωστό δικηγόρο
που βρίσκεται στο στόχαστρο δημοσιο-
γραφικών ερευνών για μπουγάδες: «Mr
John Hommer». 

8 Στον Ηλία. Εφόσον μπήκε και ο Οδυσ-
σέας στην Οδύσσειας της «Ωραίας»

Ελένης και του ΚΚ, ο μόνος που μας λείπει
είναι ο Ομήρου. Κάθε σενάριο αγάπης,
έχει κι έναν επιτυχημένο συγγραφέα.

9 Στο μνημονικό. Κλέβει καρδιές ο Ανα-
στασιάδης, όχι με το λουκ (πάτωσε

στην παγκόσμια λίστα γοητευτικών ηγε-
τών) αλλά με το μνημονικό. Πάει στα χω-
ριά και τους θυμάται όλους με το όνομά
του. 39 χρόνια είχε να δει μια κυρία και
μόλις την είδε της είπε, Μαρία μου τι κά-
νεις; Τέζα η κυρία Μαρία και το ψηφαλάκι
σίγουρο. 

10 Στα Χριστούγεννα. Να ζήσετε όλοι
με υγεία και χαρά. Απευθύνομαι

στους κκ. Μπουλούτα, Βγενόπουλο (;),
Χρυστάλλα και εν διαστάσει σύζυγο, Ηλιά-
δη, Αριστοδήμου, Σάλλα και οικογένεια,
μετόχους της Uniastrom της Transylvania,
κατόχους MiGοδανειων και λοιπούς λογι-
στές και δικηγόρους αυτών. Με αγάπη
Κωστάκης.

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
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Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Η δήλωση Κατσουρίδη
και η σχέση Οδυσσέα - Κληρίδη... 

Συζητήθηκε πολύ η (μόλις) προχθεσινή δή-
λωση του Νίκου Κατσουρίδη υπέρ του Σταύ-
ρου Μαλά. Και στο ΑΚΕΛ και εκτός
αυτού... Όπως ίσως θυμάστε, έγκαιρα και έγ-
κυρα, σας είχα γράψει ότι ο Νίκος Κατσουρί-
δης είχε αρκετά πάρε-δώσε και με το ΑΚΕΛ
και με τον Σταύρο Μαλά και «φαίνεται πως
είχε πειστεί να ανακοινώσει τη στήριξή του,
αφού συζητήθηκαν όλα τα θέματα και μάλ-
λον υπήρξε συμφωνία απόψεων»...

Η επιβεβαίωση των πληροφοριών μου (της
κυρίας Γιαννούλας δηλαδή) δεν ήρθε τόσο
με τη δήλωση του Νίκου Κατσουρίδη, όσο με
τη (γραπτή) δήλωση του Άντρου Κυπριανού.
Πρόκειται για μια από... καθέδρας δήλωση
που θυμίζει και λίγο Αρχιεπίσκοπο, ειδικά
εκεί που αναφέρει ότι «το Κόμμα μας δια-
χρονικά συμπεριφερόταν θετικά και δημι-
ουργικά στα στελέχη και τα μέλη του. Έτσι
θα λειτουργήσει και τώρα»... Εν ολίγοις: έρ-
χεται η (συμφωνημένη, όπως κάποιοι υπο-
στηρίζουν) αποκατάσταση του νικητή Κα-
τσουρίδη.

Όπως αποκάλυψε ο ίδιος ο Άντρος Κυπρια-
νού το θέμα Κατσουρίδη θα συζητηθεί ξανά
(κάτι που επίσης σας είχα αποκαλύψει έγ-
καιρα) μετά τις εκλογές. Πολιτικός συντά-
κτης μόλις διάβασε τη δήλωση σχολίασε
πως «μετά τις εκλογές θα συζητηθούν πολ-
λά στο ΑΚΕΛ»... Η κυρία Γιαννούλα, η οποία
ως γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρίζονται
στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και ακόμη πε-
ρισσότερα, μου αποκάλυψε πως η δήλωση
Κατσουρίδη δεν έγινε δεκτή με χαρά από
όλους στο κόμμα... «όχι ότι είχε κάποιος αν-
τίρρηση, αντιθέτως όλοι την ήθελαν τη στή-
ριξη» μου ανέφερε για να προσθέσει: «ένα
πολύ γνωστό και σημαντικό στέλεχος του
κόμματος όμως σχολίασε όχι και με τόσο
θερμά λόγια τη δήλωση στήριξης από τον
Κατσουρίδη». Σύμφωνα πάντα με την κυρία
Γιαννούλα, το συγκεκριμένο στέλεχος χα-
ρακτήρισε τη δήλωση: «ξερή» και «άψυχη».
Το στέλεχος, μάλιστα, υποστήριξε πως «το
μόνο θετικό που βρήκε ο Κατσουρίδης να
προτάξει υπέρ του Μαλά είναι πως πρόκει-
ται για μια υποψηφιότητα την οποία τα μέλη
και στελέχη του ΑΚΕΛ προέκριναν με συν-
τριπτική πλειοψηφία!», κατέληξε. 

Η ένταση γύρω από δύο σημαντικούς θε-
σμούς, τον γενικό εισαγγελέα και τον γενικό
ελεγκτή και δημοσιεύματα, κυρίως του «Πο-
λίτη», συντηρήθηκε αρκούντως την εβδομά-

δα που μας πέρασε. Αποκορύφωμα ήταν τα
δημοσιεύματα του «Πολίτη» με τους τίτλους:
«Κληρίδης έκοβε, Οδυσσέας έραβε - Και ο
Ελεγκτής μετείχε στην παρασκηνιακή σύντα-
ξη γνωματεύσεων» της Πέμπτης και «Και πα-
πάς και τατάς ο γενικός εισαγγελέας» της
Παρασκευής.

Ως γνωστόν ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης μετά το
πρώτο δημοσίευμα υπέβαλε γραπτή καταγ-
γελία στον Αρχηγό της Αστυνομίας με ανα-
φορές σε άρθρα του Συντάγματος που προ-
νοούν φυλάκιση μέχρι πέντε έτη για όσους
χρησιμοποιούν περιεχόμενο ιδιωτικής επι-
κοινωνίας, γνωρίζοντας ότι η πληροφορία
λήφθηκε από υποκλοπή...

Πηγές μου από την Ένωση Συντακτών (ΕΣΚ)
αναφέρουν ότι το θέμα κρίθηκε ως πολύ σο-
βαρό, παρά το ότι «ακόμα δεν έχει συζητηθεί
επίσημα στο Διοικητικό Συμβούλιο, κάτι που
ενδέχεται να γίνει σύντομα αν το ζητήσουν
τα μέλη της». Σημειώνεται πως πολύ πρό-
σφατα η ΕΣΚ εξέδωσε ανακοίνωση κατά του
γενικού εισαγγελέα Κώστα Κληρίδη, ο οποί-
ος είχε κάνει αναφορά στο ίδιο θέμα και τον
«προειδοποιούσε» πως: «η ελευθεροτυπία
είναι ακρογωνιαίος λίθος του δημοκρατικού
μας πολιτεύματος, ούτε απειλείται ούτε εκ-
φοβίζεται. Αντιθέτως διαφυλάσσεται και ενι-
σχύεται από όλους τους θεσμούς σε μια ευ-
νομούμενη πολιτεία». Κατά τραγική ειρω-
νεία στην ανακοίνωση του γενικού ελεγκτή

προ ημερών καταγραφόταν η ίδια ακριβώς
φρασεολογία: «η Ελεγκτική Υπηρεσία ούτε
εκβιάζεται ούτε και εκφοβίζεται»! Εκείνο,
ωστόσο, που εξέπληξε, ειδικά τον δημοσιο-
γραφικό κόσμο είναι η δήλωση του Οδυσσέα
στο ΡΙΚ, την Παρασκευή, πως δεν θεωρεί
ασύμβατο με μια ευρωπαϊκή κοινωνία οι δη-
μοσιογράφοι να πηγαίνουν φυλακή, κάτι που
όπως είπε συνέβη στην Αγγλία για δημοσιο-
γράφους που παραβίασαν τον αντίστοιχο
εθνικό νόμο...

Γνωστός συνάδελφος που παρακολουθεί το
όλο θέμα σχολίασε προχθές ότι: «αντί να εί-
ναι ο Κληρίδης ‘δικηγόρος’ του Οδυσσέα έγι-
νε το αντίθετο» για να του απαντήσει άλλος
συνάδελφος: «θα έπρεπε να γνωρίζεις ότι η
σχέση Οδυσσέα - Κληρίδη δεν είναι
μόνο στενή αλλά «αυτοκόλλητη». Πολύ συ-
χνά ο Οδυσσέας επισκέπτεται τη Νομική
Υπηρεσία και μάλιστα από την πλαϊνή πόρτα -
ίσως για συντομία;- για τις επαφές του με
τον Κώστα Κληρίδη. Εξάλλου τον έχει επαι-
νέσει ουκ ολίγες φορές δημόσια, οπότε θα
ήταν περίεργο να μην παραμείνει συνεπής
στη σχέση και τη συνεργασία τους». 

ΚΟΥΪΖ: Σε πιο σημαντικό γραφείο του Δημο-
σίου δόθηκαν σαφέστατες και εξαντλητικά
λεπτομερείς οδηγίες στους εργαζόμενους
για την προστασία των ηλεκτρονικών τους
μηνυμάτων, ενώ έχουν απαγορεύσει και το
gmail και το Google Docs;...

Καλά Χριστούγεννα και καλή χρονιά να φτάσουμε (βλέπε σημείο 10).

20932093 ημέρες*

ΔΕΝ ΞΕΧΝΩ
* Από την ημέρα της καταστροφής της
Κύπρου, χωρίς να κατηγορηθεί κανείς. 

«Ελπίζω με τον Μαλά να έχουμε καμιά ευκαιρία να πιούμε και κάποια ουϊσκάκια...».

02-KATHI NEW_Master_cy  22/12/17  20:53  Page 2



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Τ Ο  Θ Ε Μ ΑKυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

Breguet, the innovator.
Extra-Thin Self-Winding Tourbillon 5377

The complexity of an extra-thin movement is equalled only by the elegance and slenderness of the 

watch itself. The Extra-Thin Self-Winding Tourbillon 5377, a complex yet delightfully uncluttered 

creation, is endowed with an 80-hour power reserve thanks to a patented high-energy barrel. It is 

a true testament to the daring and creative spirit of Abraham-Louis Breguet, inventor of the 

tourbillon. History is still being written...

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Η υπόθεση της διαρροής της ηλε-
κτρονικής αλληλογραφίας της ει-
σαγγελέως Ελένης Λοϊζίδου με συ-
ναδέλφους της στη Ρωσία με σκοπό
την έκδοση Ρώσων που ζουν στην
Κύπρο, κάνει τον γύρο του κόσμο
εφόσον με το ζήτημα ασχολούνται
και παρακολουθούν τα τεκταινόμενα,
τα μεγαλύτερα ειδησεογραφικά δί-
κτυα. Έχει ήδη ασχοληθεί το Asso-
ciated Press οπότε και η διάχυση
είναι δεδομένη,δημοσιεύματαόμως
έχουν κάνει το FOX News η Daily
Mail, ο Guardian κ.ο.κ, με τη σύνδεση
την ίδια ώρα που γίνεται, κι αυτή
είναι η πιο δυσμενής σε διεθνές επί-
πεδο διάσταση, να άπτεται του ότι
η Κύπρος αποτελεί πλυντήριο για
τα ρωσικά κεφάλαια και η σχέση
των δύο χωρών είναι τελικά πολυε-
πίπεδη. «Η Κύπρος και οι σύνδεσμοί
της με το Κρεμλίνο, ιδιαίτερα στον
τραπεζικό τομέα, και είχε θεωρηθεί
ως ‘κέντρο’ ξεπλύματος χρήματος,
εδώ και καιρό είναι πηγή ανησυχιών
για την Ε.Ε.», έγραψε πριν από με-
ρικές μέρες ο ‘Guardian’, μεταξύ άλ-
λων για το θέμα όχι των Ρώσων των
οποίων οι κινήσεις μέσω κυπριακών
τραπεζών ελέγχονται, αλλάτηςδιαρ-
ροή της ηλεκτρονικής αλληλογρα-
φίας της Ελένης Λοϊζίδου. Δίνεται
έτσι το στίγμα που επιβεβαιώνουν
και οι πληροφορίες της «Κ» τόσο
από τις Βρυξέλλες όσο και από κύ-
κλους του Προεδρικού στη Λευκω-
σία. Ότι δηλαδή προκύπτουν ερω-
τήματα εντός Ε.Ε. για την έκταση
της συγκεκριμένης υπόθεσης, τα
οποίασύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», διαφαίνεται πως ήδη υπάρχει
σε υψηλό κυβερνητικό επίπεδο κι-

νητοποίηση ώστε ν’ αντιμετωπι-
στούν. Ως προς το κλίμα που επι-
κρατεί, ελέω της υπόθεσης, αλλά
και του ότι τα ξένα δημοσιεύματα
κάνουν τη σύνδεση Κύπρου-Ρωσίας
και σε άλλα επίπεδα πια, αυτό χα-
ρακτηρίζεται τουλάχιστον ως «βαρύ»
προς τη Νομική Υπηρεσία. Όλα τα
παραπάνω, όπως λένε πληροφορίες

της «Κ», οδηγούν προς μια κατεύ-
θυνση, στο ότι θα λάβει χώρα αντί-
δραση με πρωτοβουλία σε υψηλό
κυβερνητικό επίπεδο και θα δοθούν
απαντήσεις στην Ε.Ε. ώστε να μην
ανακύψουν μελλοντικά κατηγορίες
ότι δεν αντιμετωπίστηκε το ζήτημα.
Κι αυτό γιατί αν δεν αντιμετωπιστεί,
όπως οι ίδιες οι πληροφορίες λένε,
ενδέχεται να το βρει συνολικά η Κύ-
προς μπροστά της τόσο σε άλλες
υποθέσεις τόσο εντός Ε.Ε., όσο και
εκτός, κάτι που συνέβη κατά το πα-
ρελθόν, τις ημέρες του κουρέματος
στις Βρυξέλλες, όπου εκεί αναδύθηκε
στην επιφάνεια η διαχείριση εκ μέ-
ρους της Κύπρου των υποθέσεων
και των χρημάτων του Μιλόσεβιτς.
Εκείνη η υπόθεση όπως λέγεται πα-
ρασκηνιακά και της οποίας η κατά-
ληξη είναι γνωστή, είχε τη σημασία
της μέσα στο γενικότερο κλίμα των
αποφάσεων που πάρθηκαν για το

κούρεμα. Έτσι θέλοντας ακριβώς
ν’ αποφύγουν επανάληψη παρόμοιου
σκηνικού (όχι αναγκαστικά στον
τομέα της οικονομίας αλλά σε άλλα
θέματα που αφορούν την Κύπρο) οι
πληροφορίες αναφέρουν πως το ζή-
τημα με τη διαρροή και τους χειρι-
σμούς του γενικού εισαγγελέα, θα
τύχει ενδελεχούς αντιμετώπισης με
συγκεκριμένες ενέργειες, εντός και
εκτός Κύπρου. Είναι δεδομένο, λένε
πηγές, «πως δεν μπορεί να περάσει
έτσι αλλά την ίδια ώρα δεν μπορεί
αυτό να γίνει προεκλογικά». 

Τα σημεία
Τρία μεταξύ άλλων, χαρακτηρι-

στικά σημεία σύμφωνα με τα όσα
έχουν δει ως τώρα το φως της δη-
μοσιότητας, άπτονται της διεθνούς
πτυχής των διαρροών. Διαφαίνεται
από τα email της Ελένης Λοϊζίδου
ότι υπήρξαν αναφορές σε Ρώσο ει-
σαγγελέα ότι η Ε.Ε. προσπαθεί να
καταστρέψει τις καλές σχέσεις Κύ-
πρου-Ρωσίας. Παράλληλα, φέρεται
να υπάρχει ενημέρωση προς Ρώσους
εισαγγελείς για τη συμμετοχή της
ίδιαςσε ευρωπαϊκή επιτροπή σχετική
με τη συνεργασία και τις σχέσεις
Ε.Ε.-Ρωσίας, καθώς η Κύπρος ανα-
λάμβανε την προεδρία της Ε.Ε. Στο
ίδιο κλίμα και η υπόθεση του Ισ-
ραηλινού υπηκόου Λεονίντ Νέβζλιν.
Ο τελευταίος είχε καταδικαστεί ερή-
μην στη Ρωσία και υπέβαλε αίτημα
να μη συλληφθεί στην Κύπρο, αν
έφτανε στη χώρα. Εζητείτο δε, και
η Ελένη Λοϊζίδου απάντησε, να δια-
πιστωθούν και το τι θα έκαναν άλλες
χώρες σχετικά με τον Λεονίντ Νέβζ-
λιν. Η τελευταία φέρεται, αφού συ-
νομίλησε με εξωτερικό, να απαντάει
στους Ρώσους για τις προθέσεις του

Βελγίου, του Ηνωμένου Βασιλείου,
της Ελβετίας, του Ισραήλ, της Γαλ-
λίας, της Γερμανίας. 

Στο περίμενε η Βουλή 
Από τη διαρροή της αλληλογρα-

φίας της Ελένης Λοϊζίδου αναδύεται
και άλλη μια πτυχή, η οποία αφορά
και τη Βουλή των Αντιπροσώπων.
Μέσα στο καλοκαίρι ο γενικός ει-
σαγγελέας Κώστας Κληρίδης με επι-
στολή του, απευθυνόμενος στην
Επιτροπή Ελέγχου, αιτιολόγησε το
γιατί δεν μπορούσε ο ίδιος να πα-
ραστεί σε ειδική συνεδρία, αναφο-
ρικά με τη μεταφορά του Παναγιώτη
Νεοκλέους στο Μέλαθρο Αγωνιστών
ΕΟΚΑ, και πως δεν είχε προσωπική
εμπλοκή. Η επιστολή έφερε ημερο-
μηνία 20 Ιουνίου 2017 και εκεί μεταξύ
άλλων ανέφερεπως, «θα ήθελα όμως
να σας πληροφορήσω ότι στον βαθμό
και έκταση κατά την οποία ζητήθηκε
και έλαβε χώρα εμπλοκή της Νομικής
Υπηρεσίας στο όλο θέμα, ως γενικός
εισαγγελέας με γραπτή μου αναφορά
εξαιρέθηκα και απείχα από οποιαν-
δήποτε ενασχόληση με το θέμα τού-
το, λόγω του ότι είχα καταθέσει ως
μάρτυρας κατηγορίας ενώπιον του
Κακουργιοδικείου στο πλαίσιο της
υπόθεσης στην οποία καταδικάστη-
κε σε φυλάκιση ο κατάδικος, ο οποίος
μεταφέρθηκε στο Μέλαθρο Αγωνι-
στών ΕΟΚΑ». Τα emails της Ελένης
Λοϊζίδου φέρεται να δείχνουν ότι ο
γενικός εισαγγελέας της Δημοκρα-
τίας ήταν ενήμερος για το τι χειρι-
σμούς έκανε η τελευταία στην υπό-
θεση, ενώ παράλληλα φέρεται ότι
συμμετείχε στη σύνταξη της γνω-
μάτευσης και καθοδηγούσε την ει-
σαγγελέα σε διάφορα συναφή θέ-
ματα. Στο ενδιάμεσο βέβαια, σύμ-

φωνα και με τα όσα δημοσίευσε ο
«Πολίτης» προκύπτει και αλληλο-
γραφία του γενικού εισαγγελέα με
την Ελένη Λοϊζίδου αλλά και τον γε-
νικό ελεγκτή Οδυσσέα Μιχαηλίδη
για τη μεταφορά του Παναγιώτη Νε-
οκλέους στο Μέλαθρο Αγωνιστών
ΕΟΚΑ. Είναι το συγκεκριμένο θέμα,
η αποκάλυψη του οποίου οδήγησε
τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη να καταγ-
γείλει τον «Πολίτη». 

Εκείνο που μένει να διαφανεί και
είναι στα χέρια της Βουλής είναι:
Πρώτο, αν τα όσα αναφέρει στην
επιστολή του ο γενικός εισαγγελέας
σε αντιδιαστολή με τα όσα αποκα-
λύπτει ο «Πολίτης» περί εμπλοκής
του στη μεταφορά του Παναγιώτη
Νεοκλέους, οδήγησαν σε λάθος συμ-
περάσματα το Σώμα στην έρευνα
την οποία έκανε, και, δεύτερο, αν
ναι, ποια μέτρα μπορεί ή πρέπει να
πάρει ως Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Αξίζει πάντως ν’ αναφερθεί ότι
ο περί της Καταθέσεως Στοιχείων
και Πληροφοριών στη Βουλή των
Αντιπροσώπων και στις Κοινοβου-
λευτικές Επιτροπές Νόμος του 1985
(21/1985) προνοεί: « Οι εν γνώσει
καταθέτοντες, ενώπιον Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής, ψευδή ή απο-
κρύπτοντες τα αληθή ή αρνούμενοι
να προσέλθουν ενώπιόν της ή να
προσαγάγουν τα ζητηθέντα έγγραφα
διαπράττουν το ποινικό αδίκημα
της περιφρόνησης της Βουλής, τι-
μωρούμενο με φυλάκιση μέχρι έξι
μηνών ή με χρηματική ποινή μέχρι
450 ή και με τις δύο ποινές». Και
αυτή η υπόθεση, σε συνδυασμό με
την εικόνα σε διεθνές επίπεδο, εξε-
τάζονται ως σύνολο «επιτακτικά»
σε κυβερνητικό επίπεδο σύμφωνα
με τις πληροφορίες της «Κ», οπότε
και αναμένεται να τύχουνχειρισμού,
εν ευθέτω χρόνω.

Εκνευρισμός στη Λευκωσία,
ερωτήματα στις Βρυξέλλες 
Πώς η υπόθεση διαρροής των email εκθέτει και συνολικά την Κύπρο

<<<<<<<

Προς αντιμετώπιση του
προβλήματος, πρέπει να
αναμένονται κομβικές
κινήσεις σε ανώτατο πο-
λιτικό επίπεδο, όχι άμε-
σα αλλά μετά τις εκλογές.

Χαρακτηριστική περίπτωση των επιπλοκών που μπορεί να αντιμετωπίσει η
Κύπρος από τα διαρρεύσαντα emails της Ελένης Λοϊζίδου που διακρίνεται στη
φωτογραφία με τον εδώ Ρώσο πρέσβη, είναι η υπόθεση του ισραηλινού υπη-
κόου Λεονίντ Νέβζλιν για την οποία έδινε πληροφορίες στη Μόσχα για το τι
πρόκειται να κάνουν σχετικά το Βέλγιο, η Γαλλία, η Γερμανία, το Ηνωμένο Βα-
σίλειο, η Ελβετία και το Ισραήλ.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Γεγονός είναι πλέον ότι η δυσκολία
που αντιμετώπιζε η Τουρκία στο
να εξασφαλίσει πλατφόρμα για
έρευνες στην ανατολική Μεσόγειο,
έχει ξεπεραστεί. Ο Υπ. Ενέργειας
της χώρας Μπεράτ Αλμπαϊράκ είχε
ανακοινώσει πως αναμένεται να
ξεκινήσουν αρχές του 2018 την
πρώτη γεώτρηση, πάνω στα δεδο-
μένα που έχει συλλέξει και παρα-
δώσει το «Μπαρμπαρός» με την
πλατφόρμα Deep Sea Metro II να
έχει ήδη αναχωρήσει από το λιμάνι
της Νορβηγίας Hoylandsbygda και
ν’ αναμένεται τέλος του μήνα στην
Τουρκία. 

Σύμφωνα με πληροφορίες το κό-
στος της πλατφόρμας άγγιξε τα 200
εκατ. ευρώ και ανήκει πλέον στην
κρατική εταιρεία πετρελαίου TPAO.
Νοουμένου τώρα ότι το «Μπαρμ-
παρός» εκινείτο ανάμεσα στη χερ-
σόνησο της Καρπασίας και της Αλε-

ξανδρέττας για μεγάλο διάστημα
συλλέγοντας στοιχεία, αλλά και του
ότι διατήρησε παράλληλα σε λεκτικό
επίπεδο όλες τις απειλές της η Τουρ-
κία με φόντο την αμφισβήτηση στο
τεμάχιο «6» της κυπριακής ΑΟΖ,
που έχει καταχωρηθεί ήδη στην
κοινοπραξία ΕΝΙ-ΤOTAL, υπάρχει
έντονη ανησυχία για το ότι ακριβώς
αυτός είναι ο προορισμός της πλατ-
φόρμας Deep Sea Metro II. Κι αυτό
την ίδια ώρα που αναμένεται στο
ίδιο τεμάχιο και η πλατφόρμα της
κοινοπραξίας ΤΟΤΑL-ENI, Saipem
12000, ενώ οι εργασίες αναμένεται
να ξεκινήσουν την τελευταία ημέρα
του χρόνου και σύμφωνα με πλη-
ροφορίες η γεώτρηση θα ολοκλη-
ρωθεί εντός 36 ημερών από την
άφιξη της πλατφόρμας. 

Σε επίπεδο ανάλυσης, γίνεται
λόγος για «αγώνα δρόμου» ως προς
το στήσιμο της πλατφόρμας στο
«6», όταν την ίδια ώρα διπλωματικές
πηγές δεν κρύβουν την ανησυχία
τους για το πώς θα διαχειριστεί η
Λευκωσία τυχόν κρίση με φόντο
τα προαναφερόμενα, όταν πληρο-

φορίες της «Κ» από αρμόδιες πηγές
τονίζουν πως είναι αμιγώς πολιτικό
το ζήτημα. «Σκοπός ήταν και είναι
να δηλώσει παρούσα η Γαλλία στην
περιοχή σε πρώτο χρόνο, στέλνον-
τας μηνύματα αποτροπής προς τις
κινήσεις της Τουρκίας» τονίστηκε
στην εφημερίδα. Γίνεται μάλιστα
παραπομπή και στα όσα έχουν ήδη
πει Αναστασιάδης-Μακρόν για το
θέμα, και τις επισκέψεις αξιωμα-
τούχων της Γαλλίας το περασμένο
διάστημα στην Κύπρο, με φόντο
της εργασίες της TOTAL στην ΑΟΖ. 

Κόμβος η Κύπρος 
Στον ίδιο άξονα επίσης, βάσει

πληροφοριών, από διπλωμάτες με
γνώσεις των κινήσεων των εται-
ρειών στην κυπριακή ΑΟΖ, τονίζουν
πως «η Κύπρος είναι ο ενεργειακός
κόμβος της ανατολικής Μεσογείου
όχι η Τουρκία», η οποία υπολογί-
ζεται μεν στο σκηνικό που διαμορ-
φώνεται αλλά με όρους αγοράς.
Παρόλο, όμως, που τα προαναφερ-
θέντα μηνύματα είναι ενθαρρυν-
τικά, δεν αποτελούν «απάντηση»
ειδικά εκ μέρους της Κυπριακής
Δημοκρατίας αν και εφόσον ανα-
κύψει κρίση στο συγκεκριμένο τε-
μάχιο, λόγω των τουρκικών κινή-
σεων καθώς η Λευκωσία δεν θέλει
να μείνει απαθής θεατής την ίδια
ώρα. Έτσι σε πρώτο επίπεδο η Λευ-
κωσία έχει ήδη απαντήσει με Na-
vtex που καλύπτει το τεμάχιο «6»,
με την Τουρκία να επανέρχεται με
δική της Navtex μέσα στην εβδο-
μάδα, η οποία καλύπτει όλη σχεδόν
τη νότια πλευρά της κυπριακής
ΑΟΖ. Παράλληλα, η Λευκωσία έχει
εκδώσει Navtex με ισχύ ως και την
1η Μαρτίου 2018 για περιοχή η
οποία καλύπτει έξι μίλια περιμε-
τρικά της γεώτρησης. 

Η «Κ» ζήτησε από διπλωμάτες
να σχολιάσουν εν γένει τα τεκται-
νόμενα όπως περιγράφονται, με
τις απαντήσεις από τη μία να κα-
θησυχάζουν και από την άλλη να
«δείχνουν» τόσο προς τον νυν Πρό-
εδρο Νίκο Αναστασιάδη και τις δι-
κές του αντιδράσεις σε πολιτικό
επίπεδο και από την άλλη, στον
επόμενο Πρόεδρο της Δημοκρατίας.
Και αυτό γιατί, ακόμη είναι ανοιχτή
η ημερομηνία έναρξης των εργα-
σιών της τουρκικής πλατφόρμας,
καθώς και η ακριβής θαλάσσια πε-
ριοχή στην οποία θα δραστηριο-
ποιηθεί, με τις εκτιμήσεις να λένε
πως οι εργασίες θα λάβουν χώρα
την ίδια περίοδο που θα έχουμε
τις προεδρικές εκλογές στην Κύπρο.
Κι αυτό, αν και μένει να φανεί, είναι
αρκετό ώστε να ενεργοποιήσει
προετοιμασία από τώρα. 
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Αγγίζει κάλπη
η τούρκικη
πλατφόρμα
στο τεμάχιο 6 
Φτάνει στην κορύφωση της προεκλογικής 
εκστρατείας, προκαλώντας πολιτικό θέμα

Τ ο μεγαλύτερο ποσοστό από
τα έξυπνα και δημιουργικά
μυαλά της χώρας μας είτε αυ-

τά ευρίσκονται στον δημόσιο τομέα
είτε στον ιδιωτικό ασχολούνται σε
υπερθετικό θα έλεγα βαθμό με ένα
θέμα, το Κυπριακό. Αυτό δημιουργεί
προβλήματα τόσο στη διαχείριση
των άλλων τομέων της κοινωνικής
και οικονομικής ζωής όσο και την
απώλεια ευκαιριών που παράγονται
είτε στο εσωτερικό είτε στην πε-
ριφέρεια της Κύπρου. Μέσα στις
επόμενες εβδομάδες αναμένεται
να ολοκληρωθεί η θεσμική διαδι-
κασία για διαμόρφωση, για πρώτη
φορά στα χρονικά της Κυπριακής
Δημοκρατίας (Κ.Δ.), της Εθνικής
Στρατηγικής Ασφάλειας. Με αφορ-
μή αυτή τη διαδικασία είχα την

ευκαιρία να συμμετάσχω πρόσφατα
σε συζητήσεις με αντικείμενο τις
ευκαιρίες που το γεωστρατηγικό
περιβάλλον της Κύπρου παράγει.
Μέσα από το άρθρο αυτό θα ανα-
φερθώ σε κάποιες ευκαιρίες που
είχα επισημάνει και παρουσιάσει.

Η πρώτη έχει να κάνει με το
Brexit και τη θετική συγκυρία στις
κυπρο-βρετανικές σχέσεις που χα-
ρακτηρίζεται από την επιθυμία της
Βρετανίας για σύσφιξη τους ιδιαί-
τερα στον τομέα της ασφάλειας
και της άμυνας. Σήμερα μας δίνεται
η δυνατότητα στο πλαίσιο των δια-
πραγματεύσεων για το καθεστώς
των Βάσεων στη μετά Brexit εποχή
να ζητήσουμε όπως η Κ.Δ. αναλάβει
τον αποτελεσματικό έλεγχο (effec-
tive control) του εδάφους των Βά-

σεων που δεν χρησιμοποιείται για
στρατιωτικούς σκοπούς δηλαδή
του 78%. Να σημειωθεί ότι με βάση
τη συμφωνία Κάμερον – Αναστα-
σιάδη είχε δοθεί στην Κ.Δ. η δυ-
νατότητα για οικονομική και εμ-
πορική ανάπτυξη των συγκεκρι-
μένων περιοχών. 

Μία δεύτερη ευκαιρία έχει να
κάνει με την ανοικοδόμηση της
ερειπωμένης Συρίας που αναμέ-
νεται να κοστίσει εκατοντάδες δι-
σεκατομμύρια δολάρια. Μέρος
από αυτά θα προέλθουν από ει-
σφορές ή και δάνεια της Ε.Ε. και
κατά συνέπεια υπάρχει η δυνα-
τότητα να διεκδικηθούν κάποια
έργα από τις κυπριακές κατασκευα-
στικές εταιρείες. 

Ως τρίτη ευκαιρία θεωρώ την

διαπλάτυνση της διώρυγας του
Σουέζ σε συνδυασμό με την υλο-
ποίηση του κινεζικού οράματος
One Belt One Zone. Εδώ να συμ-
πληρώσουμε και το γεγονός των
ταχέως αναπτυσσόμενων σχέσεών
μας με την Αίγυπτο. 

Ως τέταρτη ευκαιρία καταγράφω
την ευρωπαϊκή αμυντική πρωτο-
βουλία για τη Μόνιμη Διαρθρωμένη
Συνεργασία (PESCO). Στο πλαίσιό
της μπορούμε να αξιοποιήσουμε
το Ευρωπαϊκό Ταμείο Άμυνας για
χρηματοδότηση ερευνητικών προ-
γραμμάτων και τη παραγωγή αμυν-
τικού υλικού από κυπριακές εται-
ρείες που δραστηριοποιούνται στον
συγκεκριμένο κλάδο. 

Η πέμπτη ευκαιρία έχει να κάνει
με τη δημιουργία στην Κύπρο ερευ-

νητικών και άλλων θεσμών που να
λειτουργούν υποστηρικτικά στη
προσπάθεια διασύνδεσης της Ε.Ε.
και της ευρύτερης περιοχής της
Μεσογείου και της Μέσης Ανατο-
λής. Τέτοια μπορεί να είναι ερευ-
νητικά κέντρα για θέματα μετανά-
στευσης και ομοσπονδίας κάτι που
προτάθηκε από πρώην και νυν δι-
πλωμάτες και ακαδημαϊκούς. Επί-
σης, πολύ χρήσιμο θα ήταν ένα πε-
ριφερειακό κέντρο εκμάθησης των
γλωσσών της περιοχής όπως τα
αραβικά, τα εβραϊκά, τα περσικά
και τα τουρκικά. 

Μία έκτη ευκαιρία έχει να κάνει
με τις εν εξελίξει πετυχημένες τρι-
μερείς συνεργασίες. Ωρίμασε ο
χρόνος για σταδιακή μετεξέλιξή
τους σε περιφερειακούς θεσμούς.

Ως πρώτο βήμα για αυτή τη μετε-
ξέλιξη προτείνω τη συγκρότηση
και λειτουργία στην Κύπρο μόνιμης
γραμματείας που να οργανώνει
και υποστηρίζει τις διάφορες συ-
ναντήσεις και να παρακολουθεί
στενά την υλοποίηση των συμφω-
νηθέντων. 

Όλα τα πιο πάνω καταδεικνύουν
ότι το περιφερειακό περιβάλλον
δεν παράγει μόνο απειλές και κιν-
δύνους αλλά και ευκαιρίες που πρέ-
πει να επισημάνουμε και να αξιο-
ποιήσουμε για το καλό της χώρας
μας. Για να γίνει αυτό εφικτό χρει-
άζεται η ανάλογη επένδυση σε κα-
τάλληλο ανθρώπινο δυναμικό και
μέσα. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

Γεωστρατηγικές ευκαιρίες για την Κυπριακή Δημοκρατία
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Οι διαβεβαιώσεις που πήρε η Λευ-
κωσία ότι η διαδικασία γεώτρησης
στο «6» θα συνεχιστεί απρόσκο-
πτα, που δόθηκαν επίσημα από
γαλλικής πλευράς, έχουν τη δική
τους βαρύτητα και επ’ αυτού δεν
τίθεται ζήτημα. Αν τώρα μπει το
τρυπάνι της πλατφόρμας Deep
Sea Metro II στις 20 Ιανουαρίου
ή νωρίτερα, εκεί το τοποθετούν
οι εκτιμήσεις, το πρόβλημα θα πέ-
σει στα χέρια του Προέδρου Ανα-
στασιάδη. Αν οι εργασίες γίνουν
μετά τις εκλογές, θα επιληφθεί της
κατάστασης ο επόμενος Πρόεδρος.
Στην πρώτη περίπτωση όμως, που
μοιάζει πιο πιθανή, δεν αποκλείεται
να δούμε σκληρή γραμμή εκ μέ-
ρους του Νίκου Αναστασιάδη με
αντιδράσεις σε επίπεδο Ε.Ε. που
ν’ αφορούν, όπως λένε οι πληρο-
φορίες, την ενταξιακή πορεία της
Τουρκίας καθώς και άλλα σχετικά
ζητήματα, ως απάντηση. Χωρίς,
ωστόσο, μέχρι στιγμής να έχει
παρθεί καμία συγκεκριμένη από-
φαση, η επικέντρωση θα αφορά
το διεθνές διπλωματικό πεδίο και
συγκεκριμένα τις επιδιώξεις της
Τουρκίας στην ΕΕ. 

Ωστόσο, αν τελικά λένε πηγές,
επιλέξει τη σκληρή γραμμή αντί-
δρασης ο Πρόεδρος Αναστασιάδης,
τότε δεν αποκλείεται οι όποιες κι-
νήσεις του να έχουν επιπτώσεις
πρώτα στη δική του υποψηφιότη-
τα, βραχυπρόθεσμα δηλαδή και
μακροπρόθεσμα ακόμη και στο
Κυπριακό. Η πολιτική ανάγνωση
εκείνων των κινήσεων, σύμφωνα
με αναλυτές μπορεί να είναι υπέρ

αλλά και κατά του Προέδρου Ανα-
στασιάδη, οπότε υπάρχει ένα ρί-
σκο. Από την άλλη αν και μέχρι
τις εκλογές δεν θα υπάρξει κινη-
τικότητα στο Κυπριακό, αναμένε-
ται να καταγραφούν εξελίξεις αμέ-
σως μετά από εκείνη την περίοδο,
οπότε είναι ένας παράγοντας που
λαμβάνεται υπόψη οι αντιδράσεις
για τα πεπραγμένα στην ΑΟΖ. 

Άλλος κίνδυνος που ελλοχεύει

είναι η διασύνδεση, σε εκείνο το
χρονικό σημείο, Κυπριακού και
ενεργειακών που όπως εκτιμάται
δεν θα είναι ωφέλιμη για τη Λευ-
κωσία. Κι αυτό γιατί σε όλους τους
τόνους, έχει περάσει το μήνυμα
πως θα προχωρούσαν οι ενεργει-
ακοί σχεδιασμοί παρά τις εξελίξεις
στο Κυπριακό. Τη σύνδεση αυτή
δεν αναμένεται βέβαια να την κά-
νει ο Πρόεδρος, αρμόδιες πηγές
όμως δεν αποκλείουν να γίνει από
παράγοντες εκτός Κύπρου. 

Πονάει ευρωπαϊκά η Τουρκία
Η πρόσφατη συνάντηση Τσί-

πρα-Ερντογάν στην Αθήνα, κινή-
θηκε και στο πλαίσιο των ευρω-
τουρκικών, πέραν των διαστάσεων
του ελληνοτουρκικού διαλόγου.
Οι επιδιώξεις της Τουρκίας είναι
συγκεκριμένες, και αφορούν αφε-
νός αν και απομακρυσμένα, πρώ-
τον την ενταξιακή της πορεία και
δεύτερον, πιο ρεαλιστικά, την

αναβάθμιση της τελωνιακής ένω-
σης. Γίνονται, λοιπόν, εκτιμήσεις
στο διπλωματικό παρασκήνιο πως
και η Τουρκία έχει να χάσει αν
εξωθήσει την Κυπριακή Δημο-
κρατία σε μέτρα που θα έχουν
επιπτώσεις σε αυτούς τους δυο
παράγοντες. 

Από την άλλη, η Λευκωσία δεν
έχει όπως ήδη αναφέρθηκε άλλον
τρόπο αντίδρασης, την ώρα όμως
που η Γαλλία αναζητεί και επιτυγ-
χάνει αναβάθμιση του ρόλου της
στο διεθνές πεδίο, με το κυβερ-
νητικό κενό που υπάρχει στη Γερ-
μανία, να της δίνει το ελεύθερο
σε διπλωματικά πλαίσια. Εφόσον
το ρίσκο για κινήσεις από την
Τουρκία στην κυπριακή ΑΟΖ υπάρ-
χει και είναι παραδεχτό και από
διπλωμάτες και κυβερνητικές πη-
γές, και παράλληλα το επίπεδο
ελέγχου των εξελίξεων χαμηλό,
ίσως όπως λέγεται μια άλλη «απάν-
τηση» να ήταν το να μείνει πίσω
ημερολογιακά το χρονοδιάγραμμα
της TOTAL-ENI. Αυτό όμως είναι
απομακρυσμένο ενδεχόμενο, εφό-
σον υπάρχουν υπογεγραμμένα
συμβόλαια με ημερομηνίες που
πρέπει να τηρηθούν, και από την
άλλη δεν υπάρχει κανένας λόγος
να οπισθοχωρήσουν οι ενεργειακοί
σχεδιασμοί που ήδη έχουν φτάσει
μακριά. Συν του ότι θα είναι εν-
τελώς λανθασμένη η εικόνα της
Κύπρου ως εταίρου σε ενεργειακά
ζητήματα η οποία θα βγει προς τα
έξω, οπότε όλα αυτά απομακρύ-
νουν ακόμη περισσότερο το συγ-
κεκριμένο ενδεχόμενο. 

<<<<<<<

Σε περίπτωση που
υπάρξει τουρκική 
πρόκληση στην ΑΟΖ 
ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης πιθανόν να αντιδρά-
σει σκληρά σε επίπεδο
Ε.Ε. και δη την ενταξια-
κή πορεία της Τουρκίας.

Eπί τάπητος τα σενάρια και οι αντιδράσεις

Πλατφόρμα ναι, επίβλεψη όχι 
Ένα από τα προβλήματα που αντιμετώπιζε η Τουρκία αναφορικά με
τα όσα σχεδιάζει να πράξει στην ανατολική Μεσόγειο, πέραν της
αγοράς πλατφόρμας, ήταν και η διαχείριση αυτής. Οι τελευταίες
πληροφορίες θέλουν να εκπαιδεύονται Τούρκοι που θα φέρουν εις
πέρας τη γεώτρηση, ακόμη κι αυτό να συμβεί όμως, ανακύπτει ακό-
μη ένα θέμα. Εκείνο της επίβλεψης της γεώτρησης, εφόσον όσοι
εκπαιδευτούν για τη γεώτρηση δεν θα έχουν εμπειρία σε τέτοιες
ενέργειες. Την ίδια ώρα, απέναντι σε εκείνον που θα αναλάβει την
επίβλεψη, επίσης έχει λόγο και η Κυπριακή Δημοκρατία, εφόσον
μπορεί να προχωρήσει με νομικά μέτρα εναντίον του, περίπτωση
που θα εξαρτηθεί και από την εθνικότητά του. 

<<<<<<<

Διπλωματικές πηγές 
δεν κρύβουν την 
ανησυχία τους για 
το πώς θα διαχειριστεί 
η Λευκωσία τυχόν κρίση,
ενώ αρμόδιες πηγές 
τονίζουν πως είναι αμι-
γώς πολιτικό το ζήτημα.

Υπάρχει έντονη ανησυχία για τον προορισμό της τουρκικής πλατφόρμας Deep Sea Metro II που αναχώρησε πριν από μία εβδομάδα από τη Νορβηγία. Την ίδια
ώρα αναμένεται στο τεμάχιο «6» η πλατφόρμα της ΤΟΤΑL-ENI, με τις εργασίες να είναι προγραμματισμένες να αρχίσουν την τελευταία ημέρα του χρόνου. 
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«Εκλογικός» πυρετός και στα Κατεχόμενα
Σκάνδαλα, συνεννοήσεις, εκπλήξεις αλλά και νέες επικοινωνιακές στρατηγικές, διαμορφώνουν το σκηνικό λίγο πριν τις «εκλογές»

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ενδιαφέρουσες πολιτικές εξελίξεις απα-
σχολούν την επικαιρότητα της τουρκο-
κυπριακής κοινότητας δύο μόλις εβδο-
μάδες πριν από τις πρόωρες «βουλευτικές
εκλογές» στις οποίες στρέφουν την προ-
σοχή τους τα επιτελεία όλων των τ/κ πο-
λιτικών κομμάτων. Σκάνδαλα, νέες ζυ-
μώσεις στην τ/κ Αριστερά και Δεξιά, αλλά
και εκπλήξεις στις «προεκλογικές» ατζέν-
τες, συνοδεύουν την έντονη πολιτική κι-
νητικότητα στα Κατεχόμενα. Σύμφωνα
με τους Τ/κ αναλυτές αυτήν την περίοδο
το Κόμμα Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ) βρί-
σκεται πολύ κοντά σε μια νέα εκλογική
νίκη, ενώ η πρωτοκαθεδρία του δεν δύ-
ναται να απειληθεί από τα ποσοστά του
Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού Κόμματος
(ΡΤΚ). Στο μέτωπο της τ/κ Αριστεράς εν-
τυπωσιακή πορεία καταγράφει το Κόμμα
Κοινοτικής Δημοκρατίας (ΚΚΔ), το οποίο
πριν από δύο χρόνια ανέδειξε τον Μου-
σταφά Ακιντζί στην ηγεσία της τ/κ κοι-
νότητας. Παράλληλα, αγωνία φαίνεται
να επικρατεί στα επιτελεία των υπολοίπων
τ/κ πολιτικών κομμάτων. Τις εξελίξεις
στην τ/κ κοινότητα παρακολουθούν με
έντονο ενδιαφέρον το «Προεδρικό» και
η Άγκυρα. Ο Μουσταφά Ακιντζί αναμένει
και ευελπιστεί ότι μετά τις «εκλογές» θα
αναδειχθεί ένα πιο συνεργάσιμο και ανοι-
χτό σε πολιτικό διάλογο «κυβερνητικό»
σχήμα. Η Άγκυρα από τη μεριά της ανα-
μένει σιωπηλά τις εξελίξεις εστιάζοντας
πάντα στη δική της λίστα προτεραιοτήτων. 

Ευνοϊκή συγκυρία για τ/κ Δεξιά
Όλες οι πρόσφατες δημοσκοπήσεις

δείχνουν ότι το ΚΕΕ έχει εξασφαλίσει
την πρώτη θέση στην κατάταξη των τ/κ
πολιτικών κομμάτων. Η ηγετική δύναμη
της τ/κ Δεξιάς έχει καταφέρει να ανοίξει
την ψαλίδα που χωρίζει το ίδιο με το ΡΤΚ
λόγω μιας σειράς καθοριστικών παρα-
γόντων. Πρώτο, το ΚΕΕ έχει καταφέρει
να προσελκύσει εκ νέου το ενδιαφέρον
μερίδων της τ/κ κοινότητας οι οποίες

παραδοσιακά διατηρούσαν αποστάσεις
ασφαλείας από την ομοσπονδιακή λύση.
Δεύτερο, υψηλόβαθμα στελέχη της τ/κ
Δεξιάς έχουν επιστρέψει στο ΚΕΕ και δί-
νουν σήμερα τη δική τους προσωπική
μάχη για την αύξηση των ποσοστών του
κόμματος. Χαρακτηριστική είναι η πε-

ρίπτωση του Ερσίν Τατάρ, ο οποίος, έχον-
τας ξεπεράσει την ψυχρότητα στις σχέσεις
του με το ΚΕΕ, καταβάλλει σήμερα τιτάνια
προσπάθεια για την προώθηση των θέ-
σεων του κόμματος στη δική του «εκλο-
γική» περιφέρεια. Τρίτο, το τελευταίο
διάστημα το ΚΕΕ επωφελείται στο έπα-
κρον από το προβλήματα που αντιμετω-
πίζουν τα μικρότερα κόμματα του κεν-
τρώου και δεξιού χώρου. Η κρίση στο
Δημοκρατικό Κόμμα φέρνει πολύτιμους
ψήφους στο ΚΕΕ, ενώ το ίδιο ισχύει και
στην περίπτωση του Κόμματος του Λαού,
του τέως διαπραγματευτή της τ/κ κοι-
νότητας Κουντρέτ Όζερσαϊ του οποίου
οι αδυναμίες διευκολύνουν το έργο της
ηγεσίας του ΚΕΕ. Τέλος, χρησιμοποιώντας

όλες τις δυνατότητες του «κρατικού» μη-
χανισμού το ΚΕΕ σπεύδει να ενισχύσει
τα δεσμά του με όλες τις μερίδες της τ/κ
κοινότητας. Έτσι, λίγο πριν από τις «εκλο-
γές» η κυβέρνηση «μοιράζει» οικονομικά
προνόμια και ενισχύσεις, γη για αγροτικές
καλλιέργειες και θέσεις στον «κρατικό»
μηχανισμό. Οι εν λόγω παρασκηνιακές
συναλλαγές με τους ψηφοφόρους ανε-
βάζουν όπως είναι αναμενόμενο τα πο-
σοστά του ΚΕΕ. 

H περιουσία Οζγκιουργκιούν
Μπορεί οι προαναφερόμενοι παρά-

γοντες να αναπτερώνουν τις ελπίδες της
ηγεσίας του ΚΕΕ για μια νίκη, ωστόσο,
λίγες ημέρες πριν από τις πρόωρες «βου-
λευτικές εκλογές», εξελίξεις φέρνουν σε
πολύ δύσκολη θέση τον ηγέτη του κινή-
ματος Χουσεΐν Οζγκιουργκιούν και τους
συνεργάτες του. Ως γνωστόν ο τελευταίος
βρίσκεται σε διάσταση με τη σύζυγο του,
η οποία έχει ξεκινήσει τη διαδικασία έκ-
δοσης διαζυγίου και επιλέγει να μην επι-
στρέψει στην Κύπρο καθώς θεωρεί ότι
η ζωή της κινδυνεύει λόγω των απειλών
του συζύγου της. Στο πλαίσιο αυτής της
οικογενειακής αντιπαράθεσης, ο τ/κ Τύ-
πος βασιζόμενος στα έγγραφα τα οποία
κατατίθενται στο «δικαστήριο» στο πλαί-
σιο της δικαστικής διαμάχης για το δια-
ζύγιο, δημοσιεύει πληροφορίες που τον
φέρνουν σε δύσκολη θέση. Ενδεικτικά
αποκαλύπτεται ότι ο Οζγκιουργκιούν
διαθέτει μεγάλες καταθέσεις σε τουρκικό
τραπεζικό λογαριασμό τις οποίες δεν
είναι σε θέση να αιτιολογήσει. Η αντι-
πολίτευση από τη μεριά της επιχειρεί να
επωφεληθεί από τη συγκυρία επικρίνον-
τας σε καθημερινή βάση τις αδυναμίες
του Οζγκιουργκιούν, οπότε την προηγού-
μενη εβδομάδα ο ηγέτης του ΡΤΚ, Τουφάν
Έρχιουμαν, ζήτησε από τον Οζγκιουργ-
κιούν να δώσει πειστικές επεξηγήσεις
σχετικά με τις νέες αποκαλύψεις, διαφο-
ρετικά θα πρέπει να παραιτηθεί από τα
καθήκοντά του και να αποσυρθεί από
την «εκλογική» κούρσα. 

Ο Μουσταφά Ακιντζί αναμένει και ευελπιστεί ότι μετά τις «εκλογές» θα αναδειχθεί ένα
πιο συνεργάσιμο και ανοιχτό σε πολιτικό διάλογο «κυβερνητικό» σχήμα.

Το ΚΚΔ και οι ελπίδες
των μικρότερων 

Στο στρατόπεδο της τ/κ Αριστεράς, το ΡΤΚ
ελπίζει ότι οι αδυναμίες του ΚΕΕ και η προ-
σέλκυση των αναποφάσιστων «ψηφοφό-
ρων» οι οποίοι προβληματίζονται για το
μέλλον της κοινότητάς τους θα είναι αρκε-
τές για να αυξήσουν τα ποσοστά του μεγα-
λύτερου κόμματος της τ/κ Αριστεράς. Με
αυτόν τον τρόπο, ο Έρχιουμαν πιστεύει ότι
το κόμμα του θα είναι τελικά σε θέση να
μειώσει τη διαφορά ποσοστών με το ΚΕΕ.
Στο στρατόπεδο του ΚΚΔ το γενικό κλίμα
είναι πολύ καλύτερο και πιο ελπιδοφόρο
σε σχέση με την προβληματική εικόνα που
εκπέμπει το ΡΤΚ. Μέσα σε σχετικά σύντο-
μο χρονικό διάστημα το ΚΚΔ έχει καταφέ-
ρει να εντάξει στη λίστα των υποψηφίων
«βουλευτών» του ονόματα από ένα ευρύ
πολιτικό φάσμα. Επωφελούμενος από το
κύμα ανανέωσης και τόνωσης ο ηγέτης του
ΚΚΔ, Τζεμάλ Όζγιγιτ, προβάλλει την άπο-
ψη ότι το κόμμα του είναι ο μοναδικός αυ-
θεντικός εκπρόσωπος της τ/κ σοσιαλδη-
μοκρατίας σε αυτές τις «εκλογές».  Κλίμα
συγκρατημένης αισιοδοξίας επικρατεί και
στα επιτελεία του ΚΛ, ΔΚ και του Κόμματος
της Αναγέννησης, το οποίο υποστηρίζουν
κυρίως οι έποικοι. Στην περίπτωση των
δύο πρώτων κομμάτων, το τελευταίο διά-
στημα έχουν προκύψει κάποια σημαντικά
προβλήματα, τα οποία σχετίζονται κυρίως
με την επιστροφή των αναποφάσιστων ή
των προβληματισμένων «ψηφοφόρων»
στα κόμματα του τ/κ πολιτικού κατεστημέ-
νου. Παρόλα αυτά, οι Όζερσαϊ και Ντεν-
κτάς, με βάση τα τελευταία δεδομένα,
ευελπιστούν ότι τα κόμματά τους θα απο-
τελέσουν τους ρυθμιστές του τ/κ πολιτι-
κού συστήματος στη νέα «βουλή». Την ίδια
ελπίδα έχει και ο Ερχάν Αρίκλι, ο αρχηγός
του Κόμματος της Αναγέννησης, η είσοδος
του οποίου στη νέα «βουλή» δεν είναι δε-
δομένη αυτήν τη στιγμή. 

<<<<<<<

Λίγο πριν τις «εκλογές», μοι-
ράζουν οικονομικά προνόμια
και ενισχύσεις, γη για αγροτι-
κές καλλιέργειες και θέσεις
στον «κρατικό» μηχανισμό.

05 - ΠΟΛΙΤΙΚΗ.QXP_Master_cy  22/12/17  18:17  Page 5



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Kυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Είναι θεμελιώδης έγνοια μας η χρη-
ματοδότηση της λύσης, το μελετάμε,
είμαστε σε συνεργασία με διεθνείς
χρηματοπιστωτικούς οργανισμούς,
αλλά δεν μπορώ να πω ότι έχουμε
βρει ακόμη ικανοποιητικές απαν-
τήσεις, λέει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο διαπραγματευτής Ανδρέας
Μαυρογιάννης. Τονίζει δε πως η
Τουρκία δεν μετακινήθηκε, ότι η
κατάσταση στα Κατεχόμενα σχε-
τικά με τον οικονομικό έλεγχο δεν
έχει προχωρήσει και πως η λογική
αναβαθμισμένου ρόλου, εξυπα-
κούεται την εμπλοκή του ΣΑ. 

–Είναι κοινό «μυστικό» ότι ανα-
μένονται εξελίξεις στο Κυπριακό,
μετά τις εκλογές, οπότε τι πε-
ριεχόμενο έχει η λεγόμενη πε-
ρίοδος περισυλλογής; 

–Εγώ την αποκαλώ περίοδο επι-
βληθείσας περισυλλογής, εφόσον
η δική μας πλευρά δεν την αναζή-
τησε. Δεν νομίζουμε ότι υπηρετεί
πραγματικά κάποιο στόχο. Αποκα-
λείται έτσι απλώς κατ’ ευφημισμόν,
ενώπιον της αδυναμίας να γίνει
κάτι άλλο. Τη βιώνουμε, ωστόσο,
σε πραγματιστικούς όρους. Πρέπει
να υπενθυμίσω ότι εμείς –και ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας ήταν
απόλυτα σαφής επ’ αυτού– ήδη
από το βράδυ της αποτυχίας του
Κραν-Μοντάνα, προσπαθούμε να
βρούμε τα νήματα που θα επιτρέ-
ψουν την συνέχιση της προσπά-
θειας. Η άλλη πλευρά είναι που
πρέπει να πειστεί. Πρέπει, επίσης,
να συμφωνήσουμε τη διαδικασία.
Ποια θα είναι μεθοδολογία και ούτω
καθεξής.
–Αυτό δεν θα έπρεπε ήδη να
ήταν ξεκάθαρο; 

–Ίσως, αλλά ας μη ξεχνάμε πως
με το πέρας του Κραν-Μοντάνα εί-
χαμε την Τουρκία να λέει πως είναι
το τέλος της διαδικασίας, πως θέ-
λουν «Σχέδιο Β΄» και με χίλια βά-
σανα καταφέραμε και στο ψήφισμα
του Συμβουλίου Ασφαλείας τον
Ιούλιο και στην έκθεση του γ.γ.
τον Σεπτέμβριο, λίγο πολύ να συγ-
κρατήσουμε τα πράγματα και να
γίνεται λόγος για συνέχιση της
αποστολής καλών υπηρεσιών, για
ισχύ των παραμέτρων των Η.Ε. και
ότι τα σημεία Γκουτιέρες θα μπο-
ρούσαν –ως η πεποίθηση και του
γ.γ. και τη μοιραζόμαστε υπό όρους
βεβαίως– αν συμφωνηθούν να δώ-
σουν μια ουσιαστική ώθηση στην
διαπραγμάτευση. Όμως η κατά-
σταση που διαμορφώθηκε δεν ήταν
απλώς μια τεχνική διακοπή, ήταν
ουσιαστικά οιονεί αδιέξοδο. Γύρω
από αυτά περιστρεφόμαστε. Είχαμε

επίσης πρόσφατα από μέρους του
ΟΗΕ και τη στρατηγική αναθεώ-
ρηση της ειρηνευτικής δύναμης
στην Κύπρο.
–Με ευθύνη της Τουρκίας. 

–Η τουρκική πλευρά ήρθε και
τράβηξε το χαλί κάτω από τα πόδια
της διαδικασίας, διότι η βασική
συνεννόηση και η υπόθεση εργα-
σίας όλης της διαπραγματευτικής
προσπάθειας εδώ και 40 χρόνια,
ήταν ο θεμελιώδης συμβιβασμός
του μετασχηματισμού της Κύπρου
σε ΔΔΟ για να επιτευχθεί η επα-
νένωση του τόπου, ο σεβασμός
στα ανθρώπινα δικαιώματα όλων
των Κυπρίων, η αποκατάσταση
των εκτοπισμένων, η αποχώρηση
των στρατευμάτων, η κατάργηση
εγγυήσεων και επεμβατικών λεγό-
μενων δικαιωμάτων. Πώς μπορούν
τώρα να μας λένε κάποιοι πως η
λύση δεν θα σέβεται τις διαστάσεις
στις οποίες η πλευρά μας αναμένει
να ικανοποιηθεί; Πώς γίνεται; Όλοι
πάντα θεωρούσαμε πως στα κεφά-

λαια διακυβέρνησης και άλλες εσω-
τερικές πτυχές, η δική μας πλευρά
είχε πιο πολύ να δώσει, αναμένον-
τας να πάρει στα υπόλοιπα. Κα-

τάργηση των εγγυήσεων, αποχώ-
ρηση στρατευμάτων κτλ. Αλλιώς
δεν μπορεί να υπάρξει λύση.
–Πάνω σε αυτή τη βάση, ποια

είναι η συζήτηση; Εφόσον δεν
μπορούμε να βρούμε κοινά ση-
μεία. 

–Είναι όντως από τις σταθερές
του Κυπριακού. Οφείλουν να με-
τακινηθούν στα ζητήματα αυτά.
Είναι εκ των ων ουκ άνευ.
–Είναι ρεαλιστικό αυτό; 

–Τίποτα δεν είναι εύκολο. Μην
ξεχνάμε όμως πως για πρώτη φορά
καταφέραμε να καθίσουμε στο ίδιο
τραπέζι με την Τουρκία και να τα
συζητήσαμε. Δεν έχει γίνει ποτέ
στο παρελθόν. Επίσης για πρώτη
φορά έχουμε έναν γ.γ. των Η.Ε.
που όχι μόνο προσπαθεί να αντι-
μετωπίζει τα ζητήματα αλλά και
καταγράφει ότι δεν νοείται τον 21ο
αιώνα να υπάρχουν εγγυήσεις και
επεμβατικά δικαιώματα σε μια χώρα
όπως η Κύπρος. Δεν είναι σημαν-
τικό; Δεν θα πρέπει να χτίσουμε
πάνω σ’ αυτό; 
–Που σημαίνει και πάλι, μετα-
κίνηση της άλλης πλευράς. 

–Φυσιολογικά. Αυτό είναι το ζη-
τούμενο στην διαπραγμάτευση.
Δυστυχώς κάποιοι όμως ισχυρί-
ζονται πως η Τουρκία μετακινήθηκε
και δεν αδράξαμε την ευκαιρία και
ότι περίπου αυτά που δέχθηκε ήταν
μια χαρά. Νομίζω που είναι σχεδόν
ανάξιο σχολιασμού. Μα είναι δυ-
νατό να εισηγείται κανείς σοβαρά
πως θα έπρεπε να δεχτούμε πολύ
λιγότερα από τα όρια ασφαλείας
μας, λιγότερα ακόμη και από αυτά
που πρότεινε ο γενικός γραμματέας
του ΟΗΕ, αν μη τι άλλο; 

Aποφασισμένος ο Πρόεδρος
–Ποια είναι η άποψή σας για
συμμετοχή των μονίμων μελών
του Σ.Α.; 

–Εμείς πάντα την επιδιώκουμε,
όπως και του Συμβουλίου Ασφα-
λείας ως του κατ’ εξοχήν οργάνου
για την ειρήνη και ασφάλεια. Στο
Κραν-Μοντάνα, ο γ.γ. ξεκάθαρα
και δίχως ενδοιασμούς συνάρτησε
την κατάργηση των εγγυήσεων
και των επεμβατικών δικαιωμάτων,
αποκλειστικά με τη δημιουργία

ισχυρών μηχανισμών εφαρμογής,
παρακολούθησης και επίβλεψης
της λύσης. Υπογράμμισε, μάλιστα,
πως αυτοί πρέπει να είναι υπό τον
ΟΗΕ, με συγκεκριμένο ρόλο τόσο
για τον ίδιο όσο και για το Συμβού-
λιο Ασφαλείας. Η λογική αναβαθ-
μισμένου ρόλου δεν εξυπακούεται
την εμπλοκή του; 
–Και πάλι εκεί θέλουμε πράσινο
φως από την Τουρκία… 

–Η συμφωνία στην πράξη απαι-
τεί τη συγκατάθεση όλων. 
–Που δεν φαίνεται. 

–Ναι, αλλά μην ξεχνάμε πως η
τουρκική πλευρά σε ανύποπτο χρό-
νο, για άλλους βέβαια λόγους, ήθελε
περισσότερη εμπλοκή εξωγενών
παραγόντων. Έκτιζαν στην επιδι-
αιτησία. Χωρεί, ωστόσο, ειδική
προσπάθεια από τον γ.γ., διότι οι
εξωτερικές διαστάσεις εμπλέκουν
και άλλους. Είναι η Κυπριακή Δη-
μοκρατία, είναι οι δύο ηγέτες στην
Κύπρο, είναι οι εγγυήτριες δυνάμεις,
είναι το Συμβούλιο Ασφαλείας και
ο ίδιος ο γ.γ. ως θεσμοί πλέον, είναι
η Ε.Ε… 
–Τα εσωτερικά του Κυπριακού,
είναι κλειστά; 

–Σίγουρα όχι. Ο γ.γ. το γνωρίζει
καλά και το αναγνωρίζει. Σε όλες
τις επαφές του στο Κραν-Μοντάνα
και έκτοτε, επαναλαμβάνει πόσο
πολύπλοκα είναι πλείστα ζητήματα,
και πως όχι μόνο δεν δικαιούται
αλλά ούτε μπορεί να τα συζητήσει
στη λεπτομέρειά τους. Εξήγησε,
επίσης, πως η λογική του ήταν πως
αν καταφέρουμε να έχουμε αυτό
το πακέτο των έξι σημείων, σίγουρα
δεν είναι η λύση του Κυπριακού,
αλλά θα δοθεί μια σημαντική ώθη-
ση που μπορεί μάλλον να οδηγήσει
την προσπάθεια σε μη αναστρέψιμο
σημείο, χωρίς να υποβαθμίζει την
εναπομένουσες διαφορές. 
–Τελικά λύνεται το Κυπριακό; 

–Είναι κοινότοπο να απαντήσω
πως κανένα θέμα δεν λύνεται μέχρι
να λυθεί. Είναι αποδεδειγμένα δύ-
σκολο. Τόσες προσπάθειες τόσων
χρόνων πήγαν χαμένες. Για εμάς
είναι όμως συνεχής πάλη ενάντια
στα τετελεσμένα και στη δύναμη
μα και στην αδράνεια και την επα-
νάπαυση. Θεωρώ πως δεν μπορού-
με να εγκαταλείψουμε την προ-
σπάθεια ακόμα και αν φαντάζει
σαν το «Περιμένοντας τον Γκοντό»
του Μπέκετ. Δεν ξέρω αν είμαι
απαισιόδοξος ή αισιόδοξος. Ξέρω
πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
είναι αποφασισμένος. 
–Πρέπει να είναι Πρόεδρος ο
Αναστασιάδης για να συνεχιστεί
η προσπάθεια; 

–Δεν είναι σε μένα να το πω. Εί-
μαι εκτός προεκλογικού. 

Ο ΑΝΔΡΈΑΣ ΜΑΥΡΟΓΙAΝΝΗΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

Η χρηματοδότηση είναι
το reality check της λύσης

Ηθικά δεν μπορείς να φορτώσεις σε έναν κόσμο, που υπέφερε τόσα χρόνια, ένα κόστος που να υποθηκεύει την ύπαρξή του

Η φράση, «κρατήσαμε τη Λαϊκή στον αναπνευστήρα» ήταν επινόηση του κ. Μ. Σαρρή, ο οποίος δήλωσε πως όταν ανέ-
λαβε τη Λαϊκή, ήταν ήδη σε πολύ κακή κατάσταση και κρατήθηκε στον αναπνευστήρα ώστε να κερδηθεί χρόνος μέχρι
να προσφύγει η Κύπρος στον Μηχανισμό Στήριξης.

Θεωρώ πως δεν μπορού-
με να εγκαταλείψουμε
την προσπάθεια ακόμα
και αν φαντάζει σαν το
«Περιμένοντας τον Γκον-
τό» του Μπέκετ.

–Γιατί δεν έχουμε μιλήσει, όποια
και να είναι η εικόνα των δια-
πραγματεύσεων για τα οικονο-
μικά, και το κόστος της λύσης. 

–Μιλάμε και μας απασχολεί και
πολύ μάλιστα. Είναι μια από τις βα-
σικές παραμέτρους της εξίσωσης.
Οι δύο ηγέτες ανέθεσαν σε διεθνείς
οργανισμούς, την Παγκόσμια Τρά-
πεζα, το ΔΝΤ κ.ά. να ασχοληθούν
με τη χρηματοδότηση της λύσης,
έχουν γίνει πολλά και με την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης και με την Ε.Ε. Είναι
κάτι βλέπουμε επισταμένα, δεν υπάρ-
χει όμως κατάληξη. Η χρηματοδό-
τηση είναι το litmus test, είναι το
reality check της λύσης. 
–Έχετε τάξη μεγέθους εσείς; 

–Δεν έχω ακριβή τάξη μεγέθους.
Η οικονομική διάσταση έχει πολλές
πτυχές. Η πρώτη είναι η χρηματο-
δότηση των δομών της νέας κατά-
στασης πραγμάτων. Η δεύτερη, ίσως
η προεξάρχουσα, είναι οι αναγκαίες
αποζημιώσεις στο περιουσιακό. Το
δικαίωμα στην περιουσία έχει ανα-
γνωρισθεί και συμφωνηθεί. Επιδιώ-

κουμε πρωτίστως επανάκτηση και
επανεγκατάσταση στις κατοικίες
και όπου αλλού είναι εφικτή. Η απο-
ζημίωση, ωστόσο, ως μια από τις
εναλλακτικές θεραπείες, μοιραία θα
χρησιμοποιηθεί εκτεταμένα, λόγω
μη πραγματιστικά αναστρέψιμων
δεδομένων επί του εδάφους, ανα-
πτύξεων, βελτιώσεων, χρήσεων που
θα χαρακτηρίζονταν κοινωφελείς
κ.ά. Η αποζημίωση, ως είδος δίκαιης
ικανοποίησης, συνεπάγεται ως εκ
τούτου μεγάλο κόστος. Μιλάμε για
δεκάδες δισεκατομμύρια και δεν
είναι σωστό, ούτε και μπορώ να μπω
σε λεπτομέρειες. Σίγουρα όμως πρέ-
πει να συνειδητοποιήσουμε πως δεν
υπάρχει από μηχανής θεός που θα
έρθει να αναλάβει όλο αυτό το κόστος.
Η υπόθεση εργασίας περί εξωτερικής
χρηματοδότησης συναντά πολύ γρή-
γορα τα όριά της και δεν επαρκεί.
Αναζητούμε να βρούμε τρόπους, να
προτιμηθούν άλλες θεραπείες αντί
της αποζημίωσης, να εξευρεθούν
εναλλακτικές μέθοδοι χρηματοδό-
τησης. Δεν νοείται υποθήκευση του
μέλλοντος του τόπου και των αν-

θρώπων του, μέσα από αλόγιστη αύ-
ξηση του δημόσιου χρέους. 
–Σε ερώτησή μου προς τον Πρό-
εδρο Αναστασιάδη για το θέμα
και αν μπορούμε να πούμε πιθα-
νώς τη λέξη μνημόνιο, η απάν-
τηση ήταν όχι. 

–Δεν μπορούμε να την πούμε και
δεν μπορούμε να τα φορτώνουμε
στους πολίτες και δη στους παθόντες.
Μην ξεχνάτε πως έχουμε ένα δη-
μόσιο χρέος της τάξεως του 100%,
δεν μπορεί αυτό να γίνει 300%. Θα
καταστρέψουμε τις προοπτικές του
αύριο. 
–Ναι, αλλά ο δανεισμός σε αυτή
την περίπτωση, μοιάζει αναπό-
φευκτος. 

–Το ζήτημα είναι πολύπλοκο. Η
έξωθεν χρηματοδότηση που εμφα-
νίζεται ως πανάκεια φαίνεται πε-
ριορισμένη ακόμα και όταν γίνεται
λόγος για δανεισμό, με όλους τους
άλλους καταναγκασμούς. Υπάρχουν
κάποιες ιδέες υπό μελέτη για ανά-
μειξη του ιδιωτικού τομέα και άλλες
σχετικές, ωστόσο, καμιά από αυτές
από μόνη της δεν λύνει το πρόβλημα.

Απαιτείται πιθανότατα ένα μίγμα
και συνέργεια πολλών εργαλείων.
Ελπίζουμε πως η διάσταση αυτή δεν
θα σταθεί στον δρόμο της λύσης,
αλλά είναι πολύ σοβαρό ζήτημα που
πρέπει να ρυθμισθεί. Προσθέτω πως
υπάρχει επίσης το κόστος της ανοι-
κοδόμησης, των υποδομών, της δη-
μιουργίας και λειτουργίας των ομο-
σπονδιακών δομών κ.λπ., που ίσως
να είναι όμως κάπως ευκολότερο
να χρηματοδοτηθούν. Υπάρχουν
φυσικά και οι ανάγκες της οικονομίας
την πρώτη μέρα. Συγκεκριμένες
ανάγκες. Είναι ζητήματα που μας
απασχολούν, η χρηματοδότηση της
λύσης είναι θεμελιώδης έγνοια μας.
Το μελετάμε, είμαστε σε συνεργασία
με διεθνείς χρηματοπιστωτικούς
οργανισμούς, αλλά δεν μπορώ να
πω πως έχουμε βρει ακόμη ικανο-
ποιητικές απαντήσεις. 
–Στο τέλος της ημέρας πάντως
θα πρέπει να έχει ένα ίσον, ώστε
ο τελευταίος πολίτης να καταλάβει
πως η λύση θα κοστίσει τόσο. 

–Βεβαίως. 
–Και μπορεί αυτό το ποσό, όσο

και να είναι, να φανεί αποτρεπτικό
στο τέλος. 

–Αν δεν τα καταφέρουμε, ναι.
Αλλά και ηθικά δεν μπορείς ξαφνικά
φορτώσεις σε έναν κόσμο, όπως τον
δικό μας, που υπέφερε τόσα χρόνια,
ένα κόστος που να υποθηκεύει την
ύπαρξή του, ούτε να το μετακυλήσεις
στις επόμενες γενιές. Είναι απαρά-
καμπτο μέρος για την εξεύρεση λύ-
σης και αναπόσπαστο τμήμα της,
αλλά δεν έχει βρεθεί ακόμη η χρυσή
τομή. 
–Αυτό θα πηγαίνει παράλληλα
με τις όποιες διαπραγματεύσεις; 

–Βεβαίως. 
–Θα επανεκκινήσει και αυτό;

–Σίγουρα θα πρέπει να συνεχί-
σουμε, πόσο μάλιστα αφού η ανά-
μειξη των χρηματοπιστωτικών ορ-
γανισμών έγινε με κοινή απόφαση
των ηγετών και είναι μέρος της δια-
δικασίας. Οι διεθνείς χρηματοπι-
στωτικοί οργανισμοί είχαν παρουσία
στο Μον Πελερέν, στη Γενεύη και
στο Κραν-Μοντάνα. Είναι μέρος
του ευρύτερου πλαισίου διαπραγ-
μάτευσης. 

Μιλάμε για δεκάδες δισ. και δεν μπορώ να μπω σε λεπτομέρειες

Με τον σημερινό
σχηματισμό, το μόνο
που προχωράει (στα Κα-
τεχόμενα) είναι η εξάρτη-
ση από την Τουρκία.

–Έχει γίνει πρόοδος στα Κατεχόμενα
σχετικά με την οικονομία; 
–Δεν βλέπω να προχωρούν δυ-
στυχώς. Για ένα διάστημα, με άλ-
λους σχηματισμούς εξουσίας, εί-
χαν γίνει κάποια πράγματα. Με
τον σημερινό σχηματισμό, το μό-
νο που προχωρά είναι η εξάρτηση
από την Τουρκία. Είναι μάλιστα
ένας από τους λόγους που ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας εμφανί-
ζεται με αυστηρότητα στα θέματα
αυτά, δεν δέχονται έλεγχο, δεν
κάνουν κάτι για να βελτιώσουν τις
δομές τους, δεν δείχνουν να τους
απασχολεί η ανάγκη οικονομικού
εξορθολογισμού. Έχουμε σοβα-

ρό ζήτημα. 
–Αυτά όλα δεν νομίζετε πως είναι
αποθαρρυντικά για τον κόσμο; 
–Βεβαίως είναι. Το Κυπριακό δη-
μοσκοπικά πέφτει γιατί ο κόσμος
δύσκολα πιστεύει πλέον και νοι-
ώθει πως πολλές φορές επιστρέ-
ψαμε από τη βρύση «άποτοι».
Απαιτούνται απτά δείγματα γρα-
φής. Η προετοιμασία και η ετοι-
μότητα, είναι έκφραση βούλησης.
Από τη στιγμή που το παρόν πλέγ-
μα στα Κατεχόμενα τίποτα δεν κά-
νει προς αυτή την κατεύθυνση, τι
άλλο μπορεί να σημαίνει από το
ότι είτε δεν θέλουν και/ή δεν
μπορούν; Κρίμα. 

Δεν δέχονται έλεγχο στα Κατεχόμενα
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το Κόμμα της Πατρίδας δεν απα-
σχολούσε σχεδόν ποτέ την επι-
καιρότητα πριν από το αποτυχη-
μένο πραξικόπημα στην Τουρκία,
εφόσον εθεωρείτο ένα περιθωρια-
κό εθνικιστικό κίνημα το οποίο
εκπροσωπούσε μερίδα των κεμα-
λιστών και των απόστρατων αξιω-
ματικών.Στις σπάνιες περιπτώσεις
κάλυψης των θέσεωντου κόμματος
από τον Τύπο, προτάσσονταν ότι
η ανάγκη αλλά και η υποχρέωση
που έχει η Άγκυρα για τη ριζική
αναθεώρηση της τουρκικής εξω-
τερικής πολιτικής, είναι επιτακτική.
Ο ιδρυτής και πρόεδρος του κόμ-
ματος ο οποίος εισήλθε στην πο-
λιτική μέσα από τις τάξεις του
τουρκικού μαοϊστικού κινήματος,
αλλά και το Κόμμα της Πατρίδας
θεωρεί ότι στον 21ο αιώνα, με
βάση τα εθνικά συμφέροντα της
Τουρκίας, η Άγκυρα δεν είχε άλλη
επιλογή παρά να συνάψει συμμα-
χία με τον άξονα Ρωσίας-Ιράν-
Κίνας και των συμμάχων τους.

Το ενδιαφέρον της τουρκικής
κοινωνίας για το Κόμμα της Πα-
τρίδας και την προαναφερόμενη
θέση κορυφώθηκε εντυπωσιακά
αμέσως μετά το αποτυχημένο

στρατιωτικό πραξικόπημα της
15ης Ιουλίου 2016. Σήμερα, οι πο-
λιτικοί αντίπαλοι του Ερντογάν
και του τουρκικού κυβερνώντος
κόμματος έχουν φτάσει στο ση-
μείο να ισχυρίζονται ότι πίσω από
το πραξικόπημα κρύβονται το
Κόμμα της Πατρίδας και ομάδα
πρώην στελεχών του τουρκικού
στρατού που στοχεύουν στην
απομάκρυνση της Τουρκίας από
το δυτικό μπλοκ και προσεγγίζουν
με προβληματισμό το «φλερτ»
της Τουρκίας με τη Ρωσία και το
Ιράν. Προβληματισμός που εν-
τείνεται από το γεγονός ότι η Άγ-
κυρα, εκτός από τη Μόσχα και
την Τεχεράνη, στρέφει πλέον το
βλέμμα και στο Πεκίνο.

Τα συμφέροντα ενώνουν 
Οι σχέσεις της Τουρκίας-Κίνας

γνωρίζουν εντυπωσιακή άνθηση
κατά τα τελευταία χρόνια σε διά-
φορα πεδία, με τη συνεργασία
στο πεδίο της οικονομίας ν’ απο-
τελεί την κινητήρια δύναμη. Κι-
νέζικες τράπεζες και εταιρίες επεν-
δύουν στην εκτέλεση δημοσίων
έργων στην Τουρκία, ενώ Κινέζοι
επενδυτές δεν κρύβουν το ενδια-
φέρον τους για τις νέες ευκαιρίες
που παρέχει η αναπτυσσόμενη,

παρά τις δυσκολίες, αγορά και οι-
κονομία της Τουρκίας. Οι εξελίξεις
της τελευταίας περιόδου στις κι-
νεζοτουρκικές σχέσεις μιλούν από
μόνες τους. Μόλις πριν από λίγες
ημέρες, ο πρόξενος της Κίνας στην
Κωνσταντινούπολη, Qian Bo, ανα-
κοίνωσε τη λειτουργία υποκατα-
στήματος της Bank of China στην
οικονομική πρωτεύουσα της Τουρ-
κίας. Η εν λόγω εξέλιξη φυσικά
σχετίζεται με τις συχνές επισκέ-
ψεις κινεζικών κυβερνητικών αν-
τιπροσωπειών στην Άγκυρα, αλλά
και Τούρκων αξιωματούχων στο
Πεκίνο όπου βολιδοσκοπούνται
οι νέες ευκαιρίες για συνεργασία.
Ενδεικτικά, η αστυνομία της Κων-
σταντινούπολης ξεκινά συνεργα-
σία με την αστυνομία της Σαγκάης
τη στιγμή που οι δήμοι των δύο
πόλεων αδελφοποιούνται. Στο πε-
δίο της οικονομικής συνεργασίας
εστιάζουν επίσης στον τουρισμό.
Ο αριθμός των 155.000 Κινέζων
τουριστών που επισκέφθηκαν το
προηγούμενο έτος την Τουρκία
δεν ικανοποιεί την τουρκική κυ-

βέρνηση, η οποία στοχεύει με δια-
φημιστικές εκστρατείες στην αύ-
ξηση του αριθμού εντός του 2018.
Την ίδια στιγμή οι κινεζικές επεν-
δύσεις στην Τουρκία αυξάνονται
σταδιακά, καθώς μέσα σε σύντομο
χρονικό διάστημα, η κινεζική τρά-
πεζα ICBC παρείχε δάνεια στην
τουρκική Vakifbank και EXIM
Bank, η εταιρία ZTE αγόρασε με-
τοχές της τουρκικής εταιρίας NE-
TAS Telekomunikasyon, η Power
China δημιούργησε εγκαταστάσεις
και γραφεία στην ανατολική όχθη
της Κωνσταντινούπολης και η
εταιρία COSCO Shipping αγόρασε
την τουρκική επιχείρηση Kumport
Liman. Η σύσφιξη των οικονομι-
κών σχέσεων Τουρκίας-Κίνας ήρθε
σε μια περίοδο που ο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν σε συνάντηση με τον
Κινέζο ομόλογό του βολιδοσκό-
πησε τις προθέσεις του Πεκίνου
σχετικά με την προοπτική της εμ-
βάθυνσης της στρατηγικής συ-
νεργασίας των δύο χωρών με βάση
κυρίως τα κοινά οικονομικά συμ-
φέροντα. Την ίδια περίοδο, οι αν-

τιπρόεδροι της κινεζικής κυβέρ-
νησης, οι Wang Yang και Liu Yan-
dong επισκέφθηκαν την Τουρκία,
ενώ ο αντιπρόεδρος της τουρκικής
κυβέρνησης σε δική του επίσκεψη
στο Πεκίνο, συνάντησε μεταξύ
άλλων τον γενικό διευθυντή της
Τραπέζας Industrial and Com-
mercial Bank of China Limited.
Ο Μεχμέτ Σιμσέκ πρότεινε στην
κινεζική τράπεζα να στρέψει την
προσοχή της στα μεγάλα σχέδια
της Άγκυρας στα πεδία της ενέρ-
γειας και των υποδομών. Στο πε-
ριθώριο των εν λόγω συναντήσεων
των κυβερνητικών εκπροσώπων
των δύο χωρών και της εντατικο-
ποίησης των δραστηριοτήτων του
κινεζικού κεφαλαίου στην τουρ-
κική αγορά, Τουρκία και Κίνα απο-
δίδουν ιδιαίτερη σημασία και στην
πολιτισμική διπλωματία. Πλέον,
Τούρκοι και Κινέζοι δημοσιογρά-
φοι και φοιτητές επισκέπτονται
τις δύο χώρες, ενώ την ίδια στιγμή
το ενδιαφέρον για την κινέζικη
γλώσσα και κουλτούρα στην Τουρ-
κία αυξάνεται.

Εμβαθύνει
δεσμούς 
με την Κίνα 
η Τουρκία 
Το κακό κλίμα με τη Δύση δημιουργεί 
γέφυρες με την Aπω Ανατολή

Αλλάζει
στρατόπεδο;
Έτσι προκύπτει το ερώτημα του αν η Τουρκία
ετοιμάζεται να αλλάξει ολοκληρωτικά γραμ-
μή και σελίδα στην εξωτερική πολιτική.
Απαντώντας, Τούρκοι αναλυτές τηρούν
επιφυλακτική στάση. Από τηδική τους σκο-
πιά, δύο είναι τα σημαντικά σημεία τα οποία
ξεχωρίζουν στις κινεζοτουρκικές σχέσεις.
Πρώτον, τα προβλήματα που αντιμετωπίζει
ο τουρκόφωνος πληθυσμός των Ουιγούρων
της Κίνας. Η κυβέρνηση Ερντογάν, η οποία
στο εσωτερικό συνάπτει συμμαχία με τους
Γκρίζους Λύκους, δεν μπορεί να γυρίσει
την πλάτη της σε έναν πληθυσμό, με τον
οποίο η σύγχρονη Τουρκία διατηρεί πολι-
τισμικούς και εθνοτικούςδεσμούς.Δεύτερον,
η τελική απομάκρυνση της Τουρκίας από
το δυτικό μπλοκ δεν μπορεί να θεωρηθεί
δεδομένη, καθώς οι εκπρόσωποι της τουρ-
κικής κυβέρνησης αποκλείουν κατηγορη-
ματικά το εν λόγω ενδεχόμενο. «Η Τουρκία
ήταν πάντα στο πλευρό των ΗΠΑ. Η Κίνα
κατανοεί αυτήν την πραγματικότητα. Υπό
αυτές τις συνθήκες (η Κίνα) δεν μπορεί να
εμπιστευθεί πλήρως την Άγκυρα», τονίζει
ο Τούρκος καθηγητής του Πανεπιστημίου
της Σαγκάης Τουγρούλ Κεσκίν. Σύμφωνα
με τον Κεσκίν, παρά το γεγονός ότι σήμερα
δεν μπορούμε να κάνουμε λόγο για την έν-
ταξη της Τουρκίας στο μπλοκ της Ρωσίας,
του Ιράν και της Κίνας, εντούτοις υπάρχουν
κοινά συμφέροντα. Στο ίδιο μήκος κύματος
και ο έμπειρος Τούρκος αναλυτής Ρουσέν
Τσακίρ τονίζει ότι εξαιτίας των μεγάλων
προβλημάτων στις σχέσεις Τουρκίας-Δύσης,
το επόμενο διάστημα η Άγκυρα είναι υπο-
χρεωμένη να δρομολογήσει νέες πρωτο-
βουλίες, οι οποίες θα «στεναχωρήσουν»
τους εκπρόσωπους των δυτικών κυβερνή-
σεων. Μπορεί σήμερα να μην τίθεται ζήτημα
εξόδου της Τουρκίας από το ΝΑΤΟ ή διακοπή
της ενταξιακής πορείας την στην Ε.Ε., ωστό-
σο στο μέλλον τίποτα δεν είναι σίγουρο.
Εάν συνεχιστούν οι αναταράξεις στις σχέσεις
Τουρκίας-Δύσης το σίγουρο είναι ότι θα ξε-
κινήσει στην Τουρκία δημόσια διαβούλευση
για μια σειρά ζητημάτων που θεωρούνταν
μέχρι σήμερα «ταμπού». Η εμβάθυνση της
στρατηγικής συνεργασίας της Τουρκίας με
την Κίνα και με άλλες χώρες που βρίσκονται
στο στόχαστρο της Ουάσιγκτον είναι ένα
από τα πεδία που θα απασχολήσει την τουρ-
κική κοινή γνώμη στο άμεσο μέλλον.

Μόλις πριν από λίγες ημέρες, ο πρόξενος της Κίνας στην Κωνσταντινούπολη, Qian Bo, ανακοίνωσε τη λειτουργία
υποκαταστήματος της Bank of China στην οικονομική πρωτεύουσα της Τουρκίας.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Είμαστε πολιτικά όντα και όταν
είσαι στην πολιτική δεν υπάρχουν
περιθώρια να νιώθεις πικρία και
απογοήτευση, πρέπει να είσαι έτοι-
μος να τα περιμένεις όλα» έλεγε
πριν από περίπου ένα μήνα σε συ-
νέντευξή του ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άν-
τρος Κυπριανού, όταν καλούσε τον
Νίκο Κατσουρίδη να θυμηθεί την
ιστορική και κομματική του πορεία
και να κινητοποιηθεί υπέρ της υπο-
ψηφιότητας Σταύρου Μαλά. Η τότε
δήλωση του Άντρου Κυπριανού
δεν είχε όμως αποδέκτη μόνο τον
Νίκο Κατσουρίδη. Αφορούσε τόσο
τον ίδιο τον γενικό γραμματέα όσο
και σειρά στελεχών που έβλεπαν
ως κόκκινο πανί την όποια επανα-
φορά αυτού του κεφαλαίου. Ήταν,
ωστόσο, προφητική για την εξέλιξη
των πραγμάτων εντός του κόμματος
καταδεικνύοντας πως τα πάντα ρει
και ουδέν μένει στην πολιτική. Με-

τά από ένα οργιώδες παρασκήνιο
συνομιλιών συζητήσεων και δια-
βουλεύσεων, ο Νίκος Κατσουρίδης
προχώρησε τελικά δημόσια, στη
στήριξη του Σταύρου Μαλά και με
αυτό θεωρείται δεδομένη και η
αποκατάστασή του μετά τις εκλο-
γές. Μία συμφωνία που έτυχε των
υπερβάσεων και των συμβιβασμών
και των δύο μερών, αφήνοντας και
τους δύο κερδισμένους. Πόσο μπο-
ρεί να βοηθήσει η εμπλοκή Κα-
τσουρίδη στον προεκλογικό τη δε-
δομένη στιγμή που γίνεται αλλά
και στην επούλωση των πληγών
στο κόμμα, είναι ένα ζήτημα ανοι-
κτό, που αναμένεται να διαφανεί
το βράδυ των εκλογών. 

Τα δύο τραύματα 
Ο κομματικός μηχανισμός του

ΑΚΕΛ βρίσκεται εδώ και καιρό σε
πλήρη εγρήγορση, με στόχο τη συ-
σπείρωση του κόμματος αλλά και
την επιστροφή των δεκάδων χι-
λιάδων χαμένων ψηφοφόρων του
2016. Κατά τις συναντήσεις των

στελεχών με τη βάση του κόμματος,
εκτός από τη δυσφορία για πολι-
τικούς χειρισμούς της ηγεσίας, δια-
φάνηκε πως δύο ήταν οι κύριες
πληγές του κόμματος που εμπόδι-
ζαν την επιστροφή ΑΚΕΛικών ψη-
φοφόρων. Η άσχημη πορεία της
Ομόνοιας και το κεφάλαιο Νίκου
Κατσουρίδη. Και αν το πρώτο ζή-
τημα δύσκολα μπορεί να τύχει επί-
λυσης, το δεύτερο μπορούσε να
επανεξεταστεί. Αρκετά μέλη του
κόμματος, άλλωστε, αναρωτιόν-
τουσαν για ποιο λόγο ο Νίκος Κα-
τσουρίδης δεν παίρνει ευθέως θέση
για τις προεδρικές εκλογές, ενώ
μία συμπαγής ομάδα εξέφραζε την
άποψη πως ένα βαρύ όπλο του κόμ-
ματος με το όνομα Νίκος Κατσου-
ρίδης έμενε εκτός δράσης στην
πιο κρίσιμη για το κόμμα εκλογική
μάχη. 

Αυτό, σε συνδυασμό με τα δη-
μοσκοπικά ευρήματα που δείχνουν
τον Σταύρο Μαλά να ενισχύεται
μεν αλλά να μην αποκτά εκείνο το
ασφαλές προβάδισμα, ανάγκασαν
την ηγεσία και συγκεκριμένα τον
Άντρο Κυπριανού να επανεξετάσει
το θέμα. Ο Άντρος Κυπριανού δεν
ήθελε με τίποτα να βιώσει την πι-
κρία και απογοήτευση που βίωσε
τη νύχτα των βουλευτικών εκλογών,
όταν παρακολουθούσε τα ποσοστά
του κόμματος να καταρρέουν. Ένα
σενάριο αποκλεισμού από τον β΄
γύρο θέτει άλλωστε ζήτημα επι-
βίωσης του κόμματος και παράλ-
ληλα κλείνει άδοξα την πολιτική
πορεία του ίδιου του αρχηγού της
Αριστεράς, καθώς πολλοί είναι έτοι-
μοι να τον αμφισβητήσουν από
την ίδια νύχτα των εκλογών. Ο Νί-
κος Κατσουρίδη, επίσης, δεν ήθελε
να μείνει εκτός της προεκλογικής
εκστρατείας αλλά ούτε να κλείσει
με αυτό τον τρόπο τον πολιτικό
του κύκλο. Γνωρίζει, άλλωστε, πως
σε ένα ενδεχόμενο ήττας, ιδιαίτερα
οριακής, πολλοί θα του καταλογί-
σουν ευθύνες, θεωρώντας ότι λι-
ποτάκτησε στην πιο κρίσιμη μάχη.
Όπως λένε στο πολιτικό παρασκή-
νιο, ο ίδιος, ικανός να ερμηνεύει
σωστά τις δημοσκοπήσεις, φαίνεται
να ανάγνωσε πως η τάση είναι υπέρ
του Σταύρου Μαλά, με τον υποψή-
φιο της Αριστεράς να χρειάζεται
ένα «σπρώξιμο» για τον β΄ γύρο.
Η εμπλοκή του συνεπώς θα έδινε
την ανάγνωση πως τον καθοριστικό
ρόλο έπαιξε ο ίδιος σε μία ενδεχό-
μενη νίκη. 

8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Kυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

Συμβιβασμός
κυρίων 
με στόχο 
τον β΄ γύρο
Το παρασκήνιο που οδήγησε στην 
επαναφορά του Κατσουρίδη στο παιχνίδι

Τ ο τελευταίο χρονικό διάστημα
καταβάλλεται συστηματική
προσπάθεια από τον Νίκο

Αναστασιάδη και τους συνεργάτες
του να αποποιηθούν τις ευθύνες
που έχουν για το κούρεμα των κα-
ταθέσεων την επίμαχη περίοδο
του Μαρτίου του 2013. Την ίδια
στιγμή αποφεύγουν να αναφερθούν
σε συγκεκριμένα γεγονότα: 1. Η
Βουλή δεν είχε κανένα δικαίωμα
να συζητήσει και να ψηφίσει οποι-
αδήποτε νομοθεσία για κούρεμα
εάν δεν υπήρχε το συγκεκριμένο
νομοσχέδιο από την πλευρά της
κυβέρνησης. 2. Ο Νίκος Αναστα-
σιάδης και οι συνεργάτες του γνώ-
ριζαν πολύ καλά ότι οι καταθέσεις
κάτω των 100.000 ήταν προστα-
τευμένες με απόφαση της κυπρια-
κής Βουλής στη βάση εναρμόνισης
με συγκεκριμένη ευρωπαϊκή Οδη-
γία. 3. Κατά την επίμαχη έκτακτη
συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου
αμέσως μετά την επιστροφή του

Προέδρου από το Eurogroup, η
ΕΔΕΚ είχε καταθέσει συγκεκριμένη
πρόταση: αντί για κούρεμα να υπάρ-
ξει δανεισμός του συγκεκριμένου
ποσού από τους καταθέτες έναντι
δεκαετούς κρατικού ομολόγου την
οποία ο Νίκος Αναστασιάδης απέρ-
ριψε. 4. Ποτέ δεν εξηγήθηκε για
ποιο λόγο οι ζημίες και τα προβλή-
ματα της υπό κατάρρευση Λαϊκής
Τράπεζας μεταφέρθηκαν στην Τρά-
πεζα Κύπρου προκαλώντας τις συ-
νεπακόλουθες επιπτώσεις που όλοι
γνωρίζουμε. Σε ποια άλλη περίπτω-
ση όταν καταρρέει μια ιδιωτική
εταιρεία μεταφέρονται οι οποιεσ-
δήποτε ζημιές ή προβλήματά της
σε άλλη ομοειδή ιδιωτική εταιρεία;
5. Δεν δόθηκε καμία αξιόπιστη μέ-
χρι στιγμής απάντηση για τους λό-
γους που παραχωρήθηκαν τα υπο-
καταστήματα των κυπριακών τρα-
πεζών στην Ελλάδα, ακόμα και των
τραπεζικών ιδρυμάτων που δεν εί-
χαν προβλήματα, με αποτέλεσμα

να συσσωρευτούν πρόσθετα οικο-
νομικά βάρη στον κύπριο φορολο-
γούμενο πολίτη. 6. Ενώ στο νομο-
σχέδιο που ετοίμασε η κυπριακή
κυβέρνηση για να κατατεθεί στη
Βουλή στις 16 Μαρτίου 2013 ανα-
φέρεται σε επιβολή τέλους επί των
καταθέσεων με βάση τις πρόνοιες
του οποίου τα έσοδα τα οποία θα
προέλθουν θα ανέρχονται στα 5,8
δισ. ευρώ, το κούρεμα που έγινε
ήταν τελικά 9,4 δισ. επειδή υιοθε-
τήθηκε το ακραίο σενάριο της PIM-
CO που θεωρούσε αφερέγγυους το
σύνολο των εγγυητών. Κανείς μέχρι
σήμερα δεν μας έχει εξηγήσει γιατί
οι εγγυητές δεν έχουν αποδεσμευτεί
από τις εγγυήσεις στα δάνεια τα
οποία είχαν στη Λαϊκή και στην
Τράπεζα Κύπρου.

Σε ό,τι αφορά τις ευθύνες του
Νίκου Αναστασιάδη, αυτές κατα-
δεικνύονται μέσα από τα πιο κάτω
στοιχεία που αποτελούν επίσημες
δηλώσεις οργάνων της Ε.Ε.: Στις 4

Μαρτίου 2013 έγινε σχετική δή-
λωση από το Eurogroup με την
οποία επιβεβαιώνεται ότι υπήρχε
συμφωνία ανάμεσα στην κυπριακή
κυβέρνηση και το Eurogroup για
το πώς θα έπρεπε να λυθούν τα
προβλήματα της οικονομικής κρί-
σης και την ίδια στιγμή αποδεχόταν
τη διαδικασία να υπάρξει ένας έλεγ-
χος για το ξέπλυμα χρήματος από
τα κυπριακά τραπεζικά ιδρύματα.
Αυτό επιβεβαιώνει ότι ήδη από τις
4 Μαρτίου υπήρχε η καταρχήν συμ-
φωνία για το κούρεμα των κατα-
θέσεων. Γι’ αυτό και δεν είναι τυχαίο
που από τις 4 Μαρτίου και έπειτα
γίνονταν συστηματικά και συνεχώς
δημόσιες τοποθετήσεις τόσο από
τον Νίκο Αναστασιάδη όσο και από
τον τότε υπουργό Οικονομικών και
κυβερνητικό εκπρόσωπο ότι δεν
πρόκειται να υπάρξει κούρεμα κα-
ταθέσεων. Στις 20 Μαρτίου του
2013 η ανακοίνωση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής επιβεβαιώνει ότι

από την πλευρά της είχε γίνει ξε-
κάθαρο πριν από τη ψήφιση στην
Κυπριακή Βουλή ότι μία εναλλα-
κτική λύση θα έπρεπε να γίνει απο-
δεκτή από τη στιγμή που θα συγ-
κεντρωνόταν το ποσό για την ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών,
χωρίς να γίνει κούρεμα των κατα-
θέσεων κάτω από τις 100.000. Δυ-
στυχώς, σύμφωνα με την ανακοί-
νωση, οι κυπριακές αρχές αρνή-
θηκαν να συζητήσουν τέτοιο εναλ-
λακτικό σενάριο. Τον Σεπτέμβρη
του 2015 σε επιστολή της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής τονίζεται ξεκά-
θαρα πως η συγκεκριμένη απόφαση
για το κούρεμα ήταν απόφαση που
λήφθηκε από τις εθνικές αρχές της
Κύπρου, δηλαδή την κυβέρνηση
και το κοινοβούλιο. Αυτό επιβεβαι-
ώνεται και από αντίστοιχη ανα-
κοίνωση- επιστολή της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας που δημοσι-
εύθηκε επίσης τον Σεπτέμβριο του
2015.

Κατανοούμε πως το 2013 η οι-
κονομική κατάσταση στην Κύπρο
ήταν τραγική και πως τα προβλή-
ματα ήταν τεράστια. Όμως σε καμία
περίπτωση ο Νίκος Αναστασιάδης
και οι συνεργάτες του δεν θέλησαν
να συζητήσουν το θέμα με την πο-
λιτική ηγεσία. Την ίδια στιγμή δεν
φρόντισαν να προετοιμαστούν κα-
τάλληλα για να βρεθεί υπό τις πε-
ριστάσεις η καταλληλότερη δυνατή
λύση που αφενός θα κατοχύρωνε
τα θέματα της ανακεφαλαιοποίησης
των τραπεζών και αφετέρου οι πο-
λίτες δεν θα πλήττονταν από το
ισοπεδωτικό κούρεμα που έγινε.
Αυτή είναι η πραγματική αλήθεια
όσο και αν ο Νίκος Αναστασιάδης
και οι συνεργάτες του προσπαθούν
να παραποιήσουν τα γεγονότα και
να συγκαλύψουν όσα έγιναν, οι ευ-
θύνες τους είναι τεράστιες.

Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος είναι πρόεδρος
της ΕΔΕΚ.

Οι ευθύνες του Νίκου Αναστασιάδη για το κούρεμα
ΑΡΘΡΟ / Του ΜΑΡΙΝΟΥ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΥ

Κάπως έτσι, την περασμένη εβδο-
μάδα ο Νίκος Κατσουρίδης επε-
δίωξε συνάντηση με τον Άντρο
Κυπριανού, με στόχο να βρεθεί
εκείνη η φόρμουλα που θα ικανο-
ποιεί και τα δύο μέρη, έστω κι αν
αυτό απαιτεί συμβιβασμούς και
υποχωρήσεις. Όπως επισημαίνεται,
γι’ αυτή τη συνάντηση έντονη εμ-
πλοκή είχε και ο Σταύρος Μαλάς,
ο οποίος επιζητούσε από την αρχή
στο πλευρό του το έμπειρο πολιτικό
μάτι του κ. Κατσουρίδη. Η συμφω-
νία ήθελε τον Νίκο Κατσουρίδη
να στηρίζει δημόσια τον Σταύρο
Μαλά με προϋπόθεση την αποκα-
τάστασή του. Μία συμφωνία που
έγινε αποδεκτή από τον Άντρο Κυ-
πριανού αλλά όχι με αυτό ακριβώς
τον τρόπο από την υπόλοιπη γραμ-
ματεία. Είναι γνωστό, άλλωστε,

πως στη γραμματεία του κόμματος
η συντριπτική τάση βλέπει με κα-
χυποψία, ως και με δυσφορία, την
επαναφορά του Νίκου Κατσουρίδη
στο κομματικό σκηνικό. Κάποιοι,
όπως ο Τουμάζος Τσελεπής, εξαι-
τίας της πιο σκληρής στάσης του
στο Κυπριακό, άλλοι, όπως ο Χρί-
στος Αλέκου, εξαιτίας του κεφα-
λαίου της Δρομολαξιάς και νεότερα
στελέχη, επειδή διερωτούνται για
τον ρόλο που θα διαδραματίσει
κατά το διάστημα διαδοχής στο
κόμμα. Όπως επισημαίνεται από
στελέχη της ανώτατης πυραμίδας,
από το κάδρο αυτής της εξίσωσης
δεν θα πρέπει να αγνοηθεί και εκεί-
νη η ομάδα ΑΚΕΛικών που δεν έχει
ξεχάσει τους λόγους αποβολής του
κ. Κατσουρίδη. Σε μία προσπάθεια
εξισορρόπησης των αμφίρροπων
τάσεων εντός ΑΚΕΛ αλλά και για
να αποφευχθεί η μουρμούρα περί
συναλλαγών, η ανακοίνωση του
Άντρου Κυπριανού δεν μιλούσε
ξεκάθαρα περί αποκατάστασης,
όπως άλλωστε επιθυμούσε ο κ. Κα-
τσουρίδης, έδινε, ωστόσο, την ερ-
μηνεία πως το κεφάλαιο του κα-
θεστώτος του εντός του κόμματος
θα κλείσει θετικά μετά τις εκλογές.
Μία χρυσή τομή μεταξύ των απαι-
τήσεων Κατσουρίδη και των απαι-
τήσεων μερίδας των στελεχών της
γραμματείας. Θα πρέπει να σημει-
ωθεί πως για την αποκατάσταση
του Νίκου Κατσουρίδη θα πρέπει
να συνέλθει η Κεντρική Επιτροπή
του κόμματος, αμέσως μετά τις
εκλογές και εκείνη θα αποφασίσει

για το μέλλον του κραταιού στε-
λέχους. «Μετά τις εκλογές ο καθέ-
νας θα αποδείξει εαυτόν» λένε χα-
ρακτηριστικά κάποια στελέχη,
αποφεύγοντας να μιλήσουν για βέ-
βαιη αποκατάστασή του. 

Οι αντιδράσεις
Πώς όμως μπορεί να βοηθήσει

στην προεκλογική η επάνοδος του
Νίκου Κατσουρίδη, δεδομένου ότι
λίγα πράγματα μπορούν να ανα-
τραπούν πλέον; Μερίδα στελεχών
πέριξ της Εζεκία Παπαϊωάννου ξε-
καθαρίζει πως «ένα χελιδόνι δεν
φέρνει την άνοιξη». Σημειώνουν,
ωστόσο, πως η δημόσια στήριξη
Κατσουρίδη θα βοηθήσει περισ-
σότερο επικοινωνιακά και ψυχο-
λογικά και αυτό γιατί θα δοθεί ένα
τέρμα στην εσωστρέφεια του κόμ-
ματος σε αυτή την κρίσιμη μάχη.

Υπάρχουν βεβαίως και τα στε-
λέχη που επισημαίνουν πως αυτή
ακριβώς η κίνηση βοηθά πολύ τη
δυναμική της υποψηφιότητας Σταύ-
ρου Μαλά. Όχι μόνο γιατί το κόμμα
οδηγείται ενωμένο σε αυτή την κρί-
σιμη εκλογική μάχη, αλλά και γιατί
το έρεισμα του Νίκου Κατσουρίδη
στο ΑΚΕΛικό και όχι μόνο ακροα-
τήριο είναι πολύ μεγάλο και κρίσιμο
για να αγνοηθεί. Οι ίδιοι κύκλοι επι-
σημαίνουν πως με την επιστροφή
του, το κόμμα θα μπορέσει να προ-
σελκύσει τους πιο σκληρούς ΑΚΕ-
Λικούς στο Κυπριακό, οι οποίοι
έβλεπαν θετικά τις υποψηφιότητες
Νικόλα Παπαδόπουλου αλλά και
Γιώργου Λιλλήκα.

<<<<<<<

Υποχωρήσεις, ένθεν 
και ένθεν, οδήγησαν στο
να κλείσει μια και καλή 
η μεγάλη εσωκομματική
πληγή του ΑΚΕΛ.

Η συνάντηση, ο Αντρος και η γραμματεία

Επιστρέφει ο Νίκος

Δίδοντας έμφαση στις θέσεις του Σταύρου Μαλά στο Κυπριακό, αλ-
λά και στην οικονομία ο Νίκος Κατσουρίδης υπογράμμισε τη στήριξή
του στην υποψηφιότητα Σταύρου Μαλά. Από το σύντομο λεκτικό
του, δεν έλειπε βεβαίως και η σαφής αναφορά του τόσο στο δέσιμό
του με το ΑΚΕΛ αλλά και στην προσήλωσή του στους αγώνες της
Αριστεράς. Το ποιος θα είναι ο ρόλος του είναι ένα ζήτημα ανοικτό
που θα ξεκαθαριστεί μεταξύ του ιδίου και του Σταύρου Μαλά. Ήδη
πολιτικοί κύκλοι θεωρούν πως πίσω από την πρόσφατη διαφοροποί-
ηση του κ. Μαλά στο Κυπριακό, σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραμμα
αποχώρησης των τουρκικών στρατευμάτων, βρίσκεται ο Νίκος Κα-
τσουρίδης. Ο ίδιος, άλλωστε, έχει τον τρόπο, τις γνώσεις και το έρει-
σμα που θα συμβάλει θετικά στον προεκλογικό Μαλά, προκαλώντας
ήδη ανησυχίες στα αντίπαλα επιτελεία. 

Ο Άντρος Κυπριανού δεν ήθελε με τίποτα να βιώσει εκ νέου τη νύχτα των
βουλευτικών εκλογών και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο ήταν έτοιμος για συνθη-
κολόγηση με το κραταιό στέλεχος του κόμματος.

Ο Νίκος Κατσουρίδης παρακολουθώντας τις ευνοϊκές πλέον δημοσκοπήσεις
και γνωρίζοντας πως η απουσία του από το προεκλογικό παιχνίδι δεν ευνοεί
κανέναν, προχώρησε στη δημόσια στήριξη του Σταύρου Μαλά.

<<<<<<<

Η ανακοίνωση 
του Αντρου Κυπριανού
είχε ως στόχο να 
ικανοποιήσει τις 
απαιτήσεις Κατσουρίδη
αλλά παράλληλα να 
μη θίξει τις ευαισθησίες
μερίδας στελεχών 
που βλέπει με ανησυχία
την επιστροφή του.
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Ο Νικόλας διατηρεί το προβάδισμά του
Τις συνεργασίες στην πολιτική τις επιβάλλουν οι πολίτες, λέει για τον β΄ γύρο των προεδρικών εκλογών ο Χρύσης Παντελίδης

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Ο Νικόλας Παπαδόπουλος διατηρεί
τη δυναμική του, διατηρεί το προ-
βάδισμά του. Συνεχίζει να ορίζει την
ατζέντα με τις προτάσεις και την
αξιοπιστία του», λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο επικεφαλής της προ-
εκλογικής εκστρατείας του Νικόλα
Παπαδόπουλου Χρύσης Παντελίδης.
Εξηγεί πως το ΔΗΚΟ δεν παρουσιάζει
αδυναμία συσπείρωσης, καθώς δια-
χρονικά τα κεντρώα κόμματα αργούν
να συσπειρωθούν. 
–Εκτός από το επώνυμο, υπάρ-
χουν άλλα κοινά στη σημερινή
προεκλογική με αυτή του 2008;

–Όχι, όλα είναι διαφορετικά. Δια-
φορετική η κατάσταση της χώρας,
διαφορετικό το πολιτικό σκηνικό,
διαφορετικά τα πρόσωπα και ασφα-
λώς διαφορετικό φιλοδοξούμε και
πιστεύουμε ότι θα είναι το αποτέ-
λεσμα. Όπως διαφορετικά, σε μεγάλο
βαθμό, είναι και τα διλήμματα και
τα διακυβεύματα αυτών των εκλογών.
Είναι η πρώτη φορά που οι διαφορές
ανάμεσα στους υποψήφιους είναι
τόσο ευδιάκριτες και τα διλήμματα
τόσο σαφή. Στο Κυπριακό, οι πολίτες
καλούνται να επιλέξουν εάν θέλουν
συνέχιση της αποτυχημένης πολι-
τικής των υποχωρήσεων που εκφρά-
ζουν ή στηρίζουν οι κύριοι Αναστα-
σιάδης και Μαλάς ή εάν θέλουν εφαρ-
μογή της Νέας Στρατηγικής για την
Κυπριακή Δημοκρατία και διεκδί-
κηση μιας σωστής λύση του Κυπρια-
κού που προτείνει ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος. Αλλά και στην εσωτερική
διακυβέρνηση, οι πολίτες καλούνται
να επιλέξουν εάν θέλουν συνέχιση
της αδιαφορίας και των λανθασμένων
ενεργειών Αναστασιάδη και Χριστό-
φια ή αν θέλουν την εφαρμογή του
ολοκληρωμένου σχεδίου του Νικόλα
Παπαδόπουλου για την αποκατά-

σταση της μεσαίας τάξης και την
ανάπτυξη της πραγματικής οικονο-
μίας. Αυτό που διαπιστώνουμε κα-
θημερινά είναι ότι η μεγάλη κοινω-
νική πλειοψηφία θέλει αλλαγή, θέλει
τη Νέα Στρατηγική, θέλει ένα συγ-
κεκριμένο σχέδιο, θέλει να φέρουμε
το καινούργιο. 
–Ο Νικόλας Παπαδόπουλος εξάντ-
λησε τη δυναμική του;

–Ο Νικόλας Παπαδόπουλος δια-
τηρεί τη δυναμική του, διατηρεί το
προβάδισμά του. Συνεχίζει να ορίζει
την ατζέντα με τις προτάσεις και
την αξιοπιστία του, ενώ, παράλληλα
έχει πολλά περιθώρια περαιτέρω αύ-
ξησης των ποσοστών του, είτε μέσω
της συσπείρωσης των δυνάμεων
που τον στηρίζουν είτε λόγω μετα-
κινήσεων από όλους τους πολιτικούς
χώρους. Είναι όλο και πιο εμφανές
ότι ο Νικόλας Παπαδόπουλος είναι
μια ισχυρή υποψηφιότητα που περνά
στον β΄ γύρο και είναι η μόνη υπο-
ψηφιότητα που κερδίζει τον κ. Ανα-
στασιάδη. Καθημερινά, όλο και πε-
ρισσότεροι αντιλαμβάνονται ότι ο
μόνος τρόπος να έρθει η αλλαγή,
την οποία ζητάει η μεγάλη πλειοψη-
φία της κοινωνίας είναι η στήριξη
στον Νικόλα Παπαδόπουλο.
–Πού οφείλεται η αδυναμία στη
συσπείρωση του ΔΗΚΟ; Πολεμούν
την υποψηφιότητα Νικόλα πρό-
σωπα εκ των έσω;

–Δεν υπάρχει αδυναμία. Η συ-
σπείρωση του ΔΗΚΟ, όπως και των
υπολοίπων πολιτικών δυνάμεων της

Αλλαγής, βρίσκεται στα επίπεδα που
θα έπρεπε να βρίσκεται αυτή την
εποχή. Είναι γνωστό και διαχρονικά
καταγεγραμμένο ότι τα κεντρώα
κόμματα συσπειρώνονται με πιο
αργό ρυθμό, όπως είναι επίσης γνω-
στό και διαχρονικά καταγεγραμμένο
ότι τελικά στην κάλπη πετυχαίνουν
τη μέγιστη συσπείρωση. 
–Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν πως
το Κυπριακό δεν είναι το πρώτο
θέμα στην ατζέντα, δίδοντας την
ερμηνεία ότι δεν πιστεύουν ότι
θα αλλάξει κάτι. 

–Κι όμως, αν συνεχίσει η πολιτική
Αναστασιάδη και Μαλά είναι βέβαιο
ότι θα οδηγηθούμε με μαθηματική
ακρίβεια σε ένα κάκιστο και εύθραυ-
στο σχέδιο λύσης που θα καταργεί
την Κυπριακή Δημοκρατία και θα
θέτει σε κίνδυνο την επιβίωση του
κυπριακού ελληνισμού. Αυτό μπορεί
να γίνει πολύ πιο συνοπτικά και «σιω-
πηρά» απ’ όσο πιστεύουν οι πολίτες
μέσω μιας ενδιάμεσης συμφωνίας,

την οποία οι υποστηρικτές αυτής
της αποτυχημένης πολιτικής την
ονομάζουν «στρατηγική συμφωνία»,
ακριβώς για να επιβάλουν μέσω της
μια σειρά υποχωρήσεις που ο λαός
απορρίπτει συντριπτικά. Ας μην υπο-
τιμούμε τους σχεδιασμούς για ένα
«άψε-σβήσε» κλείσιμο του Κυπριακού
μετά τις εκλογές, ούτε το γεγονός
ότι η τελευταία Έκθεση του γ.γ. του
ΟΗΕ, την οποία η κυβέρνηση Ανα-
στασιάδη δεν αντέκρουσε, «κλειδώ-
νει» τις επικίνδυνες υποχωρήσεις
Αναστασιάδη και παραπέμπει σε εν-
διάμεση συμφωνία, που ουδέποτε
στο παρελθόν γινόταν αποδεκτή
από την ελληνοκυπριακή πλευρά.
Άρα, λοιπόν, το δίλημμα στο Κυπρια-
κό προβάλλει όλο και πιο έντονο,
είτε νέες υποχωρήσεις Αναστασιά-
δη-Μαλά για κάκιστο και επικίνδυνο
κλείσιμο, είτε Νέα Στρατηγική Νικόλα
Παπαδόπουλου για ενίσχυση της
Κυπριακής Δημοκρατίας και διεκδί-
κηση σωστής λύσης. 

–Πέντε χρόνια μετά το κούρεμα
ποιος ο λόγος να επαναφέρετε
στην επικαιρότητα το τι πήγε λά-
θος τότε;

–Το «κούρεμα» Αναστασιάδη, τον
Μάρτιο του 2013, θα είναι στην επι-
καιρότητα για όσο καιρό οι Κύπριοι
πολίτες βιώνουν τις πολλές αρνητικές
συνέπειες αυτού του «κουρέματος».
Για όσο καιρό το ΑΕΠ της χώρας μας
είναι τόσο μειωμένο, για όσο καιρό
μένει το κενό των δισεκατομμυρίων
που αφαιρέθηκαν από το κυπριακό
τραπεζικό σύστημα, για όσο καιρό
σχεδόν το ένα τρίτο του πληθυσμού
βρίσκεται υπό τον κίνδυνο της φτώ-
χειας και του κοινωνικού αποκλει-
σμού, για όσο καιρό η ανεργία, ιδι-
αιτέρως των νέων, παραμένει σε
τόσο υψηλά επίπεδα, για όσο καιρό
η Κύπρος κατέχει την πρωτιά στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σε ό,τι αφορά
το επίπεδο του ιδιωτικού δανεισμού
ή τη δεύτερη χειρότερη θέση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση στο ποσοστό
των μη εξυπηρετούμενων δανείων.
Η συζήτηση των ημερών προέκυψε
από την επαναφορά στην επικαιρό-
τητα της ανακοίνωσης του Eurogro-
up της 18ης Μαρτίου 2013. Μια ανα-
κοίνωση που επανέφερε το αναπάν-
τητο ερώτημα: Γιατί ενώ το Euro-
group αποφάσισε προστασία των
καταθέσεων μέχρι 100.000 ευρώ, ο
κ. Αναστασιάδης έφερε νομοσχέδιο
που προέβλεπε «κούρεμα» και αυτών
των καταθέσεων; Ποιους ήθελε να
εξυπηρετήσει με αυτή την κίνηση; 
–Λέτε πως η πολιτική Αναστα-
σιάδη απέτυχε. Οι δημοσκοπή-
σεις, ωστόσο, τον δείχνουν να εί-
ναι το απόλυτο φαβορί. 

–Το ποιος είναι φαβορί θα το δεί-
ξουν οι κάλπες. Από κει και πέρα, η
αποτυχία της πολιτικής Αναστασιάδη
επιβεβαιώνεται δυστυχώς από τις
πραγματικότητες. Στο Κυπριακό δεν
επετεύχθη λύση, με απόλυτη ευθύνη

της Τουρκίας, το υπογραμμίζω, όμως
με την πολιτική Αναστασιάδη και
Μαλά επήλθε αναβάθμιση του κα-
τοχικού ψευδοκράτους και του κ.
Ακιντζί, υποβάθμιση της Κυπριακής
Δημοκρατίας και εγκλωβισμός σε
μια σειρά επικίνδυνων υποχωρήσεων
στις εσωτερικές πτυχές, όπως η εκ
περιτροπής προεδρία, η παραχώρηση
των περιουσιών των προσφύγων
στους παράνομους χρήστες, η ελεύ-
θερη έλευση των Τούρκων πολιτών
στην Κύπρο, η παραμονή όλων των
εποίκων και τα βέτο και η αριθμητική
ισότητα. Σε ό,τι αφορά την εσωτερική
διακυβέρνηση Αναστασιάδη, θα πε-
ριοριστώ να αναφέρω τη μακρά λίστα
«δεσμεύσεων» που αθετήθηκαν, τη
συνεχή υπονόμευση των θεσμών,
τη σύγκρουση Αναστασιάδη με τον
γενικό εισαγγελέα και τον γενικό
ελεγκτή, τα πολλά φαινόμενα βολέ-
ματος και αναξιοκρατίας και ασφαλώς
την αδιαφορία Αναστασιάδη απέ-
ναντι στο κυρίαρχο πρόβλημα των
μη εξυπηρετούμενων δανείων και
στη μεσαία τάξη ευρύτερα. 
–Έχετε αναφέρει πως στον β΄ γύ-
ρο όλοι θα πρέπει να συσπειρω-
θούν εναντίον του Νίκου Αναστα-
σιάδη. Δεδομένου του χάσματος
που έχει προκληθεί με το ΑΚΕΛ
πώς θα μπορέσετε να συνεργα-
στείτε χωρίς να κατηγορηθείτε
για ασυνέπεια;

–Τις συνεργασίες στην πολιτική
τις επιβάλλουν οι πολίτες με την
ψήφο τους. Η αλλαγή είναι μια μεγάλη
κοινωνική αναγκαιότητα, μία μεγάλη
κοινωνική απαίτηση. Αυτή την αλ-
λαγή μόνο ο Νικόλας Παπαδόπουλος
μπορεί να την πετύχει. Εμείς απευ-
θυνόμαστε στο σύνολο των πολιτών
σε όλους τους πολιτικούς χώρους
και λέμε την πραγματικότητα: όσοι
και όσες θέλουν την αλλαγή, μπορούν
να την πετύχουν μόνο με στήριξη
στον Νικόλα Παπαδόπουλο. 

<<<<<<<

Τα κεντρώα κόμματα δια-
χρονικά αργούν να συ-
σπειρωθούν, αλλά στην
κάλπη παρουσιάζουν τη
μέγιστη συσπείρωση.

Είναι η πρώτη φορά που οι διαφορές ανάμεσα στους υποψήφιους είναι τόσο
ευδιάκριτες και τα διλήμματα τόσο σαφή, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
Χρύσης Παντελίδης.
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Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Τέλος του 2017 το Ναυτικό θα πα-
ραλάβει το πρώτο πλοίο ανοιχτής
θαλάσσης και αμέσως μετά θα ξε-
κινήσουν οι διαδικασίες για την
απόκτηση άλλων δύο, αποκαλύ-
πτει στην «Κ» ο υπουργός Άμυνας.
Ο Χριστόφορος Φωκαΐδης στην
συνέντευξή του αποτιμά το έργο
που έγινε στον τομέα της άμυνας
τις συνεργασίες που σύναψε η
Δημοκρατία σε τοπικό και διεθνές
επίπεδο, ενώ τοποθετείται και
στο θέμα που προέκυψε με την
παρουσία ελληνικών μαχητικών
αεροσκαφών την Ημέρα Ανεξαρ-
τησίας.
–Πρακτικά τι μπορεί να προ-
σφέρει η συμφωνία PESCO στον

τομέα άμυνας της Κυπριακής
Δημοκρατίας;

–Πριν και πάνω απ’ όλα θα πρέ-
πει να τονιστεί η ιδιαίτερη πολιτική
σημασία της συμμετοχής μας στην
PESCO. Ενισχύει την κρατική μας
υπόσταση ως πλήρους μέλους και
μας επιτρέπει να συμμετέχουμε σε
αποφάσεις με δικαίωμα βέτο σε
κρίσιμα θέματα εθνικού ενδιαφέ-
ροντος. Επιτρέψτε μου ενδεικτικά
να σημειώσω ότι ενώ για τη συμ-
μετοχή της Κύπρου σε ένα πρό-
γραμμα του ΝΑΤΟ, όπως είναι ο
Συνεταιρισμός για την Ειρήνη, η
Τουρκία διά του βέτο της μπορούσε
να μας μπλοκάρει – και επί της ου-
σίας το έπραξε, στην PESCO τα
πράγματα αντιστρέφονται. Γιατί,
για τη συμμετοχή τρίτου κράτους,
π.χ. της Τουρκίας, στα προγράμ-
ματα της PESCO, χρειάζεται ομο-
φωνία όλων των συμμετεχόντων
κρατών, άρα η έγκριση της Κύπρου.
Πέραν όμως από τα σημαντικότητα
πολιτικά οφέλη, η συμμετοχή μας
στην PESCO, έχει ιδιαίτερη σημασία
και από επιχειρησιακής πλευράς
αλλά και σε ό,τι αφορά τους εξο-
πλισμούς. Θα αναβαθμίσει σημαν-

τικά τις επιχειρησιακές μας δυνα-
τότητες. Γενικά, θα έλεγα, ότι η
Κύπρος μπορεί να διαδραματίσει
σημαντικό ρόλο για την ασφάλεια
της Ευρώπης, ευρισκόμενη σε μια
περιοχή εξαιρετικής γεωπολιτικής
σημασίας. Στο πλαίσιο αυτό έχουμε
εκφράσει την ετοιμότητά μας να
διαθέσουμε υποδομές και διευκο-
λύνσεις, όπως η αεροπορική βάση
στην Πάφο ή η ναυτική βάση στο
Ζύγι, που θα ενισχύσουν τον ρόλο
της Κύπρου ως παροχέα ασφάλειας
σε αυτή την ασταθή και ταραγμένη
γειτονιά. Είναι αντιληπτό πως η
παρουσία της Ευρώπης στην Κύ-
προ, μέσα στο πλαίσιο που διαμορ-
φώνει η PESCO, δημιουργεί τις προ-
ϋποθέσεις ενίσχυσης της ασφάλειας
της Κύπρου. Όσο ενισχύεται η δυ-
νατότητα της Ε.Ε. να υπερασπίζεται
συντεταγμένα πλέον και πιο δυ-
ναμικά τα κοινά ευρωπαϊκά συμ-
φέροντα, τόσο περισσότερο θα
τυγχάνουν προστασίας και τα δικά
μας εθνικά συμφέροντα. 
–Η συμμετοχή στην αμυντική
ένωση προϋποθέτει αύξηση των
στρατιωτικών δαπανών από τα
κράτη μέλη;

–Αποτελεί στόχο - δέσμευση που
πρέπει να αναλάβουν τα κράτη, για
σταδιακή αύξηση των αμυντικών
δαπανών και αυτό θα πρέπει να κα-
ταγραφεί μέσα από τα Εθνικά Σχέδια
Υλοποίησης. Η Κύπρος, πρέπει να
σας πω, βρίσκεται ανάμεσα στις
χώρες με τα υψηλότερα ποσοστά
αμυντικών δαπανών επί του ΑΕΠ.
Έχουν αυξηθεί σημαντικά οι αμυν-
τικές δαπάνες τη φετινή χρονιά.
Είμαστε ήδη στο 1,92% επί του ΑΕΠ
και ο στόχος είναι φθάσουμε στο
2% του ΑΕΠ στα επόμενα δύο χρό-
νια. Αυτό δεν είναι προεκλογική
εξαγγελία, αντιλαμβάνεστε, είναι
εθνικός στόχος που καταγράφεται
στο Εθνικό Σχέδιο Υλοποίησης.
Βρισκόμαστε πολύ κοντά στον δια-
κηρυγμένο ευρωπαϊκό στόχο του
2% και, εν αντιθέσει με πολλές
άλλες χώρες, δεν θα έχουμε κανένα
πρόβλημα να τον πιάσουμε.
–Πώς παραλάβατε το ΥΠΑΜ και
την Ε.Φ. και σε τι κατάσταση
τα παραδίδετε;

–Παραλάβαμε το ΥΠΑΜ σε μια
κατάσταση που δυστυχώς δεν ήταν
και η πιο ευνοϊκή. Οι μνήμες από
την τραγωδία στο Μαρί ήταν νω-

πές. Ήταν μια περίοδος που η Εθνι-
κή Φρουρά ήταν ακόμα λαβωμένη,
απαξιωμένη και βαθιά διχασμένη
μέσα από μια διελκυστίνδα στα
ανώτατα δώματα που μεταφερόταν
και στη βάση του στρατεύματος
με ολέθριες συνέπειες για το φρό-
νημα και το ηθικό. Αυτά, μαζί με
συσσωρευμένα χρονίζοντα για δε-
καετίες προβλήματα του μόνιμου
προσωπικού, μια φυγοστρατία που
ξεπερνούσε τα 1000 άτομα ετησίως,
την καθήλωση των εξοπλισμών
και την έλλειψη μεταρρυθμίσεων,
κρατούσαν την Ε.Φ. εγκλωβισμένη
σε ένα τέλμα. Χρειάστηκε συστη-
ματική και μεθοδική προσπάθεια,
σκληρή δουλειά και επιμονή στον
στόχο, ανεξαρτήτως εμποδίων που
βρήκαμε στον δρόμο, προκειμένου
να ανατρέψουμε αυτή την εικόνα.
Η επιτυχής υλοποίηση του Σχεδίου
Αναδιοργάνωσης, υλοποιώντας το
Πρόγραμμα του Προέδρου Ανα-
στασιάδη, έδωσε τη δυνατότητα
εκσυγχρονισμού της Ε.Φ., τη δυ-
νατότητα να προχωρήσουμε στην
επαγγελματοποίηση με την πρόσ-
ληψη τριών χιλιάδων και πλέον
ΣΥΟΠ ενώ για πρώτη φορά υλο-

ποιείται ένα εξοπλιστικό πρόγραμ-
μα 15ετίας με απόλυτη συνέπεια,
αθόρυβα και μεθοδικά. Μαζί με
αυτά καταφέραμε να αναβαθμίσου-
με το κύρος του θεσμού της στρα-
τιωτικής θητείας που έβαινε προς
απαξίωση, μειώνοντάς την στους
14 μήνες και μειώνοντας ταυτό-
χρονα δραστικά τη φυγοστρατία.
Αποτέλεσμα να έχουμε σήμερα, όχι
μόνο ποιοτική αναβάθμιση της Ε.Φ.
με τους επαγγελματίες οπλίτες αλλά
και αριθμητική ενίσχυση της Δύ-
ναμης. Παράλληλα, αντιμετωπίσαμε
όλα τα σημαντικά προβλήματα που
ταλάνιζαν το προσωπικό, μέσα από
νομοσχέδια και κανονισμούς που
προωθήσαμε στη Βουλή, και έχουν
εγκριθεί ενώ σειρά μεταρρυθμίσεων
έχουν γίνει και άλλες έχουν δρο-
μολογηθεί που αναβαθμίζουν τον
τρόπο λειτουργία του στρατεύματος
αλλά και τη δυνατότητά μας να
χρησιμοποιούμε πλέον την αμυν-
τική πολιτική για να προωθούμε
τα εθνικά μας συμφέροντα μέσα
από συμφωνίες με φίλες χώρες.
–Υποστηρίζεται και φαντάζομαι
τα έχετε ακούσει ότι η Κυπριακή
Δημοκρατία παίρνει λιγότερα

από τις συνεργασίες με άλλα
κράτη σε θέματα αμυντικά.

–Σε καμία περίπτωση. Είναι πρό-
δηλο ότι παίρνει περισσότερα γιατί
ως μικρό κράτος έχει περισσότερη
ανάγκη συνεργασιών από κράτη
που διαθέτουν μεγάλο αριθμό μέσων
ή προσωπικού. Θα σας πω όμως και
κάτι άλλο. Η Κύπρος δεν είχε μέχρι
πρόσφατα τη δυνατότητα να ασκη-
θεί σε ρεαλιστικές συνθήκες, για
παράδειγμα, σε ό,τι αφορά αεροπο-
ρικές επιχειρήσεις. Η αεράμυνα της
Κύπρου είχε να ασκηθεί για πάνω
από δέκα χρόνια, όταν είχαμε πα-
ρουσία σε ασκήσεις ελληνικών μα-
χητικών. Τα τελευταία τρία χρόνια
αυτή η δυνατότητα επανήλθε. Όμως,
δεν υπάρχει σύγκριση σε σχέση με
ό,τι είχαμε στο παρελθόν. Μιλάμε
για πολύ μεγαλύτερους αριθμούς

μαχητικών, μεγαλύτερης διάρκειας
ασκήσεις και πιο εμπλουτισμένες
με σενάρια μεγαλύτερης δυσκολίας,
που έχουν αναβαθμίσει σε πολύ ση-
μαντικό βαθμό τις επιχειρησιακές
δυνατότητες της Ε.Φ. Και αυτό είναι
ένα μόνο ενδεικτικό παράδειγμα.
–Η συνεργασία με τους Ισραη-
λινούς τι παραπάνω έδωσε σε
θέματα εκπαίδευσης και άσκη-
σης στην Εθνική Φρουρά;

–Το να ασκείσαι μ’ έναν από
τους πιο αξιόμαχους στρατούς, μία
από τις καλύτερες αεροπορίες παγ-
κοσμίως είναι προφανές ότι ση-
μαίνει πολλά από επιχειρησιακής
πλευράς. Η συνεργασία ειδικότερα
σε ό,τι αφορά τις ειδικές δυνάμεις
έχει προχωρήσει πολύ με συνεχείς
ασκήσεις, και εδώ και στο Ισραήλ,
μεγάλης κλίμακας, και αυτό έχει
αναμορφώσει τις ειδικές μας δυ-
νάμεις. Τόσο η κάλυψη των αναγ-
κών με τελευταίας τεχνολογίας εξο-
πλισμό, μετά από δέκα χρόνια στα-
σιμότητας, όσο και η σημαντική
ενίσχυση με επαγγελματίες οπλίτες,
καθιστούν πλέον τις κυπριακές ει-
δικές δυνάμεις μια εξαιρετικά υπο-
λογίσιμη δύναμη.

10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Kυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΑΜΥΝΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Τέλος ’17 η παραλαβή πλοίου ανοικτής θαλάσσης 
Στα σκαριά βρίσκεται η αγορά άλλων δύο, ενισχύονται τα ΟΥΚ και ποια η διάσταση της συμμετοχής της Κύπρου στην PESCO

–Με τη Γαλλία θα προχωρήσει η
συνεργασία με τη Ναυτική Βάση;

–Η συνεργασία προχωρά όπως
προχωρούν και οι εργασίες για επέ-
κταση και αναβάθμιση της Ναυτικής
Βάσης. Έχει ξεκινήσει ήδη η πρώτη
φάση. Η αναβάθμιση αυτή θα δώσει
τη δυνατότητα φιλοξενίας αριθμού
πολεμικών πλοίων και θα μπορεί να
καλύπτει ανάγκες πλέον πέραν από
τις κυπριακές. Έτσι, η Κύπρος θα
μπορεί να ενισχύσει τον ρόλο της
ως κόμβου ναυτικής συνεργασίας
και ανθρωπιστικών επιχειρήσεων
στην ανατολική Μεσόγειο. Την πρό-
θεσή μας αυτή την έχουμε ήδη επι-
σήμως καταθέσει στο πλαίσιο της
PESCO. Πρέπει να πω ότι το ενδια-
φέρον από σημαντικά ευρωπαϊκά
κράτη έχει καταγραφεί σε πολύ ψηλό
πολιτικό επίπεδο. Εκφράστηκε από
υπουργούς Άμυνας που επισκέφθη-
καν πρόσφατα στην Κύπρο. Εκφρά-
στηκε και από τον Πρόεδρο Μακρόν
στη συνάντηση πρόσφατα με τον

Πρόεδρο Αναστασιάδη. Η συνερ-
γασία με τη Γαλλία, πέραν από την
ευρωπαϊκή της διάσταση, πρέπει
να πω, έχει και μια πολύ ισχυρή δι-
μερή διάσταση διαχρονικά, η οποία
έχει ενισχυθεί πρόσφατα και με νέα
αμυντική συμφωνία με έμφαση στη
θαλάσσια ασφάλεια.
–Το Ναυτικό φαίνεται να έχει πά-

ρει τη μερίδα του λέοντος από
τα αμυντικά κονδύλια.

–Το Ναυτικό αποτελεί προτεραι-
ότητα της πρώτης φάσης της ανα-
διοργάνωσης που περιλαμβάνει και
την επέκταση της Ναυτικής Βάσης
αλλά και την απόκτηση τριών πλοίων
ανοικτής θαλάσσης. Το πρώτο θα
παραληφθεί σε λίγες μέρες από το
Ισραήλ, ενώ για άλλα δύο αναμένεται
να ληφθεί η απόφαση κατακύρωσης
του διαγωνισμού πριν από το τέλος
του χρόνου. Αναμένεται, επίσης,
πολύ σύντομα η κατακύρωση προ-
σφοράς για δύο ταχύπλοα σκάφη
για τις ανάγκες των Ομάδων Υπο-
βρύχιων Καταστροφών (ΟΥΚ), οι
οποίες πρέπει να πω ότι έχουν εξο-
πλιστεί πλήρως, με ό,τι πιο σύγχρονο.
Παράλληλα, έχει ήδη κλείσει η σύμ-
βαση για αναβάθμιση των συστη-
μάτων ναυτικής αποτροπής, έχει
ολοκληρωθεί η επέκταση του εύρους
κάλυψης των ραντάρ, καθώς και το
σύστημα παράκτιας επιτήρησης.

–Ήταν λάθος η παρουσία ελ-
ληνικών μαχητικών την ημέρα
της Ανεξαρτησίας;

–Θεωρώ πως ήταν μια λάθος
συζήτηση. Ήταν άστοχες οι δη-
λώσεις που έγιναν περί προεκλο-
γικών σκοπιμοτήτων, γιατί δεν
μπορώ να διανοηθώ ότι η ελλη-
νική κυβέρνηση θα έμπαινε σε
μια λογική εμπλοκής της, στην
προεκλογική εκστρατεία. Εκείνο
που πρέπει να γίνει κατανοητό
είναι ότι στο πλαίσιο πλέον και
της ενισχυμένης ευρωπαϊκής συ-
νεργασίας, της PESCO, αλλά και
στο πλαίσιο των περιφερειακών
τριμερών σχέσεων, η συνεργασία
με την Ελλάδα έχει αναβαθμιστεί
και αποκτά μια νέα διάσταση.
Συνεπώς, η παρουσία ελληνικών
μαχητικών, όπως και η παρουσία
ελληνικών πλοίων, και γενικά η
αναβάθμιση της αμυντικής σύ-
ζευξης με την Ελλάδα είναι ανα-
μενόμενη και αναγκαία σε αυτό το

νέο πλαίσιο που διαμορφώνεται.
–Μετά την τριμερή σε αμυντικά
θέματα με Αίγυπτο και Ελλάδα
τι ακολουθεί;

–Ακολουθούν τριμερείς με άλ-
λες φίλες χώρες, όπως ο Λίβανος
και η Ιορδανία. Είχα την ευκαιρία
να το συζητήσω με τους ομολό-
γους μου κατά τις πρόσφατες επι-

σκέψεις τους στην Κύπρο και
υπάρχει θετική διάθεση από
όλους, όπως ασφαλώς και από
την Ελλάδα. Θυμίζω ότι έχει προ-
ηγηθεί ήδη τριμερής υπουργών
Άμυνας με το Ισραήλ. Την ίδια
ώρα, θα υπάρξουν πρωτοβουλίες
και προς την κατεύθυνση τριμε-
ρών ή πολυμερών συνεργασιών
στο πλαίσιο του HELBROC, στο
πλαίσιο δηλαδή, του ευρωπαϊκού
επιχειρησιακού συγκροτήματος
στο οποίο συμμετέχουμε μαζί
με την Ελλάδα, τη Βουλγαρία,
τη Ρουμανία και εσχάτως και τη
Σερβία. Την ίδια ώρα, πρέπει να
σας πω ότι έχουμε συζητήσει με
τους εταίρους μας των μεσογει-
ακών κρατών για την πιθανότητα
σύγκλησης ενός MED7 Group,
σε σύνθεση Υπουργών Άμυνας.
Υπάρχει πολύ θετική υποδοχή
της πρότασής μας, και αναμένω
ότι θα σύντομα θα γίνει κι αυτό,
ίσως και στην Κύπρο, θα δούμε.

Η συνεργασία της Κύπρου με τη Γαλλία 
έχει και πολύ ισχυρή διμερή διάσταση

Αναμενόμενη και αναγκαία η παρουσία
ελληνικών μαχητικών και πλοίων

H αναβάθμιση 
της Ναυτικής Βάσης 
θα δώσει τη δυνατότητα
φιλοξενίας αριθμού 
πολεμικών πλοίων, 
πέραν των κυπριακών.

Πέραν από τα σημαντι-
κότητα πολιτικά οφέλη, 
η συμμετοχή μας στην
PESCO έχει ιδιαίτερη 
σημασία και από επιχει-
ρησιακής πλευράς 
αλλά και σε ό,τι αφορά
τους εξοπλισμούς. 
Θα αναβαθμίσει σημαντι-
κά τις επιχειρησιακές
μας δυνατότητες.

Η αεράμυνα της Κύπρου
είχε να ασκηθεί για 
πάνω από δέκα χρόνια,
όταν είχαμε παρουσία 
σε ασκήσεις ελληνικών
μαχητικών. Τα τελευταία
τρία χρόνια, αυτή η 
δυνατότητα επανήλθε.
Όμως, δεν υπάρχει 
σύγκριση σε σχέση με
ό,τι είχαμε στο παρελθόν.

Θα υπάρξουν 
πρωτοβουλίες και 
προς την κατεύθυνση
τριμερών ή πολυμερών
συνεργασιών στο πλαίσιο
του HELBROC.

Στο κομμάτι των διεθνών συνεργασιών εστιάζει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Άμυνας. Ο Χριστόφορος Φωκαΐδης επικεντρώνεται στη συμμετοχή
της Κύπρου στην PEASCO που, όπως λέει, θα καταστήσει την Κύπρο κόμβο ναυτικής συνεργασίας και ανθρωπιστικών επιχειρήσεων στην ανατολική Μεσόγειο.
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ΑΠΟΨΗ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*

  το ́παιξες;
Τo πες,

Χρόνια Πολλά και καλά
με κέρδη πολλά!

Ο μουφτής είναι ο καθοδηγητής
των μουσουλμάνων, ο δάσκαλος
που ορίζει ποιες πράξεις των πι-
στών είναι σωστές και δίκαιες ερ-
μηνεύοντας τον ιερό ισλαμικό νό-
μο, τη σαρία. Γι’ αυτό τον λόγο
πρέπει να έχει καλές θεολογικές
γνώσεις και να μπορεί να αιτιο-
λογήσει τη συγκεκριμένη λύση
που δίνει σε κάποιο ιερονομικό
πρόβλημα.

Τον 16ο αιώνα ο Οθωμανός
σουλτάνος Σουλεϊμάν ο Μεγαλο-
πρεπής (1520-1566 μ.Χ.) θέλησε
να δημιουργήσει ένα κρατικό σύ-
στημα μουφτήδων. Hταν μια προ-
σπάθεια να ελεγχθεί ένας θεσμός
που μπορούσε να ασκήσει μεγάλη
επιρροή μεταξύ των πιστών. Κάθε
μεγάλη πόλη της αυτοκρατορίας
απέκτησε τον επίσημο μουφτή
της. Ολοι μαζί υπάγονταν στον
μεγάλο μουφτή (σεΐχ-ουλ-ισλάμη)
που έδρευε στην Κωνσταντινού-
πολη. Εκτοτε, σε όλα τα ισλαμικά
κράτη υπάρχει επίσημος μουφτής
που διορίζεται από το κράτος.

Στην ελεύθερη Ελλάδα, ο θε-
σμός του μουφτή εμφανίστηκε
για πρώτη φορά μετά την προ-
σάρτηση της Θεσσαλίας με τον
Νόμο ΑΛΗ’ του 1882. Εκεί ορί-
στηκε ότι οι μουφτήδες ήσαν
πνευματικοί αρχηγοί των μου-
σουλμανικών κοινοτήτων. Πα-
ράλληλα, ήσαν δημόσιοι λειτουρ-
γοί που διορίζονταν και παύονταν
με βασιλικό διάταγμα ύστερα από
πρόταση των υπουργών επί των
Εκκλησιαστικών και της Δικαιο-
σύνης και ορκίζονταν ενώπιον
του νομάρχη.

Μετά την εδαφική επέκταση

της Ελλάδος κατά τους Βαλκανι-
κούς Πολέμους, βρέθηκαν εντός
του κράτους πολυάριθμες μου-
σουλμανικές κοινότητες. Στη Συν-
θήκη Ειρήνης των Αθηνών μεταξύ
Ελλάδας και Τουρκίας του 1913,
περιλαμβάνονταν διατάξεις που
αναφέρονταν στους μουφτήδες
και στα καθήκοντά τους. Επίσης,
δημιουργήθηκε και ο θεσμός του
αρχιμουφτή.

Η καινοτομία της Συνθήκης ήταν
ότι οι μουφτήδες δεν ήσαν πλέον
αρμόδιοι μόνον για γνωμοδοτήσεις
του ισλαμικού νόμου. Αποκτούσαν
και δικαστικές αρμοδιότητες επί
θεμάτων οικογενειακού και κλη-
ρονομικού δικαίου. Στο πνεύμα
της Συνθήκης των Αθηνών ψηφί-
στηκε ο νόμος 2345/1920 που όριζε
ότι οι μουφτήδες εκλέγονται από
τους μουσουλμάνους εκλογείς κάθε
περιφέρειας.

Η ανταλλαγή των πληθυσμών
που έγινε το 1923 άλλαξε ριζικά
τα δεδομένα. Στην Ελλάδα παρέ-
μειναν μουσουλμάνοι μόνον στην
περιοχή της Θράκης. Είναι οργα-
νωμένοι γύρω από τις μουφτείες
Ξάνθης, Κομοτηνής και Διδυμο-
τείχου. Ο νόμος 2345/1920 δεν
εφαρμόστηκε ποτέ ως προς τις δια-
τάξεις που όριζαν την εκλογή των
μουφτήδων. Εκείνοι επί δεκαετίες
διορίζονταν από το ελληνικό κρά-
τος, ύστερα από κάποιες άτυπες
διαβουλεύσεις με τους τοπικούς
μουσουλμάνους βουλευτές.

Ο νέος νόμος
Τη δεκαετία του 1980 οι δύο

υπέργηροι μουφτήδες Ξάνθης και
Κομοτηνής απεβίωσαν. Η Τουρκία

και κύκλοι της μειονότητας ζή-
τησαν την εφαρμογή του νόμου
2345/1920. Η ελληνική πολιτεία
θέσπισε τον νόμο 1920/1991 που
έχει ως δεδομένα ότι αφενός μεν
σε καμία μουσουλμανική χώρα
στον κόσμο ο μουφτής δεν εκλέ-
γεται απευθείας από τους πιστούς
και αφετέρου ότι οι δικαστικές
αρμοδιότητες που έχουν παρα-
χωρηθεί από το ελληνικό κράτος
καθιστούν τον μουφτή δημόσιο
υπάλληλο. Κατόπιν προχώρησε
στην επιλογή των μουφτήδων
Ξάνθης και Κομοτηνής.

Ενα τμήμα της μειονότητας με
προτροπή της Τουρκίας προχώρησε
σε επιλογή δικών του μουφτήδων
που δεν ασκούν όμως δικαστικές

αρμοδιότητες. Το ελληνικό κράτος
καταδικάστηκε από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο επειδή στράφηκε κατά
των συγκεκριμένων ατόμων, θε-
ωρώντας ότι έκαναν αντιποίηση
Aρχής. Εκτοτε, στη Θράκη συνυ-
πάρχουν οι επίσημοι μουφτήδες
με αυτούς που επέλεξε ένα τμήμα
της μειονότητας.

Ο Τούρκος πρόεδρος Ταγίπ Ερν-
τογάν κατά την πρόσφατη επί-
σκεψή του στην Αθήνα έθεσε θέ-
μα εκλογής των μουφτήδων. Μια
εβδομάδα μετά, ο πρωθυπουργός
Αλέξης Τσίπρας και ο υπουργός
Παιδείας Κώστας Γαβρόγλου
έσπευδαν να προαναγγείλουν
διάλογο με τη μουσουλμανική
μειονότητα.

Κατά την πρόσφατη επίσκεψή του στη Θράκη (εδώ στο τζαμί Κιρ Μαχαλέ),
ο Ταγίπ Ερντογάν έθεσε θέμα εκλογής μουφτήδων από τη μειονότητα.

Ο κίνδυνος ακραίων στοιχείων

Η κεμαλική αποστροφή προς
οτιδήποτε θρησκευτικό είχε
διατηρήσει επί δεκαετίες τον

θεσμό του μουφτή στη Θράκη εκτός
του ραντάρ της Αγκυρας. Τα πράγ-
ματα άλλαξαν στα μέσα της δεκαε-
τίας του 1980. Το τουρκικό προξενείο
Κομοτηνής ανακάλυψε τον επηρε-
ασμό της μειονότητας διά των μου-
φτήδων. Οι τελευταίοι μπορούσαν
να ελέγξουν τους ιμάμηδες (που
προΐστανται της προσευχής, κάτι
αντίστοιχο των χριστιανών ιερέων).
Πρόκειται για ένα δίκτυο που φτάνει
παντού σε κάθε τζαμί, σε κάθε μει-
ονοτικό χωριουδάκι της Θράκης.
Από τότε η Τουρκία προσπαθεί να
ελέγξει τον θεσμό διεκδικώντας μετ’
επιτάσεως τη λαϊκή εκλογή των μου-
φτήδων. Στο ελληνικό επιχείρημα
ότι ούτε στην Τουρκία ούτε σε άλλες
ισλαμικές χώρες εκλέγονται οι μου-
φτήδες, η απάντηση της Αγκυρας
είναι ότι η Ελλάδα δεν είναι μου-
σουλμανικό κράτος. Επομένως δεν
δικαιούται να ορίζει τον μουφτή.

Η μέχρι τώρα εμπειρία δείχνει ότι
εάν γίνει αποδεκτό το τουρκικό αί-
τημα, θα παραδοθεί ένας κρίσιμος
θεσμός της μειονότητας στην Τουρ-
κία. Κατ’ αρχάς, είναι αμφίβολο εάν
θα τολμήσουν να εμφανισθούν υπο-
ψήφιοι που δεν συμπλέουν με τις
αντιλήψεις της Τουρκίας. Το 1985
ανατέθηκαν καθήκοντα τοποτηρητή
της μουφτείας Κομοτηνής σε έναν
επιφανή μουσουλμάνο θεολόγο. Πα-
ραιτήθηκε εντός έξι μηνών λόγω
ισχυρότατων πιέσεων. Είναι βέβαιον
ότι το ίδιο θα συμβεί σε οποιαδήποτε
διαδικασία «εκλογής».

Ενδεικτική είναι η περίπτωση
της Βουλγαρίας. Στη χώρα υπάρχει
αρχιμουφτής που εκλέγεται από
ένα σώμα στο οποίο υποτίθεται ότι
συμμετέχουν θρησκευτικοί λειτουρ-
γοί. Επειδή, όμως, το Ισλάμ δεν έχει
ιερατείο με την τυπική έννοια της
χριστιανικής εκκλησίας, στις εκλο-
γικές διαδικασίες συμμετέχουν άτο-
μα που ισχυρίζονται ότι είναι θρη-
σκευτικοί λειτουργοί σε τεμένη. Το

αποτέλεσμα είναι ότι η χώρα έχει
δύο αρχιμουφτήδες (ο ένας φυσικά
ελέγχεται από την Τουρκία), που
σέρνονται επί χρόνια στα βουλγα-
ρικά και ευρωπαϊκά δικαστήρια.
Επιπλέον στην Ελλάδα ο μουφτής
ασκεί δικαστικά καθήκοντα. Ομως
δεν νοείται εκλογή δικαστή μέσα
από λαϊκή ψήφο. Θα μπορούσε να
συζητηθεί η υπόδειξη υποψηφίων
που δύνανται να ανταποκριθούν στα
καθήκοντα του μουφτή από πλευράς
θεολογικής καταρτίσεως. Αυτό θα
ήταν όμως αντικείμενο μιας επιστη-
μονικής επιτροπής από καθηγητές
ισλαμικών πανεπιστημίων, που θα
εξέταζαν τις επιστημονικές γνώσεις. 

Τέλος, υπάρχει κάτι που δεν πρέπει
να μας διαφεύγει. Ουδείς από τους
γηγενείς μουσουλμάνους της ελλη-
νικής Θράκης έχει εντοπισθεί να πο-
λεμά με ακραίες οργανώσεις. Μόνον
η Ελλάδα από τα ευρωπαϊκά κράτη
έχει αυτό το τιμητικό προνόμιο. Η
απουσία θρησκευτικού φανατισμού
μεταξύ των Ελλήνων μουσουλμάνων
είναι σημαντική κατάκτηση. Οφεί-
λεται στο ότι θρησκευτικοί λειτουργοί
με ήπιες απόψεις συνεργάζονται με
το ελληνικό κράτος στις μουφτείες,
στα ιεροδιδασκαλεία και σε τεμένη.
Αντιθέτως, οι δύο ψευδομουφτήδες
που ελέγχονται από την Τουρκία
έχουν άλλες προτεραιότητες: Τον
Ιούλιο του 2014 ο Ερντογάν κάλεσε
τους μουσουλμάνους όλης της Ευ-
ρώπης σε συγκεντρώσεις διαμαρ-
τυρίας κατά της ισραηλινής εισβολής
στη Γάζα. Στη συγκέντρωση της
Ξάνθης που διοργάνωσαν οι δύο
ψευδομουφτήδες, εθεάθησαν για
πρώτη φορά στη Θράκη να κυκλο-
φορούν άτομα τυλιγμένα με τις ση-
μαίες του Τζιχάντ. Δήθεν «δημοκρα-
τικές» σκέψεις περί εκλογής των
μουφτήδων κινδυνεύουν να φέρουν
ακραία στοιχεία στην πνευματική
καθοδήγηση της μειονότητας.

* Ο κ. Συρίγος είναι αναπληρωτής καθη-
γητής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερικής
Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Το λεπτό ζήτημα
των μουφτήδων
Το αίτημα του Ερντογάν και η σπουδή 
της Αθήνας να προαναγγείλει διάλογο
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Η χαρά των Χριστουγέννων

Ο Δομάζος επιστρέφει
Ο Αϊ Βασίλης δεν ξέχασε φέτος το ΑΚΕΛ.
Έβαλε το πιο βαθύ του κόκκινο και πέρασε
πρώτα από την Παπανικολή, με την Ομόνοια
να κλείνει το ταλαιπωρημένο ποδοσφαιρικά
2017, με στρογγυλή νίκη 3-0 επί της Πάφου.
Εκεί τους είπε ότι δεν είχε υπόψη του κά-
ποια μετεγγραφή για να βοηθήσει την άμυ-
να της ομάδας, αλλά ούτε και μετρητά για
τόνωση της οικονομικής κατάστασης του
τριφυλλιού. Στη συνέχεια, ο κοκκινοφόρος
άγιος πέρασε και από την Εζεκία Παπαϊωάν-
νου μαζί με ένα γνωστό πολιτικό χαφ, που
θεωρείται ότι θα ενισχύει την προεκλογική-
επικοινωνιακή ομάδα του ΑΚΕΛ ενόψει των
προεδρικών εκλογών. «Ελάτε, σας έφερα
πίσω τον Δομάζο και μάλιστα στα ημιτελι-
κά», εβόησε ο Αϊ Βασίλης και κατέβασε από
το έλκηθρό του τον Νίκο Κατσουρίδη. 

••••
Κατόπιν συνεννόησης 
Η ανακοίνωση Κατσουρίδη για στήριξη Μα-
λά, καθώς και η ανακοίνωση του Άντρου Κυ-
πριανού, όπως μαθαίνει ο Ιανός ήταν αποτέ-
λεσμα προηγούμενης συνεννόησης των δύο
πλευρών και υπήρξαν όσο πιο λακωνικές
μπορούσε να είναι, με τον γ.γ. να καταλήγει
ότι «μετά τις προεδρικές εκλογές θα ξανα-
συζητήσει το θέμα που τον αφορά». Και τού-
το διότι η αποκατάσταση Κατσουρίδη εξακο-
λουθεί να προσκρούει σε αντιδράσεις στε-
λεχών σε ηγετικά αξιώματα.

••••
Το χελιδόνι 
Χαρακτηριστική ήταν η τοποθέτηση ενός
τέτοιου στελέχους, σε Ακελική παρέα του
καφέ. Είπε ότι είναι σωστό πως δεν περισ-
σεύει κανείς αλλά το ίδιο σωστό είναι και το
ότι ένα χελιδόνι δεν φέρνει την άνοιξη! Ανα-
γνώρισε ότι η κίνηση τονώνει την ψυχολογία
του κόσμου του κόμματος και αναιρεί αφορ-
μές και μουρμούρες. Σε ερώτημα περί της
αποκατάστασης Κατσουρίδη διευκρίνισε ότι
η αποβολή επ’ αόριστο που επιβλήθηκε
στον Νίκο, ήταν διότι το κόμμα ήθελε να του
δώσει την ευκαιρία και τη δυνατότητα της
επιστροφής, διαφορετικά θα τον διέγρα-
φαν. Κατέληξε δε λέγοντας ότι η κίνηση Κα-
τσουρίδη την Παρασκευή να στηρίξει Μαλά
είναι όντως ένα σημαντικό βήμα για την
αποκατάστασή του που θα αποφασιστεί από
την Κεντρική Επιτροπή μετά τις εκλογές.

••••
Πονοκέφαλος Νικόλα
Η στήριξη Κατσουρίδη στον Σταύρο Μαλά,
τα στοιχεία των δημοσκοπήσεων που δεί-

χνουν τη υποψηφιότητα του δεύτερου να
έχει αποκτήσει δυναμική που «καβαλάει»
την υποψηφιότητα Νικόλα, είναι αλήθεια
πως έχουν προκαλέσει ενθουσιασμό στον
κόσμο του ΑΚΕΛ από τη μία και έχουν δημι-
ουργήσει επιπρόσθετο πονοκέφαλο στο
επιτελείο του Νικόλα Παπαδόπουλου. Η τε-
λευταία περίοδος είναι διάστημα ανασύντα-
ξης, όπως μας ελέχθη και διόρθωσης της
προεκλογικής τακτικής και πορείας. 

••••
Η στρατηγική στράβωσε
Οι πληροφορίες λένε ότι ο Κώστας Πανα-
γόπουλος ενημέρωσε ότι το επιτελείο Νικό-
λα ότι «η νέα στρατηγική για το Κυπριακό»
δεν αποδίδει, καθώς φαίνεται ότι δεν έχει
φτάσει στον κόσμο, ο οποίος είναι πια φανε-
ρό ότι ενδιαφέρεται μόνο για οικονομία.
Ελέχθη σχετικά ότι «πρέπει να πάμε πίσω
στο κούρεμα, αν και δεν μπορούμε να ακυ-
ρώσουμε όσα κάναμε με τα μνημονιακά».
Άλλη μια στραβή που είχε το επιτελείο Νικό-
λα είναι όταν ανέθεσαν στον Κώστα Μαυρί-
δη να θέσει σχετικό ερώτημα στον Ντάι-

σελμπλουμ αλλά δεν τους βγήκε, ωστόσο,
επιμένουν για το κούρεμα. 

••••
Το δώρο στον Νίκαρο 
Στέλεχος που πρόσκειται στον Καρογιάν
έλεγε στη στήλη ότι το μέγα λάθος που έκα-
νε ο Νικόλας είναι ότι δώρισε την ανόρθωση
της οικονομίας στον Νίκο Αναστασιάδη, ενώ,
αν δεν υπήρχε η στήριξη του ΔΗΚΟ στη Βου-
λή για τα μνημονιακά, η κυβέρνηση θα παρέ-
παιε. Παράλληλα έτερος ΔΗΚΟϊκός μας έλε-
γε ότι ένα δυνατό στοιχείο του Νικόλα ήταν η
αστική Λευκωσία και επιχειρηματίες που δεν
θέλουν τη λύση του Κυπριακού. Ωστόσο, με
όσα λέγει περί κουρέματος καταθέσεων και
διπλασιασμό των κοινωνικών παροχών, άρχι-
σαν να αμφιβάλλουν για τη σοβαρότητά του
και στρέφονται πια προς άλλες επιλογές.

••••
Το Προεδρικό 
Από την πλευρά του το Προεδρικό δεν έχει
διαγράψει τον «κίνδυνο» Νικόλα, ωστόσο,

εσχάτως βλέπει ως βασικό αντίπαλο στον
δεύτερο γύρο τον Σταύρο Μαλά και κατα-
στρώνει ανάλογα σενάρια. Μια εκτίμηση
που μας μεταφέρθηκε είναι ότι το πιο λογι-
κό σενάριο είναι να υποστηρίξει Σταύρο Μα-
λά ο Νικόλας Παπαδόπουλος, με αντάλλαγ-
μα για τον δεύτερο την προεδρία της Βου-
λής. Παράλληλα, θεωρούν ότι στην περί-
πτωση που ο Νίκος Αναστασιάδης έχει διψή-
φια διαφορά από το δεύτερο υποψήφιο,
στον πρώτο γύρο είναι έως και αδύνατο η
διαφορά αυτή να ανατραπεί. 

••••
Φιλόδοξο πρόγραμμα 
Έτοιμο είναι το προεκλογικό πρόγραμμα
του Νίκου Αναστασιάδη και θα δημοσιοποι-
ηθεί στις 28 Δεκεμβρίου. Όπως μαθαίνει η
στήλη, το πρόγραμμα είναι ιδιαίτερα φιλό-
δοξο παρουσιάζοντας το έργο και το όραμα
για τη νέα πενταετία του νυν Προέδρου.
Όπως αναφέρεται κάτι παρόμοιο δεν έχει
παρουσιαστεί ποτέ στο παρελθόν, καθώς
αποτελεί το masterplan της χώρας. Πίσω
από την υλοποίησή του μαθαίνουμε πως

βρίσκεται ο διευθυντής του γραφείου του
Προέδρου Μιχάλης Σοφοκλέους. 

••••
Με τη νέα γενιά
Σε αντίθεση με τους ανθυποψήφιούς του, οι
οποίοι παρουσίασαν το πρόγραμμά τους
ενώπιον των δημοσιογράφων, ο Νίκος Ανα-
στασιάδης αναμένεται να παρουσιάσει το φι-
λόδοξο προεκλογικό του πρόγραμμα στους
νέους. Με αυτό τον τρόπο θέλει να στείλει το
μήνυμα και τον συμβολισμό πως στον άξονα
του οράματός του βρίσκεται η νέα γενιά. Ο
Ιανός πρότεινε να χρησιμοποιηθεί το μότο,
«Ο καλός παππούς φέρνει μποναμάδες για
το μέλλον», όμως λίγο έλειψε να φάω τασά-
κι εξ αποστάσεως. Εντάξει Νίκαρε, δεν σε
πήραν και τα χρόνια, «όταν κοιτάς από ψηλά»
όπως λέει και ο Κώστας Χατζής. 

••••
Δώρο στον Οδυσσέα
Φίλτατε κ. γενικέ ελεγκτή, έλαβα και σας
διαβιβάζω το πιο κάτω μήνυμα με την παρά-
κληση να το επισυνάψετε σε ένα από τα
email σας, προς τον γενικό εισαγγελέα και
την Ελένη Λοϊζίδου με τις ευχές μας για κα-
λές γιορτές: «Παν πρόσωπο έχει το δικαίω-
μα στην ελευθερία εκφράσεως. Το δικαίω-
μα τούτο περιλαμβάνει την ελευθερία της
γνώμης ως και την ελευθερίαν λήψεως ή
μεταδόσεως πληροφοριών ή ιδεών, άνευ
επεμβάσεως δημοσίων αρχών και ασχέτως
συνόρων», αναφέρεται στο άρθρο 10 της
Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων του Συμβουλίου της Ευρώπης.

Ο Κατσουρίδης στο έλκηθρο του Αϊ Βασίλη 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Δεν απαγορεύεται η
χαρά ούτε είναι εί-
δος προς εξαφάνιση.
Ο Χριστός γεννήθηκε
στη γη, έφερε τη λύ-
τρωση από την αμαρ-

τία και τον θάνατο, αλλά χάρισε και
την παραδείσια χαρά, την αληθινή
ευτυχία, στους ανθρώπους. Ακόμη
και μέσα από τα πάθη, μέσα από τις
αδυναμίες, μέσα από τις αστοχίες,
υπάρχει χαρά, φτάνει ο άνθρωπος
να βλέπει μισογεμάτο το ποτήρι και
όχι μισοάδειο. Αρκούν τα μικρά και
φαινομενικά ασήμαντα, για να
απαλλαγεί ο άνθρωπος από τις ενο-
χές του, από τη μιζέρια του, από τη
μοναξιά του και τελικά βιώσει μονα-
δικές στιγμούλες χαράς, Αρκεί ένα
άγγιγμα ψυχής, αρκεί ένας καλός
λόγος, αρκεί ένα χαμόγελο, αρκεί
ένα κομμάτι ψωμί, για να αναχθεί ο
άνθρωπος, σε σφαίρες ευτυχίας.
Ούτε τα πλούτη, ούτε οι επιδείξεις,
ούτε οι φανφάρες, ούτε και οι κου-
τοπονηριές, μπορούν να προσφέ-
ρουν λίγα ψίχουλα αγάπης.
Η ζωή είναι μια ατέλειωτη πορεία,
πτώσεων, ανόδων, χαράς, αλλά και
πόνου. Όποιος είπε, ότι δεν τον άγ-
γιξε η θλίψη και δεν βίωσε τη χαρά,
σίγουρα δεν λέει την αλήθεια.
Ωστόσο, σημασία έχουν οι στιγμού-
λες της χαράς και όχι οι αργόσυρτες
δοκιμασίες. Ο δρόμος της ζωής, εί-
τε σύντομος είτε μακρύς, έχει τα
ίδια χαρακτηριστικά και τα ίδια παι-
δέματα. Ο άνθρωπος, δεμένος στα
δεσμά των γονιδίων του, θύμα της
κυτταρικής μνήμης, φορτωμένος με
τις αμαρτίες των προγόνων του, αλ-
λά και προικισμένος με το μυαλό,
με τη βούληση, αλλά και τις αρετές
του, μπορεί κατά τη διάρκεια της
λάμψης της αστραπής της ζωής, να
φωτίσει τον εαυτό του, αλλά και να
φωτίσει τους διπλανούς του, τους

εχθρούς του, αλλά και τους φίλους
του. Απλά και ταπεινά, οι άνθρωποι
που αποδέχθηκαν τη μοίρα τους,
που παραδόθηκαν στην υπέρλογη
θεϊκή λογική, που πατούν στη γη,
μπορούν και βιώνουν ξεχωριστές
στιγμούλες χαράς, προσφέροντας
χαρά, έστω και αν οι ίδιοι δοκιμά-
ζονται και βασανίζονται.
Τα Χριστούγεννα, δεν βιώνονται
στις τηλεοράσεις και στις οθόνες
των έξυπνων τηλεφώνων. Δεν αγγί-
ζονται στα πολύβουα κέντρα δια-
σκέδασης και δεν χορταίνονται με
τα «γκουρμέ» φαγητά και τα πανά-
κριβα ποτά. Τα Χριστούγεννα βιώ-
νονται στην ταπεινότητα της λαμ-
πρής χριστουγεννιάτικης ακολου-
θίας, στα απλά και απέριττα δώρα
και κυρίως στο άγγιγμα ψυχής, τα-
πεινών ανθρώπους. Σίγουρα τα Χρι-
στούγεννα δεν είναι μόνο για τα
παιδιά, τα οποία χρειάζονται το χάδι
και τη θαλπωρή των μεγάλων, για
να χαρούν και να προσφέρουν αλη-
θινή χαρά στους μεγαλύτερους. Το
μοναξιασμένο πλήθος μπορεί να
φλομώνεται στα στολίδια και να
κρύβεται πίσω από τα χριστουγεν-

νιάτικα στολίδια, αλλά δεν παύει να
κράζει και να αναζητεί εναγωνίως,
ανθρώπους με λόγο, ανθρώπους με
χαμόγελο, ανθρώπους που να εκ-
πέμπουν ηρεμία και χαρά. 
Έχει η ζωή γυρίσματα και η μοναξιά
είναι χειρότερη και αβάσταχτη με
τους πολλούς, όταν λείπει η αγάπη
και βασιλεύει η υποκρισία. Η κόλα-
ση της μοναξιάς, λένε ότι βιώνεται
με τραγικό τρόπο από πλούσιους
που κοιμούνται σε χρυσάφι και τους
ισχυρούς που καταπιέζουν τους
υφισταμένους τους. Η θεία δίκη, η
αληθινή τιμωρία, η οποία δεν περνά
από τους νόμους και τους δικαστές,
μπορεί να εμφανίζεται στο διάβα
του χρόνου, αλλά βιώνεται και κα-
θημερινά από τα θύματα μωροφιλό-
δοξων κουτοπόνηρων, ασήμαντων
φανταχτερών ανθρώπων.
Το αντίδοτο στον πόνο, τη μοναξιά
και τον φόβο είναι η αγάπη. Το πρώ-
το που απαιτείται είναι να γίνει ο άν-
θρωπος όμορφος, εντός και εκτός,
ώστε να μπορέσει να αγαπήσει, αλ-
λά και να αγαπηθεί. Από εκεί και πέ-
ρα, χρειάζεται η έξοδος από το κα-
βούκι της μιζέριας. Και ο ευκολότε-
ρος τρόπος είναι η βίωση της χαρά
της Γέννησης του Χριστού, όπου το
θαύμα, ανατρέπει το βουνό των
προβλημάτων. Ο μέγας υμνογρά-
φος, ο Ρωμανός ο Μελωδός, διαλα-
λεί ότι «δι’ ημάς γαρ εγεννήθη παι-
δίον νέον, ο προ αιώνων Θεός». Κα-
λεί τους πιστούς να ακολουθήσουν
το παράδειγμα του Χριστού, να γί-
νουν παιδιά στην ψυχή, όχι στη
φρόνηση, να αποβάλουν τα πάθη
και τις αμαρτίες και να ενωθούμε με
τον Θεό. Και ο υμνωδός μαζί με
τους μάγους και τους ποιμένες,
υποδεικνύει με τη βεβαιότητα της
εμπειρίας ότι «εύρομεν την αλήθει-
αν και γαρ εκ της Παρθένου ετέχθη
ο Κύριος». 

Μετά την ανακοίνωση του Νίκου Κατσουρίδη την Παρασκευή για στήριξη του Σταύρου Μαλά, το απόγευμα της ίδιας μέρα ο Δομάζος έκανε κί-
νηση ματ, κανονίζοντας συνάντηση του υποψηφίου με τον αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο. Μετά ήρθαν οι καλικάντζαροι… 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Όσο και αν αυτές τις
μέρες προσπαθούμε
να κρατήσουμε το
ενδιαφέρον στα πο-
λιτικά και στα εκλογι-
κά θα δυσκολευτού-

με, το ξέρω. Οι μέρες αυτές είναι
μέρες γιορτινές, οικογενειακών συ-
ναθροίσεων, μα κυρίως μέρες ξε-
κούρασης, αναπροσαρμογής των
στόχων και οργάνωσης για τη νέα
χρόνια. Αυτή την άσκηση χρειάζε-
ται να την κάνουμε, κατά τη γνώμη
μου, όλοι μας. Και σίγουρα χρειάζε-
ται να την κάνουμε και εμείς που
ασχολούμαστε με την πολιτική. 

Στην πολιτική υπάρχει ένα μεγάλο
πρόβλημα. Δεν μετριέται η παρα-
γωγικότητα με ορθολογιστικά κρι-
τήρια. Στη βουλή για παράδειγμα,
κανείς δεν θα ρωτήσει για την απο-
τελεσματικότητα ενός εκάστου. Και
ενώ γίνεται δουλειά, χάνεται στον
κυκεώνα της κοκορομαχίας ή στη
μάχη της ατάκας. Είναι αυτά τα φαι-
νόμενα που ευκολύνουν την απα-
ξίωση και το βρίσιμο της κοινωνίας
στο σύνολο του πολιτικού προσωπι-
κού. Οι πρώτοι που πρέπει να προ-
στατεύσουμε τους θεσμούς που
υπηρετούμε είμαστε εμείς. Όσο
συνεχίζουμε να πυροβολούμε τα
πόδια μας ή να ρίχνουμε λάσπη ο
ένας στον άλλον αυτό που κατα-
φέρνουμε είναι να μας σκεπάζει
όλους αυτή η ίδια λάσπη. 

Όσο συνεχίζουμε να κτίζουμε τον
πολιτικό μας λόγο σε λανθασμένη
βάση και στη λογική των προσωπι-
κών επιθέσεων συνεχίζουμε να
τραυματίζουμε το λαβωμένο σώμα
της πολιτικής, των κομμάτων και της
βουλής. Όσο συνεχίζουν κάποιοι να
ζητούν, για παράδειγμα, αποκοπή
στα κονδύλια για οδηγό και γραμ-

ματέα στους πρώην Προέδρους της
Δημοκρατίας κάνουμε ακριβώς αυ-
τό που φοβόμαστε. Όσο συνεχί-
ζουν κάποιοι να ζητούν σταύρωμα
των κονδυλίων που αφορούν την
κτιριακή αναβάθμιση της βουλής,
κάνουν ακριβώς το ίδιο πράγμα. Και
όσοι πιστεύουν πως η δραστική
μείωση των ωφελημάτων των βου-
λευτών βοήθησε στη βελτίωση της
αντιμετώπισης που οι πολίτες
έχουν προς τους ίδιους, συμπέρα-
ναν πως επέφερε ακριβώς τα αντί-
θετα αποτελέσματα. 

Η σοβαρότητα που ο καθένας από
μας εκπέμπει είναι κρίσιμο στοιχείο
σε αυτή τη μάχη. Και όσο θεωρούμε
πως η νοημοσύνη όσων μας ακούν
είναι χαμηλότερη από τη δική μας
και πως μπορούν να αγοράσουν με
το κιλό τον λαϊκισμό μας, τόσο χά-
νουμε από τη σοβαρότητά μας και
τόσο μας απαξιώνουν. Και όσο κρύ-
βουμε τα φωτεινά παραδείγματα
της Κύπρου γιατί φοβόμαστε πως η
ανάδειξή τους θα φανερώσει τη γύ-

μνια μας τόσο μειώνουμε το εκτόπι-
σμά μας. 

Οι επόμενες σαράντα μέρες είναι
κρίσιμες. Η εντατικοποίηση της
προεκλογικής περιόδου χρειάζεται
να γίνει με παραγωγική συζήτηση,
επιχειρήματα, κοστολογημένες και
εφαρμόσιμες προτάσεις. Μακριά
από ηχογραφημένες απειλές, χαλ-
κευμένα έγγραφα, κουρεμένες
κραυγές, εξαγγελίες με την οκά,
φανταστικές σκιές σκανδάλων και
άφρονα συνθήματα. Οι εκλογές θα
τελειώσουν στις 4 του Φλεβάρη.
Την επόμενη μέρα θα υπάρχουν
μάχες που θα πρέπει να τις δώσου-
με όλοι μαζί. Εκεί η σοβαρότητα
ενός εκάστου θα μετράει. Και ό,τι
γράφει δεν ξεγράφει. Μας ακολου-
θεί και θα μας ακολουθεί. Η έλλει-
ψη σοβαρότητας από μια μερίδα
βλάπτει πρώτα και κύρια τον ίδιο.
Αυτό μπορεί να μας ενοχλεί ελάχι-
στα. Βλάπτει όμως δυστυχώς και τη
σοβαρότητα του συνόλου. Και αυτό
μας ενοχλεί. Πολύ, πάρα πολύ. 

Η απελευθέρωση και η επανένωση
της πατρίδας μας είναι ο μεγάλος
στόχος. Αυτό δεν πρέπει να το ξε-
χνάμε. Η συνέχιση της κατοχής μας
περιορίζει. Στιγματίζει τη χώρα μας
και την κατατάσσει στις μη φυσιο-
λογικές. Ό,τι και αν πούμε, όσα με-
σοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα
και αν σχεδιάσουμε χρειάζεται πάν-
τα να θυμόμαστε πως η ριζοσπαστι-
κότερη μεταρρύθμιση που μπορού-
με να κάνουμε στον τόπο μας είναι
η επίλυση του Κυπριακού. Αυτός
πρέπει να είναι και ο μεγάλος στό-
χος της νέας χρονιάς. Καλά Χρι-
στούγεννα σε όλους. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Χριστούγεννα, χωρίς αυτά ο χρόνος δεν ξεκινά 

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ

Ο γενικός ελεγκτής Οδυσσέας Μιχαη-
λίδης για το κατόρθωμά του να τυφλώ-
σει τον Πολύφημο Διονύση με τη
φουντωτή του ουρά! 

“Η ζωή είναι μια ατέλει-
ωτη πορεία, πτώσεων,
ανόδων, χαράς, αλλά και
πόνου. Όποιος είπε, ότι
δεν τον άγγιξε η θλίψη
και δεν βίωσε τη χαρά,
σίγουρα δεν λέει την
αλήθεια.

“Οι επόμενες σαράντα μέ-
ρες είναι κρίσιμες. Η εν-
τατικοποίηση της προ-
εκλογικής περιόδου
χρειάζεται να γίνει με πα-
ραγωγική συζήτηση,
επιχειρήματα, κοστολο-
γημένες και εφαρμόσι-
μες προτάσεις. 
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Ευτυχώς που με παρρησία και
θάρρος (και θράσος 88 πιθή-
κων) βγήκε επιτέλους ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος και μας
αποκάλυψε ακόμα ένα συν-
ταρακτικό γεγονός: Την ύπαρ-

ξη κρυμμένου Γιούρογκρουπ και την πα-
ραπλάνηση της κυβέρνησης Αναστασιάδη
προς όλους εμάς τους φτωχούς και ανυ-
περάσπιστους κουρεμένους, εκείνη τη
μαύρη στιγμή του κουρέματος.

Αυτή η συνταρακτική αποκάλυψη η
οποία ανατρέπει όλα όσα πιστεύαμε για
την περίοδο του κουρέματος, την ίδια ώρα
αποκαλύπτει και το ποιος πραγματικά είναι
ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, όπως επίσης
και μέχρι πού φτάνουν οι ικανότητές του
όχι μόνο ως υποψήφιου προέδρου αλλά
και ως βουλευτή και προέδρου της Επι-
τροπής Οικονομικών της Βουλής. Δηλαδή
με απλά λόγια ο κ. Παπαδόπουλος μας

έκανε το χατίρι, έστω και την υστάτη, να
αντιληφθούμε πλήρως πως δεν υπάρχει
κανένας απόλυτος λόγος να τον εμπιστευ-
τούμε εκτός κι αν ανήκουμε στην ομάδα
των κατόχων αξιογράφων, της οποίας προ-
φανώς μοναδικό κριτήριο για την καταλ-
ληλότητα ενός υποψηφίου είναι η δική
της τσέπη. Τι μας είπε ο κ. Παπαδόπουλος
που αποδεικνύει περίτρανα ότι δεν έχει
την ικανότητα να είναι ο αυριανός μας
ηγέτης; Πρώτον ότι έπεσε θύμα εξαπάτησης
της κυβέρνησης Αναστασιάδη την περίοδο
του κουρέματος. Δηλαδή ο ίδιος ως πρό-
εδρος της Επιτροπής Οικονομικών της
Βουλής παραπλανήθηκε και ο λόγος που
παραπλανήθηκε είναι γιατί, όπως άφησε
να εννοηθεί σε τηλεοπτικό κανάλι, «ένας
βουλευτής δεν είναι δημοσιογράφος για
να κάνει διερευνητική δημοσιογραφία
αλλά ούτε και ντετέκτιβ για να ξέρει τι
διαμείφθηκε σ’ εκείνη την τραγική τηλε-

διάσκεψη του Γιούρογκρουπ», ασχέτως
αν αυτά είχαν δημοσιευτεί την ίδια μέρα
από το ΚΥΠΕ και ασχέτως αν ο ίδιος ο τότε
πρόεδρος του Γιούρογκρουπ ήταν σαφέ-
στατος στις δηλώσεις του. Άρα ο κ. Πα-
παδόπουλος ο οποίος, επαναλαμβάνω,
ήταν πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών
δεν είχε την ικανότητα για ένα τόσο σοβαρό
ζήτημα το οποίο αφορούσε την οικονομική
κατάρρευση της χώρας, να διερευνήσει
τι συνέβαινε αλλά εμπιστεύτηκε είπε την
κυβέρνηση η οποία τον παραπλάνησε.

Δηλαδή ένας βουλευτής ο οποίος είναι
και πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών
σε μια τόσο κρίσιμη στιγμή εμπιστεύεται
τυφλά την κυβέρνηση και δεν θεωρεί κα-
θήκον του να διερευνήσει τι ακριβώς συμ-
βαίνει και τι σημαίνουν οι δηλώσεις του
Ντάισελμπλουμ και των λοιπών παραγόν-
των; Αντ’ αυτού του είναι πιο εύκολο να
πέσει θύμα εξαπάτησης κι αυτό το επικα-

λείται σήμερα ως κατηγορία προς την κυ-
βέρνηση χωρίς καν να του περνά από το
μυαλό πως αν όντως συνέβη κάτι τέτοιο,
τότε προφανώς είναι ο ίδιος ο οποίος
υπήρξε ανεπαρκής και ανίκανος να αντε-
πεξέλθει των καθηκόντων του και του λει-
τουργήματός του, σε μια φοβερά κρίσιμη
στιγμή για τη χώρα. Και όχι μόνο δήλωσε
ότι έπεσε θύμα εξαπάτησης αλλά όταν
ερωτηθείς από τον δημοσιογράφο γιατί
όταν έξι μήνες μετά από το κούρεμα δήλωσε
πως έκανε λάθος για το όχι που ψήφισε
στη Βουλή, δεν αποκάλυψε τότε και όλα
όσα σήμερα αποκαλύπτει, εκείνος επέμενε
πως εξακολουθούσε ακόμα και έξι μήνες
μετά να μην τα γνωρίζει (είπαμε δεν είναι
ντεντέκτιβ ο άνθρωπος για να παρακο-
λουθεί τους λόγους και τις αιτίες της οι-
κονομικής μας κατάρρευσης, ούτε και διε-
ρευνητικός δημοσιογράφος αλλά ένας
απλός και ανάξιος πρόεδρος της Επιτροπής

Οικονομικών της βουλής). Με απλά λόγια
ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος τη στιγμή
που η χώρα κατέρρεε οικονομικά και οι
πλείστοι από τους συνανθρώπους μας ήταν
στα πρόθυρα της απελπισίας, αντί να
πράξει ό,τι περνούσε από το χέρι του ως
όφειλε, όντας βουλευτής και πρόεδρος της
Επιτροπής Οικονομικών για να μας προ-
στατέψει, έπεσε θύμα εξαπάτησης της δο-
λοπλόκου κυβέρνησης Αναστασιάδη, ανήμ-
πορος να δράσει για τη σωτηρία του τόπου.
Και με αυτή του την παραδοχή έρχομαι
τώρα εγώ ως μια σκεπτόμενη ψηφοφόρος
να διερωτηθώ γιατί πρέπει να εμπιστευτώ
ένα τέτοιο τύπο, ο οποίος δεν έχει καν την
ικανότητα να διασώσει τον εαυτό του από
την εξαπάτηση, άρα πόσο μάλλον και ολό-
κληρη τη χώρα από άλλες επερχόμενες
επικίνδυνες παραπλανήσεις.

Το θύμα εξαπάτησης
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η επανάσταση του Εμανουέλ Μακρόν, δεν
αποτελεί απλώς ένα εξαιρετικά καλογραμ-
μένο κείμενο, αλλά το μέσο με το οποίο ο
τότε υποψήφιος για την προεδρία και νυν
Πρόεδρος της Γαλλίας επιχειρεί να συστηθεί
στους πολίτες της Γαλλίας και να διεκδι-

κήσει την ψήφο τους. Σε μία κοινωνία που ισορροπεί
ανάμεσα στην εικόνα και τα κοινωνικά μέσα δικτύωσης
ο μόλις 40 ετών Εμανουέλ Μακρόν παίρνει το ρίσκο
και επιστρέφει στην ελλόγιμη γαλλική κοινωνία πα-
ρουσιάζοντας σε βιβλίο όλα αυτά που τον έκαναν ό,τι
είναι σήμερα και το όραμά του για τη νέα Γαλλία. Η οι-
κογένεια, ο έρωτας και οι σπουδές. Η μικροαστή οικο-
γένειά του που προόδευσε μέσα από τη γνώση και την
παιδεία. Μία οικογένεια στην οποία οφείλει την αγάπη
του για τη γνώση, τη λογοτεχνία, τη φιλοσοφία, αλλά
και στη σκληρή δουλειά. Στοιχεία σημαντικά για έναν
πολιτικό που έχει όραμα και είναι έτοιμος να ηγηθεί
μιας δημοκρατικής επανάστασης. Στόχος της επανά-
στασης μία Γαλλία που θα εξέλθει από τον βάλτο στον
οποίο βρίσκεται και θα ξεπεράσει επιτέλους τη διαχρονική
διαίρεση της κοινωνίας μεταξύ Δεξιάς και Αριστεράς.

Σε αυτό το βιβλίο διαφαίνεται πως είναι έτοιμος να
αλλάξει τους όρους του πολιτικού παιχνιδιού. Χωρίς
να αποδομήσει πλήρως ό,τι έχει πετύχει η Δεξιά ή η
Αριστερά αλλά αξιοποιώντας τα θετικά και της μιας
ιδεολογικής προσέγγισης και της άλλης. Ένα πάντρεμα
μακριά από αγκυλώσεις που καταλήγει στο συμπέρασμα
ότι το παλιό σύστημα έδωσε ό,τι είχε να δώσει και πλέον
είναι η στιγμή για μεγάλες μεταρρυθμίσεις και βαθιές
τομές στο κράτος.  Η μεγαλειώδης και για πολλούς ανα-
πάντεχη νίκη του στις εκλογές έδειξαν ότι ανέγνωσε
τελικά σωστά τα προβλήματα της Γαλλίας.

Και κάπου εδώ επιστρέφουμε στο περιβάλλον της
Κύπρου. Οι προεδρικές εκλογές, μετά την τραγωδία
του 2013, μπορούσαν να αποτελέσουν την αφορμή για
τη νέα αρχή στο πολιτικό σύστημα. Δυστυχώς, σε αυτό
τον προεκλογικό, όχι μόνο κανείς δεν ανέγνωσε σωστά
τα προβλήματα της κοινωνίας, αλλά δεν μπήκε καν
στον κόπο να τα ερμηνεύσει. Εκτός από όμορφες σέλφι
στα κοινωνικά μέσα δικτύωσης και τις γενναιόδωρες
παραχωρήσεις δεν έχουμε δει μία ολοκληρωμένη
πολιτική πρόταση που θέτει τις βάσεις για τη νέα Κύπρο.
Ο Νίκος Αναστασιάδης πιστώνεται για το ότι οδήγησε
τη χώρα από τη χρεοκοπία στη σταθερότητα, ενώ τόλ-
μησε να δρομολογήσει μεγάλες μεταρρυθμίσεις. Το με-
γάλο ζήτημα, ωστόσο, είναι ότι ως ηγέτης δεν βρέθηκε
ένα βήμα μπροστά  για να μπορεί να ηγηθεί του μέλ-
λοντος. Προτίμησε να περιοριστεί στο τι έκανε παρά
στο τι θα υλοποιήσει τη νέα πενταετία.  Με συνταγές
του ’60, επέλεξε να γυρίζει συλλόγους εθνικόφρονα
σωματεία και πανηγύρια εξαγγέλλοντας έργα, επιδόματα
και πολλά δώρα. 

Ο Σταύρος Μαλάς, από την άλλη, ξεκαθάρισε πως
δεν θα μπει σε πλειοδοσία ανέφικτων εξαγγελιών, καθώς
το κράτος δεν μπορεί αυτή τη στιγμή να μοιράζει υπο-
σχέσεις. Κάτι που του προσέδωσε σίγουρα σοβαρότητα
αλλά πάλι, δεν μας έδωσε μία σαφή απάντηση για το
πώς θα λύσει τα καίρια ζητήματα της κοινωνίας, αλλά
και της οικονομίας. 

Τα πράγματα περιπλέκονται ακόμη περισσότερο
στην περίπτωση του Νικόλα Παπαδόπουλου. Ο ΔΗΚΟϊκός
πρόεδρος θα μπορούσε τόσο λόγω της ηλικίας του όσο
και της κεντρώας προέλευσής του να ακολουθήσει τη
δυναμική του Μακρόν. Αν επέλεγε βέβαια τον δρόμο
της μετριοπάθειας. Όχι του λαϊκισμού και της πλήρους
ρήξης.

Μέχρι τώρα οπαδοί και πολέμιοί του τον πίστωναν
με σοβαρότητα και υπευθυνότητα σε ό,τι αφορά την
οικονομία. Το απέδειξε άλλωστε κατά τη μνημονιακή
περίοδο και θα μπορούσε το πρόγραμμά του για την
οικονομία να του δώσει μεγάλη δυναμική για την εκλογή
του. Δυστυχώς, οι δηλώσεις του ότι θα διπλασιάσει τις
συντάξεις ότι θα γυρίσει την οικονομία στα γερά θεμέλια
που είχε επί Τάσσου αλλά κυρίως η περίεργη πρόταση
για τους Αξιόγραφους, δεν μπορούν να μας πείσουν,
ότι έχει πλάνο και όραμα. Θυμίζουν άλλες εποχές που
οι συνδιαλλαγές και οι λαϊκίστικες υποσχέσεις μας οδή-
γησαν στη μεγαλύτερη παρακμή μας ως κοινωνία. Και
πλέον η κοινωνία μετά το κούρεμα, αυτές ακριβώς τις
νοοτροπίες θέλει να αφήσει για πάντα πίσω της. Όχι
να τις επαναφέρει. 

Μια προεκλογική
αλλιώς

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Καθώς φτάνει προς την κορύ-
φωση η προεκλογική διαδικασία
και όλα τα πολιτικά επιχειρήματα
είναι στο τραπέζι, για όλα τα θέματα
που έχουν τη δική τους βαρύτητα
την ώρα της κάλπης, αυτή την ώρα

διαφαίνονται και κραυγαλέες, πολυεπίπεδες
αδυναμίες. Βλέπουμε κόμματα που αδυνατούν
να διαχειριστούν τα δικά τους πεπραγμένα και
βγάζουν προς τα έξω μηνύματα άλλα, από εκείνα
από τα οποία πραγματικά θα μπορούσαν να
έχουν όφελος.

Να υπενθυμίσουν στην κοινωνία στάσεις
που κράτησαν και ποια τα οφέλη από την πο-
λιτική που επέλεξαν ν’ ακο-
λουθήσουν. Το γιατί συμβαίνει
αυτό, δεν μπορεί να το πει
κανείς με σιγουριά. Ίσως τε-
λικά, στα τεσσεράμισι χρόνια
να ασκείς πολιτική και στο
τελευταίο μισό να κάνεις ό,τι
σου πει, ό,τι κρίνει πως είναι
καταλληλότερο να γίνει, ένας
ειδικός. Ναι, αλλά αν κρατάς
αυτή τη γραμμή χωρίς αντιρ-
ρήσεις, τότε σημαίνει πως
πρώτον, ο ειδικός μπορεί να αποκωδικοποιήσει
το μήνυμά σου και τότε καλώς σου προτείνει
μια στάση και εσύ τη δέχεσαι ή δεύτερον, δεν
ξέρεις καν εσύ ο ίδιος ποιο μήνυμα θες να πε-
ράσεις στην κοινωνία, και αφήνεσαι. Αν συμ-
βαίνει το πρώτο, που κανονικά αυτό θα έπρεπε
να συμβαίνει, τότε το κόμμα βγαίνει στην κοι-
νωνία ως αυτό που ήταν όλο το προηγούμενο
διάστημα, διεκδικώντας την ψήφο. Με στό-
χευση.

Αν συμβαίνει το δεύτερο, τότε το πρόβλημα
είναι βαθύτερο εφόσον ένας πολιτικός φορέας
παραδέχεται πως δεν είναι σε θέση να στήσει
γέφυρες επικοινωνίας με την κοινωνία και άρα
ν’ αφουγκραστεί τα μηνύματα ή να περάσει τα
δικά του. Κι αφήνεται. Παράλληλα, η κατανά-
λωση επιχειρημάτων έχει διαπροσωπικό χα-
ρακτήρα, ποιος έκανε τι ή τι δεν έκανε και πως
θα τα κάνω εγώ καλύτερα στη θέση του. Αυτό
είναι αναπόσπαστο στοιχείο της προεκλογικής

επικοινωνίας, αλλά δεν μπορεί να είναι το μόνο.
Αποδεδειγμένα δεν μπορεί ο όποιος επόμενος
να είναι αναγκαστικά καλύτερος από τον όποιο
προηγούμενο. Θα ήταν ουτοπικό, και εν μέρει
είναι, ακόμη και σε αυτή την προεκλογική πε-
ρίοδο. Στην οποία βλέπουμε επίσης κόμματα
να έχουν άλλη στάση καθ’ όλη τη διάρκεια του
χρόνου και ελέω προεκλογικής, να λυγίζουν
τόσο τις δικές τους αρχές που είναι ν’ απορεί
κανείς: Και δεν είναι βέβαιο πως και το κομματικό
ακροατήριο μικρότερων κομμάτων είναι σύμ-
φωνο προς τις κινήσεις των ηγεσιών τους και
τις προεκλογικές συμφωνίες με άλλα κόμματα
που απέχουν από τις δικές τους θέσεις. Κι αυτό,

είναι επίσης γνώρισμα βαρη-
κοΐας εκ μέρους των κομμάτων
που νομίζουν πως οι αποφά-
σεις τους γίνονται δεκτές από
την κομματική δεξαμενή. «Η
τεννέκα θα δείξει» που έλεγε
κι ο Κληρίδης, αλλά αίσθησή
μου είναι πως δεν απέχουμε
πολύ από το ξαναγράψιμο του
κομματικού χάρτη. Τα πολλά
που ακούγονταν το προηγού-
μενο διάστημα, θα γίνουν

πραγματικότητα μετά τις εκλογές, τόσο στα
κόμματα όσα και στα πρόσωπα. Ωστόσο, κα-
ταλήγοντας, βλέπεις τον πολιτικό που προσπα-
θεί. Εκεί που έπρεπε να του βγαίνει αβίαστα.
Βλέπεις το άγχος του κι ακούς την γκρίνια του.
Μα στην τελική, δεν φταίει ούτε κανείς αντί-
παλός του ούτε η κοινωνία που θα του γυρίσει
την πλάτη.

Φταίει ότι ο ίδιος δεν το πίστεψε αρκετά για
τον εαυτό του, άκουσε λάθος, και εν τέλει ήθελε
και θέλει την πρωτοκαθεδρία για όλους τους
λάθος λόγους. Και όταν θα αλλάξει ο κομματικός
χάρτης και τα πρόσωπα, γνώμονας, αν μη τι
άλλο, θα είναι ορισμένες στρατηγικές ήττας,
όπως οι παραπάνω.

Γιατί άλλο αποτέλεσμα δεν υπάρχει και δεν
μπορεί να υπάρχει, για εκείνον που κατεβαίνει
για όλους τους λάθος λόγους.  

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Στρατηγική για να χάσεις 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Λίστες που μάχονται
τον νεκρό χρόνο

ΑΡΘΡΟ / Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Λ ίγα συμβάντα, πρόσωπα, πράξεις κλειδώνονται
στη μνήμη και ανακαλούνται, σαν ποδοβολητά
μέσα στη νύχτα, κάθε χρονιά που κλείνει, σε σύγ-

κριση με όσα, ανατριχιαστικά πολλά, χάνονται στην
κούρσα των αλληλοδιάδοχων ημερών – συχνά κανείς
συγκλονίζεται και φρικιά, αγαπάει και μισεί, τέρπεται
και υποφέρει με αναιμικές ρίζες και κατάλοιπα χωρίς
αίμα. Οχι ότι οι λίστες που συντάσσονται με τα συντα-
ρακτικά, τα τραγικά, τα προπετή, τα παράξενα, τα θλιβερά,
τα αστεία του κάθε έτους δίνουν οντότητα στο άμεσο
παρελθόν, συνήθως είναι μια ανακατασκευή μνήμης τε-
τριμμένη, τεχνητή, σαν κονσέρβα ιστορικών στιγμών
με διαφορετικό βάρος για τον καθένα, όμως φανερώνουν
την προαιώνια αγωνία για πάγωμα, για επαναφορά του
χρόνου. Ηδη παρελαύνουν ενσταντανέ από τα γεγονότα
της χρονιάς: οι 39 νεκροί της επίθεσης του ISIS σε νυχτερινό
κέντρο στην Κωνσταντινούπολη, η ρωσική εμπλοκή στο
σκάνδαλο των αμερικανικών εκλογών, οι δοκιμές πυραύλου
και βόμβας υδρογόνου από τη Βόρεια Κορέα, ο Μακρόν
πρόεδρος της Γαλλίας, η Αγκελα Μέρκελ για τέταρτη
φορά στην καγκελαρία, οι 59 νεκροί και 529 τραυματίες
από τον παρανοϊκό σκοπευτή στο Λας Βέγκας, η διαρροή
των Paradise Papers, η καταδίκη στη Χάγη του Ράτκο
Μλάντιτς... Ηδη αναρίθμητα τα κλικ στις 30 πιο συγκινητικές
φωτογραφίες του 2017 από το National Geographic – γυ-
ναίκες της φυλής Σαμπούρου στο Ναϊρόμπι ντυμένες με
τα καλά τους διδάσκονται Πληροφορική. Φορώντας μια
κουρτίνα για μανδύα και ένα χάρτινο στέμμα οκτάχρονη
γίνεται η πριγκίπισσα της Τούνδρας σε καταυλισμό στη
Θάλασσα του Κάρα. Τουρίστας προσπαθεί να χαϊδέψει
φάλαινα σε λαγκούνα του Με-
ξικού. Εθελοντής στον πόλεμο
κατά των ναρκωτικών στην
Κολομβία, δολοφονείται σε
συμπλοκή. Σκελετωμένο κο-
ρίτσι κάνει δουλειές σε πα-
ραγκούπολη του Δελχί κ.ο.κ.
Και οι λίστες δεν έχουν τέλος.
Τα πρόσωπα της χρονιάς, οι
πιο φιλικές προς τις επενδύ-
σεις χώρες, οι καλύτεροι της
ελληνικής ναυτιλίας, οι κα-
λύτερες πόλεις του κόσμου
για φοιτητές, οι καλύτερες ταινίες, οι πιο σέξι ηγέτες, οι
λαμπρότεροι ηθοποιοί, η καλύτερη 11άδα, οι θεαματι-
κότερες προσπεράσεις στα Grand Prix του 2017... Στρώματα
συμβάντων επικάθονται πάνω στα παλιά, και ο χρόνος
ρέει, όλο και πιο γρήγορα. Ισως γιατί τον μετράμε μόνο
ως ζημία ή ως όφελος («κέρδισα χρόνο», «έχασα χρόνο»).
Γιατί είμαστε κολλημένοι στην πεπατημένη, γιατί ανα-
βάλλουμε τα επίπονα και αρνούμαστε να κοιτάξουμε
κατά πρόσωπο τα προβλήματα. Γιατί σχολιάζουμε ακα-
τάπαυστα αδιαφορώντας για όσους σκέφτονται διαφορετικά
και υποτιμώντας την ανάγκη για αποδείξεις, γιατί οι
γνώμες κατασταλάζουν αβασάνιστα χωρίς κατάθεση
χρόνου και κόπου, γιατί ο δημόσιος διάλογος έχει υπο-
βαθμιστεί σε πινγκ πονγκ κοινοτοπιών. Γιατί το τοπίο
είναι θολό από τις συνεχείς κυβερνητικές αντιφάσεις με
την ταυτόχρονη διατήρηση πολλών ρόλων. Γιατί η ενη-
μέρωση περιορίζεται στη σύλληψη και μετάδοση του
στιγμιαίου. Γιατί γαντζωνόμαστε στο παρόν και εκεί αυ-
τοπεριοριζόμαστε· ο χρόνος άλλαξε στην αντίληψή μας
αφότου εγκαταλείφθηκε η ιδέα του μέλλοντος ως συνώ-
νυμου μιας συναρπαστικής προοπτικής (το ίδιο και η πο-
λιτική, που διαχειρίζεται επιφανειακά, βραχυπρόθεσμα
τα προβλήματα, πολιτική ανοιχτή στο μέλλον δεν υφίσταται,
μόνο προβλέψεις για το απώτερο μέλλον· το 2050 στους
100 εργαζόμενους θα αντιστοιχούν 73 συνταξιούχοι).
Επιστρέφουμε, λοιπόν, διαρκώς στο παρόν, όχι της συμ-
φιλίωσης των παραδόσεων, της σύγκλισης των εμπειριών,
της συνένωσης όλων των στιγμών, παλιών, νέων, αλλά
σε ένα τώρα που περνά μέσα από τον μηδενισμό, την
άρνηση, χωρίς αληθινή χαρά, χωρίς ταυτότητα. Μακριά
από τη σκέψη ότι ο χρόνος είναι αλλαγή, ρήξη, μνήμη.

Ετσι, καλπάζει, όπως κι αν τον βιώνουμε, κυκλικό ή
γραμμικό, απόλυτο ή υποκειμενικό. Ως ακατάπαυστο τικ-
τακ ενός αόρατου μετρονόμου που χτυπά αιώνια με ρυθμό
σταθερό ή ως αντανάκλαση των σχέσεων μεταξύ προ-
σώπων και πραγμάτων.

Καλπάζει γιατί δεν έχουμε πλέον τη δύναμη να επι-
νοήσουμε άλλες ουτοπίες, άλλους μύθους. Εφόσον οι
ανεπάρκειες και οι βλάβες μας έγιναν μόνιμη επωδός,
δεν τις σκεφτόμαστε πια και στήνουμε μια χώρα που δεν
ονειρεύεται ποτέ το άλμα.

Το χειμερινό ηλιοστάσιο στη Βρετανία, γιορτάζεται κάπως έτσι. 

<<<<<<

«Η τεννέκα θα δείξει»
που έλεγε κι ο Κληρίδης,
αλλά αίσθησή μου είναι
πως δεν απέχουμε πολύ
από το ξαναγράψιμο του
κομματικού χάρτη. 

<<<<<<

Πακέτα συμβάν-
των, κονσέρβες
μνήμης, που
όμως φανερώνουν
την προαιώνια λα-
χτάρα για πάγωμα
των στιγμών.
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Η προεκλογική συζήτηση γίνεται
ανυπόφορη όταν αφορά τους κα-
τόχους αξιογράφων που απαιτούν

«τα χρήματά τους πίσω». Ασφαλώς το
ζήτημα δεν θα ερχόταν στην επικαιρό-
τητα, εάν η Πολιτεία και η τραπεζική
ηγεσία είχαν εγκαίρως επιδείξει στοιχει-
ώδη σοβαρότητα ώστε να μην αφήσουν
την οικονομία να πάει στα βράχια. Θεωρώ
ότι το ζήτημα διαθέτει τέσσερεις δια-
στάσεις:

1. Δεν βλέπω τις οργανωμένες από κα-
τόχους αξιογράφων κινήσεις να απευ-
θύνονται στους πραγματικούς υπεύθυ-
νους αυτής της κατάστασης. Για παρά-
δειγμα, δεν είδα κάποια διαδήλωσή τους
όταν η δικαστική εξουσία προσφάτως
αθώωσε την ηγεσία των τραπεζών από
οικονομικά εγκλήματα που διέπραξαν
πριν και κατά την καταστροφή. Γνωρίζουν
τον μόνο δρόμο που η Κύπρος αντιλαμ-
βάνεται ως αποτελεσματικό: να σχημα-
τίσουν ομάδα πίεσης και έτσι να επιτύ-
χουν, πρώτο, συμμετοχή στις συζητήσεις
στα ΜΜΕ, δεύτερο προβολή για κάποιες
από τις απόψεις τους που θεωρούν ως
δίκαιες, και, τρίτο, απειλούν, κατέρχονται,
αποσύρονται από την εκλογική διαδικασία
με μόνο κριτήριο το ποιος υποψήφιος
θα ικανοποιήσει τα δικά τους συμφέροντα,
αδιαφορώντας για τα υπόλοιπα.

2. Υποψήφιοι Πρόεδροι υπόσχονται
μαγικές λύσεις, ως εάν εκλογές να αφο-
ρούν το ποιος υποψήφιος θα έρθει πιο
κοντά στο να ικανοποιήσει τα αιτήματά
τους. Χωρίς κοστολόγηση, χωρίς να λένε
με ακρίβεια ποιος προϋπολογισμός μπορεί
να ικανοποιήσει τέτοια αιτήματα, πώς
θα βρεθούν εξωπραγματικά ποσά. Αυτή
η λογική είναι ο ορισμός μιας από τις κα-
κοδαιμονίες μας! Όποιος ζητήσει, εξ ορι-
σμού έχει δίκαιο! Όποιος διαθέτει ψήφο
αυτόματα νομιμοποιείται να «διεκδικήσει»
από το κράτος, και να περιμένει ότι «κάτι
θα πάρουμε, αφού έρχονται εκλογές...!».

Λοιπόν, δεν έχουν δίκαιο όλοι, και ιδι-
αίτερα οι κάτοχοι των αξιογράφων, οι
οποίοι επένδυσαν με δική τους ευθύνη
με μια ελκυστική τραπεζική πρόταση!
Δεν ήξεραν τι υπέγραφαν; Στα χρόνια
που έπαιρναν τις προσφορές σε πολύ
υψηλούς τόκους μοιράζονται τα οφέλη
με άλλους; Εν τέλει, δεν έχουν ατομική
ευθύνη; Αν οι τράπεζες διόγκωναν τις
υποσχέσεις τους ή, όπως λένε οι κάτοχοι
αξιογράφων, τους παραπλανούσαν είναι
ευθύνη των δύο πλευρών να βρουν λύσεις.
Συνεπώς, το αίτημά τους για επιστροφή
χρημάτων από το κράτος για μια δική
τους τραπεζική επένδυση, δεν αφορά το
κοινωνικό σύνολο, αλλά αφορά διαβου-
λεύσεις ανάμεσα στις τράπεζες και τον
σύνδεσμό τους ή πάνω σε ιδιωτική βάση,
όπως ακριβώς έκαναν στα χρόνια των
μεγάλων προσδοκιών. Υποθέτω ότι κα-
θένας πήγαινε ξεχωριστά και στο άλλο
τραπέζι απέναντι ήταν ο τραπεζίτης του. 

3. Το θέμα εκφεύγει των ορίων μιας
εκλογικής συνήθειας. Είναι δυνατόν να
μην υπάρχει πολιτική δύναμη που να
μην λέει «όχι» σε παράλογα αιτήματα ή
σε κάθε παράλογο αίτημα που προκύπτει
συν των χρόνω; Είναι δυνατόν μια κοι-
νωνία να υποκύπτει σε κάθε ακραίο συν-
τεχνιασμό μόνο και μόνο από τον φόβο
του κομματικού κόστους; Είναι δυνατό
η ομάδα των κατόχων αξιογράφων να
έχει συνομιλητές τα πολιτικά κόμματα
και υποψήφιους προέδρους, αντί να έχει
ως συνομιλητή της τον πρόεδρο του Δ.Σ.
της Τράπεζας Κύπρου; Στη δική μου γνώ-
μη, είναι μύθος η ιστορία με το «πολιτικό
κόστος». Ο κανόνας δεν επιβεβαιώνεται
από καμιά στατιστική, από καμιά πολιτική
έρευνα. Κανένα κόστος δεν υπάρχει, αν-
τίθετα μόνο όφελος και ευρεία αποδοχή
από την πλειοψηφία της κοινής γνώμης.
Η τελευταία έχει γνώση και κρίση, προ-
σέχει τα σοβαρά επιχειρήματα και θα
εγκρίνει κάθε απόφαση, η οποία στηρί-

ζεται στον ορθολογισμό και την τεκμη-
ριωμένη επιχειρηματολογία. 

4. Η αδυναμία μιας ηγεσίας να αντι-
σταθεί στον επιθετικό λαϊκισμό είναι μια
κανονική απόδειξη ότι η πολιτική εξουσία
αδυνατεί να διαμορφώσει μια αναπτυξιακή
στρατηγική, ότι αδυνατεί να συγκροτήσει
ένα πλειοψηφικό ρεύμα που να αντιλαμ-
βάνεται πού πάνε τα πράγματα. Δυστυχώς,
η πλειοψηφία της πολιτικής μας ηγεσίας
φοβάται την αντιπαράθεση με τον λαϊ-
κισμό, γιατί νομίζει ότι αν κάνει παροχές
θα δείχνει «φιλολαϊκή». Αυτή η κατάσταση
συνέβαλε αποφασιστικά στο να φτάσει
η κυπριακή οικονομία στο χείλος της
χρεοκοπίας και, παρά ταύτα, φαίνεται
πως αντέχει, έχει εμποτίσει την τρέχουσα
κομματική πρακτική με το να φαίνεται
ότι «υπηρετεί το λαϊκό συμφέρον». 

Συμβαίνουν σε πλήθος από δραστη-
ριότητες της πολιτικής μας ζωής. Επι-
καλούμαστε την κοινή γνώμη για να εμ-
φανιστούμε διστακτικοί στο Κυπριακό,
επικαλούμαστε το κομματικό κίνητρο
για να ικανοποιούμε ή να παραπέμπουμε
την ικανοποίησή του στο μέλλον για
κάθε λογικό ή παράλογο αίτημα. Αρνού-
μαστε να δεχθούμε ότι η πλειοψηφία
των πολιτών παραμένει μια έλλογη κοι-
νωνική δυναμική που μπορεί να συγκρίνει
τα επιχειρήματα, που με την κριτική ικα-
νότητα και τη δράση της μπορεί να συμ-
βάλει στην ανάπτυξη και την πρόοδο.
Η υποταγή της πολιτικής σε όποιο τμήμα
της κοινωνίας μας μπορεί να ακούγεται
περισσότερο, το πρότυπο της πολιτικής
που αντιλαμβάνεται τον ρόλο της ως
συλλέκτη διάφορων και αλληλοσυγκρουό-
μενων αιτημάτων, συνιστά τη βέβαιη
απόδειξη ότι ελάχιστα μάς έμαθε η βουτιά
στο κενό το 2013. Παραμένουμε στάσιμοι,
επαναλαμβάνουμε παγιωμένες συνήθειες
παρά τις γύρω μας κοσμογονικές αλλαγές. 

www.larkoslarkou.org.cy

Με αξιόγραφα στα βράχια
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Kυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

Μ ας χωρίζουν λίγες μόνο μέρες μέχρι
τις 28 Ιανουαρίου 2018, ημέρα διε-
ξαγωγής των προεδρικών εκλογών.

Όλα τα εκλογικά επιτελεία κλιμακώνουν
την προεκλογική τους εκστρατεία, με στόχο
να φτάσει η φωνή τους στο εκλογικό σώμα.
Δυστυχώς, κύριο χαρακτηριστικό αυτών
των εκλογών είναι η απουσία λόγου και αν-
τίλογου, κρίσης και αξιολόγησης θέσεων,
απουσιάζει παντελώς ο διάλογος. Μάλιστα,
αυτή η προεκλογική εκστρατεία εισάγει νέα
φαινόμενα και ήθη, ξένα προς τις παραδόσεις
και την κουλτούρα του κυπριακού λαού. Δα-
πανηρές συγκεντρώσεις, φαγητό να ρέει
άφθονο, διαφημίσεις και κόντρα διαφημίσεις
που προκαλούν πλέον το δημόσιο αίσθημα.
Εκλογές χλιδής και χρήματος. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Ν. Ανα-
στασιάδης και οι υπουργοί του, μαζί με τον
ΔΗΣΥ, διεξάγουν προεκλογική εκστρατεία
εγκαινιάζοντας έργα και κόβοντας κορδέλες,
πολλές φορές μάλιστα για έργα που τέλειωσαν
εδώ και χρόνια. Στημένες «κρατικές» φιέστες
που ποτέ προηγούμενα η Κύπρος δεν έζησε.
Εύλογα διερωτάται ο λαός. Πού ήταν 4,5
χρόνια ο Πρόεδρος και οι υπουργοί του;
Καμία εμφάνιση, καμία παρουσία στις τοπικές
κοινωνίες. Ο Σταύρος Μαλάς είναι η μοναδική
υποψηφιότητα για το αξίωμα του Προέδρου
της Δημοκρατίας που χαρακτηρίζεται από
αξιοπιστία και φερεγγυότητα. Καταθέτει θέ-
σεις και προτάσεις για όλα τα μικρά και
μεγάλα ζητήματα που αφορούν τη χώρα μας.
Έχει όραμα και πρόγραμμα. Χωρίς λαϊκισμό,
χωρίς υπερβολές και άλλους βερμπαλισμούς,
με στοιχειοθετημένες και τεκμηριωμένες
προτάσεις, δίνει λύσεις στα καθημερινά
αδιέξοδα, πολιτικά, οικονομικά και κοινωνικά
που ταλανίζουν τη χώρα μας.

Στο κυπριακό πρόβλημα, αυτό που τον
διακρίνει απ’ όλους τους άλλους υποψηφίους
για την Προεδρία της Κυπριακής Δημοκρατίας
είναι η αποφασιστικότητα και η πολιτική
του βούληση να εργαστεί για ειρηνική επα-
νένωση της πατρίδας μας. Χωρίς εθνικιστικές
πλειοδοσίες, χωρίς παλινωδίες, καταθέτει
όραμα συμβίωσης όλων των κατοίκων του
νησιού, Ελληνοκύπριων Τουρκοκύπριων,
Μαρωνιτών, Λατίνων και Αρμένιων στη
βάση διζωνικής, δικοινοτικής Ομοσπονδίας.
Θα αγωνιστεί με έργα και πράξεις για να
δούμε την πατρίδα μας ελεύθερη, απαλλαγ-
μένη από τα βαρίδια της κατοχής και τα
επεμβατικά δικαιώματα. Μια Κύπρο της
ασφάλειας, της σταθερότητας και της ευη-
μερίας. 

Στα θέματα οικονομίας και κοινωνίας
είναι εκ των πραγμάτων ο εκπρόσωπος του
λαού, των εργαζομένων, των φτωχών και
των πονεμένων. Γι’ αυτό προτείνει μια ευρεία
αναδιανομή του παραγόμενου πλούτου,
υπέρ των απλών ανθρώπων, των ευάλωτων
και ευπαθών ομάδων. Σημαντικές προτάσεις
που δημιουργούν ένα νέο περιβάλλον υγιών
εργασιακών σχέσεων, που στηρίζουν κυρίως
τους χαμηλά αμειβόμενους και τους νέους,
η καθιέρωση κατώτατου μισθού σε όλο τον
ιδιωτικό τομέα και η θεσμοθέτηση των ερ-
γασιακών συμβάσεων. Ο Σταύρος Μαλάς
υποστηρίζει τη δημιουργία ενός κράτους

πρόνοιας, ενός κράτους δικαίου που θα
αφουγκράζεται τις σύγχρονες ανάγκες και
απαιτήσεις του λαού μας. Προτεραιότητά
του η δημόσια υγεία, στην υπηρεσία του
λαού. Είναι ο μόνος εγγυητής της προώθησης
του Γενικού Συστήματος Υγείας, γιατί ακριβώς
το απέδειξε, ότι δεν έχει οικονομική εξάρτηση
από τις ασφαλιστικές εταιρείες και άλλα
συμφέροντα. Ψηλά στις προτεραιότητές του
είναι το όραμά του για την παιδεία και πο-
λιτισμό, γιατί πιστεύει ότι αποτελεί μακρο-
πρόθεσμη επένδυση ζωής. Η Κύπρος χρει-
άζεται ένα σύγχρονο και αποτελεσματικό
εκπαιδευτικό σύστημα στην υπηρεσία του
λαού και των αναγκών της κοινωνίας. Σήμερα,
όσο ποτέ άλλοτε χρειάζεται στήριξη η τέχνη,
ο πολιτισμός, οι δημιουργοί, γιατί ακριβώς
ο πολιτισμός υπήρξε το σωσίβιό μας στον
αγώνα μας για επιβίωση. 

Οι νέοι μας, η νέα γενιά του τόπου μας,
ως το χρυσό απόθεμα της κοινωνίας, κατέχουν
ξεχωριστή θέση στις προγραμματικές θέσεις
του Σταύρου Μαλά, γιατί ο ίδιος θεωρεί ότι
δεν υπάρχει μέλλον χωρίς τους νέους. Προ-
τείνει σειρά προτάσεων, ώστε η νέα γενιά
του τόπου να επανέλθει στο προσκήνιο, να
συμμετέχει στο πολιτικό και κοινωνικό γί-
γνεσθαι. Για πρώτη φορά προτείνεται στο
Κεφάλαιο Έρευνα και Καινοτομία, να συμ-
περιληφθεί κονδύλι 100 εκατ. ευρώ. Πρόκειται
από τους πιο ζωτικούς τομείς, που φέρνουν
δυστυχώς την Κύπρο στις τελευταίες θέσεις.
Ένας τομέας που θα ανοίξει νέους ορίζοντες
για την Κύπρο, νέες θέσεις εργασίας και
ταυτόχρονα θα συντονίσει τη χώρα μας με
τις παγκόσμιες και ευρωπαϊκές προκλήσεις. 

Είναι και πολλά άλλα, όπως η επαναφορά
στοχευόμενων προγραμμάτων για τους πρό-
σφυγες, που απαξίωσαν και ακύρωσαν οι
σημερινοί κυβερνώντες. Καμιά ευαισθησία,
κανένα ενδιαφέρον για τον προσφυγικό κό-
σμο. Ο τομέας της Αυτοδιοίκησης, ο πιο
λαϊκός θεσμός, θα ενισχυθεί ακόμα περισ-
σότερο, με νέες εξουσίες, αρμοδιότητες και
οικονομική αυτοτέλεια, χωρίς να αποτελεί
εξάρτημα του κεντρικού κράτους. Είναι και
άλλα πολλά που μπορούν να αναφερθούν
για το όραμα που καταθέτει ο Σταύρος Μαλάς,
το οποίο δίνει ξανά την ελπίδα και την χαμένη
αξιοπρέπεια στον λαό μας. Πρόκειται για
προγραμματικές θέσεις συλλογικής προ-
σπάθειας, που έλαβαν μέρος στην ετοιμασία
τους, επιστήμονες, επαγγελματικοί Σύνδεσμοι
και οργανωμένα σύνολα. Πρόκειται για
θέσεις, προτάσεις, δοκιμασμένες από την
ίδια τη ζωή, τους αγώνες και την πάλη του
λαού μας. Συμπερασματικά, ο Σταύρος Μαλάς
είναι ο μοναδικός υποψήφιος, ο οποίος μπορεί
να εκφράσει τα όνειρα και τις προσδοκίες
του λαού μας. Όταν οι άλλοι δοκιμάστηκαν
και απέτυχαν, όταν αντί προγραμμάτων κα-
ταθέτουν εκθέσεις ιδεών και όταν δοκιμάζουν
την τύχη τους στις «αμερικανιές», ο λαός
μπορεί και πρέπει να αντιδράσει. Ο λαός
πρέπει να μιλήσει. Αληθινή αλλαγή, με την
υποψηφιότητα του Σταύρου Μαλά, που πραγ-
ματικά μας ενώνει το αύριο.

Ο κ. Γιώργος Τ. Γεωργίου είναι επαρχιακός γραμμα-
τέας ΑΚΕΛ Λεμεσού, βουλευτής ΑΚΕΛ Λεμεσού.

Στ. Μαλάς: Εκφράζει τα όνειρα
και τις προσδοκίες του λαού μας

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Π ώς μπορούμε να διαμορφώ-
σουμε το μέλλον μας με τον
καλύτερο δυνατό τρόπο και

να ανταποκριθούμε στις βαθιές
διαρθρωτικές αλλαγές και προκλή-
σεις που αντιμετωπίζει η Ευρώπη;
Για μας η απάντηση είναι σαφής:
πρέπει να γίνουμε ανθεκτικοί – σε
ατομικό, οικονομικό και κοινωνικό
επίπεδο. Αυτό είναι το κλειδί για
την ενδυνάμωση των πολιτών της
Ε.Ε., παρέχοντάς τους τη δυνατό-
τητα να αποκτήσουν τον έλεγχο
της ζωής τους, να βρουν ή να δη-
μιουργήσουν τη θέση εργασίας
που επιθυμούν, να αξιοποιήσουν
στο έπακρο τα ταλέντα τους και
να γίνουν συμμετοχικά και ολο-
κληρωμένα μέλη της κοινωνίας.
Για να παραμείνει η οικονομία μας
ανταγωνιστική, είναι ζωτικής ση-
μασίας να προωθήσουμε την και-
νοτομία και τη δημιουργικότητα.
Και η ανθεκτικότητα είναι ο συν-
δετικός κρίκος που θα επιτρέψει
την ανάπτυξη δίκαιων κοινωνιών
χωρίς αποκλεισμούς. 

Η εκπαίδευση, η κατάρτιση, η
διά βίου μάθηση, η κινητικότητα
και η διακρατική συνεργασία είναι
καθοριστικής σημασίας για την
ενίσχυση της ανθεκτικότητας σή-
μερα, και η σημασία τους αυτή θα
ενισχύεται συνεχώς στο μέλλον:
για την παροχή βασικών δεξιοτήτων

και ικανοτήτων υψηλού επιπέδου,
για τη μείωση των ανισοτήτων, για
την προώθηση της επιχειρηματικής
νοοτροπίας, για την ενίσχυση των
πολυδεκτικών, σταθερών και δη-
μοκρατικών κοινωνιών και για να
έχει επιτυχία η μετανάστευση και
η παγκοσμιοποίηση.

Βεβαίως, τα κράτη μέλη είναι
υπεύθυνα για τα εκπαιδευτικά τους
συστήματα, αλλά η Ευρωπαϊκή
Ένωση μπορεί να διαδραματίσει
ζωτικό ρόλο στην προσπάθεια προ-
ώθησης των μεταρρυθμίσεων και
του εκσυγχρονισμού. Έχουμε ση-
μειώσει ικανοποιητική πρόοδο, για
παράδειγμα, με τη μείωση του αριθ-
μού των νέων που εγκαταλείπουν
το σχολείο χωρίς απολυτήριο. Χρει-
άζεται, ωστόσο, να κάνουμε περισ-
σότερα. Πρέπει να είμαστε πιο φι-
λόδοξοι όσον αφορά τη συνεργασία
μας. Αυτός είναι και ο λόγος για
τον οποίο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
έχει θέσει τολμηρούς νέους στόχους
και σημεία αναφοράς που εγκρί-
θηκαν από τους αρχηγούς κρατών
και κυβερνήσεων της Ε.Ε. στην
κοινωνική σύνοδο κορυφής του
Γκέτεμποργκ στις 17 Νοεμβρίου. 

Τα εκπαιδευτικά μας συστήματα
πρέπει να είναι πολυδεκτικά, απο-
δοτικά και αποτελεσματικά. Πρέπει
να εφοδιάζουν τον κόσμο με τις
ικανότητες και τις συμπεριφορές

που χρειάζονται ώστε να προσαρ-
μόζονται στις διάφορες αλλαγές
καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής τους
και να εκμεταλλεύονται νέες ευ-
καιρίες. Πρέπει να παρέχουν ίσες
ευκαιρίες σε όλους, έτσι ώστε να
μπορέσουμε να οικοδομήσουμε
μια δικαιότερη κοινωνία. Πρέπει
να κάνουμε περισσότερα για να
αξιοποιήσουμε το δυναμικό της
εκπαίδευσης ώστε να φέρουμε πιο
κοντά τους Ευρωπαίους και να βοη-
θήσουμε στη δημιουργία ανοικτών,
ισχυρών κοινοτήτων.

Για να επιτευχθεί αυτό έχουμε
προτείνει να εργαστούμε από κοι-
νού με τα κράτη μέλη με στόχο τη
δημιουργία ενός πραγματικού ευ-
ρωπαϊκού χώρου εκπαίδευσης.
Αυτό θα συνεπάγεται αμοιβαία ανα-
γνώριση των σχολικών απολυτη-
ρίων και των πτυχίων της τριτο-
βάθμιας εκπαίδευσης, καθώς και
τη δημιουργία ενός δικτύου ευρω-
παϊκών πανεπιστημίων που θα επι-
τρέπει σε εκπαιδευτικά ιδρύματα
παγκοσμίου κύρους να συνεργά-
ζονται αρμονικά σε διασυνοριακό
επίπεδο. Θέλουμε επίσης να κά-
νουμε πραγματικότητα την κινη-
τικότητα για όλους. Μέχρι τώρα,
το Erasmus+ και τα σχετικά προ-
γράμματα που προηγήθηκαν έδω-
σαν τη δυνατότητα σε εννέα εκα-
τομμύρια άτομα να σπουδάσουν,

να παρακολουθήσουν επιμορφω-
τικά προγράμματα, να διδάξουν ή
να συμμετάσχουν σε προγράμματα
εθελοντισμού στο εξωτερικό –
36.400 ήταν από την Κύπρο. Πρό-
κειται για εντυπωσιακό επίτευγμα
αλλά μπορούμε να πάμε ακόμη κα-
λύτερα. Θέλουμε τουλάχιστον να
διπλασιάσουμε τον αριθμό των
συμμετεχόντων από το σημερινό
3,7% στο 7,5% έως το 2025 – και
αυτό θα απαιτήσει σημαντικά πε-
ρισσότερα κονδύλια.  

Θέλουμε, επίσης, να συμφωνή-
σουμε με τα κράτη μέλη σε νέους
και πιο φιλόδοξους στόχους. Για πα-
ράδειγμα, θέλουμε να μειώσουμε το
μερίδιο των ατόμων με χαμηλές επι-
δόσεις από 15% σε 10% και εκείνων
που εγκαταλείπουν πρόωρα το σχο-
λείο από 10% σε 5%. Οι άνθρωποι
πρέπει να αποκτούν δεξιότητες και
ικανότητες καθ’ όλα τα στάδια της
ζωής τους. Θέλουμε να αρχίζουμε
νωρίς, με την προώθηση της υψηλής
ποιότητας προσχολικής εκπαίδευσης
και φροντίδας, ενώ για τα μεταγε-
νέστερα στάδια θέλουμε να καθο-
ρίσουμε ένα πιο φιλόδοξο σημείο
αναφοράς για τη συμμετοχή στη διά
βίου μάθηση στο 25% μέχρι το 2025.
Πιστεύουμε, επίσης, ότι έως το 2025,
όλοι οι νεαροί Ευρωπαίοι που ολο-
κληρώνουν την ανώτερη δευτερο-
βάθμια εκπαίδευση θα πρέπει, πέραν

της μητρικής τους γλώσσας, να έχουν
καλή γνώση δύο ξένων γλωσσών.
Περαιτέρω στόχοι θα μπορούσαν
να συμφωνηθούν για τις ψηφιακές
δεξιότητες και την επιχειρηματικό-
τητα, με την απαίτηση, για παρά-
δειγμα, κάθε νέος στην Ευρώπη να
έχει στο ενεργητικό του τουλάχιστον
μία πρακτική επιχειρηματική εμ-
πειρία προτού τελειώσει το σχολείο.
Καμία ουσιαστική αλλαγή δεν μπο-
ρεί να επέλθει χωρίς τους εκπαι-
δευτικούς. Η ποιότητα της εκπαί-
δευσης συνδέεται στενά με τις γνώ-
σεις, τις δεξιότητες και τις ικανό-
τητες των έξι εκατομμυρίων εκπαι-
δευτικών της Ευρώπης. Διαδραμα-
τίζουν βασικό ρόλο στον εξοπλισμό
των νέων με τις κατάλληλες δεξιό-
τητες και στον εκσυγχρονισμό της
εκπαίδευσης. Αυτός είναι ο λόγος
που πρέπει να τους στηρίξουμε με
καλύτερο τρόπο. Πρέπει να είναι
σε θέση να αναπτύξουν τις δικές
τους δεξιότητες και ικανότητες
μέσω της αρχικής εκπαίδευσης και
της συνεχούς επαγγελματικής εξέ-
λιξης. Πρέπει να συνεργαστούμε
ώστε να διασφαλιστεί ότι το επάγ-
γελμα του εκπαιδευτικού χαίρει
υψηλότερου κύρους, καλύτερων
αμοιβών και μεγαλύτερης αυτονο-
μίας. Για τον σκοπό αυτό επιθυμούμε
την περαιτέρω αύξηση του αριθμού
των εκπαιδευτικών που συμμετέ-

χουν στη διαδικτυακή πλατφόρμα
eTwinning –ήδη το μεγαλύτερο
στο είδος του δίκτυο εκπαιδευτικών
στον κόσμο– και την παροχή κα-
τευθύνσεων πολιτικής σχετικά με
την επαγγελματική εξέλιξη των εκ-
παιδευτικών και των διευθυντών
σχολείων. 

Όλες αυτές οι πρωτοβουλίες
έχουν έναν κοινό στόχο: την ενί-
σχυση της ικανότητας των ατόμων,
ώστε να μπορούν να επωφελούνται
πλήρως από τη ζωή τους και να
μπορέσουμε να οικοδομήσουμε δί-
καιες και ανθεκτικές οικονομίες
και κοινωνίες. Η εκπαίδευση είναι
το κλειδί που καθιστά τους ανθρώ-
πους ικανούς να ζήσουν μια καλή
ζωή, με αυτοπεποίθηση και με σε-
βασμό και κατανόηση για τους άλ-
λους. Και είναι καίριας σημασίας
προκειμένου να δοθεί η δυνατότητα
σε όλους μας να διαμορφώσουμε
το μέλλον. Πρέπει να εξασφαλίσου-
με ότι η εκπαίδευση έχει αποτελέ-
σματα για όλους, σε ολόκληρη την
Ευρώπη. Και είμαστε έτοιμοι να συ-
νεργαστούμε με τα κράτη μέλη για
να επιτύχουμε αυτό τον στόχο. 

Ο κ. Γίρκι Κατάινεν είναι αντιπρόεδρος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ο κ. Τίμ-
πορ Νάβρατσιτς είναι Επίτροπος, αρμό-
διος για την εκπαίδευση, τον πολιτισμό
και τη νεολαία.

Οικοδόμηση μιας ισχυρότερης Ευρώπης μέσω της εκπαίδευσης
Των ΓΙΡΚΙ ΚΑΤΑΪΝΕΝ και ΤΙΜΠΟΡ ΝΑΒΡΑΤΣΙΤΣ

Οι Ρουμάνοι γιορτάζουν την 28η επέτειο της επανάστασης του 1989.
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Προσέγγισαν τον Λιλλήκα για να αποσυρθεί
Δεν είναι καιρός για συνέχιση των ίδιων αδιεξόδων ούτε για πειράματα πολιτικών χωρίς εμπειρία, λέει ο Ανδρέας Αποστόλου 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ο Γιώργος Λιλλήκας δεν είναι στην
πολιτική ούτε για να κάνει παζάρια
ούτε για να κάνει εκπτώσεις. Το απέ-
δειξε, άλλωστε, και το 2013 όταν
στον δεύτερο γύρο δεν μπήκε στη
λογική των συναλλαγών και των αν-
ταλλαγμάτων», λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο επικεφαλής της προ-
εκλογικής εκστρατείας του Γιώργου
Λιλλήκα Ανδρέας Αποστόλου, πα-
ραδεχόμενος ότι άλλοι υποψήφιοι
προσέγγισαν τον κ. Λιλλήκα για να
αποσύρει την υποψηφιότητά του.
Ο Ανδρέας Αποστόλου ξεκαθαρίζει
για ποιους λόγους επέλεξε να μείνει
δίπλα στον Γιώργο Λιλλήκα και να
μην ακολουθήσει τα άλλα πρωτο-
κλασάτα στελέχη της Συμμαχίας
Πολιτών όταν αποχώρησαν.
–Από πού πηγάζει η αισιοδοξία
σας ότι μπορεί να φτάσετε στον
β΄ γύρο, με δεδομένο και τα χα-
μηλά ποσοστά που δείχνουν οι
δημοσκοπήσεις;

–Στις δημοσκοπήσεις πλέον
απαντά ένα πολύ μικρό ποσοστό.
Οι δημοσκόποι παραδέχονται πως
κατά μέσο όρο το 80-85 % των πο-
λιτών αρνείται να απαντήσει στις
δημοσκοπήσεις, αποκρύβοντας ου-
σιαστικά την ψήφο του. Επίσης, ένα
μεγάλο ποσοστό από αυτούς που
απαντά, είτε δεν δηλώνει την πρό-
θεση ψήφου του είτε δηλώνει πως
θα αποφασίσει οριστικά τι θα ψη-
φίσει τις τελευταίες εβδομάδες. Αυτό
δημιουργεί ένα πολύ ρευστό πολιτικό
σκηνικό, το οποίο καθιστά σχεδόν
αδύνατη αν όχι επικίνδυνη την όποια
πρόβλεψη. Εμείς θα συνεχίσουμε
να απευθυνόμαστε σε αυτή τη σιω-
πηρή πλειοψηφία, η οποία αντιλαμ-
βάνεται πως οι προεδρικές εκλογές
είναι εκλογές προσώπων και όχι
κομμάτων και θα κρίνει τους υπο-

ψηφίους με βάση την εμπειρία τους,
τις γνώσεις τους και τις προτάσεις
που θα καταθέσουν. Δεν είναι καιρός
ούτε για συνέχιση των ίδιων αδιέ-
ξοδων πολιτικών ούτε έχουμε την
πολυτέλεια για πειράματα πολιτικών
χωρίς εμπειρία.
–Ισχύει η φημολογία που θέλει
τον Γιώργο Λιλλήκα να δέχεται
πιέσεις να αποσύρει την υποψη-
φιότητά του υπέρ άλλου υποψή-
φιου;

–Ναι, υπήρχαν προσεγγίσεις. Η
υποψηφιότητα του Γιώργου Λιλλήκα
θα είναι εκεί μέχρι το τέλος. Θεω-
ρούμε πως είναι η μοναδική υπο-
ψηφιότητα που μπορεί να φέρει
πραγματική αλλαγή και στο Κυπρια-
κό και στην οικονομία. Είναι η μο-
ναδική υποψηφιότητα που κερδίζει
τον Νίκο Αναστασιάδη στον δεύτερο
γύρο. Ο Γιώργος Λιλλήκας δεν είναι
στην πολιτική ούτε για να κάνει πα-
ζάρια ούτε για να κάνει εκπτώσεις.
Το απέδειξε, άλλωστε, και το 2013
όταν στον δεύτερο γύρο δεν μπήκε
στη λογική των συναλλαγών και
των ανταλλαγμάτων. 
–Ο Γιώργος Λιλλήκας μετά την
αποχώρηση συγκεκριμένων στε-
λεχών σας ανέφερε πως η Συμ-
μαχία Πολιτών έχει πλέον πιο
κεντροαριστερή ταυτότητα. Αυτό
σας εκφράζει, δεδομένου του ότι
προέρχεστε από το ΔΡΑΣΙΣ-ΚΕΣ; 

–Οι ξεκάθαρες θέσεις του Γιώργου
Λιλλήκα τόσο στο Κυπριακό με την
απόρριψη της ΔΔΟ ως μορφή λύσης
αλλά και στα θέματα της οικονομίας,
με κατάθεση συγκεκριμένων κο-
στολογημένων και σοβαρών προ-
τάσεων, αλλά και στα θέματα κοι-
νωνικής πολιτικής, με εκφράζουν
απόλυτα. Η εμπειρία του και οι γνώ-
σεις του στο θέμα της ενέργειας που
θεωρώ πως είναι σοβαρό διακύβευμα
αυτών των εκλογών αλλά και η ξε-
κάθαρη θέση του για εφαρμογή του

ΓΕΣΥ, όπως συμφωνήθηκε στα πλαί-
σια του μονοασφαλιστικού, που για
εμένα αποτελεί μείζον εθνικό θέμα
και πρωταρχικό στόχο, με βρίσκουν
απόλυτα σύμφωνο.
–Προωθείτε τη νέα στρατηγική
στο Κυπριακό που φιλοδοξεί να
προκαλέσει κόστος στην Τουρκία.
Αυτό δεν αποτελεί ευσεβοποθι-
σμούς παρά ρεαλιστική προσέγ-
γιση των πραγμάτων;

–Έχουμε καταθέσει ένα ολοκλη-
ρωμένο έγγραφο 72 σελίδων το Φε-
βρουαρίου του 2015 στο Εθνικό Συμ-
βούλιο. Υπεύθυνα και τεκμηριωμένα
μακριά από λαϊκίστικές προσεγγίσεις
και πολύ πιο πριν από την προεκλο-
γική περίοδο. Και αυτό το λέω γιατί
είναι άλλο να παρουσιάζεις ολοκλη-
ρωμένο έγγραφο-πρόταση για να

συζητηθεί στο αρμόδιο όργανο, στο
Εθνικό Συμβούλιο, και άλλο να την
καταθέτεις λίγες βδομάδες πριν από
τις εκλογές. Στην ουσία του ζητή-
ματος η δική μας πρόταση έχει ως
στόχο την πρόκληση κόστους στην
Τουρκία, καθιστώντας την κατοχή
ασύμφορη για την ίδια δημιουργών-
τας της προβλήματα με άλλους στρα-
τηγικούς της στόχους. Είναι ένα
ολοκληρωμένο εγχειρίδιο γεωστρα-
τηγικής που αφορά το Κυπριακό εμ-
πλέκοντας όλους τους σταθμισμέ-
νους ή αστάθμητους παράγοντες.
Στηρίζεται στην καταγραφή των
στόχων της Τουρκίας και πως μέσα
από μια πολυεπίπεδη στρατηγική
μπορούμε να τους εμποδίσουμε αν
η Τουρκία παραμείνει αδιάλλακτη.
Φυσικά, οφείλουμε να είμαστε ξε-

κάθαροι και ειλικρινείς. Η όποια
στρατηγική για να εφαρμοστεί στην
πράξη και να πετύχει χρειάζεται δύο
βασικά στοιχεία: εθνική ενότητα
και εμπειρία. Ο Γιώργος Λιλλήκας
μέσα από τη σοβαρή και εποικοδο-
μητική του στάση μπορεί να δια-
σφαλίσει την εθνική ενότητα και
αποδεδειγμένα κατέχει την πολιτική
εμπειρία που χρειάζεται.
–Καταθέσατε πρόταση για κού-
ρεμα δανείων. Κάτι τέτοιο δεν
θέτει σε περαιτέρω περιπέτειες
την κυπριακή οικονομία; 

–Τα NPL’S αποτελούν σήμερα το
μεγαλύτερο βαρίδι για τις     κυπρια-
κές τράπεζες και την κυπριακή οι-
κονομία. Στόχος μας είναι στο τέλος
της ημέρας να έχουμε ένα υγιές τρα-
πεζικό σύστημα. Οι λύσεις που έχουν
δοθεί μέχρι στιγμής δεν έφεραν το
επιθυμητό αποτέλεσμα και αυτό δεν
το λέμε εμείς αλλά η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα και ο Ενιαίος Επο-
πτικός Μηχανισμός (SSM). Προτεί-
ναμε κάτι πολύ συγκεκριμένο μέσα
από πολύμηνες συζητήσεις και με-
λέτες με τεχνοκράτες. Σκοπός μας
είναι να προστατευτούν μόνο όσοι
ήταν συνεπείς με τις υποχρεώσεις
τους και εξαιτίας της οικονομικής
κρίσης δεν μπορούν να εξυπηρετή-
σουν τα δάνειά τους που αφορούν
πρώτη κατοικία και μικρή επαγγελ-
ματική στέγη. Το Ταμείο Χρηματο-
πιστωτικών Διευκολύνσεων που
προτείνουμε θα έχει στόχο να αγο-
ράζει από τις τράπεζες αυτές τις κα-
τηγορίες των δανείων στο ποσοστό
που οι ίδιες έχουν κάνει πρόβλεψη
στον ισολογισμό τους που σήμερα
κατά μέσο όρο είναι περίπου 47%.
Το ταμείο μετά θα κάνει μια νέα
συμφωνία με τον δανειολήπτη στο
πλαίσιο των σημερινών του δυνα-
τοτήτων και θα χωρίζει το δάνειο
σε δύο μέρη. Το πρώτο μέρος θα
είναι το ποσοστό που αγόρασε το

δάνειο συν ένα ποσοστό λογικού
κέρδους για να εξασφαλίσει την κερ-
δοφορία του και να είναι ελκυστικό
για επενδυτές και το δεύτερο μέρος
το ποσοστό του δανείου που θα κου-
ρευτεί με μια βασική προϋπόθεση.
Ο δανειολήπτης να αποπληρώσει
πρώτα το πρώτο μέρος του δανείου.
Φυσικά, στην ολοκληρωμένη μας
πρόταση που έχει δημοσιευτεί ανα-
λύεται διεξοδικά και τεχνοκρατικά
ολόκληρη η φιλοσοφία της.
–Έχετε επικρίνει τον Νίκο Ανα-
στασιάδη για τους χειρισμούς
του σε Κυπριακό και οικονομία.
Ωστόσο, οι δημοκοπήσεις τον
δείχνουν φαβορί για τη νίκη. Πού
οφείλεται; 

–Ο κ. Αναστασιάδης έχει ένα προ-
βάδισμα στον πρώτο γύρο πολύ μα-
κριά όμως από το προβάδισμα που
είχε την περασμένη πενταετία. Είναι
όμως επίσης γεγονός ότι η πλειοψη-
φία των πολιτών απορρίπτει τις πο-
λιτικές του τόσο στο Κυπριακό όσο
και στην οικονομία. Οι πολίτες κα-
λούνται να επιλέξουν αν θα συνε-
χιστεί αυτή η πολιτική ή παραλλαγές
της ή αν θα προχωρήσουμε σε μια
νέα πορεία στο Κυπριακό και σε
άμεσες λύσεις που βελτιώνουν την
ποιότητα ζωής τους.  
–Δεδομένου ότι θέτετε ως τον
μεγαλύτερο στόχο την απαλλαγή
από την διακυβέρνηση Αναστα-
σιάδη, να θεωρήσουμε πως στον
β΄ γύρο θα ταχθείτε υπέρ του αν-
θυποψήφιου του, στο σενάριο
που ο Γιώργος Λιλλήκας δεν είναι
στον β΄ γύρο;

–Έχουμε εμπιστοσύνη στην κρί-
ση των πολιτών. Η υποψηφιότητα
του Γιώργου Λιλλήκα είναι μια υπο-
ψηφιότητα με ξεκάθαρο πολιτικό
πλαίσιο και πιστεύουμε ότι οι πολίτες
την Κυριακή των εκλογών θα κρί-
νουν ποιος είναι ο πιο έμπειρος, ο
πιο ικανός και ο πιο αξιόπιστος. 

Για την εφαρμογή μιας νέας στρατηγικής στο Κυπριακό χρειάζεται εθνική
ενότητα και εμπειρία, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Ανδρέας Αποστόλου.
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Των ΘΕΟΦΙΛΟΥ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ,
ΓΕΩΡΓΙΟΥ Κ. ΑΡΕΣΤΗ
και ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ

Θεωρούμε πρέπον να αναφέρουμε
εξ αρχής ότι ενεργούμε ως ιδιώτες
πολίτες της Αμμοχώστου μη εκπρο-
σωπούντες οποιαδήποτε σύνολα ή
συμφέροντα και ανεξαρτήτως πο-
λιτικών ή κομματικών πεποιθήσεων
και επιδιώξεων. Παραλλήλως, όμως,
ως εκ της συνεχούς επαφής μας με
τους συμπολίτες μας, φρονούμε ότι
εκφράζουμε και τις σκέψεις και συ-
ναισθήματα πάρα πολλών εξ αυτών.
Και ασφαλώς δεν θα παρεξηγηθεί
ως αυτοέπαινος η αναφορά ότι η
όλη μακρά δημόσια επίδοσή μας
στη δικαστική και στη διπλωματική
υπηρεσία δικαιολογεί τόσο την εκτί-
μησηκαι συνδρομήτων συμπολιτών
μας όσο και το άμεμπτο και καλο-
προαίρετο των προθέσεών μαςστην
ενέργεια αυτή. Να σημειώσουμε,
δε, ότι η συναντίληψη και συνερ-
γασία των τριών μας έχει λάβει την
ενεργό έκφραση και προώθησή της
μετά από τη δημοσίευση των άρθρων
του εξ ημών κ. Θεοφίλου και την
ακόλουθη δημοσίευση του άρθρου
του εξ ημών κ. Χατζηχαμπή.

Το προσφυγικό πρόβλημα, έπειτα
από εκείνο των πεσόντων και αγνο-
ουμένων του 1974, είναι το σοβα-

ρότερο των προβλημάτων της ει-
σβολής και κατοχής, αφού αφορά
τον ίδιο τον άνθρωπο ως την ύψιστη
αξία στην κοινωνική ζωή. Στα 43
χρόνια που πέρασαν από την τουρ-
κική εισβολή, με δεδομένη δε τη μη
επιστροφή των εκτοπισθέντων, οι
περισσότεροι της πρώτης και δευ-
τέρας γενεάς εκτοπισθέντες – με
την τρίτη γενεά να ακολουθεί κοντά
– δεν θα επιστρέψουν ποτέ αφού
έχουν αποθάνει με τον ψυχικό πόνο
του εκτοπισμού και τον ανεκπλή-
ρωτο πόθο της επιστροφής. 

Όσον αφορά ακριβώς αυτό το
θέμα, από νωρίς έγινε αντιληπτό,
για ειδικώς προσφερόμενους λόγους,
ότι η επιστροφή των κατοίκων της
Αμμοχώστου μπορούσε να επιτευχ-
θεί πριν από τη λύση του κυπριακού
προβλήματος, η οποία, μετά από
την παρέλευση μιας δεκαετίας, εφαί-
νετο και απεδείχθη να καθίσταται
δύσκολη. Ήδη στη Συμφωνία Υψη-
λού Επιπέδου του 1979 υπήρχε πρό-
νοια για προτεραιότητα στην επί-
τευξη συμφωνίας για επανεγκατά-
σταση στα Βαρώσια υπό την αιγίδα
των Ηνωμένων Εθνών – και Βαρώσια
δεν είναι μόνο η περίκλειστη περιοχή
αλλά όλη η εκτός των τειχών πόλη
της Αμμοχώστου. Τα ψηφίσματα
550 (1984) και 789 (1992) του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων
Εθνών που ακολούθησαν εκφράζουν
την ίδια προς τούτο αντίληψη των
Ηνωμένων Εθνών και περιέχουν
την απόφαση της διεθνούς κοινό-
τητας για την επιστροφή των Βα-
ρωσίων στα Ηνωμένα Έθνη προς
επανεγκατάσταση.

Τα οφέλη από την εφαρμογή των
ψηφισμάτων αυτών για τους εκτο-
πισθέντες κατοίκους της πόλης με
την αποκατάσταση των δικαιωμάτων
των και κατ’ επέκταση για όλη την
Κύπρο θα είναι μέγιστα, όπως θα
είναι και καταλυτικάγια τη λύση του

Κυπριακού. Είναι δεδομένη η απρο-
θυμία της Τουρκίας να εφαρμόσει
τα ψηφίσματα 550 και 789. Δεν υπήρ-
ξε όμως διαχρονικά ούτε και συγκε-
κριμένη και επίμονη πολιτική προ-
ώθησής των από δικής μας πλευράς,
ενώ παραλλήλως ανεπτύχθη και η
παρανοημένη νοοτροπία της «Αμ-
μοχωστοποίησης» του Κυπριακού
με τη συνδρομή συναισθηματικών
και άλλων παραγόντων, ως εάν η
επιστροφή των κατοίκων της Αμμο-
χώστου να προεξοφλούσε την ίδια
τη λύση. Το αποτέλεσμα ήτο η εδραί-
ωση της τουρκικής θέσης ότι η Αμ-
μόχωστος θα πρέπει να είναι μέρος
της λύσης, προς τεράστια ζημία μας
και όσον αφορά τους κατοίκους της
πόλης και την Κύπρο γενικώς και
όσον αφορά τη διαπραγματευτική
μας θέση, αφού αφήσαμε στην Τουρ-
κία ένα δυνατό διαπραγματευτικό
χαρτί στο πλαίσιο της λύσης, αντί
να πιέζεται συνεχώς για εφαρμογή
των ψηφισμάτων 550 και 789.

Δυναμική επαναπροώθηση
Οι συνθήκες σήμερα, και εφ’ όσον

οι συνομιλίες για λύση του Κυπρια-
κού βρίσκονται σε στασιμότητα,
δεν αφήνουν άλλα περιθώρια και
καθιστούν ακόμα πιο επιτακτική
την ανάγκη ενεργούς και δυναμικής
επαναπροώθησης των ψηφισμάτων
550 και 789. Πέραν της συνεχιζό-
μενης φθοράς ανθρώπων και τόπων,
δεν μπορεί να αγνοείται η ήδη επα-
πειλούμενη εφαρμογή τουρκικών
σχεδίων περαιτέρω παγίωσης τετε-
λεσμένων με την επέκτασητου εποι-
κισμού των Βαρωσίων (ήδη τα Κάτω
Βαρώσια και άλλες περιοχές κατοι-
κήθησαν από καιρού) ή το άνοιγμά
των υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση,
που αν εκδηλωθεί ενδέχεται να δη-
μιουργήσει πρόσθετα προβλήματα
στη Δημοκρατία αλλά και να διχάσει
τους Αμμοχωστιανούς ως εκ της
απογοήτευσης και εξάντλησης στεί-
ρων δεκαετιών. Πρέπει να είμαστε
προετοιμασμένοι προς αντιμετώπιση
τέτοιων ενδεχομένων, προλαμβά-
νοντες και όχι ακολουθούντες τις
εξελίξεις. Τούτο θα επιτευχθεί με
δική μας πρώτη κίνηση για επανέ-
γερση του θέματος των Βαρωσίων
στο πλαίσιο των ψηφισμάτων των
Ηνωμένων Εθνών, που θα αδυνάτιζε
οποιαδήποτε τουρκική πρώτη κί-
νηση επωφελούμενη της δικής μας
αδράνειας στο θέμα. Φρονούμε ότι
υπάρχει πρόσφορο έδαφος για τέτοια
πρωτοβουλία, όπως προκύπτει και
από την προσφάτως σχετική ανα-
φορά του γενικού γραμματέα των
Ηνωμένων Εθνών στην έκθεσή του
για την τελευταία διάσκεψη και με
δεδομένη την επανάληψη της πάγιας
θέσης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
για επιστροφή των Βαρωσίων αλλά
και από την ευλόγως αναμενόμενη
στήριξη της διεθνούς κοινότητας
και ιδιαιτέρως της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης η οποία πλέον εμπλέκεται στο
θέμα. 

Συγχρόνως, θα πρέπει να υπο-
μνησθεί ότι για να τύχει της ανα-
γκαίας διεθνούς στήριξης αλλά και
της αποδοχής της από την Τουρκία,
η νέα πρόταση για τα Βαρώσια θα
πρέπει, εν όψει της παρόδου του
χρόνου, που πολλά αλλάζει ανεπι-
στρεπτί, και στο πλαίσιο της δικοι-
νοτικότητας που διέπει διαχρονικά
τιςπροδιαγραφές της επιδιωκόμενης
λύσης, να είναι αρκούντως δελεα-
στική και για τους Τουρκοκυπρίους,
προσφέροντας κατ’ αυτόν τον τρόπο
οφέλη και στις δύο κοινότητες. Σε
αυτό το πνεύμα, θα μπορεί να είναι
καταλύτης της επανένωσης και συ-
νεργασίας των κοινοτήτων και της
ίδιας της λύσης, χωρίς επιπτώσεις
στην υφιστάμενη νομιμότητα. 

Οκτώ προτάσεις
για παράδοση
των Βαρωσίων
στον ΟΗΕ
Πρώτιστο η αναγκαιότητα της επαναπρο-
ώθησης των ψηφισμάτων 550 και 789
του Συμβουλίου Ασφαλείας των Η.Ε.

Υπάρχει πρόσφορο έδαφος, για επανέγερση του θέματος των Βαρωσίων στο πλαίσιο των ψηφισμάτων των Η.Ε., κίνηση που θα αδυνάτιζε οποιαδήποτε
τουρκική πρώτη κίνηση επωφελούμενη της δικής μας αδράνειας στο θέμα, δεδομένης μάλιστα πρόσφατης σχετικής αναφοράς του γ.γ. του ΟΗΕ και των σχε-
τικών θέσεων της Ε.Ε.

Φρονούμε ότι οι σκέψεις και εισηγήσεις που
ακολουθούν, χωρίς να είναι πλήρεις ή εξαντ-
λητικές, σκοπό έχουν να δώσουν αυτό το
στίγμα που πρέπει να διέπει την παράδοση
των Βαρωσίων στα Ηνωμένα Έθνη.

1. Η ανοικοδόμηση της πόλης προϋποθέτει
δαπάνες δισεκατομμυρίων και συνεχείς ερ-
γασίες πολλών ετών. Τούτο θα καταστήσει
την Αμμόχωστο ένα τεράστιο και διαρκές ερ-
γοτάξιο που, πέραν της χρηματοδότησής του,
θα ελκύσει αναλόγως μεγάλο αριθμό επενδύ-
σεων και εργαζομένων, παρέχοντας πρωτο-
φανείς οικονομικές ευκαιρίες και συμβάλλοντας
τα μέγιστα στη δημιουργία θέσεων εργασίας
και στην άνευ προηγουμένου οικονομική ανά-
πτυξη ολοκλήρου της Κύπρου. Στην ανοικο-
δόμηση της πόλης θα πρέπει να συμμετέχουν
σε συνεργασία και οι Ελληνοκύπριοι και οι
Τουρκοκύπριοι όπως και άλλοι ώστε να παρέ-
χεται ανάλογο όφελος και στις δύο κοινότητες,
οι δε Τουρκοκύπριοι αναμένεται ότι θα συνε-
χίσουν να μετέχουν και στη μετέπειτα οικο-
νομική ζωή της πόλης. Τούτο θα σηματοδοτήσει
και την ευρύτερη συνεργασία, η οποία παρέ-
χεται μέσω της οικονομίας αφού η οικονομία,
και μάλιστα στη σύγχρονη εποχή, ενώνει. 

2. Η εξασφάλιση των οικονομικών πόρων
που θα απαιτηθούν για την ανοικοδόμηση
της πόλης, σε μεγάλο βαθμό από εξωτερικές
πηγές, θα διευκολυνθεί από την προοπτική
της δικοινοτικής συμμετοχής, ιδιαιτέρως στο
πολιτικό επίπεδο. Συγκεκριμένως όσον αφορά
την Ευρωπαϊκή Ένωση, η συνδρομή της μπορεί
ευλόγως να αναμένεται και να είναι σημαντική,
τονίζοντας την παρουσία της αλλά και τον ευ-
ρωπαϊκό προσανατολισμό της πόλης και ενι-
σχύοντας την τουρκοκυπριακή κοινότητα, η
οποία θεωρεί εαυτήν αδικημένη από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

3. Το λιμάνι της πόλης θα μπορεί να τεθεί
υπό τη συνδιαχείριση Ελληνοκυπρίων και
Τουρκοκυπρίων υπό καθεστώς που θα συμ-
φωνηθεί, στο πλαίσιο ήδη υποβληθείσας πρό-
τασης, για τη διεξαγωγή νομίμως ελευθέρου
εμπορίου. Τα πλεονεκτήματα και για τις δύο
κοινότητες θα είναι σημαντικά και η συνερ-
γασία των θα ενισχυθεί περαιτέρω. 

4. Η παραλιακή περιοχή νοτίως των τειχών
η οποία ευρίσκεται κοντά στην περίκλειστη
πόλη θα προσφέρεται ιδανικώς για τη δημι-
ουργία μαρίνας, με συμμετοχή στην κατασκευή

και συνδιαχείριση των δύο κοινοτήτων υπό
καθεστώς ανάλογο εκείνου του λιμανιού.
Τούτο, πέραν του οικονομικού οφέλους, θα
συμβάλει στην εξωτερική επικοινωνία και
στην ανάπτυξη της πόλης και στην ενίσχυση
της συνεργασίας των δύο κοινοτήτων. 

5. Η Αμμόχωστος θα προσφέρεται κατ’ εξοχή
για τη δημιουργία δικοινοτικού Κέντρου Κυ-
πριακών Σπουδών και αναλόγων εκπαιδευτικών
και πολιτιστικών δραστηριοτήτων προς πε-
ραιτέρω προώθηση της συνεργασίας των δύο
κοινοτήτων. Όπως και η οικονομία, έτσι και
ο πολιτισμός ενώνει.

6. Η εντός των τειχών πόλη θα μπορεί να
περιληφθεί με προς τούτο διαβήματα της Δη-
μοκρατίας, και μάλιστα άμεσα, στον κατάλογο
της πολιτιστικής κληρονομιάς της UNESCO,
προσφερόμενη για κοινή πολιτιστική δραστη-
ριότητα με διεθνή εμβέλεια.

7. Η εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου
στα Κατεχόμενα έχει ανασταλεί με την ένταξη
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μπορεί να εξετασθεί κατά πόσο είναι
πρόσφορο να επεκταθεί το κοινοτικό κεκτημένο
στα Βαρώσια με την επιστροφή των στα Ηνω-

μένα Έθνη για επανεγκατάσταση. Τούτο θα
προσφέρει σημαντικό όφελος και στους Τουρ-
κοκυπρίους ως πρόσβαση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, σε συνάρτηση με την εκεί εμπλοκή
και παρουσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
ανοικοδόμηση αλλά και ενδεχόμενη συμμετοχή
της στη λειτουργία του λιμανιού και θα ανοίξει
την προοπτική επέκτασης του κοινοτικού κε-
κτημένου σε όλη την Κύπρο όταν επέλθει η
λύση.

8. Στην εν λόγω περιοχή, ως ομοσπονδιακή
περιοχή, θα μπορούν να εγκατασταθούν θεσμοί
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και συγκεκριμένως
ένας Οργανισμός (Agency), λαμβανομένου μά-
λιστα υπ’ όψη ότι η Κύπρος δεν έχει εισέτι
εξασφαλίσει οποιοδήποτε τέτοιο Οργανισμό. 

Ο κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου είναι πρέσβυς ε.τ., πρώην
μόνιμος αντιπρόσωπος της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ο κ. Γεώργιος Κ. Αρέστης είναι επίτιμος διδά-
κτωρ του Πανεπιστημίου του Kent, πρώην δικαστής του
Ανωτάτου Δικαστηρίου και τέως δικαστής του Δικαστη-
ρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο κ. Δημήτριος Χ. Χατζη-
χαμπής είναι επίτιμος διδάκτωρ του Πανεπιστημίου του
Exeter, τέως Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου.

<<<<<<<

Η νέα πρόταση θα πρέπει
να είναι αρκούντως δελε-
αστική και για τους Τ/K,
προσφέροντας κατ’ αυ-
τόν τον τρόπο οφέλη και
στις δύο κοινότητες.

Καταλύτης η ανοικοδόμηση της πόλης

Από το λιμάνι μέχρι την Καρπασία
Προχωρούμε στη διατύπωση σκέψεων
που επεκτείνονται πέραν της επιστρο-
φής των Βαρωσίων στα Ηνωμένα Έθνη
για επανεγκατάσταση και που θα μπο-
ρούσαν να τύχουν μελέτης και επεξερ-
γασίας σε μετέπειτα στάδιο, διευκολύ-
νοντας μάλιστα και την επιδιωκόμενη
ομοσπονδιακή λύση.
1. Για σκοπούς οικονομικής βιωσιμότη-
τας και ανάπτυξης αλλά και της επιθυμη-
τής επανένωσης, η Αμμόχωστος μπορεί
να επεκταθεί σε ευρύτερη περιοχή βο-
ρείως των τειχών, ώστε να περιλαμβάνει
και την παλαιά και τη νέα πόλη, με δυνα-
τότητα επέκτασης προς και μέχρι και την
Καρπασία, η οποία και να αποτελέσει
ομοσπονδιακή περιοχή στο πλαίσιο της
λύσης διζωνικής και δικοινοτικής ομο-
σπονδίας. Τούτο, μάλιστα, θα διευκολύ-
νει και τη διευθέτηση του εδαφικού αλλά
και της ακτογραμμής, η οποία θα εμπίπτει
στη δικαιοδοσία των αντιστοίχων ζωνών. 

2. Το λιμάνι της πόλης θα μπορεί να τε-
θεί υπό την ομοσπονδιακή κυβέρνηση
ως ομοσπονδιακό λιμάνι.
3. Στην εν λόγω περιοχή, ως ομοσπον-
διακή περιοχή, θα μπορούν να εγκατα-
σταθούν θεσμοί του μελλοντικού ομό-
σπονδου κράτους. Ακόμα, το προτεινό-
μενο Κέντρο Κυπριακών Σπουδών κα-
θώς και το ήδη λειτουργούν Πανεπιστή-
μιο της Ανατολικής Μεσογείου μπορούν
να καταστούν ομοσπονδιακό πανεπιστή-
μιο προς εμπέδωση μέσω ενιαίων σπου-
δών της ομοσπονδιακής συνείδησης και
του κοσμοπολιτισμού, που είναι η ειρηνι-
κή συνύπαρξη και συνεργασία ανθρώ-
πων με διαφορετική εθνότητα, θρη-
σκεία, γλώσσα και πολιτισμό.
4. Με αυτά τα δεδομένα, η Αμμόχω-
στος, ήδη επανενωμένη ως ομοσπον-
διακή περιοχή, θα προσφέρεται ιδανι-
κώς με τη λύση και ως ομοσπονδιακή
πρωτεύουσα.
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Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  χουμε κυβέρνηση στα πρόθυρα νευ-
ρικής κρίσης. Ή ζούμε σε ταινία του
Αλμοδόβαρ ή κάτι σοβαρό έχει πάθει

η κυβέρνηση και ετοιμάζεται για κατάρ-
ρευση. Ελπίζω το δεύτερο – και δεν είναι
μόνο ένα, είναι πολλά μαζί. Είναι οι αντι-
δράσεις στους πλειστηριασμούς, που δεν
τις επισκιάζουν οι κραυγαλέα αριστερές
πολιτικές σε άλλους τομείς  είναι η σκαν-
δαλώδης υπόθεση των βλημάτων, που
κάνει «οδυνηρότερο» το όνειδος της συ-
νεργασίας με τους ΑΝΕΛ  είναι το αφήγημα
της καθαρής εξόδου στις αγορές, που δεν
περπατάει στην αγορά  τέλος, ίσως είναι
και αυτή η προοπτική εκλογών, ακόμη και
την προσεχή άνοιξη. Η κυβέρνηση κλονί-
ζεται και, όπως ο καθένας όταν νιώθει το
έδαφος κάτω από τα πόδια του να τρέμει,
αντιδρά αυθόρμητα. Της βγαίνει με υστερία
και κακία. Τι να κάνουμε; Τέτοιες στιγμές,
ό,τι έχει ο καθένας βγάζει...

Αφορμή για τη διαπίστωση στάθηκε η αι-
σχρή απάντηση της κυβέρνησης στην
ενδιάμεση έκθεση της Τράπεζας της Ελ-
λάδος (ΤτΕ). Επί της ουσίας, η έκθεση
επανέλαβε, σε ιδιαιτέρως ήπιο ύφος, τη
γνωστή ευρωπαϊκή θέση για τις προοπτικές
της ελληνικής οικονομίας: Σημειώθηκαν
πρόοδοι, αλλά η πολυπόθητη «έξοδος»
(όρος που έχει και έναν μεσολογγίτικο
απόηχο απελπισίας...) δεν μπορεί να είναι
καθαρή. Ισως θα ήταν χρήσιμο λοιπόν,
συμβουλεύει η ΤτΕ, ένα προληπτικό πρό-
γραμμα στήριξης. Προειδοποιεί, δηλαδή,
να μην κάνουμε έφοδο προς τις αγορές
(κατά το αντίστοιχο της «εφόδου στον
ουρανό»), αλλά να προχωρήσουμε προ-
σεκτικά, έχοντας καλού-κακού και ένα
μπαστούνι, μήπως χρειαστεί να στηρι-
χτούμε.

Η απάντηση της κυβέρνησης ήταν ένα
non-paper, το οποίο θα μπορούσε να έχει
γράψει ο Καρανίκας: «Επειδή ένας απο-
τυχημένος υπουργός Οικονομικών τότε
(σ.σ.: εννοεί τον Γιάννη Στουρνάρα) και
μια αποτυχημένη κυβέρνηση είχαν θέσει
ως βέλτιστη εκδοχή όχι την έξοδο στις
αγορές με ευνοϊκά επιτόκια, αλλά τη γραμ-
μή στήριξης, δεν σημαίνει ότι μια πετυ-

χημένη κυβέρνηση δεν θα τα καταφέρει
πολύ καλύτερα. Ηδη όλες οι ενδείξεις αυτό
αποδεικνύουν». (Δεν μπορώ παρά να υπο-
κύψω στον πειρασμό και να επισημάνω
τη σφραγίδα της απερισκεψίας του ΣΥΡΙΖΑ
στην τελευταία πρόταση του κειμένου:
οι ενδείξεις προϊδεάζουν, δεν αποδεικνύουν
– αλλιώς δεν θα χρειαζόμασταν τις απο-
δείξεις...) Είναι, αλήθεια, περίεργο ότι οι
άνθρωποι που έκαναν πολιτική εξιδανι-
κεύοντας την ήττα και την αποτυχία ξαφ-
νικά εκδηλώνουν ένα κόμπλεξ με τη δική
τους, την υποτιθέμενη, επιτυχία και αν-
τιδρούν στην κριτική με την ευθιξία χω-
ριαταραίων γιάπηδων που πλούτισαν στο

Χρηματιστήριο της δεκαετίας του 1990.
Ποιοι; Οι δεδηλωμένοι εχθροί της κάθε
μορφής αριστείας!

Από την έμφαση που δίνει η κυβέρνηση
στο αφήγημα της καθαρής εξόδου στις
αγορές, αλλά και από την υστερική αγριό-
τητα των αντιδράσεών της όποτε αυτό αμ-
φισβητείται, αναρωτιέμαι μήπως βιάζεται
να πάει σε εκλογές με αυτό το χαρτί, προτού
το διαψεύσει η πραγματικότητα. Αν αυτό
είναι το σχέδιο, ταιριάζει πολύ ωραία με
την απελπισία που εκδηλώνεται κάθε φορά
που η κυβέρνηση προσωποποιεί το επι-
χείρημα της επιτυχίας. Αυτοί είναι οι επι-

τυχημένοι, ενώ ο Στουρνάρας, σύμφωνα
με τον ανωνυμογράφο του Μαξίμου, είναι
«ένας αποτυχημένος υπουργός». Οπως και
ο Βενιζέλος είναι «ένας αποτυχημένος πο-
λιτικός», σύμφωνα με τον Γιούκλιντ Τσα-
λακώτο – τον επιτυχημένο, εξυπακούεται!

Το μέτρο της επιτυχίας στην πολιτική είναι
πάντα συνάρτηση του χρόνου και των
συνθηκών, δεν είναι κάτι σταθερό και
απόλυτο. Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο
«all political lives, unless they are cut off
in midestream at a happy juncture, end
in failure». Ολες οι πολιτικές σταδιοδρομίες,
εκτός αν διακοπούν σε μια ευτυχή συγ-

κυρία, καταλήγουν σε αποτυχία, γιατί αυτή
είναι η φύση της πολιτικής και της ζωής.
Αυτό τουλάχιστον ο Γιούκλιντ έπρεπε να
το γνωρίζει, όσο και αν απεχθάνεται εκείνον
που το είπε. Στο κάτω κάτω, ο Στουρνάρας
και ο Βενιζέλος πήγαν να σώσουν το σύ-
στημα και δεν έκρυψαν τον σκοπό τους.
Αν πέτυχαν ή απέτυχαν, το συζητούμε. Ο
Γιούκλιντ, ο ανυποψίαστος φουκαράς,
πήγε να το ανατρέψει και τώρα βρίσκεται
να το σώζει παρά τη θέλησή του! Ποιος
είναι λοιπόν ο αποτυχημένος;

Ε
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  τόπος αυτός έχει πληρώσει
αφόρητους φόρους σε αίμα
και μίσος, και την ώρα που

άλλοι λαοί βρίσκονται στη δίνη
εμφυλίων συρράξεων και πολέμων,
οι σημερινές πολιτικές διενέξεις
των Ελλήνων μοιάζουν με θέατρο
σκιών. Θέατρο, όμως, σε κόκκινο
φόντο. Οι ατέρμονοι καβγάδες ανα-
τρέχουν συνεχώς στο λεξιλόγιο
της βίας, του πολέμου, της προδο-
σίας, στα λόγια ενός παρελθόντος
που επιμένουμε να περιφέρουμε,
που δεν το αφήνουμε και δεν μας
αφήνει σε ησυχία. Αυτός είναι σο-
βαρός λόγος να ανησυχούμε: Οταν
δεν υπάρχουν σοβαροί λόγοι δι-
χόνοιας, αλλά τα προβλήματα που
αντιμετωπίζουμε απαιτούν συναί-
νεση και συνεργασία, το μίσος που
εκφράζεται στον δημόσιο βίο και
μεταξύ πολιτών δείχνει πόσο επι-
κίνδυνο είναι το ενδεχόμενο η κρί-
ση να ενταθεί.

Στη Βουλή, όχι μόνο δεν βλέ-
πουμε αναζήτηση κοινού εδάφους
μεταξύ κομμάτων που, στο κάτω
κάτω, πιστεύουν στην ανάγκη η
Ελλάδα να παραμείνει σε πορεία
σύγκλισης με την υπόλοιπη Ευρώ-
πη, αλλά είμαστε θεατές συγκρού-
σεων όπου οι πρωταγωνιστές, σαν

φύλαρχοι, φαίνεται να βασίζουν
τη δική τους επιβίωση στην ήττα
των άλλων. Στην οικονομία και
στην κοινωνία, η στέρηση και η
αγωνία ωθούν κάποιους να υπερ-
βούν εαυτούς και να προσφέρουν
όσα μπορούν στους συνανθρώπους
τους, αλλά γενικώς η κρίση δεν
μας έκανε όλους καλύτερους. Πολ-
λοί αισθάνθηκαν θύματα μιας αδι-
κίας για την οποία άλλοι ευθύνονται
και έτσι ενέδωσαν σε μια, κατ’ αυ-
τούς, δικαιολογημένη οργή. Αυτή
φανερώνεται συνεχώς και με δια-
φορετικές μορφές. Από αυτάρε-
σκους και ανεξέλεγκτους ακτιβιστές
έως τους ανώνυμους και επώνυμους
χρήστες Twitter και Facebook. Τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης αντί
να ενώσουν τους Ελληνες με τη
δυνατότητα άμεσης επικοινωνίας
που παρέχουν, μας δίχασαν πε-
ρισσότερο. Προσφέρουν γόνιμο
έδαφος για τη διασπορά κάθε εί-
δους ψέματος και συκοφαντίας,
οδηγώντας σε νέα επίπεδα μισαλ-
λοδοξίας και φανατισμού. Αυτό
δεν ισχύει μόνο στην Ελλάδα  βλέ-
πουμε τις οδυνηρές συνέπειες του
ψεύδους και του φανατισμού σε
όλον τον κόσμο – πώς βοηθούν
τους πιο ακατάλληλους να κερδί-

ζουν εκλογικές αναμετρήσεις, πώς
εντείνουν διαφορές, πώς υπονο-
μεύουν προσπάθειες συναίνεσης.

Θα χρειαστούν πολλές μελέτες
για να καταλάβουμε σε βάθος τι συ-
νέβη στον δημόσιο βίο της Ελλάδας
όταν ξέσπασε η κρίση, αλλά όσοι
παρατηρούσαν τα γεγονότα από
την αρχή θα διαπίστωσαν μια έκρη-
ξη θυμού και αγωνίας, όπου η αί-
σθηση αδικίας «απενοχοποίησε»
την έκφραση μίσους και πυροδό-
τησε την ανάγκη για την εξεύρεση
ενόχων. Η αναζήτηση «καθαρμά-
των» για να φορτωθούν την ευθύνη
της εθνικής αποτυχίας ένωσε τις
πιο ετερόκλητες ομάδες, από την
άκρα αριστερά έως την άκρα δεξιά,
σε μια ευκαιριακή συμμαχία που
εκφράστηκε με τις μαζικές εκδη-
λώσεις διαμαρτυρίας του 2011. Από
τη στιγμή που ένα επίμονο πλήθος
είχε αποφανθεί πως κάποιοι άλλοι
έφταιγαν για ό,τι συνέβη στην Ελ-
λάδα, ήταν θέμα χρόνου διάφοροι
καιροσκόποι να εκμεταλλευτούν
τα έντονα συναισθήματα για να
διαμορφώσουν την κατάσταση
όπως ήθελαν, διασπείροντας τον
διχασμό. Και η διχόνοια, για να καρ-
ποφορήσει, απαιτεί συνεχή ροή ορ-
γής, η οποία τροφοδοτείται από αι-

σθήματα αδικίας και φθόνου. Το
μοιραίο λάθος των πολιτικών του
Κέντρου ήταν ότι αντί να συνεν-
νοηθούν και να δείξουν αποφασι-
στικότητα σε μια κοινή προσπάθεια
να σωθεί η χώρα, από φόβο ή και-
ροσκοπισμό, δεν ανέλαβαν τις ευ-
θύνες που θα έθεταν τέρμα στη δι-
χόνοια. Αυτό ενίσχυσε τα άκρα, κα-
τακερμάτισε το Κέντρο και έριξε
λάδι στη φωτιά της μισαλλοδοξίας
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Το κεντρικό «αφήγημα» της
κρίσης δεν ήταν «Τι έγινε; Τι έφται-
ξε; Πώς θα το φτιάξουμε;»  κόλ-
λησε στο «Να ποιοι φταίνε». Δεν
υπήρξε συναίνεση. Αυτοί που σή-
μερα κυβερνούν βρίσκονται αν-
τιμέτωποι με τα επιχειρήματα και
τις τακτικές που χρησιμοποιούσαν
οι ίδιοι εναντίον προηγούμενων
κυβερνήσεων. Βάλλονται από δε-
ξιά και αριστερά, για να συσπει-
ρωθούν, παραμένουν παγιδευμέ-
νοι στον χορό του διχασμού.

Πολλά Χριστούγεννα έχουν πε-
ράσει από την αρχή της κρίσης.
Εάν άνθρωποι με σοβαρότητα και
ευθύνη απ’ όλο τον πολιτικό κόσμο
και την κοινωνία δεν ενώσουν τις
δυνάμεις τους, επιτέλους, η δυστυ-
χία δεν θα έχει τέλος.

Ο

Γιατί τόσο μίσος;
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Το μοντέλο ΣΥΡΙΖΑ
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ια την ανθρώπινη σοφία και
την ορθολογιστική θεώρηση
του κόσμου, η γέννηση του

Θεανθρώπου είναι σκάνδαλο και
η ρήση του Ιωάννου Χρυσοστό-
μου, ότι διά της γεννήσεως του
Ιησού «άνθρωπος γαρ εγένετο ο
Θεός, και Θεός ο άνθρωπος», απο-
τελεί παραδοξολογία ακατάλη-
πτη. Αλλά αυτά είναι για τους θε-
ολόγους.

Το πρότυπο των Χριστουγέν-
νων, όπως εορτάζονται σήμερα,
καθιέρωσε εν πολλοίς ο Κάρολος
Ντίκενς το 1853, με τη νουβέλα
του «Χριστουγεννιάτικη ιστορία»,
όπου επεχείρησε μια σύνθεση των

παγανιστικών συνηθειών –πλού-
σιο τραπέζι και ποτό– με το χρι-
στιανικό πνεύμα – αγάπη και προ-
σευχή. Ηταν ταυτόχρονα και η
αρχή της εμπορευματοποιήσεως
μιας θρησκευτικής γιορτής, η απο-
γύμνωση του μυστηρίου από οποι-
οδήποτε περιεχόμενο.

Υπάρχει όμως και μια ιστορική
διάσταση του θέματος, πέραν του
μεταφυσικού μηνύματος. Η έλευση
του Ιησού στον κόσμο συμβαίνει
επί Οκταβιανού Αυγούστου, του
Ρωμαίου στρατηλάτη που υπήγαγε
υπό την εξουσία του τη Δύση και
την Ανατολή, του ιδρυτού της πο-
λυεθνούς Ρωμαϊκής Αυτοκρατο-
ρίας, που επεκτεινόταν σε όλη
την τότε Οικουμένη.

Αυτή τη νέα τάξη, πρωτοφα-
νούς ισχύος, αναίρεσε με τη δι-
δασκαλία του ο Ιησούς, υψώνον-
τας τον δούλο υπεράνω των στρα-
τηγών, τους πτωχούς τω πνεύματι
υπεράνω των σοφών, ευλογώντας
μετανοούσες πόρνες και μετα-

νοούντες τελώνες. Το τέλος της
μαρτυρικής αυτής πορείας, που
κορυφώθηκε με τη Σταύρωση,
ακολούθησε η Ανάσταση και η
Πεντηκοστή, και εδόθη η δυνα-
τότης θεώσεως του ανθρώπου
εν Χριστώ.

Αυτή η άκρως ανορθολογική
και ανατρεπτική διδασκαλία κα-
τίσχυσε εν τέλει, και η Ρωμαϊκή
Αυτοκρατορία κατέστη χριστια-
νική σε Ανατολή και Δύση, παρή-
γαγε αυτό που αποκαλείται σήμερα
πολιτισμός και τέχνη, κοινωνική
οργάνωση, εξημερώνοντας στην
κυριολεξία βαρβαρικές φυλές.

Και όταν το 1917, οι Μπολσε-
βίκοι κατέκτησαν την εξουσία στη
Ρωσία και οι κοινωνικές εξαγγελίες
τους άρχισαν να απειλούν το πο-
λιτικό σύστημα των δυτικών κρα-
τών, ένας ρωμαιοκαθολικός ιερεύς,
ο «κληρικός σοσιαλιστής» Luigi
Sturzo, συγκρότησε με άλλους,
το 1919, το Ιταλικό Λαϊκό Κόμμα,
που αποτέλεσε τη βάση των χρι-
στιανοδημοκρατικών κομμάτων
της Ευρώπης. Επιστρατεύθηκαν
οι αρχές του χριστιανισμού για
να αντιμετωπισθεί η υλιστική κοι-
νωνική αντίληψη που προπαγάν-
διζαν οι Μπολσεβίκοι.

Σήμερα τα χριστιανοδημοκρα-
τικά κόμματα της Ευρώπης είναι
απλώς μηχανισμοί προαγωγής
των αρχών της φιλελεύθερης οι-
κονομίας και αγωνίζονται με τους
Σοσιαλδημοκράτες να επιτύχουν
την ένωση των ευρωπαϊκών κρα-
τών στη βάση ορθολογικών αξιω-
μάτων. Αλλά το μόνον που επέ-
τυχαν μέχρι στιγμής είναι η ανά-
δειξη των ακροδεξιών κομμάτων
της φυλετικής καθαρότητος, των
παγανιστικών δοξασιών.

Δεν είναι να απορεί κανείς ότι
οι χριστιανικές γιορτές αντιμετω-
πίζονται ως αργίες, ως κίνητρο
για ενίσχυση της καταναλώσεως.
Αυτή είναι η κατάσταση. Εν πάση
περιπτώσει και εν αναμονή των
Χριστουγέννων, η στήλη εύχεται
Χρόνια Πολλά, όπως και εάν τα
εννοεί ο τυχόν αναγνώστης της.

Γ
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Π ροσπαθώ να φανταστώ την
εικόνα: όψεις, χειρονομίες,
συμπεριφορές των «αρχόν-

των» (διακεκριμένων αφεντάδων
της γνώσης, της εξουσίας, του
πλούτου), όταν ο Galileo Galilei
επιχειρούσε να τους πείσει ότι «η
γη κινείται». Μια τέτοια δοξασία
ανέτρεπε τις βεβαιότητες των αι-
σθητών τους πιστοποιήσεων, τη
λογική τους. Αλλαζε την κατεστη-
μένη εικόνα της πραγματικότητας,
τη δεδομένη «τάξη πραγμάτων»,
τάξη που θεμελίωνε όχι απλώς
απόψεις, αλλά τρόπο συλλογικό
σκέψης και βίου.

Ο Γαλιλαίος ήξερε ότι δεν υπε-
ρασπίζει αυθαίρετα δόγματα, εξου-
σιαστικές απαιτήσεις «αλαθήτου»,
πεποιθήσεις που θωρακίζουν την
εγωτική του κατασφάλιση. Φώτιζε
(μαρτυρούσε, κατάδειχνε) τη δε-
δομένη στη φυσική πραγματικό-
τητα αλήθεια, που δεν κινδυνεύει
να εξαλειφθεί αν την αρνηθούν
ακόμα και οι υπερασπιστές της
(πτοημένοι από το μένος της φα-
νατισμένης αδαημοσύνης). Υπέ-
γραψε λοιπόν ο Γαλιλαίος την απο-
κήρυξη της «πλάνης» του. Και φεύ-
γοντας, λέει η «παράδοση», σιγο-
ψιθύριζε την αταλάντευτη βεβαι-
ότητά του για τη γη: «Και όμως κι-
νείται»!

Σκέφτομαι, Χριστούγεννα σή-
μερα, το ανάλογο σκηνικό στους
δικούς μας καιρούς, με αντεστραμ-
μένους πια, ριζικά, τους όρους: Η
επιθετική απαίτηση εξουσιαστικής
επιβολής δεν φοράει τώρα τη λε-
οντή της μεταφυσικής αυθεντίας,
έχει επενδυθεί στην ακαταμάχητη
σαγήνη και αποτελεσματικότητα
του Ιστορικού Υλισμού. Είναι η Οι-
κονομία σήμερα ο φορέας του «αλα-
θήτου», μέτρο αποτίμησης της
οποιασδήποτε ορθότητας (αλήθειας

και αξίας), απόλυτος εξουσιαστής
της ύπαρξης και του βίου των αν-
θρώπων σε παγκόσμια κλίμακα.
Ερώτημα για το «νόημα» (την αιτία
και τον σκοπό) του υπάρχειν είναι
στην πράξη αδύνατο να τεθεί, θέση
«νοήματος» επέχει μόνο η χρηστι-
κότητα, η παραγωγική αποτελε-
σματικότητα. Ο Γαλιλαίος θα συ-
νυπέγραφε και πάλι την κυρίαρχη
εξουσιαστική ψευδαίσθηση, αλλά
θα μονολογούσε αποχωρώντας:
«Και όμως ο Θεός ενανθρώπησε,
είναι γεγονός τα Χριστούγεννα».

Η Γιορτή των Χριστουγέννων
δεν θεσμοθετήθηκε από κάποιο

υπουργείο Εμπορίου ή Εργασίας
– μια πάγκοινη γιορτή μόνο γεν-
νιέται, και μόνο η χαρά γεννάει
γιορτή. Αν ο Θεός είναι ελεύθερος
και από τη θεότητά του, αν το βρέ-
φος στη φάτνη της Βηθλεέμ είναι
η αναίτια αιτία του υπάρχειν, τότε
η ύπαρξη που ιδρύει αυτός ο ελεύ-
θερος από κάθε προκαθορισμό θε-
ότητας Θεός είναι η ανθρώπινη,
προικισμένη με την ελευθερία του
Αναίτιου. Με ποια γλώσσα, ποια
«σημαίνοντα» (σήμερα θα λέγαμε:
με ποια «μαθηματικά») μπορεί να
σημανθεί η ύπαρξη ως ελευθερία,
όχι βουλητική (επιλογών) αλλά
υπαρκτική (τρόπου της ύπαρξης)
ελευθερία; Και έχουμε δεδομένη
στη γλώσσα μας τη λέξη γι’ αυτόν
τον τρόπο: είναι η αγάπη – όχι σαν
ποιότητα συμπεριφοράς, αλλά ως
τρόπος της ύπαρξης: Να υπάρχεις,
επειδή ελεύθερα θέλεις να υπάρ-

χεις, και να θέλεις να υπάρχεις,
επειδή αγαπάς. Η γλώσσα των Χρι-
στουγέννων, με πλήρη επίγνωση
της σχετικότητας και ανεπάρκειας
των σημαινόντων, λέει: Ο πάντων
Αίτιος υπάρχει, όχι επειδή είναι
«Θεός» (υποχρεωμένος από τις
προδιαγραφές της ουσίας ή φύσης
του να είναι αυτό που είναι), αλλά
επειδή είναι ο «Πατήρ»: Αυτός που
«υποστασιάζει» (κάνει υποστάσεις,
υπαρκτική πραγματικότητα) το
υπάρχειν «γεννώντας» τον «Υιό»
και «εκπορεύοντας» το «Πνεύμα».
Υπάρχει η Αναίτια Αιτία, επειδή
ελεύθερα «γεννά» και «εκπορεύει»,
ελεύθερα (αγαπητικά) «γεννάται»
και «εκπορεύεται».

Στη γλώσσα των Χριστουγέν-
νων, επίσης, ένα κορίτσι της Να-
ζαρέτ, ανθρωπινότατο, γεννάει
ελευθερώνοντας τη φύση από την
αναγκαιότητα της σποράς, μετα-
ποιεί σε ελευθερία σχέσης την
κύηση. Αυτή και ο προστάτης της
Ιωσήφ και ο σταύλος της Βηθλεέμ
και οι αγραυλούντες ποιμένες, όλα,
είναι μια γλώσσα για να ειπωθεί
η Γιορτή της Μεγάλης Χαράς. Οτι
είναι ρεαλιστική δυνατότητα η
«σωτηρία»: να γίνει ο άνθρωπος
«σώος», υπαρκτικά ακέραιος, να
γευθεί το πλήρωμα της ζωής, το
«περισσόν» της ζωής, την ελευθε-
ρία από κάθε αναγκαιότητα, κάθε
περιορισμό ή στέρηση. Η πληρό-
τητα είναι πάντοτε ελευθερία, η
ελευθερία πάντοτε έρωτας, επο-
μένως πάντοτε δυνατότητα και
ποτέ δικαίωμα, πάντοτε κατορθω-
μένο χάρισμα και ποτέ συνταγή.

Κάθε «Γαλιλαίος» και σήμερα
νιώθει υπόδικος για τη λάμπουσα
αλήθεια της Μεγάλης Γιορτής και
μάταιο να την αντιτάξει στον πρω-
τογονισμό και απάνθρωπο ολο-
κληρωτισμό των «Αγορών», στα

παραισθησιογόνα της «ελευθερίας»
των καταναλωτικών επιλογών. Αρ-
νείται να ιδεολογικοποιήσει την
πίστη του στον έρωτα, στο άθλημα
της αγαπητικής αυθυπέρβασης.
Περιορίζεται στον ανάκουστο ψί-
θυρο: «και όμως ενανθρώπησε»!
Εχει την εμπειρική βεβαιότητα ότι
η αλήθεια των Χριστουγέννων, η
ενανθρώπηση της ελευθερίας, δεν
χάνει ούτε ζημιώνεται από τον
μυωπικό φανατισμό του «εκσυγ-
χρονισμού» και της «προόδου». Η
αλήθεια παραμένει ακέραιη και
περιμένει τη συνάντησή της με
την ελευθερία και δίψα του οποι-
ουδήποτε εραστή της. Καθόλου
τυχαία, είτε για την «ακινησία»
της γης πρόκειται είτε για την πα-
γίδευση του μυαλού στα νηπιώδη
στερεότυπα του ιστορικο-υλιστικού
πρωτογονισμού, την αφύπνιση
από τον λήθαργο την αποκλείουν
τα κατεστημένα «ιερατεία». Δηλα-
δή, όσοι διαχειρίζονται κατ’ επάγ-
γελμα τον μεταφυσικό ρεαλισμό
του «νοήματος»: Οι τάχα και πο-
λιτικοί, από άκρη σε άκρη του κομ-
ματικού φάσματος, μαγαρίζουν με-
θοδικά τη λέξη «Χριστούγεννα»
για να «ευχηθούν» μόνο χυδαία
καταναλωτική ευωχία, ωσάν να
απευθύνονται, όχι σε κοινωνία λο-
γικών υπάρξεων αλλά σε οριστικά
ευνουχισμένες αγέλες χοιροστα-
σίου. Διαβάστε και τα «διαγγέλμα-
τα» του ιερατείου της «εν Ελλάδι
επικρατούσης θρησκείας», αρχιε-
πισκόπων, μητροπολιτών, πατριαρ-
χών, που συνα γωνίζονται το ΚΚΕ
σε ιδεολογικό δογματισμό ριζικά
αποκομμένον από κάθε γνησιότητα
πάλης για «νόημα» και χαρά της
ζωής και ψηλαφητή αλήθεια.

Ο Γαλιλαίος παραιτημένος σιγο-
ψιθυρίζει: «Και όμως ενανθρώπησε,
διάολε! Είναι Χριστούγεννα!».

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

«Kαι όμως κινείται...»

  να βασικό προσόν των κυ-
βερνώντων, από την εποχή
που ήταν στην αντιπολίτευ-

ση έως σήμερα, είναι το θράσος.
Παράδειγμα λαμπρό, το παιχνίδι
με τα «βοθροκάναλα». Ο ΣΥΡΙΖΑ
τα χρησιμοποίησε πολλαπλώς.
Την εποχή της δυναμικής αντι-
πολίτευσης τα κατήγγελλε όταν
δεν έπαιζαν σκηνές από τις «πα-
ρεμβάσεις» των διαφόρων ομάδων
διαμαρτυρίας. Ταυτοχρόνως τα
έβριζε και είχε πιάσει στασίδι, ει-
δικά στα πρωινά τηλεκαφενεία.
Ηταν η καλύτερη επιλογή. Τα πε-
ρισσότερα κανάλια πάντοτε λαΐ-
κιζαν και είχαν υιοθετήσει την
άποψη ότι «ο πελάτης έχει πάντα
δίκιο». Η τακτική του ΣΥΡΙΖΑ ήταν
όμως πολύ έξυπνη. Τα απαξίωσε,
αλλά τα εκμεταλλεύθηκε στο έπα-

κρο. Οι εκπρόσωποί του έλεγαν
τα πιο ακραία και εξωπραγματικά
πράγματα ταΐζοντάς τα τηλεθέαση
την ίδια ώρα που τα έβριζαν.

Και τώρα έρχεται το καλύτερο.
Δεν μπορώ να διανοηθώ τι θα γι-
νόταν αν ο Γ. Παπανδρέου ή ο
Αντ. Σαμαράς καλούσαν τους
τραπεζίτες στο Μαξίμου την επο-
χή των μεγάλων κινητοποιήσεων
για να τους ζητήσουν να πιέσουν
τα κανάλια και να πέσουν οι τόνοι
στα ρεπορτάζ. Πανηγύρι θα είχε
στηθεί για παιχνίδια διαπλοκής,
εξωθεσμικές παρεμβάσεις και
πολλά ακόμη.

Συνέβη όμως και αυτό και το
θεωρήσαμε κάτι κανονικό.

Εχει μπλέξει όμως ο ΣΥΡΙΖΑ

και μαζί και εμείς. Γιατί εκείνος
έφερε στην Ελλάδα το μοντέλο
της ακραίας διαμαρτυρίας, πολύ
πριν ξεσπάσει η οικονομική κρίση,
ώστε να τη δικαιολογήσουν οι δη-
μοσιολογούντες ως προϊόν φτώ-
χειας και μνημονιακής απελπισίας.
Αυτό συνέβη ήδη όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
ήταν ένα πολύ μικρό κόμμα. Με
την έλευση του μνημονίου, γιγαν-
τώθηκε. Οι προπηλακισμοί πολι-
τικών, τα... δεν πληρώνω και άλλες
μορφές διαμαρτυρίας λανσαρί-
στηκαν τότε με μεγάλη επιτυχία.
Το ίδιο και το υπερόπλο των μέσων
κοινωνικής δικτύωσης και η στο-
χοποίηση προσώπων και θέσεων.

Ο ΣΥΡΙΖΑ λογικεύθηκε από τό-
τε, αλλά έμειναν πίσω όσοι πίστε-
ψαν στην «παλαβομάρα» και στην
αρχή πως κάθε μορφή διαμαρτυ-
ρίας δικαιολογείται. Βρίσκει απέ-
ναντί του –στον μνημονιακό δρό-
μο που ακολούθησε– όλες τις
ακρότητες και τις υπερβολές που
ο ίδιος έφερε στην πολιτική ζωή
του τόπου. Λέγαμε μέχρι πρόσφα-
τα ότι επί ΣΥΡΙΖΑ δεν «άνοιγε μύ-
τη», παρά τις περικοπές και τα
μέτρα. Αυτό αλλάζει σιγά σιγά.
Και δεν βοηθάει καθόλου η ενο-
χική αντιμετώπιση της κυβέρνη-
σης απέναντι στα πιο ακραία κρού-
σματα ανομίας. Το χάδι και το κα-
λόπιασμα δεν πιάνουν πια, αλλά
και η σκληρή αντιμετώπιση είναι
ανάθεμα για τον σκληρό πυρήνα
του κόμματος. Οσο και να πιέσουν
οι τράπεζες τα κανάλια να ρίξουν
τους τόνους, ένα κομμάτι της κοι-
νωνίας βράζει, ενώ κλιμακώνεται
η αγανάκτηση των προδομένων
οπαδών. Στο «πάτωμα» έχουν χυ-
θεί, και από τον ΣΥΡΙΖΑ, πολύ εύ-
φλεκτο υλικό και μίσος. Πριν ζη-
τήσει από όλους να αποφύγουν
τις ακρότητες, καλό θα ήταν να
κάνει την αυτοκριτική του και να
μαζέψει όσους κυβερνούν συμ-
βατικά και βρίζουν αντισυστημικά.
Και τα δύο δεν γίνονται.

Ε

Χριστουγεννιάτικη 
ιστορία

Kυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

<<<<<<

Πριν το κυβερνών κόμ-
μα ζητήσει από όλους να
αποφύγουν τις ακρότη-
τες, καλό θα ήταν να κά-
νει την αυτοκριτική του.

<<<<<<

Οι χριστιανικές γιορ-
τές αντιμετωπίζονται 
ως αργίες, ως κίνητρο
για ενίσχυση 
της καταναλώσεως.

ΣΚΙΤΣΟ
 ΤΟΥ ΑΝ

ΔΡΕΑ Π
ΕΤΡΟΥΛΑΚΗ

<<<<<<

Ιδια τα ιερατεία του
σκοταδισμού, χθες, 
σήμερα, πάντοτε.
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σε γόρδιο δεσμό εξελίσσεται για την
κυβέρνηση το προσφυγικό, καθώς
η κατάσταση στα νησιά και κυρίως
στη Λέσβο είναι εκρηκτική, οι πιέ-
σεις από το εσωτερικό του ΣΥΡΙΖΑ
ιδιαίτερα έντονες, ενώ στον «αέρα»
παραμένει η προοπτική συμφωνίας
για την επιστροφή στην Τουρκία
προσφύγων και μεταναστών που
θα μετακινηθούν στην ενδοχώρα.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο πρω-
θυπουργός Αλ. Τσίπρας έθεσε το ζή-
τημα κατά την τετραμερή συνάν-
τηση που πραγματοποιήθηκε στο
περιθώριο της τελευταίας Συνόδου
Κορυφής με τη συμμετοχή της Γερ-
μανίδας καγκελαρίου κ. Αγκελα Μέρ-
κελ, του προέδρου της Κομισιόν
Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ και του Βούλ-
γαρου πρωθυπουργού κ. Μπόικο
Μπορίσοφ. Ομως, κατά τις ίδιες πη-
γές, η κ. Μέρκελ παρότι δεν ήταν
κάθετα αρνητική, απέφυγε να απο-
δεχθεί την ελληνική πρόταση, που
εξάλλου ανατρέπει επί της ουσίας
τον πυρήνα της συμφωνίας μεταξύ
Ευρωπαϊκής Ενωσης και Τουρκίας
για τη διαχείριση του προσφυγικού
– μεταναστευτικού. Αντιθέτως, η κ.
Μέρκελ, που επέμεινε στη συμμε-

τοχή του κ. Μπορίσοφ στην τετρα-
μερή συνάντηση, «επέβαλε» την
ενίσχυση του Frontex στα ελληνο-
βουλγαρικά σύνορα για να μην υπάρ-
ξουν ρωγμές στον λεγόμενο βαλκα-
νικό διάδρομο.

Μάλιστα, είναι ενδεικτικό του κλί-
ματος που επικράτησε στην τετρα-
μερή και ότι ο κ. Τσίπρας, πέραν
του ότι ζήτησε να ασκηθεί η επιρροή
της κ. Μέρκελ προς την Αγκυρα,
ώστε να υπάρξει ανάσχεση των προ-
σφυγικών ροών, επέλεξε και να ανα-
δείξει το ζήτημα των ελέγχων στους
επιβάτες από την Ελλάδα που φθά-
νουν σε γερμανικά αεροδρόμια.

Επίσης, παρά το γεγονός ότι η
κυβέρνηση μεταδίδει πως κατά την
πρόσφατη επίσκεψη του κ. Ταγίπ
Ερντογάν στην Αθήνα, ο Τούρκος
πρόεδρος αποδέχθηκε να επιστρέ-
φουν πρόσφυγες και από την εν-
δοχώρα, η κατάσταση είναι πιο
σύνθετη. Επί της ουσίας το θέμα
παραπέμφθηκε σε υπουργικό επί-
πεδο, γεγονός που αποδεικνύει και
η μετάβαση του υπουργού Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής Γ. Μουζάλα
την περασμένη Πέμπτη στην Αγ-
κυρα. Ενώ, προ ημερών, ο υπουργός
Εξωτερικών Ν. Κοτζιάς εμφανίστηκε
ιδιαίτερα επιφυλακτικός για το κατά
πόσον ο κ. Ερντογάν έχει όντως
την πολιτική βούληση να κάνει
αυτή τη «χειρονομία καλής θέλη-
σης» προς την Ελλάδα.

Πάντως, υπό την πίεση της εκρη-

κτικής κατάστασης στα νησιά, αλλά
και των εσωκομματικών πιέσεων
από τον ΣΥΡΙΖΑ, η κυβέρνηση επί
της ουσίας έχει αρχίσει να ανοίγει
«παράθυρα» για τη μεταφορά προ-
σφύγων στην ενδοχώρα, υποστη-
ρίζοντας πως πρόκειται είτε για ανή-
λικους ή για άτομα με ειδικές ανάγ-
κες. Μάλιστα, σε πρόσφατη συνε-
δρίαση της Πολιτικής Γραμματείας
του ΣΥΡΙΖΑ, υπήρξε σύμφωνα με
πληροφορίες, δέσμευση του κ. Τσί-
πρα για μετεγκατάσταση στην ηπει-
ρωτική Ελλάδα και όσων έχουν ολο-
κληρώσει το πρώτο στάδιο της δια-
δικασίας παροχής ασύλου. Ως «αν-
τίβαρο» ο κ. Τσίπρας θα επιμείνει,
πάντως, στην επίσπευση των δια-
δικασιών για τη λήψη αποφάσεων
για τους αιτούντες άσυλο, παρά τις
έντονες αντιδράσεις των «53+»
στον ΣΥΡΙΖΑ, με τη σχετική ρύθμιση
να παίρνει τον δρόμο για τη Βουλή
αμέσως μετά την εορταστική ανά-
παυλα.

Τα «αντίβαρα»
Σε αντίθεση με τις τρέχουσες εξε-

λίξεις στο μεταναστευτικό - προ-
σφυγικό, πάντως, στο Μέγαρο Μα-
ξίμου επικρατεί εφησυχασμός ανα-
φορικά με την τύχη της πρότασης
Τουσκ για κατάργηση των υποχρε-
ωτικών ποσοστώσεων στην κατα-
νομή προσφύγων στα κράτη - μέλη
της Ε.Ε. Στο κυβερνητικό επιτελείο
κυριαρχεί η εκτίμηση ότι το μπλοκ
των χωρών που είναι αντίθετο με
την πρόταση είναι τόσο ισχυρό που
θα πέσει στο κενό, όταν μπει στην
ατζέντα, κατά τη Σύνοδο Κορυφής
του προσεχούς Ιουνίου.

Σε κάθε περίπτωση, το προσφυ-
γικό έχει για την κυβέρνηση και με-
γάλο πολιτικό κόστος, ειδικά στα
νησιά του Αιγαίου που δέχονται
την «πίεση» των hotspots. Εξ αυτού
του λόγου το Μέγαρο Μαξίμου ανα-
ζητεί συνεχώς «αντίβαρα» προκει-
μένου να βελτιώσει κατά το δυνατόν
το κλίμα στις τοπικές κοινωνίες.
Στη συγκεκριμένη κατεύθυνση κι-
νείται βεβαίως η απόφαση για ανα-
στολή της αύξησης του ΦΠΑ σε πέν-
τε νησιά. Επίσης, στην κυβέρνηση
αποδίδουν ιδιαίτερη σημασία στο
μέτρο του λεγόμενου «μεταφορικού
ισοδύναμου». Πρόκειται για εναρ-
μόνιση του κόστους εισιτηρίου για
τη μεταφορά των επιβατών με το
κόστος που χρειάζεται η μεταφορά
των εμπορευμάτων, από και προς
τα νησιά, παίρνοντας ως βάση το
κόστος των χερσαίων μεταφορών.
Πάνω σε αυτή τη διαφορά θα δίδεται
επιδότηση στο εισιτήριο του νη-
σιώτη αλλά και στο κόστος που δα-
πανάται για τη μεταφορά των προ-
ϊόντων. Σύμφωνα με τον κυβερνη-
τικό σχεδιασμό, δεν θα πρόκειται
για εφάπαξ μέτρο αλλά θα δίνεται
κάθε χρόνο μέσω του Προγράμματος
Δημοσίων Επενδύσεων. Εκτιμάται
ότι το κόστος εφαρμογής του μέτρου
για τον κρατικό προϋπολογισμό θα
ανέρχεται ετησίως στα 100 εκατ.
ευρώ. Τέλος, με βάση τον κυβερνη-
τικό σχεδιασμό προβλέπεται ότι το
«μεταφορικό ισοδύναμο» θα εφαρ-
μοστεί για όλη τη νησιωτική Ελλάδα,
από 1/7/2018.

Γόρδιος δεσμός το προσφυγικό ζήτημα
Στον «αέρα» η προοπτική συμφωνίας για την επιστροφή στην Τουρκία όσων μετακινηθούν στην ενδοχώρα

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

Τους όρους και τις προϋποθέσεις
υπό τους οποίους οι αιτούντες άσυ-
λο που έχουν εγκλωβιστεί στα νη-
σιά, θα μπορούσαν να μεταφερθούν
στην ενδοχώρα, χωρίς να καταπέσει
η κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ενω-
σης - Τουρκίας, προσπάθησε να
διερευνήσει ο υπουργός Μετανα-
στευτικής Πολιτικής Γιάννης Μου-
ζάλας, κατά τη διάρκεια διήμερης
ανεπίσημης επίσκεψης που πραγ-
ματοποίησε στην Αγκυρα από την
Τετάρτη έως και την Πέμπτη, την
προηγούμενη εβδομάδα.

Στο πλαίσιο των επαφών του,
σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ. Μου-
ζάλας συναντήθηκε και με τον
Τούρκο ομόλογό του για το συγκε-
κριμένο θέμα. Οι δύο συζήτησαν
τεχνικές λεπτομέρειες για τη βελ-
τίωση της υλοποίησης της κοινής
δήλωσης σε συνέχεια όσων ετέθη-

σαν στη συνάντηση του Ελληνα
πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα και
του Τούρκου προέδρου Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν κατά τη διάρκεια της
επίσκεψης του τελευταίου στην
Ελλάδα.

Κυβερνητικά στελέχη ανέφεραν
στην «Κ» ότι συζητήθηκαν επίσης
και θέματα διμερών σχέσεων με-
ταξύ Ελλάδας και Τουρκίας όσον
αφορά το προσφυγικό. Η προσπά-
θεια της κυβέρνησης να προωθήσει
τη λύση της μεταφοράς των μετα-
ναστών που βρίσκονται στα νησιά
στην ενδοχώρα, που έως τώρα δεν
προκρινόταν παρά τις πιέσεις των
νησιωτών, κινείται στην κατεύ-
θυνση της εξεύρεσης άμεσης λύσης
για το πρόβλημα του υπερπληθυ-
σμού κυρίως σε Λέσβο, Χίο και Σά-
μο, εφόσον οι ροές συνεχίζονται
παρά τις κακές καιρικές συνθήκες.

Η αλλαγή της νομοθεσίας για το
άσυλο είναι έτοιμη όσον αφορά το

νομικό κείμενο. Η σχετική τροπο-
λογία που προετοιμάζεται από το
καλοκαίρι, έτσι ώστε να επισπευ-
στούν οι διαδικασίες εξέτασης των
αιτημάτων ασύλου και να ανοίξει
ο δρόμος για τις επιστροφές αι-
τούντων άσυλο στην Τουρκία, όπως
άλλωστε προβλέπεται στην κοινή
δήλωση, πριν από λίγες ημέρες
ολοκληρώθηκε από τις αρμόδιες
υπηρεσίες του υπουργείου Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής και το σχε-
τικό κείμενο μοιράστηκε στους
βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Οι σφοδρό-

τατες αντιδράσεις πολλών βουλευ-
τών είναι ο κύριος λόγος που η κυ-
βέρνηση αποφάσισε να αφήσει να
«περάσουν οι γιορτές» πριν προ-
χωρήσει στην κατάθεσή της.

Δεν είναι, όμως, μόνο η εσωκομ-
ματική αντιπολίτευση εναντίον
των αλλαγών που δρομολογούνται
αλλά και η Δημοκρατική Συμπα-
ράταξη που επισήμως αναφέρει
«ότι τόσο σοβαρά θέματα δεν αν-
τιμετωπίζονται με τροπολογίες».
Ανεπισήμως, στελέχη της μιλούν
για «άθλια μέτρα που δεν είναι δυ-
νατόν να περάσουν».

Ομως, την ίδια στιγμή, η κατά-
σταση στα νησιά έχει φτάσει στο
απροχώρητο, καθώς χιλιάδες με-
τανάστες παραμένουν εγκλωβι-
σμένοι σε άθλιες συνθήκες, κάποιοι
για περισσότερο από ένα χρόνο,
με κίνδυνο ανά πάσα στιγμή να
συμβεί το μοιραίο. Τα επεισόδια
στο hotspot στη Μόρια είναι κα-

θημερινότητα, όπως εξηγούν οι ερ-
γαζόμενοι εντός της εγκατάστασης.
Μόλις την προηγούμενη εβδομάδα
ένας διαπληκτισμός μεταξύ αρα-
βόφωνων και φαρσόφωνων εξελίχ-
θηκε σε γενικευμένη σύρραξη, με
αποτέλεσμα 10 άνθρωποι να τραυ-
ματιστούν και να καούν σκηνές
και υποδομές από φωτιές που οι
μετανάστες έβαλαν στους κάδους
απορριμμάτων. Επειτα από ώρες,
τα επεισόδια σταμάτησαν με την
επέμβαση των ΜΑΤ εντός του κα-
ταυλισμού, όπου διαμένουν πολλά
μικρά παιδιά.

Παρέκκλιση
Υπό αυτές τις συνθήκες και εφό-

σον δεν μπορούν άμεσα να επι-
στρέψουν στην Τουρκία όσοι πα-
ραμένουν στα νησιά, η κυβέρνηση
εξετάζει το ενδεχόμενο να κερδίσει
επιπλέον χρόνο, βρίσκοντας ένα
τρόπο να τους μεταφέρει στην εν-

δοχώρα εντός του πλαισίου της κοι-
νής δήλωσης Ευρώπης - Τουρκίας
(που επιβάλλει τον γεωγραφικό πε-
ριορισμό των αιτούντων άσυλο που
έφτασαν στην Ελλάδα μετά τις 20
Μαρτίου 2016). Το σχέδιο είναι να
μπορούν να πραγματοποιηθούν
επιστροφές στην Τουρκία και από
την ενδοχώρα με την προϋπόθεση
ασφαλώς ότι όσοι θα έρθουν από
τα νησιά θα φιλοξενηθούν σε συγ-
κεκριμένο χώρο υπό περιορισμό.

Πρόκειται ασφαλώς για σαφή
παρέκκλιση στα προβλεπόμενα
από την Ε.Ε. για το προσφυγικό
που, ακόμα και αν γίνει αποδεκτή,
το πιθανότερο είναι ότι στο μέλλον
θα διογκώσει το πρόβλημα, δεδο-
μένου ότι η μεταφορά αιτούντων
άσυλο από τα νησιά στην ενδοχώρα
δίνει σήμα στους λαθροδιακινητές
ότι ο παράνομος δρόμος προς τις
άλλες χώρες της Ευρώπης δεν έχει
κλείσει ερμητικά...

Η διερευνητική επίσκεψη του κ. Μουζάλα στην Αγκυρα

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Αν πιστεύετε ότι τα κάνω όλα λά-
θος, τότε να παραιτηθώ». Στα τέλη
Οκτωβρίου, σε συνεδρίαση της
Πολιτικής Γραμματείας του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, στη φράση αυτή του υπουργού
Μεταναστευτικής Πολιτικής Γιάν-
νη Μουζάλα αποτυπώθηκε η σύγ-
κρουση στο εσωτερικό του κυβερ-
νώντος κόμματος, όσον αφορά
την ασκούμενη πολιτική στο προ-
σφυγικό - μεταναστευτικό ζήτημα.
Η εσωκομματική ομαδοποίηση
των «53+» βγαίνει μπροστά με
κάθε αφορμή και ασκεί κριτική
στην κυβέρνηση και προσωπικά
στον κ. Μουζάλα, ζητώντας μια
διαφορετική πολιτική, επικαλού-
μενη, μάλιστα, τις βασικές θέσεις
του ΣΥΡΙΖΑ για το θέμα. Δεν είναι
λίγοι εκείνοι που πιστεύουν ότι η
σταθερή κριτική στο συγκεκριμένο
ζήτημα έχει και χαρακτήρα διεκ-
δίκησης του υπουργείου από την
πλευρά των «53+».

Το θέμα βρίσκεται στην αιχμή
της εκ των έσω αντιπολίτευσης
στην κυβέρνηση, μαζί, βεβαίως,
με το ζήτημα των πλειστηριασμών,
όπου επίμονα αμφισβητείται η
επίσημη κυβερνητική γραμμή ότι
το υφιστάμενο πλαίσιο προστασίας
για την πρώτη κατοικία είναι επαρ-
κές. Η αντίδραση, μάλιστα, και
στην τροπολογία για αυτεπάγγελτη
δίωξη όσων παρεμποδίζουν πλει-

στηριασμούς προκάλεσε γενικευ-
μένη κινητοποίηση την Πέμπτη,
προκειμένου να καμφθούν οι αν-
τιρρήσεις και οι ενστάσεις μιας
σειράς από βουλευτές, οι οποίες
αρχικά είχαν μάλλον υποτιμηθεί.

Στο μέτωπο του προσφυγικού

- μεταναστευτικού, η μόνη περίο-
δος κατά την οποία η εσωκομμα-
τική αντίδραση στη διαχείριση
των προσφυγικών - μεταναστευ-
τικών ροών κόπασε ήταν το 2015,
όταν ήταν ελεύθερη η διέλευση
προσφύγων και μεταναστών, που
έφθαναν στη χώρα μας από την
Τουρκία και κατευθύνονταν, μέσω
της βαλκανικής οδού, προς τις
χώρες της Κεντρικής και της Βό-
ρειας Ευρώπης. Η ενίσχυση των
συνοριακών ελέγχων αρχικά και
η συμφωνία Ε.Ε. - Τουρκίας, που
έβαλαν τέλος στη διέλευση αυτή
επανέφεραν την κριτική για τις
επιλογές της κυβέρνησης. Από
τον Μάρτιο του 2016, οπότε και
υπεγράφη η συμφωνία Ε.Ε. - Τουρ-
κίας, οι «53+» επανέρχονται διαρ-
κώς, επαναλαμβάνοντας τη δια-
φωνία τους με αυτή, καθώς τη θε-
ωρούν «οπισθοδρόμηση». Η κρι-
τική που ασκούν είναι ότι με τη
συγκεκριμένη συμφωνία επανήλ-
θε η λογική των κλειστών συνό-
ρων και της Ευρώπης-φρουρίου,
που είχε στην πράξη ανατραπεί
με την ελεύθερη μετακίνηση προ-
σφύγων και μεταναστών.

Η πρόβλεψη της συμφωνίας για
την παραμονή προσφύγων και με-
ταναστών σε προαναχωρησιακά
κέντρα μέχρι να εξετασθεί το αί-
τημά τους για χορήγηση ασύλου
είναι επίσης σημαντικό σημείο
αντίδρασης, όπως και η πρόβλεψη

για επιστροφή στην Τουρκία όσων
το αίτημα απορρίπτεται. Η κριτική
που ασκείται προς την κυβέρνηση
αφορά και τις συνθήκες που επι-
κρατούν στα κέντρα φιλοξενίας.

Οι «53+» ζητούν σταθερά να
υλοποιηθεί μία πολιτική υποδοχής
των προσφυγικών πληθυσμών
αποκεντρωμένα και σε κατοικίες
και να εγκαταλειφθούν, όπως λένε,
οι λογικές και οι πρακτικές κέντρων
κράτησης. Αλλωστε, ζητούν όλοι
οι πρόσφυγες και μετανάστες να
αφεθούν ελεύθεροι, πλην των πε-
ριπτώσεων εκείνων της αποδε-
δειγμένης σοβαρά παραβατικής
συμπεριφοράς. Ζητούν, επίσης,
την υλοποίηση του προγράμματος
επανένωσης οικογενειών και είναι
ένα από τα σημεία στα οποία
ασκούν σκληρή κριτική στον κ.
Μουζάλα, καθώς θεωρούν ότι υπο-
χώρησε στους περιορισμούς που
ζήτησε η γερμανική πλευρά, όσον
αφορά τις επανενώσεις οικογενει-
ών. Ζητούν, τέλος, ενίσχυση των
προγραμμάτων μετεγκατάστασης
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η από-
φαση της κυβέρνησης για απο-
συμφόρηση των νησιών με μετα-
κίνηση προσφύγων και μετανα-
στών στην ενδοχώρα έγινε δεκτή
με ικανοποίηση ως μια πρώτη ρωγ-
μή στη συμφωνία Ε.Ε. -Τουρκίας,
με την οποία οι «53+» υπήρξαν
εξαρχής αντίθετοι.

Yπό την πίεση της εκρηκτικής κατάστασης στα νησιά, η κυβέρνηση έχει αρχίσει να ανοίγει «παράθυρα» για τη μεταφορά προσφύγων στην ενδοχώρα.

<<<<<<

Η Αγκελα Μέρκελ 
απέφυγε να δεχθεί την
ελληνική πρόταση, «επέ-
βαλε» όμως την ενίσχυση
τoυ Frontex στα ελληνο-
βουλγαρικά σύνορα.

<<<<<<

Τι συζήτησε με 
τον Τούρκο ομόλογό του,
η τροπολογία για 
το άσυλο και οι σφοδρές
αντιδράσεις βουλευτών.
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Σε ποια θέματα διαφωνούν οι «53+»

<<<<<<

Ζητούν να υλοποιηθεί
μια πολιτική υποδοχής
των προσφύγων
αποκεντρωμένα
και σε κατοικίες.

Kριτική και προσωπικά 
στον υπουργό Μεταναστευτικής
Πολιτικής Γιάννη Μουζάλα ασκεί 
η ομάδα των «53+».
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Tης SUSAN McKAY
THE NEW YORK TIMES

Aυτόν τον μήνα, καθώς οι αρκτικοί
άνεμοι κάλυπταν τη Βρετανία, η
κυβέρνηση της πρωθυπουργού Τε-
ρέζα Μέι έζησε μια θύελλα ταπει-
νώσεων. Εχουν περάσει δύο εβδο-
μάδες από τη στιγμή που το Δημο-
κρατικό Κόμμα Ενωτικών της Βό-
ρειας Ιρλανδίας, που στηρίζει την
κυβέρνηση μειοψηφίας της Μέι,
την ξεσκέπασε.

Βρισκόταν σε γεύμα στις Βρυ-
ξέλλες, έτοιμη να χαμογελάσει για
την προσεκτικά χορογραφημένη
ανακοίνωση της «ρυθμιστικής ευ-
θυγράμμισης» ανάμεσα στη Βόρεια
Ιρλανδία και στη Δημοκρατία της
Ιρλανδίας. Αλλά κάποια στιγμή τη
φώναξαν μακριά από τη σκηνή
προκειμένου να απαντήσει σε τη-
λεφώνημα από την ηγέτιδα του Δη-
μοκρατικού Κόμματος Ενωτικών,
την Αρλίν Φόστερ, η οποία της είπε
ότι το κόμμα δεν επρόκειτο να δεχ-
θεί μία συμφωνία που διέκρινε τη
Βόρεια Ιρλανδία από την υπόλοιπη
Βρετανία. Η ανησυχία της Φόστερ
ήταν ότι η συμφωνία θα μετέφερε
τα σύνορα στην Ιρλανδική Θάλασσα
δημιουργώντας την ψευδαίσθηση
πως η Ιρλανδία ήταν ενωμένη και
ξέχωρη από την «κεντρική χώρα».
Αυτό ήταν ανάθεμα στους ενωτι-
κούς, για τους οποίους τα σύνορα
που βρίσκονται στο νησί της Ιρ-
λανδίας είναι το τελευταίο σύνορο
της αυτοκρατορίας.

Τέσσερις ημέρες μετά την πα-
ρέμβαση του Δημοκρατικού Κόμ-
ματος των Ενωτικών, η Ευρωπαϊκή
Ενωση και η Βρετανία κατέληξαν
σε νέα συμφωνία, που αποδυνά-
μωσε τη θέση των Βρετανών οπα-
δών του Brexit και ενίσχυσε αυτή

της ιρλανδικής κυβέρνησης και
είχε την υποστήριξη του υπόλοιπου
μπλοκ. Σύμφωνα με αυτή θα υπήρχε
«απόλυτη ευθυγράμμιση» μεταξύ
της Βρετανίας και της Ιρλανδίας,
σε σχέση με τους κανόνες της ενι-
αίας αγοράς και την τελωνειακή
ένωση. Αλλά και την ειρηνευτική
συμφωνία της Βόρειας Ιρλανδίας,
που είναι γνωστή ως συμφωνία της
«Μεγάλης Παρασκευής».

Αλλά ο υπουργός Brexit, Ντέιβιντ
Ντέιβις, παραδέχθηκε σε βρετανική
τηλεοπτική εκπομπή ότι αυτή η
συμφωνία είναι «περισσότερο μια
διακήρυξη πρόθεσης παρά είναι
νομικώς εφικτή».

Ο βασικός διαπραγματευτής της
Ευρωπαϊκής Ενωσης, Μισέλ Μπαρ-

νιέ, ανταπάντησε ότι δεν θα υπάρξει
οριστική συμφωνία εάν η Βρετανία
δεν σεβόταν τις άλλες συμφωνίες
που είχε κάνει. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή θύμισε στην κ. Μέι ότι είχε
«σφίξει το χέρι» σε μια «συμφωνία
κυρίων».

Σε νομικούς όρους
Σε ένα δείπνο, την Πέμπτη στις

Βρυξέλλες, η κ. Μέι ένιωθε να την
επιπλήττουν ο ένας Ευρωπαίος
ηγέτης μετά τον άλλο. Ολες οι συμ-
φωνίες μπήκαν στην πρώτη φάση
που καλύπτει τις οικονομικές δι-
ευθετήσεις, τα ιρλανδικά σύνορα
και τα δικαιώματα των πολιτών
και θα «πρέπει να μεταφραστούν
σε νομικούς όρους». Αλλιώς η φάση
δύο, που θα έχει να κάνει με τη
μετάβαση της Βρετανίας προς το
Brexit και τις εμπορικές σχέσεις
με την ενιαία αγορά, δεν επρόκειτο
να προχωρήσει.

Το Brexit λαμβάνει μορφή γύρω
από την ατυχή Μέι και δεν είναι
αυτό που οι οπαδοί του υποσχέ-
θηκαν όταν δεσμεύτηκαν «να πά-
ρουν πίσω τον έλεγχο». Η συντη-
ρητική στάση, την περασμένη
εβδομάδα, που βρήκε την κ. Μέι
να ηττάται στο Κοινοβούλιο ση-
μαίνει ότι οποιαδήποτε οριστική
λύση συμφωνηθεί με την Ε.Ε., θα
πρέπει να επιστρέψει στο Κοινο-
βούλιο προς συζήτηση προτού
ψηφιστεί σε νόμο.

Αντιμέτωπη με την απαίτηση να
διακηρύσσει το πρόγραμμά της σε
γλώσσα που μπορεί να μεταβληθεί
σε νόμους, η κυβέρνηση μοιάζει
όλο και περισσότερο φαιδρή. Οι
προσπάθειες της Μέι να προχωρή-
σει στη διεθνή σκηνή μοιάζουν όλο
και περισσότερο σαν κάποιος να
παραδέρνει, χαμένος στο χιόνι.

Χαμένη στη θύελλα του Βrexit 
Η Τερέζα Μέι ηττήθηκε και στο βρετανικό κοινοβούλιο

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Οσοι περίμεναν, μαζί με τον Ισπανό
πρωθυπουργό Μαριάνο Ραχόι, ότι
οι εκλογές της περασμένης Πέμ-
πτης στην Καταλωνία θα οδηγού-
σαν σε κάποια ομαλοποίηση της
κατάστασης, σίγουρα θα απογοη-
τεύτηκαν. Οι κάλπες επιβεβαίωσαν
τον διχασμό που διατρέχει την
καταλανική κοινωνία, από τις πο-
λιτικές ελίτ μέχρι τις οικογένειες,
τα καφενεία και τις παρέες, ενώ
η παραλυτική ισορροπία δυνάμεων
μεταξύ εθνικιστών –οπαδών της
απόσχισης και ενωτικών– υπο-
στηρικτών της συνταγματικής τά-
ξης διαμορφώνει εξαιρετικά θολό
τοπίο για την επόμενη μέρα.

Για πρώτη φορά μετά την πτώση
της δικτατορίας Φράνκο, ένα μη
εθνικιστικό κόμμα, οι Ciutadans
(Πολίτες) με επικεφαλής την Ινές
Αριμάδας αναδείχθηκαν πρώτη
δύναμη (37 έδρες σε σύνολο 135)
στην αυτόνομη περιοχή. Το γεγο-
νός αυτό έχει την αναμφισβήτητη
συμβολική σημασία του, αλλά σε
μεγάλο βαθμό οφείλεται σε δύο
παράγοντες: την καταβαράθρωση
του Λαϊκού Κόμματος του Ραχόι,
που ήρθε τελευταίο με μόλις 4,2%
και 3 έδρες- πραγματική ταπείνωση
για κόμμα εξουσίας- και τη διά-
σπαση του αποσχιστικού συνδυα-
σμού JxSi σε δύο αυτόνομες λίστες,
την JxCat του εξόριστου στις Βρυ-
ξέλλες πρώην προέδρου Κάρλες
Πουτζντεμόν και την αριστερή
ERC του φυλακισμένου πρώην αν-
τιπροέδρου Οριόλ Ζουνκέρας.

Η επιτυχία των Ciutadans, την
οποία πιστώνεται η χαρισματική
επικεφαλής τους στην Καταλωνία,
Ινές Αριμάδας, δεν μπορεί να με-
τριάσει την πικρή γεύση που άφησε
στη Μαδρίτη το βασικό στοιχείο
του εκλογικού αποτελέσματος: το
γεγονός ότι σ’ αυτές τις τόσο ανώ-
μαλες εκλογές, παρά τα σκληρά
κατασταλτικά μέτρα του Ραχόι και
τους κρατούμενους πολιτικούς, το
μπλοκ των τριών αποσχιστικών
κομμάτων (ERC, JxCat και η αντι-
καπιταλιστική CUP) κατάφερε να
διατηρήσει την πλειοψηφία στο

τοπικό κοινοβούλιο. Μάλιστα, υπε-
ρείχαν καθαρά του ενωτικού - συν-
ταγματικού μπλοκ (Ciutadans, Σο-
σιαλιστές, Λαϊκό Κόμμα), τόσο σε
έδρες (70 έναντι 57) όσο και σε
ψήφους (47,5% έναντι 43,5%) . Θύ-
μα της πόλωσης έπεσε ο αριστερός
συνδυασμός της Αντα Κολάου (Po-
demos, Ενωμένη Αριστερά, Πρά-
σινοι-8 έδρες), που κράτησε μεσο-
βέζικη στάση στην κρίση, ναι στο
δικαίωμα των Καταλανών να απο-
φασίσουν για τη μοίρα τους με δη-
μοψήφισμα , αλλά και υπερ της

ενότητας του ισπανικού κράτους.
Η επιτυχία των εθνικιστών κα-

θιστά αδιαμφισβήτητη τη διάδοση
και ανθεκτικότητα των αισθημά-
των για ανεξαρτησία της Καταλω-
νίας, αν σκεφτεί κανείς ότι οι επι-
κεφαλής των δύο συνδυασμών εί-
χαν να αντιμετωπίσουν τόσο δύ-
σκολες συνθήκες στην εκλογική
τους καμπάνια. Ο μεν Πουτζντεμόν
μπορούσε να επικοινωνεί με τους
οπαδούς του μόνο μέσω βίντεο
από τις Βρυκαξέλλες, ενώ ο Ζουν-
κέρας είχε τη δυνατότητα μόνο
δέκα πεντάλεπτων τηλεφωνικών
συνομιλιών την εβδομάδα – μάλι-
στα, τιμωρήθηκε σε περιορισμό
στην απομόνωση για παραβίαση
των περιοριστικών όρων .

Παρ’ όλα αυτά, το ενδεχόμενο
απόσχισης της Καταλωνίας δεν
βρίσκεται στη γραμμή του ορίζον-
τα. Τόσο ο Πουτζντεμόν, όσο και
ο Ζουνκέρας έβαλαν νερό στο κρα-
σί τους στην προεκλογική περίοδο,

αναγνωρίζοντας ότι δεν μπορούν
να πετύχουν άμεσα την ανεξαρ-
τησία, με μια κοινωνία τόσο διχα-
σμένη και χωρίς την παραμικρή
διεθνή υποστήριξη. Η τραγελαφική
διαχείριση του δημοψηφίσματος
της 1ης Οκτωβρίου και της μονο-
μερούς διακήρυξης της ανεξαρ-
τησίας δεν μπορεί να σβηστεί από
τη μνήμη ακόμη και των ένθερμων
υποστηρικτών τους. Ισχυρή πίεση
ασκεί στις ηγεσίες και το οικονο-
μικό τίμημα που πληρώνει η πε-
ριοχή από την πολιτική κρίση. Το
τελευταίο τρίμηνο, 3.100 επιχει-
ρήσεις έφυγαν από την Καταλωνία,
αναζητώντας ασφαλέστερο τόπο
για την έδρα τους σε άλλες περιο-
χές της Ισπανίας. Οι άμεσες επεν-
δύσεις ξένου κεφαλαίου στην πε-
ριοχή έπεσαν κατά 75% μέσα στον
τελευταίο χρόνο. Πολλοί Ισπανοί,
η μεγάλη πλειονότητα των οποίων
βλέπει με εχθρότητα το εγχείρημα
της ανεξαρτησίας, προχωρούν αυ-

θόρμητα σε μποϊκοτάζ καταλανι-
κών προϊόντων, με θύμα τις μικρές
και μεσαίες επιχειρήσεις και τους
εργαζόμενους σε αυτές. Υπό αυτές
τις συνθήκες και τα δύο μεγάλα
αποσχιστικά κόμματα αναζητούν
διάλογο με τη Μαδρίτη προς εξεύ-
ρεση αμοιβαία αποδεκτού συμβι-
βασμού. Η αντίθεση του CUP σε
κάθε σκέψη για συνδιαλλαγή κα-
θιστά δύσκολο το σχηματισμό
νέας τοπικής κυβέρνησης.

Για τον Μαριάνο Ραχόι, που βγή-
κε από την αναμέτρηση του τε-
λευταίου τριμήνου με μαυρισμένο
μάτι , τα διλήμματα είναι ακόμη
σκληρότερα. Τι θα συμβεί αν οι
εθνικιστές προτείνουν στη νέα
καταλανική Βουλή να εκλέξει πρό-
εδρο τον Πουτζντεμόν; Θα τον
συλλάβει μόλις επιστρέψει από τις
Βρυξέλλες και θα τον οδηγήσει σε
δίκη, όπου αντιμετωπίζει ποινή
κάθειρξης 30 χρόνων; Το ίδιο δί-
λημμα τίθεται στην περίπτωση

στήριξης της υποψηφιότητας Ζουν-
κέρας. Θα συνεχίσει να τον κρατά
στη φυλακή, παρά τη νωπή λαϊκή
ετυμηγορία σε αυτές τις εκλογές-
δημοψήφισμα;

Η κοινή λογική θα επέβαλε μια
λύση σαν κι αυτή που προτείνουν
φωναχτά οι πιο ψύχραιμοι πολιτικοί
και αναλυτές στην Ισπανία και κατ’
ιδίαν αρκετοί Ευρωπαίοι εταίροι
του Ραχόι, που έχουν αρχίσει να
χάνουν την υπομονή τους με το
Καταλανικό (λες και δεν τους φτά-
νουν το Brexit, η γερμανική παρά-
λυση και οι απειλητικές ιταλικές
εκλογές της άνοιξης): να επιδιώξει
πολιτική λύση στο πρόβλημα .

Συνταγματική αναθεώρηση
Μια παρόμοια λύση προϋποθέ-

τει, βέβαια, αναθεώρηση του συν-
τάγματος – κάτι που και το Σοσια-
λιστικό Κόμμα υποστηρίζει. Σ’
αυτή την προοπτική, η Μαδρίτη
θα μπορούσε να παραχωρήσει
στην Καταλωνία (η οποία, για να
λέμε την αλήθεια, ήδη διαθέτει
μεγαλύτερη αυτονομία και από τη
Σκωτία, ακόμη και από τη Βαλλονία
στο ομόσπονδο Βέλγιο) πλήρη φο-
ρολογική αυτονομία και αναγνώ-
ριση του καταλανικού έθνους, ό,τι
δηλαδή έχει ήδη παραχωρηθεί
στη Χώρα των Βάσκων.

Είναι βέβαια αμφίβολο αν ο Μα-
ριάνο Ραχόι, με την άκρως αδιάλ-
λακτη και αυταρχική πολιτική που
έχει ακολουθήσει μέχρι τώρα, έχει
τη δυνατότητα μιας τέτοιας ανα-
δίπλωσης, που θα προκαλέσει πολ-
λά προβλήματα, αν όχι και ανταρ-
σίες στο εσωτερικό του ίδιου του
Λαϊκού Κόμματος. Άλλο τόσο όμως
είναι αμφίβολο αν οι Σοσιαλιστές,
που μέχρι τώρα διατηρούν με την
ψήφο εμπιστοσύνης τους την κυ-
βέρνηση μειοψηφίας του Ραχόι,
θα εξακολουθήσουν να το κάνουν
για πολύ ακόμη. Άλλωστε ο ηγέτης
τους, Πέδρο Σάντσεθ, δεν κρύβει
την πρόθεσή του να του τραβήξει
το χαλί κάτω από τα πόδια στην
πρώτη ευκαιρία, και μόνο η αντί-
σταση των «βαρώνων» των Σοσια-
λιστών τον έχει εμποδίσει να το
πράξει μέχρι σήμερα.

<<<<<<

Σημαντικό πολιτικό
κόστος για τον Ραχόι,
παρότι το ενδεχόμενο
απόσχισης έχει
απομακρυνθεί από 
την ημερήσια διάταξη.

Η κρίση συνεχίζεται στην Καταλωνία
Δύσκολη η επόμενη ημέρα, καθώς οι εκλογές επιβεβαίωσαν την εκρηκτική πόλωση στην αυτόνομη περιοχή

Πρωτοφανή –στην ιστορία της 5ης
Δημοκρατίας– άνοδο της δημοτι-
κότητάς τους γνωρίζουν ο Γάλλος
πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν και ο
πρωθυπουργός Εντουάρ Φιλίπ.

Με τη δημοτικότητα του προ-
έδρου Μακρόν να κυμαίνεται στο
52%, ο 40χρονος Γάλλος πολιτικός
πέτυχε το ακατόρθωτο: να αυξήσει
τα ποσοστά αποδοχής του κατά δέ-
κα ποσοστιαίες μονάδες σε διά-
στημα μόλις δύο μηνών, όπως δεί-
χνουν πολλές δημοσκοπήσεις με-
γάλων εταιρειών.

«Κανείς από τους προκατόχους
του Μακρόν δεν είχε πετύχει να
ξεκολλήσει από την άβυσσο της
χαμηλής δημοτικότητας», επιση-
μαίνει μιλώντας στην ιστοσελίδα
Huffington Post ο Φρεντερίκ
Νταμπί, στέλεχος της εταιρείας
δημοσκοπήσεων Ifop. Εντύπωση
προκαλεί η ικανότητα του Γάλλου
προέδρου να συγκινεί ακόμη και
τους ψηφοφόρους του ακροδεξιού
Εθνικού Μετώπου, με 25% από
αυτούς να τον χαρακτηρίζουν
«καλό πρόεδρο».

Και ο πρωθυπουργός
Ανάλογο δημοσκοπικό φαινό-

μενο παρατηρείται και στην περί-
πτωση του πρωθυπουργού Εντουάρ
Φιλίπ, ο οποίος, αν και προέρχεται
από την Κεντροδεξιά, εξασφαλίζει
την αποδοχή ποσοστού 50% των
ψηφοφόρων της Αριστεράς. Το πο-
σοστό 57% όσων θεωρούν «καλό
πρωθυπουργό» τον κ. Φιλίπ, ξε-
περνά ακόμη και αυτό του προ-
έδρου Μακρόν.

Σύμφωνα με άρθρο της εφημε-
ρίδας Figaro, ο εκλογικός αναλυτής
Εμανουέλ Ριβιέρ, της εταιρείας Kan-
tar, εκτιμά πως η άνοδος της δη-
μοτικότητας του προέδρου Μακρόν

οφείλεται σε τρεις παράγοντες: «Σε
αντίθεση με τους προκατόχους του,
ο Μακρόν δεν υπαναχωρεί απέναντι
στις προεκλογικές δεσμεύσεις του.
Ο Μακρόν είναι επίσης ιδιαίτερα
δραστήριος στη διεθνή σκηνή,
έχοντας διαμορφώσει μια εικόνα
διεθνούς ηγέτη, που αρέσει στους
Γάλλους. Τέλος, ο πρόεδρος Μακρόν
πέτυχε να συσπειρώσει ψηφοφό-
ρους κάθε πολιτικής απόχρωσης,
τόσο από την Αριστερά όσο και
από τη Δεξιά, και να δημιουργήσει
μια εκλογική βάση πάνω στην οποία
συνεχίζει να στηρίζεται».

Η δημοσκοπική αυτή άνοδος για
τον Εμανουέλ Μακρόν οφείλεται
εν μέρει στη συστηματική εκστρα-
τεία μερίδας των γαλλικών ΜΜΕ

υπέρ του Γάλλου προέδρου. Την
απογοήτευσή του για το δημοσιο-
γραφικό λειτούργημα εξέφρασε
έτσι με μήνυμά του στο Twitter
την περασμένη Κυριακή ο αντα-
ποκριτής του πρακτορείου Reuters
στο Παρίσι, Μάικλ Ρόουζ, με αφορμή
τη συνέντευξη-ποταμό της κρατικής
τηλεόρασης με τον Μακρόν: «Η
πιο σκληρή ερώτηση που αντιμε-
τώπισε ο Μακρόν αφορούσε το χρι-
στουγεννιάτικο δέντρο του Μεγά-
ρου των Ηλυσίων. Ο,τι χειρότερο
έχει να επιδείξει η γαλλική δημο-
σιογραφία».

Το ιδιωτικό αεροπλάνο
Απειλή για τη δημοτικότητα του

πρωθυπουργού Φιλίπ, αλλά και του
πολιτικού του προϊσταμένου, του
προέδρου Μακρόν, αποτελεί η απο-
κάλυψη την Τρίτη ότι ο πρωθυ-
πουργός και η συνοδεία του χρη-
σιμοποίησαν ιδιωτικό αεροσκάφος
Airbus A340 για πρόσφατο ταξίδι
Τόκιο - Παρίσι, το οποίο ενοικίασαν
επιβαρύνοντας το γαλλικό δημόσιο
με 350.000 ευρώ.

Μιλώντας το πρωί της Τετάρτης
στον ραδιοφωνικό σταθμό RTL,
ο κ. Φιλίπ είπε: «Γνωρίζαμε ότι
δεν υπήρχε εμπορική πτήση δια-
θέσιμη μέσα στη νύχτα και αναγ-
κάσθηκα να ενοικιάσω αυτό το
αεροσκάφος. Συνειδητοποιώ ότι
το κόστος αυτό είναι υπέρογκο
και ότι άμεση προτεραιότητά μου
πρέπει να είναι η συρρίκνωση των
κρατικών δαπανών».

Η πρόσφατη δημοσκοπική ανά-
καμψη του Εμανουέλ Μακρόν και
του πρωθυπουργού Φιλίπ απειλούν-
ται έτσι από αβλεψίες, όπως έδειξε
το περιστατικό της πτήσης Τόκιο
- Παρίσι.

REUTERS

Αρέσει στους Γάλλους ο Μακρόν
Αύξησε τη δημοτικότητά του κατά 10 μονάδες σε δύο μήνες

«Αγκάθι» για την πρωθυπουργό
Τερέζα Μέι τα ιρλανδικά σύνορα.
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Ο Εμανουέλ Μακρόν στηρίζεται
και από μερίδα των γαλλικών ΜΜΕ.
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Η συμφωνία της πρώτης
φάσης αφορά οικονομι-
κές διευθετήσεις, ιρλαν-
δικά σύνορα και δικαιώ-
ματα των πολιτών.

<<<<<<

Τον χαρακτηρίζει «καλό
πρόεδρο» ακόμη και το
25% των ψηφοφόρων
του ακροδεξιού Εθνικού
Μετώπου.

Ο Κάρλες Πουτζντεμόν παρακολουθεί από τις Βρυξέλλες τα αποτελέσματα στην Καταλωνία: οι εθνικιστές διατήρησαν την πλειοψηφία στο κοινοβούλιο.
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«Θα κρίνουμε την αυστριακή κυ-
βέρνηση από τις πράξεις της», αρ-
κέστηκε να πει ο πρόεδρος της Κο-
μισιόν Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ κατά
την κοινή συνέντευξη Τύπου με
τον νέο –και νεαρό σε ηλικία– καγ-
κελάριο της Αυστρίας, Σεμπάστιαν
Κουρτς. Η συγκεκριμένη δήλωση
σε συνδυασμό με τη γνωστή πλέον
αποστροφή του Γιούνκερ πως έχει
συνεργαστεί και με τον Πάνο Καμ-
μένο, αποδεικνύουν ότι οι Βρυξέλ-
λες θα ακολουθήσουν μια πολύ
διαφορετική γραμμή σε σχέση με
το 2000, όταν η Ε.Ε. προχώρησε
στην πλήρη απομόνωση της χώρας
εξαιτίας της συμμετοχής του ακρο-
δεξιού Κόμματος της Ελευθερίας
στην κυβέρνηση.

«Μια νέα κανονικότητα»
Σε κύριο άρθρο τους οι «Τάιμς

της Νέας Υόρκης» επέσεισαν τον
κίνδυνο «μιας νέας κανονικότητας»
στην Ευρώπη, μετά την εκχώρηση
καίριων υπουργείων σε ένα αντι-
μεταναστευτικό, ισλαμοφοβικό κόμ-
μα που ιδρύθηκε από πρώην ναζί.

«Ο καγκελάριος Σεμπάστιαν
Κουρτς διέψευσε τις ελπίδες ότι ο
ίδιος και το συντηρητικό Λαϊκό
Κόμμα θα απορρίψουν μια συμμαχία
με το ακραίο Κόμμα της Ελευθερίας.
Αντ’ αυτού ο Κουρτς προχώρησε
σε ένα γενναιόδωρο πολιτικό παζάρι
με το κόμμα. Ο φιλοευρωπαίος
Κουρτς παρέδωσε στο κόμμα που
έχει ρίζες στο ναζιστικό παρελθόν
της Αυστρίας το υπουργείο Αμυνας,

όπως και τα πανίσχυρα πόστα των
Εσωτερικών και Εξωτερικών με αν-
τάλλαγμα να εγκαταλείψει το αίτημά
του για δημοψήφισμα σχετικά με
τη συμμετοχή στην Ε.Ε. Η μετανα-
στευτική πολιτική της χώρας θα
περιλαμβάνει εφεξής την κατάσχεση

των κινητών τηλεφώνων των με-
ταναστών κατά την είσοδό τους
στη χώρα, όπως και των χρημάτων
τους σε ρευστό αλλά και τη στέρηση
του ιατρικού απορρήτου. Πολλές
χώρες της Ενωσης, συμπεριλαμβα-
νομένης της Πολωνίας και της Ουγ-
γαρίας, κυβερνώνται ήδη από αν-
τιμεταναστευτικά, ακροδεξιά κόμ-
ματα. Και η Ιταλία έχει υιοθετήσει
μια σκληρότερη στάση απέναντι
στην προσπάθεια μεταναστών να
διασχίσουν τη Μεσόγειο, συνερ-
γαζόμενη με την ακτοφυλακή της
Λιβύης για τον επαναπατρισμό τους
στη χώρα, όπου εκβιάζονται, βα-
σανίζονται και πέφτουν θύματα
δουλεμπόρων, προτού φτάσουν σε

ιταλικό έδαφος. Ο Κουρτς θέλει να
προχωρήσει παραπέρα και να επι-
ταχύνει τις απελάσεις».

Η στάση της Μέρκελ
«Η αναχαίτιση και επιστροφή

των παράνομων μεταναστών στη
χώρα προέλευσής τους πρέπει να
γίνει η συνήθης πρακτική», έγραψε
σε άρθρο του το περιοδικό ΤΙΜΕ
τη Δευτέρα. Οπως επισημαίνουν
οι «Νιου Γιορκ Τάιμς», η στάση
αυτή δεν απέχει πολύ από εκείνη
της γαλλικής κυβέρνησης του Εμα-
νουέλ Μακρόν. Στον αντίποδα και
προς τιμήν της, η καγκελάριος Αγ-
κελα Μέρκελ αντιστέκεται σθεναρά
στην ξενοφοβική «Εναλλακτική
για τη Γερμανία», που αναδείχθηκε
τρίτη εκλογική δύναμη στη χώρα.
Δεν παρέλειψε όμως να συγχαρεί
τον Κουρτς, προσθέτοντας ότι προ-
σβλέπει στη συνεχιζόμενη συνερ-
γασία του Βερολίνου με τη Βιέννη.
Οπως σημειώνει η εφημερίδα, όλοι
όσοι ανησυχούν για τα ανθρώπινα
δικαιώματα και τη δημοκρατία,
συμπεριλαμβανομένης της Αγκελα
Μέρκελ, θα έπρεπε να βρίσκονται
σε συναγερμό. Η επιστροφή της
Ακροδεξιάς στην αυστριακή κυ-
βέρνηση είναι ένα σημάδι του πόσο

ευάλωτη είναι η Ευρώπη στην ξε-
νοφοβία και τον αυταρχισμό, αφό-
του απέτυχε να ανταποκριθεί στους
φόβους των πολιτών σε θέματα
ασφάλειας και οικονομικής δικαιο-
σύνης. Και το κύριο άρθρο κατα-
λήγει: «Οπως προειδοποίησε ο Ευ-
ρωπαίος επίτροπος Οικονομικών
Υποθέσεων, Πιερ Μοσκοβισί: η
συμμαχία που ανέλαβε την εξουσία
στην Ευρώπη θα πρέπει να πυρο-
δοτήσει την επαγρύπνηση όσων
δημοκρατών είναι αφοσιωμένοι
στις ευρωπαϊκές αξίες».

Tη νέα κανονικότητα στην Ε.Ε.
επιβεβαιώνει και το περιοδικό The
Economist. «Οταν τα ίδια κόμματα
συγκρότησαν κυβέρνηση το 2000,
τα νέα προκάλεσαν διπλωματικές
κυρώσεις. Επισκέψεις και συναν-
τήσεις ματαιώθηκαν. Σήμερα ωστό-
σο, που δεν αποτελεί πλέον κάποια
ιδιαιτερότητα, η Αυστρία δεν αν-
τιμετωπίζει κάποιου είδους παρό-
μοια καραντίνα». Το βρετανικό πε-
ριοδικό υπενθυμίζει ότι ο Κουρτς
ανέλαβε το κόμμα του μόλις τον
Ιούλιο και κατάφερε από την τρίτη
θέση να το ανεβάσει στην πρώτη,
επισκιάζοντας τους εσωκομματικούς
δεινόσαυρους και στρατολογώντας
υπερκομματικούς υποψηφίους. Η

δέσμευσή του ήταν ότι θα αντιμε-
τωπίσει τις κακές οικονομικές επι-
δόσεις της χώρας του σε συνδυασμό
με μια ακροδεξιά γραμμή στον τομέα
της ασφάλειας και της μετανάστευ-
σης. «Οι συντηρητικοί στην Ευρώπη
τον παρακολουθούν με ενδιαφέρον.
Ο Γιενς Σπαν, υφυπουργός Οικο-
νομικών της Γερμανίας και πιθανός
διάδοχος της Μέρκελ, έσπευσε να
βγάλει σέλφι με τον Κουρτς στα
επινίκια του κόμματος το βράδυ
των εκλογών, στις 15 Οκτωβρίου»,
αναφέρει με νόημα. Στο μεταξύ το
Ισραήλ ανακοίνωσε ότι θα μποϊκο-
τάρει τους υπουργούς του Κόμματος
της Ελευθερίας εξαιτίας του αντι-
σημιτικού παρελθόντος του ακρο-
δεξιού σχηματισμού. Ακόμη και αυ-
τή η αντίδραση πάντως χαρακτη-
ρίστηκε υποτονική αν αναλογιστεί
κανείς ότι το 2000 το Ισραήλ είχε
ανακαλέσει τον πρέσβη του στη
Βιέννη και είχε υποβαθμίσει τις δι-
πλωματικές του σχέσεις με την Αυ-
στρία. Ο ίδιος ο Κουρτς δήλωσε ότι
σέβεται την απόφαση του Τελ Αβίβ
και πως το κόμμα του θα κάνει τόσο
καλή δουλειά στο εσωτερικό της
χώρας αλλά και στο εξωτερικό, ώστε
είναι αισιόδοξος ότι θα πετύχει να
διασκεδάσει τις ανησυχίες.

Ε.Ε., «βλέποντας 
και κάνοντας» με 
κυβέρνηση Κουρτς
Τελείως διαφορετική αντιμετώπιση σε σχέση με το 2000

<<<<<<

Η επιστροφή της Ακρο -
δεξιάς στην αυστριακή
κυβέρνηση είναι ση μάδι
του πόσο ευά λωτη είναι 
η Ευρώπη στην ξενοφο-
βία και τον αυταρχισμό.

Ο πρόεδρος της Κομισιόν Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ (δεξιά) παρακολουθεί την ομιλία του Σεμπάστιαν Κουρτς, στην κοινή
συνέντευξη Τύπου. «Θα κρίνουμε την αυστριακή κυβέρνηση από τις πράξεις της», δήλωσε ο κ. Γιούνκερ.

Την οργή της Ιταλίας προκάλεσε το σχέδιο της Βιέννης να παράσχει δια-
βατήρια σε γερμανόφωνους Ιταλούς. «Ακόμη και υπό τον βελούδινο μαν-
δύα του ευρωπαϊσμού, αυτή η ενέργεια φανερώνει εθνικοσοσιαλιστική
σιδερένια πυγμή», σχολίασε ο Μπενεντέτο ντέλα Βεντόβα, υφυπουργός
Εξωτερικών της Ιταλίας. Το σχόλιό του στην ιταλική εφημερίδα «Φάτο Κο-
τιντιάνο» την περασμένη Δευτέρα ήταν αντίδραση στην προεκλογική
υπόσχεση του ακροδεξιού Κόμματος της Ελευθερίας στην Αυστρία να δο-
θούν διαβατήρια στα μέλη της γερμανικής πλειοψηφίας του Νότιου Τιρό-
λου, μιας περιοχής στη βόρεια Ιταλία. «Η απονομή υπηκοότητας με κριτή-
ριο την εθνότητα θα μπορούσε να έχει σοβαρές συνέπειες», σχολίασε ο
Ιταλός αξιωματούχος και πρόσθεσε ότι τέτοιες ενέργειες υπονομεύουν
τη συνύπαρξη στις χώρες και την ίδια την Ε.Ε., που χαρακτηρίζεται από
την παρουσία πολιτών με διαφορετικές κουλτούρες. Παρά τη διαβεβαί-
ωση του νέου πρωθυπουργού της Αυστρίας, Σεμπάστιαν Κουρτς, ότι η κυ-
βέρνησή του είναι φιλοευρωπαϊκή, η Ρώμη επέμεινε ότι δεν είναι ποτέ
καλό νέο η συμμετοχή της Ακροδεξιάς στην εξουσία.

Ιταλική οργή για τα διαβατήρια
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Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

«Το μόνο που μένει να δούμε είναι
αν έχουμε τη δύναμη όχι απλώς να
απολύσουμε αμέσως αυτούς τους
ανθρώπους, αλλά και να τους πά-
ρουμε με χειροπέδες». Η εμπρηστι-
κή τοποθέτηση της σχολιάστριας
του Fox News Τζανίν Πίρο είναι εν-
δεικτική του μένους του στρατο-
πέδου του Ντόναλντ Τραμπ εναν-
τίον του ειδικού ανακριτή Ρόμπερτ
Μιούλερ, που ερευνά τις σχέσεις
του επιτελείου Τραμπ με τη Ρωσία.

Πολιτικά στελέχη που περιστοι-
χίζουν τον Αμερικανό πρόεδρο και
Ρεμπουμπλικανοί βουλευτές ζητούν
την απόλυση του Μιούλερ, κατη-
γορώντας τον ότι ενορχηστρώνει
«πραξικόπημα» εις βάρος του Τραμπ,
την ίδια στιγμή που οι έρευνές του
εισέρχονται σε εξαιρετικά κρίσιμη
καμπή. Αυτό που έχει θορυβήσει
τον Ντόναλντ Τραμπ δεν είναι μόνο
η συμφωνία συνεργασίας με τις
έρευνες, που συνήψε ο πρώην σύμ-
βουλος Εθνικής Ασφαλείας Μάικλ
Φλιν με αντάλλαγμα ηπιότερη ποινή
την 1η Δεκεμβρίου, αλλά και η πα-
ράδοση, μία εβδομάδα αργότερα,
εγγράφων από την Deutsche Bank
που αφορούν τα δάνεια που έχει
χορηγήσει η τράπεζα στην οικο-
γένεια Τραμπ.

Δημοκρατικοί βουλευτές ζητού-
σαν επί μήνες τα έγγραφα αυτά,
αλλά η τράπεζα υποστήριζε ότι το
απόρρητο καλύπτει και συγγενείς
εκλεγμένων αξιωματούχων. Ο
Τραμπ έχει μακρά ιστορία επιχει-
ρηματικών σχέσεων με την Deu-
tsche Bank, η οποία, με τη σειρά
της, έχει μακρά ιστορία διευκόλυν-
σης ξεπλύματος «μαύρου» χρήματος
Ρώσων ολιγαρχών, υπόθεση για
την οποία προ διετίας κατέβαλε
πρόστιμο 580 εκατ. ευρώ.

Το δάνειο του Κούσνερ
Το ερώτημα που απασχολεί τις

έρευνες είναι αν εταιρείες σχετι-
ζόμενες με το Κρεμλίνο αγόρασαν,
μέσω της τράπεζας, επιρροή, π.χ.
εγγυώμενες το δάνειο ύψους 285
εκατ. δολαρίων που έλαβε από την
τράπεζα ο γαμπρός του Τραμπ,
Τζάρεντ Κούσνερ, ένα μήνα πριν
από τις προεδρικές εκλογές του
2016. Οι έρευνες επιδιώκουν να
προσδιορίσουν επίσης αν ρωσικές
εταιρείες έχουν αποκτήσει, με τη
βοήθεια της γερμανικής τράπεζας,
εταιρικά ομόλογα του ομίλου
Τραμπ, μέσω της αποπληρωμής
των οποίων θα μπορούσαν να εκ-
βιάζουν τον πρόεδρο.

(Οι σχέσεις της Deutsche Bank
με τον Ντόναλντ Τραμπ περιλαμ-
βάνουν το εξής –άσχετο με τις ση-
μερινές έρευνες– επεισόδιο: To
2008, o Τραμπ σταμάτησε να εξυ-
πηρετεί δάνειο 640 εκατ. ευρώ που
είχε λάβει για ανέγερση πολυώρο-
φου κτιρίου γραφείων στο Σικάγο.
Χωρίς να χάσει χρόνο, έκανε αγωγή
στην τράπεζα ζητώντας 3 δισ. δο-
λάρια, με το αιτιολογικό ότι είναι
συνυπεύθυνη για τη χρηματοπι-
στωτική κρίση, που δεν του επέ-
τρεψε να εισπράξει τα αναμενόμενα
από την επένδυση. Η τράπεζα
απάντησε με δική της αγωγή και
τελικά κατέληξαν σε συμβιβαστική
λύση το 2010.)

Την ίδια στιγμή που το περιβάλλον
του Τραμπ ζητάει να απομακρυνθεί
ο ειδικός ανακριτής ή, τουλάχιστον,
να σταματήσει η αμερικανική κυ-

βέρνηση να του χορηγεί έγγραφα
και να κόψει τη χρηματοδότηση
του γραφείου του, ο ίδιος ο Τραμπ
διακατέχεται από μια περίεργη αι-
σιοδοξία. Πολλαπλές πηγές του Λευ-
κού Οίκου υποστηρίζουν ότι ο Τραμπ

φαίνεται πεπεισμένος πως οι έρευνες
θα κλείσουν σύντομα και ότι ο Μι-
ούλερ θα ενημερώσει την κοινή
γνώμη ότι δεν βρήκε τίποτα μεμπτό
εις βάρος του ίδιου. Στον βαθμό που
αυτή η πληροφορία για τη στάση

του Τραμπ έχει κάποια σχέση με
την πραγματικότητα, αφήνει περι-
θώρια για ακόμη μεγαλύτερη έκρηξη
οργής σε περίπτωση που οι έρευνες
τραβήξουν εις μάκρος. Αλλοι ερμη-
νεύουν την ηρεμία του Τραμπ ως
ένδειξη ότι έχει ήδη λάβει την από-
φαση να απολύσει τον Μιούλερ.

Τυπικά, ο ειδικός ανακριτής δεν
υπόκειται σε έλεγχο από την εκτε-
λεστική εξουσία, καθώς ο ίδιος ο
διορισμός του είναι μια παραδοχή
ότι η υπόθεση αφορά κυβερνητικούς
αξιωματούχους και απαιτείται ανε-
ξάρτητη έρευνα ώστε να αποτραπεί
η σύγκρουση συμφερόντων. Στην
πράξη όμως, σε περίπτωση που το
επιθυμεί, ο Τραμπ μπορεί να ζητήσει
από τον υφυπουργό Δικαιοσύνης
Ρόζενσταϊν να τον απαλλάξει από
τα καθήκοντά του και, σε περίπτωση
που αυτός αρνηθεί, να ορίζει δια-

δοχικά υφυπουργούς μέχρι να βρεθεί
κάποιος που θα υπακούσει (ο υπουρ-
γός Τζεφ Σέσιονς έχει αποσυρθεί
από την υπόθεση λόγω της δικής
του εμπλοκής σε αυτή). Κάτι αντί-
στοιχο είχε επιχειρήσει ο Ρίτσαρντ
Νίξον το 1974, σε μια δραματική
διαδοχή απολύσεων και παραιτή-
σεων αξιωματούχων, που έμεινε
στην ιστορία ως «σφαγή του Σαβ-
βατόβραδου». Τελικά ο Νίξον δεν
απέφυγε την παραπομπή του σε
δίκη από το Κογκρέσο για την υπό-
θεση Γουότεργκεϊτ, που έθεσε πρό-
ωρα τέρμα στην προεδρία του.

Οι Δημοκρατικοί
Το κρίσιμο στην περίπτωση του

Νίξον, που δεν υφίσταται σήμερα,
ήταν ότι το Κογκρέσο βρισκόταν
υπό τον έλεγχο των Δημοκρατικών,
οι οποίοι επέτρεπαν την τηλεοπτική
κάλυψη των εργασιών των εξετα-
στικών επιτροπών, μετατρέποντας
την υπόθεση σε καθημερινό σίριαλ.
Βετεράνοι παρατηρητές επισημαί-
νουν ότι, αν οι Δημοκρατικοί ανα-
κτήσουν τον έλεγχο της Βουλής ή
της Γερουσίας στις ενδιάμεσες εκλο-
γές του 2018, έχουν τη δυνατότητα
να αποσταθεροποιήσουν πλήρως
την κυβέρνηση Τραμπ με μοχλό
τις έρευνες. «Αυτή η προεδρία μπο-
ρεί να παραλύσει τελείως σε λιγό-
τερο από ένα χρόνο», υποστήριξε
στο CNN το πρώην στέλεχος του
Λευκού Οίκου επί Τζορτζ Μπους,
Σκοτ Τζένινκς.

Αν ο Τραμπ προλάβει την εξέλιξη
αυτή, καθαιρώντας τον Μιούλερ,
οι Δημοκρατικοί θεωρούν ότι στοι-
χειοθετείται το αδίκημα της παρα-
κώλυσης δικαιοσύνης, ένα από αυτά
που οδήγησαν στο πολιτικό τέλος
του Νίξον. Ερευνες για την κατη-
γορία αυτή διεξάγονται ήδη εις
βάρος του Τραμπ, με αφορμή την
απόλυση του αρχηγού του FBI Τζέιμς
Κόουμι την άνοιξη και πιθανώς και
με αφορμή την απόλυση του γενικού
εισαγγελέα της Νέας Υόρκης Πριτ
Μπαράρα, ο οποίος ερευνούσε υπο-
θέσεις ξεπλύματος χρήματος. Αλλά
μια παραπομπή σε δίκη (impeach-
ment) θα ανέβαζε τον πήχυ σε τε-
λείως διαφορετικό επίπεδο.

«Προσπαθήστε να παραπέμψετε
τον Τραμπ σε δίκη. Απλώς προσπα-
θήστε. Θα υπάρξει τέτοιο ξέσπασμα
βίας σε αυτή τη χώρα, τέτοια εξέ-
γερση που όμοιά της δεν έχετε ξα-
ναδεί», δήλωσε πριν από λίγους μή-
νες ο σύμβουλος του Αμερικανού
προέδρου, Ρότζερ Στόουν. «Ο πο-
λιτικός που θα ψηφίσει κάτι τέτοιο
θέτει σε κίνδυνο τη ζωή του».

Ζητάνε την απόλυση του Ρόμπερτ Μιούλερ
Το περιβάλλον Τραμπ αναλαμβάνει δράση εναντίον του ειδικού ανακριτή γιατί ενορχηστρώνει «πραξικόπημα» εις βάρος του προέδρου

<<<<<<

Κρίσιμης σημασίας
θεωρούνται τα έγγραφα
από την Deutsche Bank
για τα δάνεια προς
την οικογένεια Τραμπ.

Των MARK LANDLER, DAVID SANGER
THE NEW YORK TIMES

Ο πρόεδρος Τραμπ παρουσίασε τη
Δευτέρα τη νέα στρατηγική του
Λευκού Οίκου για την εθνική ασφά-
λεια, σκιαγραφώντας έναν επικίν-
δυνο κόσμο, όπου η Αμερική αντι-
μετωπίζει τον ανταγωνισμό της εν-
δυναμωμένης Ρωσίας και της ανερ-
χόμενης Κίνας, αλλά και τις απειλές
που προέρχονται από τη Βόρεια Κο-
ρέα και το Ιράν.

Υιοθετώντας ψυχροπολεμικούς
τόνους, το γραπτό ντοκουμέντο του
Λευκού Οίκου διαπνέεται από τη
φιλοσοφία Τραμπ που εκφράζεται
στο σύνθημά του «Πρώτα η Αμερι-
κή», κάτι που απαιτεί από την κυ-
βέρνηση να θωρακίσει τα σύνορα,
να ακυρώσει διεθνείς εμπορικές
συμφωνίες και να ενδυναμώσει τη
στρατιωτική ισχύ. Ωστόσο, η ομιλία
που εκφώνησε ο πρόεδρος παρου-
σιάζοντας τη στρατηγική του, είχε
αρκετά διαφορετικό τόνο, θυμίζον-
τας περισσότερο την προεκλογική
εκστρατεία του και λιγότερο συγ-
κροτημένη ανάλυση απειλών, συμ-
μαχιών και προτεραιοτήτων.

Η απόσταση ανάμεσα στο κείμενο
του Λευκού Οίκου και στην ομιλία
Τραμπ αποτυπώνει τη μόνιμη πρό-
κληση που αντιμετωπίζουν οι σύμ-
βουλοι εθνικής ασφαλείας ενός ευ-
μετάβλητου προέδρου, οι απόψεις
του οποίου συχνά βλέπουν το φως
της δημοσιότητας μέσω Twitter.

Στην ομιλία του, ο Ντόναλντ

Τραμπ αναφέρθηκε στον τρόπο με
τον οποίο η Ρωσία και η Κίνα «επι-
θυμούν να δοκιμάσουν την επιρροή,
τις αξίες και τον πλούτο της Αμερι-
κής». Ωστόσο, ο ίδιος δεν έθιξε το
ζήτημα της ρωσικής ανάμειξης στις
προεδρικές εκλογές του 2016, αν
και το ίδιο το έγγραφο αναφέρει συ-
νοπτικά πως η Ρωσία προσπαθεί να
υποβαθμίσει «τη νομιμότητα των
(δυτικών) δημοκρατιών».

Η στρατηγική εθνικής ασφάλειας

επεκτείνεται σε ποικίλους τομείς,
από τον τζιχαντιστικό εξτρεμισμό
μέχρι την εξερεύνηση του Διαστή-
ματος και τις πανδημίες. Ωστόσο,
ο βασικός άξονας είναι ένας: ο αν-
ταγωνισμός μεταξύ υπερδυνάμεων
είχε ατροφήσει τις τρεις τελευταίες
δεκαετίες, αλλά αυτή η ανάπαυλα
έχει πλέον σταματήσει. Οπως ανα-
φέρεται χαρακτηριστικά, «αφού
πρώτα είχε θεωρηθεί ένα φαινόμενο
του εικοστού αιώνα, ο ανταγωνισμός
μεταξύ μεγάλων δυνάμεων επέ-
στρεψε. Η Ρωσία και η Κίνα είναι
διατεθειμένες να καταστήσουν τις

οικονομίες τους λιγότερο ελεύθερες,
να αναπτύξουν τη στρατιωτική δύ-
ναμή τους και να ασκήσουν έλεγχο
στην πληροφορία ώστε να κατα-
πιέζουν τις κοινωνίες τους και να
επεκτείνουν την επιρροή τους».

Αν η θέση του εγγράφου για πίεση
στην Κίνα σε θέματα διεθνούς εμ-
πορίου θυμίζει την προεκλογική
εκστρατεία Τραμπ, η περιγραφή
της ρωσικής πρόκλησης αντιφάσκει
με την άρνηση του ίδιου του προ-

έδρου να ασκήσει κριτική στον
Πούτιν για την κατάληψη της Κρι-
μαίας, τις προσπάθειες αποσταθε-
ροποίησης της Ουκρανίας και τις
παραβιάσεις μιας κομβικής πυρη-
νικής συμφωνίας με τις ΗΠΑ.

Η στρατηγική Τραμπ περιέχει
ουκ ολίγες ενδείξεις επιστροφής
στην ψυχροπολεμική θεώρηση του
κόσμου. Βλέπει τα πυρηνικά όπλα
ως «το θεμέλιο της στρατηγικής
μας για να διατηρηθούν η ειρήνη
και η σταθερότητα». Αν και δεν
αναφέρεται ρητά σε «προληπτική»
στρατιωτική δράση, ακόμα και για

την περίπτωση της Βόρειας Κορέας,
γεγονός παραμένει ότι ο σύμβουλος
εθνικής ασφάλειας, Χέρμπερτ Μακ-
μάστερ, έχει μιλήσει για «προλη-
πτικό πόλεμο» εναντίον της Πιον-
γιάνγκ.

Εντυπωσιακό είναι το γεγονός
ότι ο Τραμπ θεωρεί την Κίνα «ανα-
θεωρητική» δύναμη. Η γλώσσα που
υιοθετεί έναντι της Κίνας υποδη-
λώνει πως εννοεί να εμποδίσει τις
οικονομικές πρακτικές και τις επε-
κτατικές βλέψεις της Κίνας στη Νό-
τια Σινική Θάλασσα, αν και δεν φαί-
νεται να πιέζει το Πεκίνο σε θέματα
δικαιωμάτων.

Σε αντίθεση με τον προκάτοχό
του, Μπαράκ Ομπάμα, ο Ντόναλντ
Τραμπ δεν αναγνωρίζει την κλιμα-
τική αλλαγή ως απειλή για την εθνι-
κή ασφάλεια. Αντιθέτως, το έγγραφο
την τοποθετεί στο κομμάτι περί
«ενεργειακής κυριαρχίας» και δη-
λώνει πως η αμερικανική ηγεσία
«θα χρειαστεί να αποκρούσει οποι-
αδήποτε αντιαναπτυξιακή ενεργει-
ακή ατζέντα».

Κατά τον Ρίτσαρντ Χάας, πρό-
εδρο του Συμβουλίου Εξωτερικών
Σχέσεων, ενός από τα ισχυρότερα
think tanks στην Ουάσιγκτον, δεν
είναι ξεκάθαρο ποιον εκπροσωπεί
ή τι αντιπροσωπεύει αυτή η στρα-
τηγική. «Με την εμπειρία μου, οι
στρατηγικές εθνικές ασφαλείας
έχουν μικρή διάρκεια ζωής. Η νέα
κυβέρνηση έχει και αυτή πολλά
προβλήματα που δεν μπορεί σή-
μερα να προβλέψει».

Ψυχροπολεμικοί τόνοι από τον Ντόναλντ Τραμπ

<<<<<<

Η απόσταση ανάμεσα
στο γραπτό κείμενο και
στην προεδρική ομιλία
ενισχύει τους φόβους
για τις μεταπτώσεις ενός
ευμετάβλητου ηγέτη.
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Παρότι ο ειδικός ανακριτής δεν υπόκειται σε έλεγχο από την εκτελεστική εξουσία, ο Τραμπ μπορεί να ζητήσει την απομάκρυνση του Ρόμπερτ Μιούλερ.

Οδυνηρό ράπισμα δέχθηκε ο Ντόναλντ Τραμπ την περασμένη Πέμπτη,
όταν η Γ.Σ. του ΟΗΕ καταδίκασε, με συντριπτική πλειοψηφία (128 - 9 και
35 αποχές), την απόφασή του να αναγνωρίσει την Ιερουσαλήμ ως πρω-
τεύουσα του Ισραήλ. Παρά τις ωμές απειλές του ότι «θα κρατήσει ονό-
ματα» και θα τιμωρήσει με οικονομικά αντίποινα όσους ψηφίσουν εναν-
τίον του, ουδεμία μεγάλη δύναμη της διεθνούς κοινότητας, αλλά και κα-
νένα κράτος του Δυτικού κόσμου δεν συντάχθηκε μαζί του, πράγμα
εξαιρετικά σπάνιο για την αμερικανική υπερδύναμη. Στο εσωτερικό μέ-
τωπο, ο Τραμπ παρηγορείται με την πρώτη σημαντική νίκη του στο Κογ-
κρέσο, την υπερψήφιση του νομοσχεδίου για τη φορολογική μεταρρύθ-
μιση. Το γιγάντιο πακέτο φοροαπαλλαγών, ύψους 1 τρισ. δολαρίων, προ-
βλέπει οφέλη που συγκεντρώνονται στο πλουσιότερο 0,1% των Αμερι-
κανών. Με το επίμαχο νομοσχέδιο συντάχθηκαν σύσσωμοι οι βουλευτές
και οι γερουσιαστές του Ρεπουμπλικανικού Κόμματος, με βάση τη ρήση
γερουσιαστή ότι «οι χρηματοδότες μου λένε να το ψηφίσω, αλλιώς να
μην τους ξαναπάρω ποτέ τηλέφωνο». Το πακέτο περιέχει πενιχρά οφέ-
λη για τα χαμηλότερα εισοδήματα, τα οποία όμως ακυρώνονται από το
γεγονός ότι καταργούνται μέτρα συγκράτησης των ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Οι τελευταίες δημοσκοπήσεις δείχνουν ότι μόλις το 24% των πολι-
τών συμφωνεί με τη μεταρρύθμιση.

Ράπισμα για Ιερουσαλήμ

Στον τρόπο με τον οποίο η Ρωσία και η Κίνα «επιθυμούν να δοκιμάσουν την
επιρροή, τις αξίες και τον πλούτο της Αμερικής» αναφέρθηκε ο Ντόναλντ
Τραμπ, παρουσιάζοντας τη νέα στρατηγική για την εθνική ασφάλεια.
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<<<<<<

Με καθαίρεση Μιούλερ
στοιχειοθετείται, κατά
τους Δημοκρατικούς,
το αδίκημα της παρακώ-
λυσης δικαιοσύνης.

<<<<<<

Ρωσία και Κίνα 
στο στόχαστρο της νέας
στρατηγικής εθνικής
ασφαλείας, 
που εξήγγειλε 
ο Αμερικανός πρόεδρος.
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Ζητείται ποιοτική ενίσχυση από τους έξι
Aναμένεται  έντονη μεταγραφική δραστηριότητα στα στρατόπεδα των ομάδων που διεκδικούν πρωτάθλημα ή έξοδο στην Ευρώπη

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Μπορεί η δράση εντός των τεσσάρων
γραμμών του γηπέδου για το 2017
να έχει τελειώσει, ωστόσο τη σκυ-
τάλη παίρνουν οι διεργασίες για ενί-
σχυση εν όψει της απαιτητικής συ-
νέχειας. ΑΕΚ, Ανόρθωση, Απόλλων
και ΑΠΟΕΛ έχουν καταθέσει διαπι-
στευτήρια ομάδων που θέλουν και
μπορούν να φτάσουν μέχρι τέλους,
την ίδια ώρα που ΑΕΛ και Ομόνοια
κυνηγούν ένα ευρωπαϊκό εισιτήριο.
Προς αυτήν την κατεύθυνση, οι
πρώτες προσθήκες ποδοσφαιριστών
έχουν ήδη αρχίσει, ενώ με μεγάλο
ενδιαφέρον αναμένεται η εντατι-
κοποίηση των διεργασιών.

ΑΠΟΕΛ
Ο Βάντερμαν κρίνει το πλάνο

Η πρώτη προσθήκη των πρωτα-
θλητών ενίσχυσε τη γραμμή κρού-
σης με τον Γκιγιέρμε Ντελατόρε να
προέρχεται από μια γεμάτη χρονιά
στο πρωτάθλημα Ταϊλάνδης, ανα-
ζητώντας σε ηλικία 25 χρόνων την
επανεκκίνηση της καριέρας του. Η
πρώτη του ευρωπαϊκή απόπειρα με
τη φανέλα της Πόρτο δεν ήταν όπως
το φανταζόταν ο Βραζιλιάνος επι-
θετικός, ωστόσο η θητεία του σε Ιν-
τερνασιονάλ και Ατλέτικο Παρανα-
ένσε δεν μπορεί να θεωρείται τυχαία.
Ο παροπλισμός του Χεσούς Ρουέδα
επίσπευσε τις διαδικασίες με τον
Λευκορώσο Ντένις Πολιάκοφ ο οποί-
ος προορίζεται για αντικαταστάτης
του Ισπανού, δίνοντας βοήθειες σε
Γιώργο Μερκή και Καρλάο. Ένας
άλλος τραυματισμός, αυτός του Ζίφ-
κο Μιλάνοφ, αναγκάζει τον Γιώργο
Δώνη να επιζητήσει ενίσχυση στο
δεξί άκρο της άμυνας, ενώ από εκεί
και πέρα ρυθμιστής θα είναι ο Μπόι
Βάντερμαν. Εάν ο Ολλανδός κριθεί
ετοιμοπόλεμος τότε θα εγγραφεί,
ενώ σε διαφορετική περίπτωση οι
πρωταθλητές θα επιδιώξουν ενί-
σχυση στον άξονα, εκεί όπου προ-
έκυψε η διαγραφή του Βινίσιους ο
οποίος υποβλήθηκε σε εγχείριση. 

ΑΠOΛΛΩΝ
Πλήρης σε όλες τις γραμμές

Ακόμα και μετά την τελευταία
επιτυχία μέσα στο 2017 και την νίκη
επί του Ερμή, ο Σωφρόνης Αυγουστή
έμεινε πιστός στην αρχική του δή-
λωση σχετικά με την ενίσχυση κατά
την προσεχή μεταγραφική περίοδο.
Άλλωστε, ένας Απόλλωνας που κα-
τέβηκε στο ΓΣΖ με αξιοζήλευτη και
γεμάτη αποστολή αν και με επτά

απουσίες, φαντάζει ικανός να φτάσει
μέχρι τέλους με το υλικό που προ-
πονείται στο Κολόσσι. Η παρουσία
και το δέσιμο των Γιούστε και Ρομ-
πέρζ στο κέντρο της άμυνας αποτελεί
ένα από τα μυστικά επιτυχίας ωστό-
σο το ερωτηματικό είναι κατά πόσο
ο Αντρέι Πιτιάν μπορεί να ανταπο-
κριθεί στον ίδιο βαθμό όταν κληθεί,
την ίδια στιγμή που ο Αγγελής Αγ-
γελή δεν έχει ακόμα ξεπεράσει εν-
τελώς τον τραυματισμό του. Πέραν,
λοιπόν, των θέσεων μπροστά από
τον Βάλε, η ομάδα της Λεμεσού έχει
δύο επιλογές σε κάθε θέση και έτσι
οι πιθανότητες για ένα ήσυχο Ια-
νουάριο από πλευράς μεταγραφών,
είναι αυξημένες.

ΑΝOΡΘΩΣΗ
Ο Πλετ δείχνει τις προθέσεις

Η περίπτωση του Ολλανδού κεν-
τρικού επιθετικού Γκλιόρ Πλετ δεί-

χνει και την πρόθεση της «Μεγάλης
Κυρίας» να ανακατέψει την τρά-
πουλα αφού οι Άντρε Άλβες και
Αμπουμπακάρ Καμαρά πέτυχαν
μαζί έξι γκολ σε μόλις τέσσερις
αγώνες. Ο εν λόγω ποδοσφαιριστής
αποτελεί προσωπική επιλογή του
Ρόνι Λέβι ο οποίος παρακολουθεί
τις εξελίξεις και στο δεξί άκρο της
άμυνας, μιας και το σενάριο πώ-
λησης του Αμπντουλάχι Σιβού δεν
μπορεί να αποκλειστεί. Σε συνδυα-
σμό με την ανεπάρκεια του Ιβάν
Μπανταλόφσκι, σαφώς και υπάρ-
χουν οι προϋποθέσεις για ενίσχυση
στα άκρα της άμυνας, εκεί όπου
αγωνίζεται ο Σεργκέι Μακαρόφ ο
οποίος προπονείται κανονικά αλλά
δεν υπολογίζεται λόγω του ότι κα-
ταλαμβάνει θέση ξένου. Από εκεί
και πέρα ενίσχυση δεν πρέπει να
αποκλειστεί στη νευραλγική μεσαία
γραμμή με έναν οκτάρι, δηλαδή
έναν ανασταλτικό μέσο με ευχέρεια

να βοηθήσει στην οργάνωση του
παιχνιδιού μιας και πλην του Ρούμ-
πεν Ράγιο, δεν υπάρχει ποδοσφαι-
ριστής για να δει κενούς χώρους.

ΑΕΚ
Με εσωτερική ενίσχυση

Η απομάκρυνση δύο επιθετι-
κογενών ποδοσφαιριστών όπως
οι Νέστορας Μυτίδης και Νικόλας
Εγγλέζου, αποδυνάμωσαν τη γραμ-
μή κρούσης ή καλύτερα τις εναλ-
λακτικές λύσεις σε αυτήν. Όσο κι
αν οι δύο ντόπιοι ποδοσφαιριστές
λογίζονταν ως ρεζέρβες, η απο-
χώρησή τους δημιουργεί έλλειψη
βάθους, σε μια μάλιστα περίοδο
που ο Φλοριάν Τολεμές δείχνει να
μένει μακριά από τα γκολ. Από
πλευράς επίσημης ΑΕΚ αυτό που
βγαίνει από επίσημα χείλη είναι
ότι η ομάδα δύναται να μείνει χω-
ρίς ενίσχυση ωστόσο ο απρόβλε-

πτος Τσάβι Ρόκα έχει πάντα τον
τελευταίο λόγο. Το γεγονός ότι
ποδοσφαιριστές που μπορούν να
χαρακτηριστούν ως πρώτης γραμ-
μής όπως οι Νάτσο Κάσες και Βλαν-
τιμίρ Μπόλιεβιτς μετρούν περιο-
ρισμένο έως ελάχιστο χρόνο συμ-
μετοχής, καταδεικνύει ότι το υφι-
στάμενο ρόστερ δεν έχει αποδώσει
το μέγιστο δυνατό. Πλην των δύο
αυτών περιπτώσεων, οι υπόλοιποι
ξένοι ποδοσφαιριστές του κατα-
λόγου άλφα, θεωρούνται σημαν-
τικοί επομένως τυχόν ενίσχυση
δύναται να προκύψει στη μεσαία
γραμμή, εάν ο Ισπανός ή ο Μαυ-
ροβούνιος κριθούν ως αδύναμοι
κρίκοι.

ΑΕΛ
Κάλυψη των αποχωρήσεων

Με τους Ντόσα Τζούνιορ και
Λεόνσο να ζητούν την αποχώρηση

από τη Λεμεσιανή ομάδα προς την
κατεύθυνση της εξεύρεσης νέας
ποδοσφαιρικής στέγης, άμυνα και
επίθεση αποδυναμώθηκαν. Ο
Μπρούνο Μπαλταζάρ μπορεί να
στερήθηκε των υπηρεσιών του
Πορτογάλου κεντρικού αμυντικού
ωστόσο ανέμενε την επιστροφή
του για να πλαισιώσει τους Κέβιν
Λαφράνς, Μπογκτάν Μιτρέα και
Αντρέ Τεξέιρα, όντας σε θέση να
προσδώσει ηγετικά χαρακτηρι-
στικά. Από την άλλη πλευρά ο Βρα-
ζιλιάνος κεντρικός επιθετικός απο-
τέλεσε το αντίδοτο στο παρατε-
ταμένο ντεφορμάρισμα του Μικέλ
Αρουαμπαρένα, ωστόσο μια ελ-
κυστική πρόταση από το εξωτε-
ρικό, τον ώθησε προς την πόρτα
της εξόδου. Πλην αυτών των θέ-
σεων, η ΑΕΛ επιζητεί ενίσχυση
στη θέση του επιτελικού μέσου
εκεί όπου ο Αρτούρ Ρεζέντε ου-
σιαστικά δεν κατάφερε ούτε να
προσαρμοστεί, ούτε να βοηθήσει
σκοράροντας ή δημιουργώντας.
Ο έτερος Λατινοαμερικάνος Νίκο
Σάντσεζ αποτελεί τη λύση στην
αποχώρηση του Βραζιλιάνου, μιας
και προορίζεται για τη θέση του
δημιουργικού μέσου, έχοντας όμως
την ευχέρεια να συνεισφέρει και
στα άκρα της επίθεσης.

ΟΜΟΝΟΙΑ
Αρχή με Μιχαΐλοφ

Η θέση κάτω από τα δοκάρια
ταλαιπώρησε όσο καμιά άλλη τη
φετινή Ομόνοια με τον Πιτ Φελ-
χούιζεν να λύνει το συμβόλαιο συ-
νεργασίας με το «τριφύλλι» και
τον Παναγή να μένει εκτός για το
υπόλοιπο της χρονιάς. Τα αντα-
νακλαστικά λειτούργησαν με τον
Εβάιλο Πέτεφ να μην είναι ο μο-
ναδικός Βούλγαρος που πήρε το
αεροπλάνο για Κύπρο, μιας και
τον ακολούθησε ο συμπατριώτης
του Νικολάι Μιχαΐλοφ σε μια προ-
σπάθεια να υπάρξει εμπιστοσύνη
στον άσο. Από εκεί και πέρα, η
επανεγγραφή του Λούκα Βύντρα
εξετάζεται ως μια επιπλέον λύση
στο κέντρο της άμυνας, ενώ η αβε-
βαιότητα στην περίπτωση του Κα-
νού, παραπέμπει σε ενίσχυση και
στη θέση του δημιουργικού μέσου.
Στο ρόστερ των «πρασίνων», αλλά
παραγκωνισμένος, είναι και ο
Μπλατί Τουρέ ο οποίος πέρυσι τέ-
τοια περίοδο αποτελούσε βασικό
και αναντικατάστατο στέλεχος
της Ομόνοιας και έτσι και η δική
του επανεγγραφή δεν θα πρέπει
να αποκλειστεί.

Η ΑΕΛ δυσκολεύεται πολύ στο σκοράρισμα και το πληρώνει, ενώ η ΑΕΚ περιμένει σχεδόν τα πάντα από τον Τολμές.

Πολλές φορές ο Λέβι βάζει τον Ντουγκλάο στην επίθεση. Σίγουρα χρειάζεται άλλες επιλογές για εκεί. Στον Απόλλωνα αυτό που λένε είναι πως θέλουν απλώς να είναι όλοι υγιείς.
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Θα υπάρξει Μπρίστολ Σίτι;
Η κάτοχος του τίτλου στο Λιγκ Καπ Αγ-
γλίας Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ έμεινε
εκτός ημιτελικών της διοργάνωσης, από
μια ομάδα της πιο κάτω από την πρέμιερ
λιγκ κατηγορίας. Δέχθηκε ένα γκολ στις
καθυστερήσεις και αποχαιρέτησε τη
διοργάνωση αν και ήταν το μεγάλο φαβο-
ρί για την πρόκριση. Αποχαιρέτησε τη
διοργάνωση γιατί επαναληπτικός δεν
υπήρχε και επειδή σε μονούς αγώνες το
αουτσάιντερ μπορεί να… Η κλήρωση των
αγώνων της φάσης των «16» του κυπέλ-
λου Κύπρου μεγάλο ντέρμπι δεν έβγαλε,
φαβορί και αουτσάιντερ υπάρχουν σχε-
δόν σε όλα τα ζευγάρια, μια δική μας…
Μπρίστολ Σίτι, ωστόσο, δύσκολα θα
υπάρξει. Γιατί οι αγώνες είναι πλέον δι-
πλοί, γιατί οι «μεγάλοι» πρέπει να επι-
κρατήσουν, γιατί οι «μικροί» πρέπει να
μας αδειάσουν τη γωνιά, γιατί οι πρωτα-
γωνιστές πρέπει ξανά να είναι οι ίδιοι… 

* * * * *

Η Ευρώπη και ο κύριος στόχος
Ο Κεραυνός Στροβόλου συνεχίζει την
εντυπωσιακή ευρωπαϊκή του πορεία.
Την περασμένη Τετάρτη πήρε  στο «Κώ-
στας Παπαέλληνας» μία νέα σημαντική
νίκη, αυτή την φορά κόντρα στη βελγι-
κή Μονς-Ενό με 89-72, στην πρεμιέρα
της Β΄ φάσης του FIBA Europe Cup για
τον 12ο όμιλο. Κορυφαίος για τους
«ερυθροκίτρινους» ήταν για άλλη  μία
φορά ο Μοχάμεντ Αμπουκάρ που ση-
μείωσε 25 πόντους (3 ριμπάουντ, 2
ασίστ). Ο καλαθοσφαιριστής είναι πρώ-
τος σκόρερ του θεσμού  με 22.6 πόν-
τους μ.ο. Ο κεραυνός είναι αήττητος
στο γήπεδο του στον θεσμό, (έχει χάσει
εντός από τη ρωσική Σαράτοφ σε αγώνα
στο πλαίσιο του Basketball Champions
League),  παρουσιάζει μπάσκετ ποιότη-
τας και συνεχίζει να στέλνει  μηνύματα
για καλύτερες μέρες. Όπου καλύτερες
μέρες… πρόκριση στον επόμενο γύρο.
Η φετινή πορεία του Κεραυνού στην

Ευρώπη  χαρακτηρίζεται και ως  εντυ-
πωσιακή επάνοδος  σε ευρωπαϊκό θε-
σμό.  Η τελευταία  φορά που η ομάδα
του Στροβόλου αγωνίστηκε στην Ευρώ-
πη ήταν  την περίοδο 2012-13 στο  FIBA
EuroChallenge. Βέβαια, ο κύριος στόχος
του Χριστόφορου Λειβαδιώτη και των
παικτών του είναι άλλος. Η διατήρηση
των κεκτημένων στην ημεδαπή. 

* * * * *

Κάθε χρόνο, τέτοιες μέρες…
Δεν νομίζω να έχει εκπλαγεί κανείς με
τα όσα ακούγονται περί της διαιτησίας
στο κυπριακό ποδόσφαιρο. Περίπου σε
αυτές τις, γιορτάρες κατά τα άλλα, μέρες
είναι που ξεκινά κάθε χρόνο η αναφορά
στο παρασκήνιο της διαιτησίας. Όποιος
θεωρεί πως θίγεται, βγαίνει και δημοσιο-
ποιεί τα παράπονά του. Βεβαίως το θέμα
που προέκυψε με τον Κώστα Καπιτανή
είναι πολύ σοβαρό και φέρνει στην επι-
φάνεια υποβόσκουσα κόντρα στα ενδό-
τερα των διαιτητών. Κάποιες ομάδες
«χρεώνουν» τον Καπιτανή ως άνθρωπο
που ενεργεί προς όφελος συγκεκριμέ-
νων σωματείων, ενώ οι απαντήσεις που
παίρνει από τους… άλλους είναι πως
όσοι φωνάζουν το κάνουν γιατί δεν αντέ-
χουν το 50-50. Η κόντρα αυτή θα συνεχι-
στεί ασφαλώς, αλλά το μαχαίρι και το
καρπούζι το κρατά η Εκτελεστική. Αν
έχει παρθεί απόφαση απομάκρυνσης
οποιουδήποτε, σαφώς και πρέπει να
υλοποιηθεί. Δεν λέμε κάτι παραπάνω

από το αυτονόητο. Αν όχι, να μας το κοι-
νοποιήσουν να τελειώνουμε. 

* * * * *

Μικραίνουν τα ρόστερ
Το παρατηρούμε κι αυτό σε αρκετές από
τις ομάδες μας. Ενώ ξέρουν πως δι-
καιούνται μόνο τέσσερις μεταγραφές,
έχουν ήδη προχωρήσει σε αποδέσμευση
περισσότερων ποδοσφαιριστών. Για οι-
κονομικούς κυρίως λόγους επιλέγουν να
μικρύνουν το ρόστερ τους και ρισκάρουν
λίγο, αν τους προκύψουν τραυματισμοί.
Μεταξύ μας, οι περισσότεροι από όσους
φεύγουν τους συνοδεύει ένα μεγάλο μη-
δενικό σε σχέση με την προσφορά τους.
«Πενία τέχνας κατεργάζεται» έλεγαν οι
αρχαίοι ημών πρόγονοι και όπως συνή-
θως ισχύει, είχαν δίκαιο. 

* * * * *

Διακόσιες χιλιάδες
Δύο κατοστάρικα ετησίως προνοούσε το
συμβόλαιο του Πιτ Φελτχόιζεν. Του αν-
θρώπου που δύσκολα θα ξεχαστεί από
τον κόσμο του τριφυλλιού και όχι μόνο.
Τραβάνε τα μαλλιά τους εκεί στην Ομό-
νοια αλλά αυτά έχει η μπίζνα. 

* * * * *

Επισκέψεις από Αργεντινή 
Ένα ακόμη χατ τρικ από το Ζελάγια και τί-
ποτα δεν είναι τυχαίο. Πέραν του ότι

αγωνίζεται σε μια ομάδα που μοιάζει με
ελβετικό ρολόι και η οικογένειά του περ-
νάει των καλύτερων των ημερών αφού
πολλοί είναι οι συγγενείς που ήρθαν από
την Αργεντινή για να παρευρεθούν στα
γεννητούρια της φαμίλιας. Κυπριόπουλο
με λίγα λόγια ο μικρός Ζελάγια… Άντε και
στην εθνική… γιατί όχι;  

* * * * *

Εντυπωσιακός αριθμός 
4382. Αυτός ήταν ο αριθμός των εισιτη-
ρίων που διατέθηκαν στην αναμέτρηση
μεταξύ της Ομόνοιας και της ΑΕΠάφος
στο ΓΣΠ κατά την τελευταία αγωνιστική
του πρωταθλήματος μέσα στο έτος 2017.
Με την ομάδα να κατρακυλάει,  να πλη-
γώνει τον κόσμο κάθε εβδομάδα, τη θερ-
μοκρασία να είναι χαμηλή   και τη μέρα
(Πέμπτη) να είναι εργάσιμη, ο  αριθμός
των οπαδών της Ομόνοιας που πήγαν στο
γήπεδο είναι εντυπωσιακός.  Ήταν πάν-
τως  ο μικρότερος αριθμός εισιτηρίων
των «πρασίνων» της σεζόν. Παραμένει
όμως εντυπωσιακός.    

* * * * *

Μέχρι τα σαράντα
Το τιμώμενο πρόσωπο της βραδιάς για
την Ομόνοια ήταν την περασμένη Πέμ-
πτη ο Ρενάτο Μαργκάσα, που  έκλεισε
200 συμμετοχές με την ομάδα της Λευ-
κωσίας.  Είπε με την ευκαιρία, μεταξύ
άλλων, ο παίκτης:  «Δεν είναι εύκολο να
κάνεις 200 συμμετοχές με τη φανέλα
της Ομόνοιας, μια τόσο μεγάλης ομάδας
στην Κύπρο. Θέλω να παίξω ακόμα πολ-
λά παιχνίδια και να συνεχίσω να σκέφτο-
μαι με αυτό τον τρόπο και να δουλεύω
καθημερινά. Να φτάσω μέχρι τα 37, 38
40, όσο με κρατάν τα πόδια μου!». Το
σκαρί του, το πάθος του η τρέλα του για
το ποδόσφαιρο, η δουλειά που κάνει
(στις προπονήσεις) και ο επαγγελματι-
σμός του είναι πιθανό να τον κρατήσουν
ενεργό μέχρι τα 40 του.

Είδαμε ένα γεμάτο γήπεδο για
πρώτη φορά μετά από πολύ και-
ρό, σε κυπριακό ντέρμπι και μεί-
ναμε όλοι με το στόμα ανοικτό.
Ξεχάσαμε τι σημαίνει ματς, τι
σημαίνει ποδοσφαιρική ατμό-
σφαιρα… ξεχάσαμε γενικώς τη
μυσταγωγία που προκύπτει μέ-
σα από τον κόσμο πάνω στις
κερκίδες. Ακόμη και ο Δώνης
δεν αγνόησε την κατάσταση και

ιπποτικά εκθείασε το ποδοσφαιρικό κλίμα που επι-
κρατούσε μέσα στο γήπεδο. Πώς να κάνει άλλωστε
αφού στα περισσότερα ματς οι κερκίδες είναι μισοά-
δειες. Το ματς στο Αντώνης Παπαδόπουλος μεταξύ
Ανόρθωσης και ΑΠΟΕΛ,
λες και ήρθε από το πα-
ρελθόν. Έτσι απλά για να
μας υπενθυμίσει ότι το
γεμάτο γήπεδο, είναι για
το άθλημα το Α και το Ω.
Ποτέ δυστυχώς οι αρμό-
διοι δεν το είχαν ως προ-
τεραιότητα. Έθεσαν δια-
φορετική ιεραρχία ως
προς τις αποφάσεις τους.
Ασχολήθηκαν με τα τη-
λεοπτικά συμβόλαια, τον
έλεγχο της διαιτησίας,
τον καθορισμό των απο-
τελεσμάτων, τη συνερ-
γασία μεταξύ των ομάδων στο παρασκήνιο, τα μι-
κροκομματικά συμφέροντα, την αστυνόμευση ακό-
μη και την ταυτοποίηση των οπαδών. 
Δεν είχαν ποτέ στο μυαλό τους το πώς να καλλιεργή-
σουν την παιδεία των φιλάθλων, το πώς να βελτιώ-
σουν τις γηπεδικές εγκαταστάσεις, πώς να καταστή-
σουν ένα ματς ως μέσο ψυχαγωγίας. Και φτάσαμε
πια στο σημείο να βλέπουμε κάθε τόσο ένα γήπεδο
γεμάτο και χαιρόμαστε όπως τα μικρά παιδιά σε κα-
τάστημα παιχνιδιών.  Χαιρόμαστε για το αυτονόητο. 
Και αναρωτιέσαι στην τελική κατά πόσο αυτή η εικό-
να προέρχεται από το παρελθόν και θα παραμείνει
εκεί ή θα μας συνοδεύσει στο μέλλον. Πλέον έχουν
καταφύγει στη λύση της ταυτοποίησης και των ηλε-
κτρονικών εισιτηρίων θεωρώντας έτσι ότι θα αποβά-
λουν τους χούλιγκαν από τα γήπεδα. Είναι όμως η
βία στα γήπεδα το μοναδικό πρόβλημα; Νομίζω πως
όχι. Και πολύ φοβάμαι ότι για τα υπόλοιπα, εξίσου ή
και πιο σοβαρά, δεν κάνουν τίποτα απολύτως. Την
υγειά μας να έχουμε, εδώ είμαστε να κρίνουμε και
αυτή την απόφασή τους…

Στο παρελθόν. 
Στο μέλλον; 

«Με λύπη μου παρατηρώ ότι
παρόλο που και στο παρελθόν
είχαν επιβληθεί ανάλογες ποι-
νές σε σωματεία, φαίνεται ότι
το είδος των ποινών τα οποία
επιβάλλονται έχουν χάσει πλέ-
ον τον αποτρεπτικό τους χαρα-
κτήρα». Πάλι καλά που το αντι-
ληφθήκατε κύριε Βρυωνίδη,
κάλλιο αργά παρά ποτέ. Άργη-
σε, ωστόσο, η παραδοχή και
στην ουσία χάθηκε άλλη μια

ποδοσφαιρική χρονιά. Μένουν ξανά τα ευχολόγια,
για αποφυγή παρόμοιων γεγονότων.
Αφού ο αθλητικός δικαστής το είπε, δεν προκύπτει
λόγος αμφισβήτησης, πως η αφαίρεση βαθμών και
γενικότερα η επιβολή αυστηρότερων ποινών προ-
βλέπεται στους Πειθαρχικούς Κανονισμούς που
ισχύουν. Προκύπτει όμως και εύλογα, η απορία, για-
τί ποτέ στο (πρόσφατο) παρελθόν δεν ξεφύγαμε
από την τιμωρία των αγώνων με κλειστές τις πόρ-
τες, αφού ανάλογης σοβαρότητας και έκτασης επει-
σόδια έγιναν και πριν από το ντέρμπι ΑΕΛ – ΑΠΟΕΛ.
Οπαδοί ξαναμπήκαν στον αγωνιστικό χώρο και είτε
ήρθαν στα χέρια, είτε αντάλλαξαν πέτρες, φωτοβο-
λίδες και άλλα επικίνδυνα αντικείμενα. Διακοπές
αγώνων, προσωρινές ή οριστικές, προέκυψαν και
τα προηγούμενα χρόνια, ενώ η διαπίστωση πως εί-
μαστε ένα βήμα πριν θρηνήσουμε θύματα, και-
νούργια δεν είναι και χιλιοειπωμένες οι δηλώσεις
περί αποφασιστικότητας για πάταξη του φαινομέ-
νου της βίας. Μακάρι αυτή τη φορά να περάσουμε
από τα λόγια στις πράξεις, η… προϊστορία, ωστόσο,
κάθε άλλο παρά αισιοδοξία δημιουργεί.
Το πρόβλημα δεν λύνεται ούτε με την προειδοποί-
ηση του κυρίου Βρυωνίδη, πως την επόμενη φορά
θα είναι πιο αυστηρός. Γιατί οι πρώτες φετινές του
αποφάσεις, για σοβαρά επεισόδια, μία από τις
ίδιες των προηγούμενων χρόνων ήταν και έχουν
ήδη δημιουργήσει προηγούμενο και για την τρέ-
χουσα αγωνιστική περίοδο. Αργήσαμε, λοιπόν, και
φέτος να αντιληφθούμε τη σοβαρότητα του προ-
βλήματος. Θα έπρεπε να το είχαμε πράξει πριν από
την έναρξη του νέου πρωταθλήματος. Θα έπρεπε
να έκανε την αρχή ο κύριος Βρυωνίδης, στις πρώ-
τες του αποφάσεις, για τα γεγονότα στη Λεμεσό.
Το ερχόμενο καλοκαίρι θα προκύψει άλλη μια ευ-
καιρία, για αναθεώρηση κάποιων σοβαρών θεμά-
των, όπως οι αποφάσεις της αθλητικής δικαιοσύ-
νης. Ευκαιρίες τέτοιες υπήρξαν και στα προηγού-
μενα καλοκαίρια των τελευταίων χρόνων. Ο χρό-
νος όμως, αναλώθηκε μόνο στις μεταγραφές…

Αργήσαμε κύριε
Βρυωνίδη

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Το πρωτάθλημα (τώρα) αρχίζει!
Μετά από δεκαεπτά αγωνιστικές, το δείγμα είναι κάτι περισσότερο από αξιόπι-
στο. Οι μεγάλοι προχωρούν κανονικά, οι μικροί υποχωρούν και περιορίζονται
στις προβλεπόμενες γι’ αυτούς θέσεις. Αυτοί που «έκτισαν» σωστά το καλοκαί-
ρι αρχίζουν πλέον να παίρνουν το ανάλογο κέρδος. Αυτοί που αναλώθηκαν πε-
ρισσότερο σε λόγια παρά σε πράξεις ψάχνουν τώρα είτε σωσίβιο είτε διορθω-
τικές κινήσεις στη μετεγγραφική περίοδο Ιανουαρίου. Ολοκληρώθηκαν και οι
αγωνιστικές υποχρεώσεις στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις και πλέον όλοι επι-
κεντρώνουν την προσοχή τους στις εγχώριες διοργανώσεις. Με τα μεγάλα παι-
χνίδια να πλησιάζουν, με τη δεύτερη και καθοριστική φάση να μην είναι πλέον
μακριά, το πρωτάθλημα τώρα αρχίζει. Η ποιότητα και οι αντοχές θα έχουν και
πάλι τον πρώτο λόγο...

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Η εμπορική αξία των Μπαρτσελόνα και
Ρεάλ Μαδρίτης υπερβαίνει τα δεδομένα
της Ευρώπης, αφού οι δύο ισπανικές
ομάδες αποτελούν παγκόσμια βιτρίνα
του ποδοσφαίρου, ωστόσο τις υποχρέ-
ωσε να στηθούν χθες το μεσημέρι από
τη 1 μ.μ. (τοπική ώρα) στο γήπεδο για
το πρώτο φετινό «κλάσικο» ώστε να
εξυπηρετηθεί και το ασιατικό κοινό, το
πολυπληθέστερο στον κόσμο.

Αντικειμενικός σκοπός της ισπανικής
λίγκας είναι να κλείσει την ψαλίδα που
τη χωρίζει από την Πρέμιερ Λιγκ όσον
αφορά την τιμή πώλησης των τηλεοπτι-
κών της δικαιωμάτων. Οι Κινέζοι πλη-
ρώνουν 64 εκατ. ευρώ τον χρόνο για να
έχουν τις μάχες των Λιονέλ Μέσι, Κρι-
στιάνο Ρονάλντο, Αντουάν Γκριεσμάν
και των άλλων αστέρων της Πριμέρα Ντι-
βισιόν και του Κόπα ντελ Ρέι στους δέκτες
τους, την ώρα που το αντίστοιχο συμ-
βόλαιο για την Πρέμιερ Λιγκ ανέρχεται
σχεδόν στα 200 εκατ. ευρώ κατ’ έτος.

Γι’ αυτό η ισπανική λίγκα πρόσφατα
άνοιξε γραφείο εκπροσώπησής της στην
Ασία και υποχρέωσε τους Ισπανούς φι-
λάθλους να... ξεχάσουν την παραδοσιακή
σιέστα, για να παρακολουθήσουν Ρεάλ
και Μπαρτσελόνα να αντιπαρατίθενται
στο «Σαντιάγο Μπερναμπέου» για το
πρωτάθλημα. Ηταν η πρώτη φορά που
το «κλάσικο» έλαβε χώρα τόσο νωρίς
στη διάρκεια της ημέρας. Ας όψεται η
διαφορά επτά ωρών της Ισπανίας με
την Κίνα...

Τα κέρδη των συλλόγων και της λίγ-
κας από την ασιατική αγορά δεν είναι
μόνο μακροπρόθεσμα αλλά και βραχυ-
πρόθεσμα. Την εβδομάδα αυτή έγινε
γνωστή η συμφωνία της Μπαρτσελόνα
με κινεζική ομάδα για την παραχώρηση
του Χαβιέρ Μασεράνο, που θα αποφέρει
σύμφωνα με πληροφορίες 10 εκατομ-
μύρια ευρώ στον καταλανικό σύλλογο.

Ο Αργεντινός χαφ δεν είναι παρά
μόλις ένας από τους πολυάριθμους διε-
θνείς ποδοσφαιριστές στο ρόστερ των
«μπλαουγκράνα», που είναι ο σύλλογος
με τους παίκτες που αγωνίστηκαν πε-
ρισσότερο φέτος με τις εθνικές τους
ομάδες, βάσει στοιχείων που δημοσίευσε
αυτή την εβδομάδα το Ποδοσφαιρικό
Παρατηρητήριο CIES.

Συγκεκριμένα, η πρωτοπόρος της
Λα Λίγκα είναι πρώτη στον στατιστικό
πίνακα των συλλόγων με τους διεθνείς
(σε επίπεδο ανδρών) που αγωνίστηκαν

περισσότερο με το εθνόσημο και ακο-
λουθούν Μαν. Γιουνάιτεντ, Τότεναμ,
Μπάγερν και Γιουβέντους. Συνολικά,
20 διεθνείς ποδοσφαιριστές της «Μπάρ-
τσα» μέσα στο 2017 αγωνίστηκαν επί
10.846 λεπτά παιχνιδιού σε άθροισμα
139 συμμετοχών τους με την εθνική
τους ομάδα. Δεύτερη σε λεπτά διεθνών

αγώνων παικτών της ήταν η Γιουνάιτεντ
με 8.927 συνολικά από τους 21 διεθνείς
ποδοσφαιριστές στο ρόστερ της σε 117
συμμετοχές.

Η Τότεναμ είδε τους 17 διεθνείς της
να παίζουν 8.608 λεπτά με την εθνική
ομάδα τους φέτος, η Μπάγερν 7.885
λεπτά τους 15 διεθνείς της, ενώ η Γι-
ουβέντους με τον μεγαλύτερο αριθμό
διεθνών παικτών (22) τους απόλαυσε
με το εθνόσημο επί 7.655 λεπτά.

Εκτη στον σχετικό κατάλογο βρίσκεται
η... παγκοσμίως άγνωστη Ρεάλ Εστελί
της Νικαράγουας με τους 10 διεθνείς
της να είναι ουσιαστικά βασικοί και
αναντικατάστατοι στις εθνικές τους ομά-
δες, αθροίζοντας 7.648 λεπτά, ακριβώς
μπροστά από τη Ρεάλ Μαδρίτης: Οι 15
διεθνείς της πρωταθλήτριας Ευρώπης
και κόσμου θα κουβαλάνε στα πόδια

τους στο σημερινό «κλάσικο» 7.497 λεπτά
διεθνών αγώνων στη διάρκεια του 2017.

Την πρώτη δεκάδα της κατάταξης
κλείνουν οι Αρσεναλ, Μάντσεστερ Σίτι
και Παρί Σεν Ζερμέν, ενώ η μόνη μη
ευρωπαϊκή ομάδα στην πρώτη 20άδα
πέρα από τη Ρεάλ Εστελί, είναι η Αλ
Σαντ του Κατάρ στη 14η θέση. Καμία
ελληνική ομάδα δεν βρίσκεται μεταξύ
των 100 πρώτων, αλλά στην 64η θέση
φιγουράρει η Ομόνοια Λευκωσίας, με
10 διεθνείς που αγωνίστηκαν επί 3.653
λεπτά φέτος με τις εθνικές τους.

Σε αντίθεση με τους ποδοσφαιριστές
των Ρεάλ και Μπάρτσα που αγωνίστηκαν
στο χθεσινό «κλάσικο», οι ατζέντηδές
τους δεν είχαν τόσο τον νου τους στον
αγώνα αλλά στην προβολή της οποίας
έτυχαν οι πελάτες τους, ενόψει και του
Μουντιάλ σε έξι μήνες.

Οι «διαταγές» της τηλεόρασης
Η Ισπανία προσαρμόζεται σε ασιατικές ώρες, βάζοντας καταμεσήμερο το Ρεάλ - Μπαρτσελόνα

Βαλβέρδε και Ζιντάν είδαν χθες τις ομάδες τους για πρώτη φορά να αναμετρούνται τόσο νωρίς στη διάρκεια της ημέρας. Ας όψε-
ται η διαφορά επτά ωρών της Ισπανίας με την Κίνα...

<<<<<<<

Αντικειμενικός σκοπός 
της ισπανικής λίγκας είναι
να κλείσει την ψαλίδα που
τη χωρίζει από την Πρέμιερ
Λιγκ όσον αφορά την τιμή
πώλησης των τηλεοπτικών
της δικαιωμάτων.

<<<<<<<

Ποτέ οι αρμόδι-
οι δεν είχαν ως
προτεραιότητα
τα γεμάτα γήπε-
δα, αλλά τα τη-
λεοπτικά συμ-
βόλαια, το πα-
ρασκήνιο και 
τα συμφέροντα.
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Season’s Greetings & 
a Happy New Year

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Ορατή η ανάκαμψη
στα ακίνητα το 2018
Ανάκαμψη της αγοράς ακινήτων, πέραν
των ποιοτικών γραφείων και καταστημά-
των, «βλέπουν» το 2018 στελέχη του real
estate, υπό την προϋπόθεση ότι δεν θα
υπάρξει απρόοπτη εξέλιξη στην πορεία
της οικονομίας. Οπως τονίζουν, η εξεύρε-
ση ποιοτικών χώρων είναι πλέον δύσκολη
υπόθεση. Σελ. 12

ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ ΟΕΛΜΕΚ

Η αντιμετώπιση της βίας
θέλει τον καθηγητή της
Μέτρα για πρόληψη και πάταξη του φαινο-
μένου της αντικοινωνικής συμπεριφοράς
από μερίδα μαθητών, εισηγείται η ΟΕΛΜΕΚ.
Τονίζει ότι τα φαινόμενα αυτά αμαυρώνουν
την εικόνα του δημόσιου σχολείου και πλήτ-
τουν την αξιοπρέπεια μαθητών και καθηγη-
τών. Προειδοποίηση και για μέτρα. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

«Ψίχουλα» οι μισθοί
στον ιδιωτικό τομέα
Με μεικτό μισθό έως 600 ευρώ αμείβεται
ένας στους τρεις εργαζομένους στον ιδιωτι-
κό τομέα. Σύμφωνα με τα στοιχεία του συ-
στήματος «Εργάνη», η αύξηση της απασχό-
λησης το 2017 συνοδεύτηκε από μείωση
των μισθών και ενίσχυση των ελαστικών
μορφών εργασίας. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Η Gazprom θα επενδύσει
11,6 δισ. ευρώ το 2018
Σημαντική αύξηση των επενδυσεών του προ-
γραμματίζει για το 2018 ο ρωσικός ενεργει-
ακός κολοσσός της Gazprom. Ανάμεσα στα
επενδυτικά του σχέδια συγκαταλέγεται και η
ολοκλήρωση του αγωγού Nord Stream 2, προ-
ϋπολογισμού 9,5 δισ. ευρώ, μέσω του οποίου
θα διοχετεύει Φ.Α. στη Γερμανία. Σελ. 10
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Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή
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Οι μεταρρυθμίσεις Μακρόν σηματοδοτούν
μια χρυσή δεκαετία για τη Γαλλία. Προβλέ-
πουμε πως αυτή θα είναι η σημαντικότερη
μακροοικονομική εξέλιξη στην Ευρώπη τα
ερχόμενα χρόνια. Στη δεκαετία του 2020, η
αναζωογονημένη Γαλλία έχει τη δυνατότητα
να επισκιάσει τη Γερμανία, η οποία θα πα-
ραμείνει ισχυρή αλλά εφησυχάζει όλο και
πιο πολύ έπειτα από κάθε εκλογική αναμέ-
τρηση, ενώ η Βρετανία περιορίζει τη δυναμική
της, εγκαταλείποντας τη βασική εξαγωγική
της αγορά, την Ευρωπαϊκή Ενωση. Η εδραίωση
της αλλαγής στη Γαλλία θα απαιτήσει χρόνο.
Ωστόσο, μέχρι σήμερα ο Γάλλος πρόεδρος
Εμανουέλ Μακρόν βαδίζει στον σωστό δρόμο.
Εφαρμόζει τις μεταρρυθμίσεις που είχε πε-
ριγράψει στη διάρκεια της προεκλογικής εκ-
στρατείας. Εχοντας ήδη υπογράψει τον Σε-
πτέμβριο τη μεγάλη μεταρρύθμιση της ερ-
γατικής νομοθεσίας, που μπορεί να συγκριθεί
με τη γερμανική Ατζέντα 2010 του 2003-
2004, η κυβέρνηση Μακρόν ετοιμάζεται να
προωθήσει και άλλες μεταρρυθμίσεις. Η
Γαλλία αλλάζει τον τρόπο με τον οποίον χρη-

ματοδοτεί το σύστημα κοινωνικής πρόνοιας,
ώστε να μειώσει ελαφρώς το ύψος των ει-
σφορών που καταβάλλουν εργαζόμενοι και
εργοδότες. Το 2018 αναμένεται, επίσης, να
μειωθεί ακόμα περισσότερο ο συντελεστής
φορολογίας επιχειρήσεων, ώστε έως το 2022
να έχει περιοριστεί στο 25% από το 33,3%
σήμερα. Το επίπεδο της εταιρικής φορολογίας
στη Γαλλία δεν θα βρεθεί, βέβαια, στο 21%,
όπου είναι πολύ πιθανό να το μειώσει το αμε-
ρικανικό Κογκρέσο την ερχόμενη εβδομάδα.
Η αμερικανική φορολογική μεταρρύθμιση
θα ενισχύσει τον ανταγωνισμό ένθεν κακείθεν
του Ατλαντικού, αλλά και τον ανταγωνισμό
στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ενωσης,
όπου τα κράτη-μέλη ανταγωνίζονται για το
ποιο θα προσελκύσει τις περισσότερες αμε-
ρικανικές επενδύσεις. Μια Γαλλία όπου θα
έχουν εφαρμοστεί μεταρρυθμίσεις θα είναι
σε θέση να αυξήσει το μερίδιό της σε άμεσες
ξένες επενδύσεις. Ο κ. Μακρόν έχει καταφέρει
να βελτιώσει την εικόνα της Γαλλίας. Σε
ετήσια έρευνα της εταιρείας Ipsos, στην
οποία πήραν μέρος 200 διευθυντικά στελέχη

διεθνών εταιρειών, το ποσοστό των στελεχών
που περιμένουν ότι η μητρική εταιρεία θα
αυξήσει τις επενδύσεις της στη Γαλλία ανήλθε
από το 37% στο 72% μέσα σε έναν χρόνο.
Αντίστοιχα, το ποσοστό των στελεχών που
απάντησε αρνητικά στην ερώτηση μειώθηκε
από το 59% το 2016 στο 28% το 2017.

Σε αυτή την ισχυρή κυκλική ανάκαμψη,
η οποία ενισχύεται από νέα επενδυτική δυ-
ναμική στη Δύση, το πιθανότερο είναι ότι οι
πολυεθνικές εταιρείες θα ακολουθήσουν
αποφασίζοντας να επενδύσουν περισσότερο
στη Γαλλία, δημιουργώντας, ως εκ τούτου,
και νέες θέσεις εργασίας. Τα ενθαρρυντικά
νέα δεν περιορίζονται στο πλαίσιο μιας μόνο
μικρής έρευνας. Η Γαλλία φαίνεται ότι ευνο-
είται από την παγκόσμια κυκλική ανάκαμψη
περισσότερο απ’ ό,τι συνήθως. Σύμφωνα με
τα πρώτα στοιχεία από την έρευνα υπευθύνων
παραγγελιών (PMI) της εταιρείας IHS Markit
για τον Δεκέμβριο, τα διευθυντικά στελέχη
του γαλλικού μεταποιητικού τομέα είναι σή-
μερα περισσότερο αισιόδοξα απ’ ό,τι ήταν
τους προηγούμενους 207 μήνες. Ο δείκτης

PMI για τη γαλλική μεταποίηση έχει ανέβει
στις 59,3 μονάδες. Οι γαλλικές μεταποιητικές
εταιρείες προσλαμβάνουν σήμερα υπαλλήλους
με τον ταχύτερο ρυθμό από τον Σεπτέμβριο
του 2000. Για μια χώρα που εξακολουθεί να
υποφέρει από χρόνια έλλειψη ανταγωνιστι-
κότητας και σταθερά υψηλή ανεργία, το νέο
ότι οι εξαγωγικές εταιρείες αισθάνονται
αρκετά σίγουρες για το μέλλον, ώστε να προσ-
λαμβάνουν πολλούς επιπλέον υπαλλήλους,
αποτελεί σημαντική εξέλιξη και μάλιστα
στους τομείς που έχουν μεγαλύτερη σημασία.
Ο Μακρόν διαθέτει σημαντική κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία, ενώ η αντιπολίτευση βρί-
σκεται σε κατάσταση διάλυσης. Ο Μακρόν
πράττει σοφά που εκμεταλλεύεται την πρώτη
φάση της θητείας του για να εφαρμόσει τις
βασικές μεταρρυθμίσεις που έχει ανάγκη η
Γαλλία. Με την πάροδο του χρόνου, μια ισχυ-
ρότερη Γαλλία θα μπορεί να συμβάλλει στην
ενίσχυση της συνοχής της Ευρωζώνης και
της Ε.Ε.
* O αρθρογράφος είναι επικεφαλής
οικονομολόγος της Berenberg Bank.

Η Γαλλία εισέρχεται στην εποχή Μακρόν

ΒΡΕΤΑΝΙΑ

Υποσχέσεις
από την BoE
σε τράπεζες
της Ευρώπης.

Σελ. 11

Ενώ μέχρι το τέλος του 2018 πρέπει να
είναι έτοιμο για ενδεχόμενη εφαρμογή
το σχέδιο που αφορά στην εξυγίανση
των τραπεζών το Ενιαίο Συμβούλιο Εξυ-
γίανσης δεν έχει ακόμη ολοκληρώσει
τον σχεδιασμό του. Μολονότι το Συμ-
βούλιο εφαρμόζει την προσέγγιση της
κατάρτισης των σχεδίων σε περισσό-

τερες από μία φάσεις, κανένα σχέδιο
δεν έχει φτάσει ακόμη στο τελικό στάδιο.
Σύμφωνα με έκθεση που υπογράφει ο
Πρόεδρος του Ενιαίου Συμβουλίου Εξυ-
γίανσης Klaus-Heiner Lehne, το Συμ-
βούλιο πρέπει να ολοκληρώσει τον σχε-
διασμό της εξυγίανσης για τις τράπεζες
και να οριστεί προθεσμία για την ολο-

κλήρωση από τη μία και να γίνει προ-
σέγγιση, βάσει προτεραιοτήτων, προ-
κειμένου να εξασφαλίσει υψηλό επίπεδο
ετοιμότητας για τις τράπεζες που εμφα-
νίζουν τον μεγαλύτερο βαθμό επικιν-
δυνότητας. Ταυτόχρονα, να συμπεριλάβει
σε όλα τα σχέδια ειδική δήλωση σχετικά
με τη δυνατότητα να εξυγιανθεί ένα

ίδρυμα και να ενημερώνει άμεσα την
Εθνική Αρχή Τραπεζών εάν κρίνει ότι
μια τράπεζα δεν είναι δυνατόν να εξυ-
γιανθεί. Πρέπει επίσης να καταρτίσει
σαφείς και συνεκτικές πολιτικές όσον
αφορά τις ελάχιστες απαιτήσεις ιδίων
κεφαλαίων και επιλέξιμων υποχρεώσεων,
μέχρι τον Ιούνιο του 2018. Σελ. 5

Στον αέρα ο σχεδιασμός εξυγίανσης
Κανένα από τα σχέδια του Ενιαίου Συμβουλίου δεν έχει φτάσει ακόμη στο τελικό του στάδιο 

Οι Κύπριοι
προτιμούν 
να πληρώνουν
με μετρητά
Δεύτεροι στην Ευρωζώνη
Οι Κύπριοι βρίσκονται στην πρώτη τριάδα
των χωρών της Ευρωζώνης, που πραγ-
ματοποιούν το μεγαλύτερο ποσοστό των
δαπανών τους με μετρητά. Σύμφωνα με
στοιχεία της ΕΚΤ το 72% των συναλλαγών
των Κυπρίων γίνεται με ρευστό. Το 28%
των εργαζομένων αμείβεται με μετρητά.
Το 79% των συναλλαγών στην Ευρωζώνη
γίνεται με μετρητά. Σελ. 4

Θέλουν πώληση 
Forthnet πριν
από Cyta Hellas
Οι ελληνικές τράπεζες

Μάχη με τον χρόνο δίνουν οι ελληνικές
τράπεζες για να πουλήσουν τη Forthnet,
προτού πωληθεί η Cyta Hellas, καθώς
εκτιμάται ότι όποιος πουλήσει πρώτος
θα εξασφαλίσει καλύτερο τίμημα, δεδο-
μένου ότι δύο μεγάλοι της αγοράς –Vo-
dafone και Wind– μετέχουν και στους
δύο διαγωνισμούς. Σελ. 6

Αγκελα Μέρκελ και Εμανουέλ Μακρόν δηλώνουν σε κάθε ευκαιρία ότι θα καταβάλουν προσπάθεια για τη μεταρρύθμιση και τη μεγα-
λύτερη ενοποίηση της Ευρώπης. Μάλιστα, Παρίσι και Βερολίνο συμφώνησαν να παρουσιάσουν μέχρι τον Μάρτιο κοινές προτάσεις. Η
βούληση δείχνει να υπάρχει, αλλά η συγκυρία λόγω πολιτικών συνθηκών στη Γερμανία δεν ευνοεί άμεσες αποφάσεις. Αλλωστε, η ευ-
ρωπαϊκή ιστορία δείχνει ότι ο κοινός βηματισμός των ισχυρών της Ευρώπης δεν ήταν ποτέ εύκολη υπόθεση. Σελ. 9

Αναζητούν κοινό δρόμο Μέρκελ, Μακρόν
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Οι πρόδρομοι δείκτες προμήνυαν
σταθεροποίηση και τάση ανάκαμ-
ψης της οικονομίας ήδη από τα
τέλη του πρώτου εξαμήνου 2016.
Από τότε, αυτή η τάση, αν και πα-
ραμένει αναιμική, συνεχίστηκε και
έγινε εμφανέστερη. 

Πέραν της θετικής επίδρασης
που άσκησε σε αυτή την εξέλιξη
η έντονη ευρωπαϊκή ανάκαμψη,
καθοριστικό ρόλο είχαν η (παρά
τις καθυστερήσεις…) ολοκλήρωση
των αξιολογήσεων και η τυπική
συμμόρφωση της χώρας με τις υπο-
χρεώσεις που αναλάμβανε προς
την τρόικα. Αυτό που αυτοκριτικά
διαπίστωνε ο κ. Γιούνκερ το 2013,
ότι «όλοι γνωρίζουμε τι πρέπει να
κάνουμε αλλά δεν γνωρίζουμε πως
θα επανεκλεγούμε αφότου το κά-
νουμε…», εμπόδισε μεν και πολ-
λαπλασίασε δυσβάστακτα το κοι-
νωνικό κόστος, ωστόσο δεν ανέ-
τρεψε τη διαδικασία της προσαρ-
μογής.

Η προσαρμογή ούτε έχει ολοκλη-
ρωθεί ούτε θα ολοκληρωθεί τον Αύ-
γουστο του 2018, όταν θα λήξει το
τρέχον πρόγραμμα. Τότε, όπως έχει
τονιστεί, αυτό που με βεβαιότητα
θα σταματήσει θα είναι η σχετικά
φθηνή (με επιτόκια κάτω από 1,5%...)
δανειοδότησή μας από τους Ευρω-
παίους φορολογουμένους. 

Μετά τον Αύγουστο, θα δανειζό-
μαστε από τις διεθνείς αγορές και,

μάλιστα, σε αυτές τις αγορές οι Ευ-
ρωπαίοι φορολογούμενοι θα αρχί-
σουν να ανταλλάσσουν τα ελληνικά
ομόλογα και, σταδιακά, θα παίρνουν
πίσω τα κεφάλαια που μας έχουν
δανείσει. Η επιτυχής, δηλαδή με
ανεκτά επιτόκια, άντληση κεφαλαί-
ων από τις αγορές δεν μπορεί να
προεξοφληθεί, δεν είναι δεδομένη,
άνευ όρων.

Για να μπορούμε να δανειζόμαστε
με χαμηλά επιτόκια, προϋπόθεση
είναι η ενίσχυση της εμπιστοσύνης
των αγορών προς τη χώρα, ότι θα
συνεχίσει την προσαρμογή της και
μετά τον Αύγουστο του 2018. Είναι
βάσιμα προβλέψιμο ότι οι αγορές,
μέσα στην ξηρασία ενός διεθνούς
περιβάλλοντος μηδενικών ή αρνη-
τικών επιτοκίων, διψασμένες για
κάποιο κέρδος, βραχυπρόθεσμα θα
σπεύσουν να μας δανείσουν. Προ-
φανώς, ένα επιτόκιο της τάξεως του
3% ή 4% κάθε άλλο παρά ευκατα-
φρόνητο θα το θεωρήσουν, εφόσον
η χώρα θεωρείται ασφαλής, μέλος
της Ευρωζώνης, χωρίς συστημικό
κίνδυνο. 

Το θέμα, ωστόσο, δεν είναι να
μας δανείζουν τα επόμενα 2-3 χρόνια
μόνο, αλλά να μπορέσουμε να δα-
νειζόμαστε μακροπρόθεσμα, στα-
θερά και με βιώσιμους όρους.

Αν σήμερα η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή, το ΔΝΤ, ισχυροί παράγοντες
που έχουν ήδη επενδύσει στη χώρα

μας, όπως ο πρόεδρος και διευθύνων
σύμβουλος της Fairfax Financial
Holdings κ. Πρεμ Γουάτσα, τραπε-
ζικοί οργανισμοί όπως η Deutsche
Bank, διεθνή μέσα ενημέρωσης
όπως η Wall Street Journal εκφρά-
ζουν την αισιοδοξία τους για την
πορεία της ελληνικής οικονομίας
και την πεποίθησή τους ότι περνά
σε φάση μεγέθυνσης και θα προ-
σφέρει κέρδη σε όσους επενδύσουν
σε αυτήν, αν, επίσης, μειώνονται
οι αποδόσεις των ελληνικών ομο-
λόγων στα επίπεδα του 2007, όλα
αυτά δεν συμβαίνουν μόνο εξαιτίας
της προσαρμογής που ήδη έγινε.
Συμβαίνουν επειδή προεξοφλείται
ότι η δημοσιονομική προσαρμογή
θα συνεχιστεί και μετά τον Αύγου-
στο του 2018. Ανευ αυτής, ουδέν…

Πόσο σημαντικό είναι αυτό, μας
το δείχνει και το πετυχημένο προ-
ηγούμενο της Πορτογαλίας. Τον
Μάιο του 2014 βγήκε από το πρό-

γραμμα. Στις εκλογές, το 2015, η
συντηρητική κυβέρνηση της χώρας
παρέδωσε στους Σοσιαλιστές. Στη
βάση των μεταρρυθμίσεων που εί-
χαν γίνει, χωρίς να τις ανατρέψει
και χωρίς να σημειωθεί δημοσιο-
νομικό ξεχείλωμα (αντιθέτως, πε-
ριόρισε το έλλειμμα από 4,4% το
2015 στο 2,1% του ΑΕΠ το 2016) η
νέα κυβέρνηση εφάρμοσε πολιτική
δυναμικής οικονομικής μεγέθυνσης
μέσω επενδύσεων, άρχισε η απορ-
ρόφηση της ανεργίας και πέτυχε
τον περασμένο Ιούνιο ρυθμό οικο-
νομικής μεγέθυνσης διπλάσιο από
τον μέσον όρο της Ευρωζώνης.

Διά ταύτα: Η διατηρήσιμη ανά-
πτυξη, προϋποθέτει (εκτός πολλών
άλλων…) συνέχιση της δημοσιο-
νομικής σταθερότητας. Με αυτή
την έννοια, θα έλεγα πως δεν είναι
ακριβές ότι τον Αύγουστο του 2018
«ξαναπαίρνουμε τα κλειδιά του χρη-
ματοκιβωτίου». Το ακριβές (για να
μην καλλιεργούνται επικίνδυνες
ορέξεις στα κομματικά στρατεύματα
και στους οπλαρχηγούς τους, και
για να μην καλλιεργούνται ψευδαι-
σθήσεις στον ελληνικό λαό…) είναι
ότι παίρνουμε στα χέρια μας ένα
χρηματοκιβώτιο που θα πρέπει να
το γεμίζουμε μόνοι μας. Χωρίς ενί-
σχυση από τον Ευρωπαίο φορολο-
γούμενο.

kallitsiskostas@yahoo.com

Άλα ούνα αξιόγραφα  
Βρήκε τον υποψήφιο του τελικά ο σύνδεσμος
αξιογράφων. Πείσθηκε ότι αυτός που πρόσφερε
περισσότερα (σ.σ. κοντά στις θέσεις του συνδέ-
σμου) είναι ο Νικόλας Παπαδόπουλος. Τουλάχι-
στον οι αξιόγραφοι μας έπεισαν ότι ο Μαλάς και ο
Αναστασιάδης είναι πιο αξιόπιστοι στις δεσμεύ-
σεις τους. Είναι το ευκολότερο να τάζεις προ-
εκλογικά χρήματα που δεν υπάρχουν. 

••••
Νέοι φόροι και ελλείμματα
από Παπαδόπουλο
Η στήλη όμως θεωρεί πως και ο κ. Παπαδόπου-
λος είναι αξιόπιστος υποψήφιος και αν εκλεγεί
θα υλοποιήσει τις δεσμεύσεις του έναντι των κα-
τόχων αξιογράφων. Ως εκ τούτου αυτό που θα
πρέπει να διευκρινιστεί είναι ο τρόπος που θα
αντλήσει τα χρήματα που θα απαιτηθούν για τις
αποζημιώσεις. Και επειδή μαγικά με τα δημοσιο-
νομικά δεν γίνονται, τα χρήματα θα προκύψουν
είτε από ελλειμματικούς προϋπολογισμούς, είτε
από μειώσεις σε κοινωνικές παροχές είτε από
αυξήσεις φόρων είτε από συνδυασμό των πιο
πάνω. Το κυριότερο όμως είναι να διευκρινιστεί
το ποσό των αποζημιώσεων και ο χρόνος. 

••••

Παραμύθια Προδρόμου
Επειδή το ψέμα έχει κοντά ποδάρια να πληροφο-
ρήσουμε τον Πρόδρομο Προδρόμου πως την κυ-
ριότητα της δήλωσης «κρατούσαμε τη Λαϊκή στον

αναπνευστήρα» έχει ο πρώην υπουργός οικονο-
μικών της κυβέρνησης Αναστασιάδη, ο Μιχάλης
Σαρρής. Ο κ. Σαρρής είχε δηλώσει τον Μάρτιο του
2013 πως «κρατούσαμε τη Λαϊκή στον αναπνευ-
στήρα για δύο χρόνια ώστε να κερδηθεί χρόνος
μέχρι να προσφύγει η Κύπρος στον Μηχανισμό
Στήριξης». Η Λαϊκή από το 2010 είχε ρευστοτική
εξάρτηση από την ΕΚΤ, καθώς οι καταθέσεις της
ήταν λιγότερες από τα δάνειά της και η απώλεια
εμπιστοσύνης οδηγούσε σε μείωση των καταθέ-
σεων. Παρόμοια δήλωση επανέλαβε αργότερα
και ο πρώην διοικητής Πανίκος Δημητριάδης, αλ-
λά ο Πρόδρομος Προδρόμου αρνείται να εγκατα-
λείψει το παραμύθι και τη μυθοπλασία. Είναι χρή-
σιμο να ψάξει να μάθει πως η Λαϊκή χρεοκόπησε
και πως το τραπεζικό σύστημα όχι μόνο της Κύ-
πρου αλλά και της Ελλάδας διασώθηκαν από την
παροχή έκτακτης ρευστότητας. 

••••
Λαϊκή, Κεφαλαιαγορά και
αποζημιώσεις αξιογράφων 
Η Λαϊκή Τράπεζα με επιστολή της προς την ΕΚΚ
είχε αποδεχθεί μια φόρμουλα διαδικασιών για
να αποζημιώσει κατόχους αξιογράφων, αφού
πρώτα εξεταζόταν η κάθε υπόθεση ξεχωριστά
ώστε να διαφανούν οι περιπτώσεις που λανθα-
σμένα ή παράνομα ενήργησε η τράπεζα. Κάποιοι
όμως την απέρριψαν. Τι λες κυρ Φοίβο; 

Τα κλειδιά του χρηματοκιβωτίου

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Το κούρεμα 
της πραγματικότητας

A Π Ο Ψ Η  Του ΚΩΣΤΑ ΚΑΛΛΙΤΣΗ

Πολλοί εκφράζουν την άποψη
πως τα κακά της οικονομίας
ήταν αποτέλεσμα του κουρέ-
ματος. Πρόκειται για αυταπάτη.
Και αυτό γιατί το κούρεμα των
καταθέσεων ήταν αποτέλεσμα
μιας σειράς εγκληματικών ενερ-
γειών και εγκληματικών λαθών
πρώην και νυν τραπεζικών,
σύμφωνα με σχετικές αποφά-
σεις της ΕΚΚ, καθώς και πρώην
και νυν στελεχών της Κεντρικής
Τράπεζας προεξάρχοντος του
Αθανάσιου Ορφανίδη. Ποιος
θυμάται για παράδειγμα πως η
έγκριση της μετατροπής της
Λαϊκής στην Ελλάδα από θυ-
γατρική σε κατάστημα μετέ-
φερε την εποπτική ευθύνη από
την Ελλάδα στην Κύπρο χωρίς
να προηγηθεί ο απαιτούμενος

διαγνωστικός έλεγχος στα κε-
φάλαια της τράπεζας και να κα-
λυφθεί το κεφαλαιακό έλλειμμα
που είχε τον Μάρτιο του 2011.
Ρώτησε κανείς τον τότε επικε-
φαλής της ΚΤΚ για τη χρημα-
τοπιστωτική σταθερότητα Γιώρ-
γο Συρίχα για τη σπουδή αυτής
της απόφασης και τους τερά-
στιους κινδύνους που ανέλαβε
η Κύπρος και οι καταθέτες;
Όμως το μεγάλο πρόβλημα
ήταν αλλού. 

Με βάση την έκθεση της ανε-
ξάρτητης επιτροπής για το μέλ-
λον του τραπεζικού συστήματος
που διορίστηκε από τον πρώην
διοικητή Πανίκο Δημητριάδη
καταγράφηκαν με επιστημονι-
κό τρόπο τα γεγονότα που οδή-
γησαν στην εξαΰλωση των κε-
φαλαίων των τραπεζών. 

Η ΚΤΚ υπό τον Αθανάσιο Ορ-
φανίδη ζήτησε από τις τράπεζες
να ενισχύσουν τα κεφάλαιά
τους και το έπραξαν διά της έκ-
δοσης και εν πολλοίς παράνο-
μης διάθεσης αξιογράφων, κυ-

ρίως προς τους ανυποψίαστους
καταθέτες τους. Αυτό αποτέ-
λεσε και το πρώτο κούρεμα, το
οποίο αποκαλύφθηκε πολύ αρ-
γότερα, όταν οι τράπεζες ανέ-
στειλαν το καλοκαίρι του 2012
την καταβολή τόκων. 

Ήταν όμως η σκανδαλώδης
επέκταση των χορηγήσεων τό-
σο στη Λαϊκή όσο και στην Τρά-
πεζα Κύπρου που διόγκωσε τις
ζημιές. 

Η έκθεση της Pimco, που
πολλοί σκόπιμα επιχείρησαν
να υποβαθμίσουν, υποστηρί-
ζοντας ότι διόγκωσε τις κεφα-
λαιακές ανάγκες των τραπεζών,
αποκάλυψε τη βρωμιά που για
χρόνια τραπεζίτες με τις ευλο-
γίες των ελεγκτών τους απέ-
κρυβαν. Δάνεια με αχυράνθρω-
πους για χειραγώγηση των
ίδιων των μετοχών τους αλλά
και δάνεια εκατοντάδων εκα-
τομμυρίων προς συνεργάτες
για απόκτηση μετοχών σε συν-
δεδεμένες εταιρείες με μονα-
δική εγγύηση τις μετοχές των
εταιρειών αυτών φαίνεται να
πέρασαν σιωπηρά του ελέγχου
της ΚΤΚ και των ελεγκτών. 

Ύποπτες εξαγορές υποκινού-
μενες από ταπεινά κίνητρα προ-
κάλεσαν επίσης ζημιές δισεκα-
τομμυρίων, ενώ οι επικεφαλής
των τραπεζών απολάμβαναν
ημερήσιες αποζημιώσεις κατά
τις πολυήμερες επισκέψεις τους
στις θυγατρικές του εξωτερικού
που ξεπερνούσαν κατά πολύ
τα 1000 ευρώ, πέραν βεβαίως
των εξόδων διαμονής τους σε
πολυτελή ξενοδοχεία με τις
γνωστές υπηρεσίες «μασάζ»
που πλήρωναν βέβαια οι μέτο-
χοι των τραπεζών. Όταν τέλει-
ωσε το πάρτι και ήρθε ο λογα-
ριασμός κάποιοι έπρεπε να τον
πληρώσουν. Δυστυχώς, τον
πλήρωσαν αυτοί που είχαν τα
χρήματα και όχι αυτοί που είχαν
τις ευθύνες. Ακόμα και να δεχ-
θούμε πως η απόφαση του Νί-
κου Αναστασιάδη ήταν λανθα-
σμένη το ερώτημα που προκύ-
πτει είναι ποια απόφαση θα
ήταν ορθή με δεδομένο πως οι
κυπριακές αρχές έπρεπε να
βρουν 5,8 δισ. ευρώ; Και αυτοί
που υποστηρίζουν πως θα έπρε-
πε να μας τα δώσει η Τρόικα
αγνοούν προφανώς πως είναι
οι κύπριοι φορολογούμενοι που
θα τα επωμίζονταν καταβάλ-
λοντας για πολλά χρόνια βαρύ-
τατους φόρους. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Λογιστική
Αφερεγγυότητα
Λογιστική Αφερεγγυότητα καλείται η
χρηματοοικονομική κατάσταση κατά την

οποία ο οφειλέτης (φυσι-
κό ή νομικό πρόσωπο)
παρουσιάζει αδυναμία
αποπληρωμής των υπο-
χρεώσεών του στην προ-
συμφωνημένη χρονική
περίοδο, λόγω του ότι το
σύνολο των υποχρεώσε-

ών του υπερβαίνει το σύνολο των περιου-
σιακών του στοιχείων. Ονομάζεται επίσης
και αφερεγγυότητα ισολογισμού.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Το καλύτερο Σαββατοκύριακο του χρόνου από πλευράς αξίας και όγκου βιώνει το λιανικό εμπόριο.

<<<<<<

Το πετυχημένο προ-
ηγούμενο της Πορτογα-
λίας υποδηλώνει την
ανάγκη συνέχειας της
δημοσιονομικής σταθε-
ρότητας.

<<<<<<<

Όταν τέλειωσε το
πάρτι και ήρθε ο λο-
γαριασμός κάποιοι
έπρεπε να τον πλη-
ρώσουν. Δυστυχώς,
τον πλήρωσαν αυτοί
που είχαν τα χρήμα-
τα και όχι αυτοί που
είχαν τις ευθύνες. 
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Σ την Κοινοπραξία Melco Resorts &
Entertainment (Melco) και CNS
Group παραχωρήθηκε η μοναδική

άδεια για την ανάπτυξη του πρώτου πο-
λυθεματικού καζίνου-θερέτρου στην Κύ-
προ. Πρόκειται για ένα έργο το οποίο
θα έχει σημαντικά οφέλη για την κυ-
πριακή οικονομία, καθότι θα εμπλουτίσει
το τουριστικό προϊόν της Κύπρου, θα
αποτελέσει θέλγητρο για τουρίστες πέρα
από την Ευρώπη και τη Μέση Ανατολή
και θα τοποθετήσει το νησί μας στον
παγκόσμιο χάρτη του συνεδριακού του-
ρισμού. Το πρώτο βήμα για την πραγ-
ματοποίηση του έργου θα είναι η λει-
τουργία των τεσσάρων δορυφορικών
καζίνων και ενός προσωρινού καζίνου
εντός του πρώτου εξαμήνου του 2018,
ενώ το πολυθεματικό καζίνο-θέρετρο
είναι προγραμματισμένο ν’ ανοίξει τις
πύλες του το 2021. Κατά την ανέγερση
του καζίνο-θερέτρου στη Λεμεσό ανα-
μένεται να εργοδοτηθούν 4.000 άτομα
και με την ολοκλήρωσή του θα δημιουρ-
γηθούν 2.400 μόνιμες θέσεις εργασίας.

Πολυβραβευμένη
εταιρεία 

Η εταιρεία Melco η οποία ανέλαβε
να υλοποιήσει τη μεγαλύτερη τουριστική
ανάπτυξη που έχει γίνει ποτέ στην Κύ-
προ, κατέχει ηγετική θέση παγκοσμίως
στον τομέα της ψυχαγωγίας και διασκέ-
δασης. Με όραμα του Προέδρου και
Ανώτατου Εκτελεστικού Διευθυντή κ.
Λόρενς Χο, «ο καθένας αξίζει ό,τι καλύ-
τερο», η εταιρεία έχει αναπτύξει και δια-
χειρίζεται με μεγάλη επιτυχία παγκο-
σμίου φήμης πολυθεματικά θέρετρα
στην Κίνα, τις Φιλιππίνες και τη Ρωσία.
Με ετήσια έσοδα περίπου $4,5 δις, ποσό
που ισοδυναμεί με το ένα πέμπτο του
ΑΕΠ της Κύπρου, η Μelco ελέγχει και
διαχειρίζεται επιχειρήσεις υπό τις εμ-
πορικές ονομασίες “City of Dreams”,
“Studio City”, “Altira” και “Tigre de Cri-
stal”, που συνολικά αριθμούν πέραν
των 20.000 εργαζομένων, διαθέτουν
5.000 ξενοδοχειακές κλίνες και 90  εστια-
τόρια και καφέ – bars. 

Η εταιρεία, η οποία είναι εισηγμένη
στο χρηματιστήριο NASDAQ Global Se-
lect Market (NASDAQ:MLCO), υποστη-
ρίζεται από το μεγαλύτερό της μέτοχο,
τη Melco International Development
Limited. Ως μια δυναμική επιχείρηση
του 21ου αιώνα, η Melco διακρίθηκε με
τα περισσότερα βραβεία Forbes 5-Star
και Michelin stars από κάθε άλλη πα-
ρόμοια επιχείρηση στην Ασία, τη μεγα-
λύτερη αγορά τυχερών παιχνιδιών παγ-
κοσμίως. Έχει επίσης κερδίσει 280 διε-
θνή βραβεία τα τελευταία 10 χρόνια για
τα ξενοδοχεία της, την ψυχαγωγία που
προσφέρει, τα εστιατόρια, την εταιρική
διακυβέρνηση και τις πρωτοβουλίες
εταιρικής κοινωνικής ευθύνης που ανα-
λαμβάνει.

Τα καινοτόμα πολυθεματικά
θέρετρα της Melco 

• H Melco διαχειρίζεται το City of Dre-
ams, ένα πολυθεματικό καζίνο-θέρετρο,
που θεωρείται προνομιακός προορισμός
διασκέδασης και αναψυχής στο Μακάο.
Το θέρετρο φέρνει κοντά μια συλλογή
από παγκοσμίου φήμης ονόματα, συμ-
περιλαμβανομένων των Crown, Grand
Hyatt και Dragone, δημιουργώντας μια
εξαίρετη ψυχαγωγική εμπειρία, με στόχο
την προσέλκυση ευρέος φάσματος επι-
σκεπτών, από την Ασία και τον υπόλοιπο

κόσμο.. Σε μια έκταση 111,000 τ.μ., ο
επισκέπτης βρίσκει τρία ξενοδοχεία, 32
εστιατόρια, 160 καταστήματα λιανικής
πώλησης καθώς και ένα συγκρότημα
συνεδριακών εγκαταστάσεων. Στο City
of Dreams ξεχωρίζει το House of Dancing
Water, η μεγαλύτερη θεατρική παραγωγή
του κόσμου που γίνεται στο νερό και η
οποία έχει προσελκύσει μέχρι στιγμής
περισσότερους από 5 εκατ. επισκέπτες.

• Ανάμεσα στα υψηλής ποιότητας θέ-
ρετρα της εταιρείας είναι επίσης το Stu-
dio City, ένα θεματικό θέρετρο αξίας
$3.2 δις εμπνευσμένο από τον κόσμο
του κινηματογράφου, που βρίσκεται
στο Κοτάι στο Μακάο. Το Studio City
αναμένεται να ανεβάσει τη φήμη του
Μακάο ως κορυφαίου κέντρου ψυχα-
γωγίας και διασκέδασης επόμενης γενιάς,
καθιστώντας τον προορισμό που οπωσ-
δήποτε πρέπει κάποιος να επισκεφθεί.
Στην εντυπωσιακή αρτ ντέκο πρόσοψη
ξεχωρίζει ο εμβληματικός «Χρυσός Τρο-
χός», o ψηλότερος τροχός παγκοσμίως
σε λούνα παρκ σε σχήμα «8». Ο τροχός
έχει ύψος 130 μέτρα και βρίσκεται μεταξύ
των δύο ξενοδοχειακών πύργων του θε-
ρέτρου. Εκεί βρίσκεται επίσης ο Batman
Dark Flight, ο πρώτος παγκοσμίως εξο-
μοιωτής πτήσης εμπνευσμένος από τον
κόσμο του Batman, σε μορφή διαδρομής
ψυχαγωγίας. Επιπλέον, στο Studio City
οι επισκέπτες μπορούν να επισκεφτούν

το Fun Zone της Warner Bros., έναν
χώρο έκτασης 3.700 τ.μ., γεμάτο με παι-
χνίδια.

• Στις Φιλιππίνες, η Melco λειτουργεί
το City of Dreams Manila, ένα καζίνο,
ξενοδοχείο και πολυθεματικό θέρετρο
950 δωματίων, συμπεριλαμβανομένου
του πρώτου ξενοδοχείου Nobu στην
Ασία. Το City of Dreams  που βρίσκεται
στην περιοχή του Κόλπου της Μανίλας
και έχει επίσης εστιατόρια, καταστήματα,
μπαρ, χώρους παιγνίου και τρεις μονα-
δικούς χώρους ψυχαγωγίας, συμπερι-
λαμβανομένων του DreamPlay, ενός πο-
λυχώρου παιχνιδιού εμπνευσμένου από
την κινηματογραφική εταιρεία Dream-
Works, ενός χώρου ζωντανών εκδηλώ-
σεων εντός του καζίνο αλλά και των παγ-
κοσμίου φήμης κέντρων διασκέδασης
Pangeae και Chaos, που βρίσκονται εντός
του εικονικού κτιρίου Fortune Egg.

• H εταιρεία διαχειρίζεται επίσης το
Altira Macau, ένα σύγχρονο, πολυτελές
καζίνο-ξενοδοχείο στο Μακάο, που κέρ-
δισε 8 φορές το βραβείο “Forbes Travel
Guide” για πεντάστερα ξενοδοχεία και

σπα. Στην καρδιά του νησιού Τάιπα, με
εκπληκτική πανοραμική θέα της χερ-
σονήσου του Μακάο, το Altira Macau
είναι μια όαση εκλεπτυσμού, σχεδια-
σμένο από τον παγκοσμίου φήμης εσω-
τερικό διακοσμητή Peter Remedios.
Αυτό τo στολίδι του Μακάο συνδυάζει
την άνεση και το στιλ με πρώτης τάξης
εξυπηρέτηση σε ένα άνετο και κομψό
περιβάλλον. To εντυπωσιακό συγκρό-
τημα 38 ορόφων διαθέτει 216 πολυτελή
δωμάτια, συμπεριλαμβανομένων 24
σουιτών VIP και 4 κομψές βίλες. Όλοι
οι χώροι διαμονής προσφέρουν την τε-
λευταία λέξη σε πολυτέλεια και εντυ-
πωσιακή θέα. Οι επισκέπτες μπορούν
να απολαύσουν μοναδικές γαστρονο-
μικές εμπειρίες στα εστιατόρια του ξε-
νοδοχείου καθώς και στιγμές χαλάρωσης
στο βραβευμένο σπα πολυτελείας που
διαθέτει.

• Η Melco κατέχει και διαχειρίζεται
επίσης τα Mocha Clubs, στα οποία λει-
τουργούν οι μεγαλύτερες εγκαταστάσεις
ηλεκτρονικών παιγνιομηχανών στο Μα-
κάο. 

Κοινωνικά
υπεύθυνη εταιρεία

Βασικός πυλώνας της λειτουργίας
της Melco είναι η συνεισφορά της στην
ανάπτυξη και ευημερία της κοινωνία
μέσα από την εφαρμογή ενός πολυδιά-
στατου προγράμματος Εταιρικής Κοι-
νωνικής Ευθύνης (ΕΚΕ), που διέπεται
από τις βασικές αρχές της υπεύθυνης
επιχειρηματικότητας και της βιώσιμης
ανάπτυξης. Στις περιοχές όπου δραστη-
ριοποιείται, η εταιρεία βρίσκεται σε
ανοικτό διάλογο με την κοινωνία και
αναπτύσσει ποικίλες δράσεις και πρω-
τοβουλίες. Στηρίζει τη νεολαία και τη
γυναίκα, επενδύει στην εκπαίδευση,
φροντίζει για την προστασία του περι-
βάλλοντος και τη διαφύλαξη της πολι-
τιστικής κληρονομιάς και εφαρμόζει
πολιτικές που ενισχύουν το «υπεύθυνο
παιχνίδι» και την προσωπική και επαγ-
γελματική ανάπτυξη του προσωπικού
της. Η Melco κατάφερε να ξεχωρίσει
και απέσπασε σειρά βραβείων και δια-
κρίσεων ιδιαίτερα για τη περιβαλλοντική

της δράση και ευαισθησία, αφού φρον-
τίζει τα θέρετρά της να είναι με τέτοιο
τρόπο κατασκευασμένα ώστε να είναι
αειφόρα και φιλικά προς το περιβάλλον.  

Με στόχο την ουσιαστική προσφορά
προς τον άνθρωπο, η εταιρεία επιδιώκει
να βρίσκει αποτελεσματικές λύσεις σε
προβλήματα που ταλανίζουν την κοι-
νωνία και  στηρίζει διάφορα φιλανθρω-
πικά ιδρύματα. Αξίζει ν’ αναφερθεί ότι
πριν μερικούς μήνες όταν το Μακάο,
όπου αποτελεί τη ναυαρχίδα των καζίνο
της Melco, δέχθηκε το καταστροφικό
πέρασμα του πιο ισχυρού τυφώνα των
τελευταίων 50 ετών, η εταιρεία ανέλαβε
αμέσως δράση και μέσα σε λίγες μόνο
ώρες προχώρησε στη δημιουργία ειδικού
ταμείου αρωγής για τους πληγέντες.
Παράλληλα, σταμάτησε τις εργασίες
στις εγκαταστάσεις της και ενίσχυσε
με 2500 άτομα τις προσπάθειες για διά-
σωση των θυμάτων του τυφώνα και πα-
ροχή κάθε είδους βοήθειας.

Ψήφος εμπιστοσύνης
στην Κύπρο 

Τον Αύγουστο του 2017, η Melco προ-
χώρησε στην αγορά του πλειοψηφικού
πακέτου μετοχών 70.74% της κοινοπρα-
ξίας για την ανάπτυξη του καζίνο-θε-
ρέτρου στην Κύπρο. Μια κίνηση ενδει-
κτική της εμπιστοσύνης της εταιρείας
προς την Κύπρο και της δέσμευσής της
για υλοποίηση ενός έργου παγκοσμίου
κλάσης, μοναδικού στο είδος του στην
Ευρώπη, ορόσημο για την Κύπρο αλλά
και την ευρύτερη περιοχή.

Το καζίνο-θέρετρο αναμένεται ότι
θα προσελκύσει επιπλέον 300.000 του-
ρίστες στην Κύπρο ετησίως, γεγονός
που θα λειτουργήσει θετικά ως προς
την αντιμετώπιση του προβλήματος της
εποχικότητας της τουριστικής κίνησης.
Θα διαθέτει 135 τραπέζια για τυχερά
παιχνίδια, 1.200 ηλεκτρονικές μηχανές
τυχερών παιχνιδιών, πολυτελές ξενο-
δοχείο πέντε αστέρων με 500 δωμάτια
και συνεδριακές εγκαταστάσεις έκτασης
9.000 τ.μ. Ο αντίκτυπος που θα έχει το
έργο στην κυπριακή οικονομία από το
δεύτερο έτος λειτουργίας του υπολογί-
ζεται στο 4% του ΑΕΠ ετησίως.

Η Melco επιδιώκει να προσελκύσει
υψηλού επιπέδου πελατεία, συμπερι-
λαμβανομένων ταξιδιωτών πολυτελείας,
αλλά και επισκέπτες μέσω του συνε-
δριακού τουρισμού. Η αύξηση του αριθ-
μού επισκεπτών στην Κύπρο από υφι-
στάμενες αγορές της Μέσης Ανατολής
και ειδικότερα το Ισραήλ, τη Ρωσία
καθώς και από τη Μεγάλη Βρετανία και
την υπόλοιπη Ευρώπη αποτελεί βασικό
στόχο της εταιρείας. 

Melco: Πρωτοπόρος στον τομέα της ψυχαγωγίας 
Η εταιρεία πρότυπο του 21ου αιώνα πίσω από την ανάπτυξη του καζίνο στην Κύπρο

H Melco διακρίθηκε με τα
περισσότερα βραβεία

Forbes 5-Star και
Michelin stars στην Ασία,

τη μεγαλύτερη αγορά
τυχερών παιχνιδιών

παγκοσμίως.

Με παρουσία σε Κίνα,
Φιλιππίνες και Ρωσία η
Melco εργοδοτεί πέραν

των 20.000 ατόμων.
Ετησίως καταγράφει

έσοδα $4,5 δις.

Το Studio City, ένα θεματικό θέρετρο αξίας $3.2 δις εμπνευσμένο από τον κόσμο του κινηματογράφου, βρίσκε-
ται στο Κοτάι στο Μακάο. 

Πισίνα στο Altira Macau, ένα σύγχρονο, πολυτελές καζίνο-ξενοδοχείο στο Μακάο, που κέρδισε 8 φορές το
βραβείο “Forbes Travel Guide” για πεντάστερα ξενοδοχεία και σπα.

House of Dancing Water, η μεγαλυτερη
θεατρικη παραγωγη του κοσμου που γινε-
ται στο νερο.

Αίθουσα της Melco με τραπέζια παιγνίου.

ΕΙΔΙΚΗ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ
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Αξία συναλλαγών
Η αξία των συναλλαγών με κάρ-
τες στην Ελλάδα ως ποσοστό της
συνολικής ιδιωτικής κατανάλω-
σης τριπλασιάστηκε τα τρία τε-
λευταία χρόνια και, από το 6%
που ήταν πριν από την επιβολή
των capital controls, εκτιμάται
ότι φέτος θα φθάσει περίπου το
18%. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις,
η χρήση των καρτών θα ενισχυ-
θεί περαιτέρω και ο τζίρος θα
φθάσει τα 30 δισ. ευρώ το 2021.

Δαπάνη
Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις, η
καταναλωτική δαπάνη με κάρ-
τες, στην Ελλάδα, θα αγγίξει στα
τέλη του 2017 τα 23 δισ. ευρώ
από 15,5 δισ. ευρώ το 2016. Ο
αριθμός των καρτών που κυ-
κλοφορούν στην ελληνική αγο-
ρά ανέρχεται πλέον σε 15,5
εκατομμύρια και από αυτές τα
12,5 εκατομμύρια είναι οι χρεω-
στικές κάρτες, ενώ στα 3 εκα-
τομμύρια περιορίζονται οι πι-
στωτικές κάρτες.

Μεταφορές

Στη χαμηλότερη θέση μεταξύ
των χωρών της Ε.Ε. βρίσκεται η
Ελλάδα σε ό,τι αφορά τις μετα-
φορές πιστώσεων, δηλαδή τις
μεταφορές χρημάτων από λο-
γαριασμό σε λογαριασμό, που
αντιπροσωπεύουν το 288,5%
του ΑΕΠ, όταν ο μέσος όρος
στην Ευρωζώνη είναι 1.245,7%.
Ετσι, παρά τη σημαντική αύξη-
ση της χρήσης των καρτών, ο
δρόμος που μένει να διανυθεί
στις ηλεκτρονικές πληρωμές
είναι ακόμη μακρύς.

Τα στοιχεία των τραπεζών για την
εξέλιξη του τζίρου που πραγματο-
ποιείται μέσω «πλαστικού χρήμα-
τος» τα τρία τελευταία χρόνια, μετά
την επιβολή των capital controls,
δείχνουν ανατροπή όλων των προ-
γνωστικών. Σύμφωνα με τις τρά-
πεζες, πρόκειται για το απόλυτο
success story, καθώς η αξία των
συναλλαγών με κάρτες στη χώρα
μας, ως ποσοστό της συνολικής
ιδιωτικής κατανάλωσης, τριπλα-
σιάστηκε τα τρία τελευταία χρόνια
και από το 6% που ήταν πριν από
την επιβολή των capital controls,
εκτιμάται ότι φέτος θα φτάσει πε-
ρίπου στο 18%.

Μετά την επέκταση της υπο-
χρεωτικότητας της τοποθέτησης
τερματικών μηχανημάτων POS σε
άλλες 58 επαγγελματικές κατηγο-

ρίες, αλλά και την παροχή κινήτρων
όπως η λοταρία, που θα μοιράζει
κάθε χρόνο περί τα 12 εκατ. ευρώ,
οι τράπεζες αισιοδοξούν ότι η χρή-
ση των καρτών θα ενισχυθεί πε-
ραιτέρω και ότι ο τζίρος θα φτάσει
τα 30 δισ. ευρώ το 2021.

Εκτός από τις χρεωστικές κάρτες,
των οποίων ο τζίρος υπολογίζεται
ότι αυξήθηκε το 2017 κατά περίπου
60% στα 17-17,5 δισ. ευρώ, αξιο-
σημείωτη είναι και η αύξηση που
εμφανίζει ύστερα από αρκετά χρό-
νια και η χρήση των πιστωτικών
καρτών. Σύμφωνα με τα ίδια στοι-
χεία, ο τζίρος μέσω πιστωτικών
καρτών αυξήθηκε κατά 15% και
ανήλθε στα 5,5 δισ. ευρώ. Σημαν-
τικό μέρος αυτών των συναλλαγών
αφορά τους φόρους που πληρώθη-
καν μέσω πιστωτικών καρτών, που

εξασφαλίζουν την αποπληρωμή
έως και σε 12 άτοκες δόσεις.

Ο αριθμός των καρτών που κυ-
κλοφορούν στην ελληνική αγορά
ανέρχεται πλέον σε 15,5 εκατομ-
μύρια και από αυτές τα 12,5 εκα-
τομμύρια είναι οι χρεωστικές, ενώ
στα 3 εκατομμύρια περιορίζονται
οι πιστωτικές κάρτες, οι οποίες
μετά τη δραματική συρρίκνωση
την τελευταία δεκαετία, αρχίζουν
πλέον να επανακάμπτουν.

Τα στοιχεία της ΕΚΤ, όπως απο-
τυπώνονται στην ετήσια έκδοση
των στατιστικών για τα μέσα πλη-
ρωμών (payment statistics), και τα
οποία συγκεντρώνουν δεδομένα
όχι μόνο από τις χώρες της Ευρω-
ζώνης αλλά και από τις 28 χώρες
της Ευρωπαϊκής Ενωσης, επιβεβαι-
ώνουν ότι ο δρόμος που έχουμε

ακόμη να διανύσουμε είναι σημαν-
τικός, εάν η σύγκριση γίνει με τις
ώριμες αγορές στα ηλεκτρονικά μέ-
σα πληρωμών, τα οποία δεν εξαντ-
λούνται στις χρεωστικές ή πιστω-
τικές κάρτες, αλλά καλύπτουν επί-
σης τις άμεσες πληρωμές, δηλαδή
τις μεταφορές πιστώσεων μέσω
τραπεζικών λογαριασμών. Αντί-
στοιχες είναι οι διαπιστώσεις εάν
η αξία των συναλλαγών μετρηθεί

σε σχέση με το ΑΕΠ, που σε ό,τι
αφορά την Ελλάδα διαμορφώθηκε
το 2016 στο 8,8% έναντι 14,3% στην
Ευρωζώνη και 19,7% στην Ευρω-
παϊκή Ενωση. Είναι χαρακτηριστικό
ότι μονοψήφιο ποσοστό εμφανίζει
μόνο η Ρουμανία και η Βουλγαρία,
με την αξία των συναλλαγών μέσω
καρτών, ως ποσοστό του ΑΕΠ, να
περιορίζεται μόλις στο 6,4% και το
6,7% αντίστοιχα, ενώ η χώρα με το
μεγαλύτερο ποσοστό σε ό,τι αφορά
την αξία των συναλλαγών ως προς
το ΑΕΠ της –μετά τη Μεγάλη Βρε-
τανία– είναι η Πορτογαλία με 38,4%.
Στη χαμηλότερη θέση είναι η χώρα
μας και σε ό,τι αφορά τις μεταφορές
πιστώσεων, δηλαδή τις μεταφορές
χρημάτων από λογαριασμό σε λο-
γαριασμό, που αντιπροσωπεύουν
το 288,5% του ΑΕΠ, όταν ο μέσος

όρος στην Ευρωζώνη είναι 1.245,7%.
Ο αριθμός των συναλλαγών με

κάρτα ανά κάτοικο διαμορφώθηκε
το 2016 σε 28 τον χρόνο, έναντι
144,9 στην Πορτογαλία, 74,5 στην
Ισπανία, 43,1 στην Ιταλία, 49,4 στη
Γερμανία και 249,7 στη Μεγάλη
Βρετανία. Τα σκήπτρα της πιο ανε-
πτυγμένης χώρας σε ό,τι αφορά τις
πληρωμές με κάρτες κρατάει η Δα-
νία, με τις συναλλαγές ανά κάτοικο
κάθε χρόνο να φθάνουν τις 329,5.
Σε χαμηλότερη κατάταξη σε ό,τι
αφορά τον αριθμό των συναλλαγών
ανά κάτοικο μεταξύ των 28 κρα-
τών-μελών είναι μόνο η Βουλγαρία
με 13,1 συναλλαγές ανά κάτοικο
τον χρόνο και η Ρουμανία με 17,7
συναλλαγές.

etzortzi@kathimerini.gr

Στα 30 δισ. θα φθάσει ο τζίρος των καρτών το 2021, εκτιμούν οι τράπεζες στην Ελλάδα
<<<<<<

Ο αριθμός χρεωστικών
και πιστωτικών που κυ -
κλοφορούν στην ελλη -
νική αγορά ανέρχεται
πλέον σε 15,5 εκατ.

Οι Κύπριοι αγαπούν το χρώμα του
χρήματος. Βρίσκονται στην πρώτη
τριάδα των χωρών που πραγμα-
τοποιούν το μεγαλύτερο ποσοστό
των δαπανών τους με μετρητά,
καλύπτοντας το μεγαλύτερο πο-
σοστό των τακτικών μηνιαίων τους
δαπανών, της πληρωμής του ηλε-
κτρικού ρεύματος, του τηλεφώνου,
του ενοικίου ή ακόμη και των υπο-
χρεώσεων προς το κράτος, δηλαδή
των φόρων.

Η αιτία δεν είναι μια έμφυτη
αποστροφή προς τα ηλεκτρονικά
μέσα. Είναι γιατί σε συντριπτικά
υψηλό ποσοστό σε σύγκριση με
τις άλλες χώρες της Ευρωζώνης,
δηλώνουν ότι πληρώνονται με με-
τρητά. Αυτό προκύπτει από πρό-
σφατη έρευνα που δημοσίευσε η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα με
τίτλο «Η χρήση των μετρητών από
τα νοικοκυριά στην Ευρωζώνη»,
με βάση τα ευρήματα της οποίας
το 28% των Κυπρίων απαντά ότι
αμείβεται με μετρητά. Πρόκειται
για το τρίτο μεγαλύτερο ποσοστό
μεταξύ των ευρωπαϊκών χωρών,
καθώς την πρωτιά, με ποσοστό
περίπου 57%, την έχει η Ελλάδα.
Σημειώνεται πως η πλειοψηφία
των πολιτών στις υπόλοιπες χώρες
της Ευρωζώνης απαντά σε ποσο-
στά μόλις από 5% έως και 20% ότι
παίρνουν τον μισθό «στο χέρι».

Πίσω από το ιδιαίτερα υψηλό
ποσοστό των ατόμων που δηλώ-
νουν ότι αμείβονται με μετρητά,
διακρίνεται το υψηλό ποσοστό μι-
κρών ή οικογενειακών επιχειρή-
σεων και ελεύθερων επαγγελμα-
τιών, που δουλεύει με μετρητά.
Σύμφωνα με εκτιμήσεις από τις
ίδιες τις τράπεζες, την εικόνα αυτή
μπορεί να διαφοροποιήσει η υπο-
χρεωτική καταβολή της μισθοδο-
σίας μέσω τράπεζας που επιβλή-
θηκε με νόμο από τις αρχές του
2017 (σ.σ. η έρευνα της ΕΚΤ ανα-
φέρεται σε στοιχεία του 2016).

Η σχέση των Κυπρίων με τα με-

τρητά δεν εξαντλείται στην προ-
τίμηση που έχουν στο φυσικό χρή-
μα για την πληρωμή προϊόντων ή
υπηρεσιών. Επεκτείνεται και στο
ύψος των μετρητών που κουβα-
λούν κατά μέσον όρο στην τσέπη
τους, καθώς και στην τάση τους
να διαθέτουν μετρητά εκτός τρα-
πεζικού συστήματος. Σύμφωνα με
τα στοιχεία της ΕΚΤ, οι Κύπριοι
απαντούν ότι έχουν πάνω τους
περίπου 81 ευρώ, όταν ο μέσος
Ισπανός απαντά ότι το αντίστοιχο
ποσό είναι περί τα 50 ευρώ, ο Πορ-
τογάλος τα 29 ευρώ και ο Ιταλός

69 ευρώ. Ταυτόχρονα, σύμφωνα
με την έρευνα, ο Κύπριος πολίτης
προχωρά σε συναλλαγές με με-
τρητά σε ποσοστό 72%, με τις «βό-
ρειες χώρες» να κυμαίνεται το πο-
σοστό στο 27% - 62%. Τα λιγότερα
μετρητά για τις συναλλαγές χρη-
σιμοποιεί ο Ολλανδός και ο Γάλλος,
κατά 27% και 28% αντίστοιχα. Ση-
μειώνεται δε ότι το 72% που κα-
ταγράφει η Κύπρος στις συναλλα-
γές, είναι το δεύτερο μεγαλύτερο
στην Ευρωζώνη, καθώς την πρωτιά
σε αυτή την κατηγορία έχει η Ελ-
λάδα με 75%.

Τα στοιχεία της ΕΚΤ δείχνουν
ότι η χρήση των μετρητών δεν εί-
ναι μόνο κυπριακό φαινόμενο, κα-
θώς το 79% των συναλλαγών στην
Ευρωζώνη –με μεγάλες διαφορές
είναι αλήθεια μεταξύ των κρατών-
μελών– γίνεται με μετρητά. Οι ευ-
ρωπαίοι πραγματοποιούν με με-
τρητά μια σειρά συναλλαγών που
έχουν τακτικό χαρακτήρα κάθε
μήνα. Σε ποσοστό 9% πληρώνουν
τον φόρο τους με μετρητά, σε πο-
σοστό 10% τα ασφάλιστρα, σε πο-
σοστό 31% τα φάρμακα, τους λο-
γαριασμούς ρεύματος και τηλε-

φώνου σε ποσοστό 16% και το
ενοίκιο του σπιτιού τους σε πο-
σοστό 6%.

Πλαστικό στα Κατεχόμενα
Πάνω από εξίμισι εκατομμύρια

ευρώ ξόδεψαν οι Κύπριοι στα Κα-
τεχόμενα από τις αρχές του έτους
μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου,
ένα ποσό που είναι αυξημένο κατά
21%. Την ίδια ώρα μόνο για τον
μήνα Σεπτέμβριο οι αγορές προ-
ϊόντων και υπηρεσιών στις κατε-
χόμενες περιοχές από κυπριακές
κάρτες έφτασαν τις 740,399 ευρώ,
παρουσιάζοντας αύξηση της τάξης
του 45%. Την ίδια ώρα 2,5 εκατομ-
μύρια ευρώ δόθηκαν από κυπρια-
κές κάρτες στην Τουρκία από την
αρχή του έτους μέχρι και τέλος
Σεπτεμβρίου.

Τα ποσά αυτά αφορούν πληρω-
μές που έγιναν με πιστωτικές κάρ-
τες και δημοσιεύονται κάθε μήνα
από την  JCC Payments. Τα στοι-
χεία δείχνουν παράλληλα ότι ενώ
παραδοσιακά διοχετεύονται πε-
ρισσότερα χρήματα από τουρκικές
κάρτες στην αγορά των ελεύθερων
περιοχών, για τον μήνα Σεπτέμβριο

το ποσό είναι μειωμένο κατά 14%
και ανέρχεται στα 2.405.520 ευ-
ρώ.

Ωστόσο,  στη βάση των εννέα
μηνών από την αρχή του έτους
μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου,
παρουσιάζεται μια μικρή αύξηση
του τουρκικού πλαστικού χρήματος
της τάξης του 2%, με το ποσό να
ανέρχεται πλέον στα 19.483.228
ευρώ.

Για τους εννέα μήνες του 2017,
μέσω κυπριακών καρτών «έφυγαν»
στα Κατεχόμενα 3.767.491 ευρώ
σε ξενοδοχεία, 863.623 ευρώ για
ψυχαγωγία, 466.713 για ρούχα,
412.241 ευρώ για ταξίδια μέσω του
παράνομου αεροδρομίου της Τύμ-
που και 285.582 ευρώ σε ψώνια
στις υπεραγορές.

Σύμφωνα δε με τα στοιχεία που
αφορούν στον Σεπτέμβριο του τρέ-
χοντος έτους,  55.151 ευρώ ξοδεύ-
τηκαν για αεροπορικά εισητήρια.
Ακολούθως, οι 1.749 συναλλαγές
για ψυχαγωγία, πιθανότατα να
«φωτογραφίζουν» ότι στα καζίνο
των κατεχομένων ξοδεύτηκαν
189.292 ευρώ.

Βάσει των ίδιων δεδομένων, οι
Κύπριοι κατέθεσαν στα ταμεία
των υπεραγορών των κατεχομένων
35 χιλιάδες ευρώ, ενώ πλήρωσαν
σε ξενοδοχεία 315.501 ευρώ.

Όσον αφορά στις αγορές πε-
τρελαιοειδών, οι πληρωμές στα
κατεχόμενα για το μήνα Σεπτέμ-
βριο ανήλθαν στις 31.062 ευρώ,
ενώ στο σύνολο των εννέα μηνών,
στα 212.891 ευρώ.

Από τα στοιχεία της JCC φαί-
νεται ότι οι κυπριακές κάρτες κι-
νήθηκαν κατά 32% περισσότερο
για τον μήνα Σεπτέμβριο στην
Τουρκία, με το ποσό να φτάνει
στις 311,658 ευρώ, ενώ από τον
Γενάρη μέχρι και το τέλος Σεπτεμ-
βρίου το ποσό αυτό ανήλθε στα
2.583.217 ευρώ. Ποσοστιαία με-
ταφράζεται σε μια αύξηση της τά-
ξης του 11%.

Οι Κύπριοι «ρίχνουν ψήφο» στα μετρητά
Ολοκληρώνουν τις συναλλαγές τους κατά 72% με ρευστό, το δεύτερο μεγαλύτερο ποσοστό στην Ευρωζώνη

<<<<<<<

Η έρευνα «χρήση 
των μετρητών από 
τα νοικοκυριά στην
Ευρωζώνη», δείχνει
ότι το 28% των 
Κυπρίων απαντά 
ότι αμείβεται με με-
τρητά.

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αν και
το ποσοστό των Ελλήνων που πα-
ραδέχονται ότι έχουν χρήματα
εκτός τραπεζικού συστήματος δια-
μορφώνεται στο 22% δεν είναι από
τα υψηλότερα, εμπεριέχει ένα
υψηλό ποσοστό πολιτών που απαν-
τά ότι το ποσό που έχει άμεσα δια-
θέσιμο στο σπίτι είναι άνω των
1.000 ευρώ. Το σχετικό ποσοστό
φθάνει το 18% και είναι το τρίτο με-
γαλύτερο μετά τη Σλοβενία με πο-
σοστό 23% και τη Λετονία με 20%.
Η έρευνα της ΕΚΤ πιστοποιεί ότι σε
ποσοστό 34% οι Ελληνες απαντούν

ότι η απόφαση για το είδος της πλη-
ρωμής που θα κάνουν συνδέεται
με τα κίνητρα που συνοδεύουν τη
χρήση είτε των μετρητών είτε της
κάρτας. Πρόκειται για το υψηλότε-
ρο ποσοστό που καταγράφεται
στην Ευρωζώνη, η σημασία των κι-
νήτρων έχει μικρότερη σημασία
στις συνήθειες των πολιτών, που σε
πολλές χώρες έχουν εδραιωμένη
άποψη για τα οφέλη (ταχύτητα,
ασφάλεια κ.ά.) του «πλαστικού
χρήματος» ή εν γένει των ηλεκτρο-
νικών πληρωμών.
Η εξοικείωση των Ελλήνων με το

«πλαστικό χρήμα», που συντελείται
με ραγδαίο ρυθμό μετά την επιβο-
λή των capital controls, έχει ανα-
τρέψει παγιωμένες καταστάσεις
του παρελθόντος και πλέον οι Ελ-
ληνες σε σημαντικό ποσοστό, και
συγκεκριμένα 39%, απαντούν ότι
θα προτιμούσαν την πληρωμή με
κάρτα. Αν και το ποσοστό αυτών
που θα επέλεγαν τα μετρητά είναι
υψηλότερο και διαμορφώνεται στο
43%, η έρευνα της ΕΚΤ επιβεβαι-
ώνει ότι η κυριαρχία των μετρητών
αρχίζει να αμφισβητείται σταθερά
όλο και περισσότερο.

Έχουν φυλαγμένα στο σπίτι τουλάχιστον 1.000 ευρώ 
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CHRONOMASTER I El Primero Classic Cars
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το Εθνικό Συμβούλιο Εξυγίανσης δεν
έχει ακόμη ολοκληρώσει τον σχε-
διασμό της εξυγίανσης για τις τρά-
πεζες που υπάγονται στην αρμοδιό-
τητά του. Μολονότι το Συμβούλιο
εφαρμόζει την προσέγγιση της κα-
τάρτισης των σχεδίων σε περισσό-
τερες από μία φάσεις, κανένα σχέδιο
δεν έχει φτάσει ακόμη στο τελικό
στάδιο, ενώ υπάρχουν πολλές περι-
πτώσεις μη συμμόρφωσης με το ενι-
αίο εγχειρίδιο κανόνων και πρέπει
να συσταθεί το αργότερο μέχρι τον
Ιούνιο του 2018 και να εφαρμοστεί
μέχρι το τέλος του ίδιου χρόνου.

Σύμφωνα με έκθεση που υπο-
γράφει ο Πρόεδρος του Ενιαίου Συμ-
βουλίου Εξυγίανσης Klaus-Heiner
Lehne, το Συμβούλιο πρέπει να ολο-
κληρώσει τον σχεδιασμό της εξυ-
γίανσης για τις τράπεζες και να ορι-
στεί προθεσμία για την ολοκλήρωση
από τη μία και να γίνει προσέγγιση,
βάσει προτεραιοτήτων, προκειμένου
να εξασφαλίσει υψηλό επίπεδο ετοι-
μότητας για τις τράπεζες που εμφα-
νίζουν τον μεγαλύτερο βαθμό επι-
κινδυνότητας. Ταυτόχρονα, να συμ-
περιλάβει σε όλα τα σχέδια εξυγίαν-
σης ειδική δήλωση σχετικά με τη
δυνατότητα να εξυγιανθεί ένα ίδρυμα
και να ενημερώνει άμεσα την Εθνική
Αρχή Τραπεζών εάν κρίνει ότι μια
τράπεζα δεν είναι δυνατόν να εξυ-
γιανθεί. 

Τρίτο σημείο γι’ αυτόν, είναι ότι
θα πρέπει να καθορισθούν η σκο-
πιμότητα και η αξιοπιστία της στρα-
τηγικής που επελέγη και να διαφανεί
κατά πόσον μπορεί να εφαρμοστεί
αποτελεσματικά και εγκαίρως για
την κάθε τράπεζα. Όσον αφορά
στην αξιολόγηση της αξιοπιστίας,
το Συμβούλιο σημειώνει ότι θα πρέ-
πει να εξετασθεί ο πιθανός αντίκτυ-
ποςτων επιλεγέντων εργαλείων εξυ-

γίανσης σε άλλα χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα, στις μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις και στους ιδιώτες επενδυτές.
Πρόσθετα, όμως, το Συμβούλιο πρέ-
πει να ζητάει από τις τράπεζες να
πραγματοποιούν δοκιμές για να δια-
πιστώνεται ότι οι υποχρεώσεις μπο-
ρούν πράγματι να υπαχθούν στη
διάσωση με ίδια μέσα εντός του χρο-
νικού πλαισίου που προβλέπει το
σχέδιο εξυγίανσης. Αναφορικά με
την ανάπτυξη των κανόνων, τονί-
ζεται από το Συμβούλιο πως για να
γίνει κατορθωτό κάτι τέτοιο μέχρι
τον Ιούνιο του 2018, πρέπει να κα-
ταρτίσει σαφείς και συνεκτικές πο-
λιτικές όσον αφορά τις ελάχιστες
απαιτήσεις ιδίων κεφαλαίων και επι-
λέξιμων υποχρεώσεων. Επίσης, να
καθορίσει τα ουσιαστικά εμπόδια
που ενδεχομένως μπορεί να υπάρ-
ξουν και να λάβει υπόψη το κανο-
νιστικό πλαίσιο της Ε.Ε. που ισχύει.
Σημειώνεται πως οι πολιτικές αυτές
πρέπει να εφαρμόζονται σε όλα τα
σχέδια εξυγίανσης προκειμένου να
εξασφαλίζεται ότι οι τράπεζες που
υπάγονται στην αρμοδιότητα του
Συμβουλίου Εξυγίανσης διαθέτουν
επαρκή ικανότητα απορρόφησης
ζημιών. Στον ίδιο πυλώνα και βάσει
των κανονισμών του Συμβουλίου,
πρέπει να επικαιροποιεί το εγχειρίδιο
για τον σχεδιασμό της εξυγίανσης
τουλάχιστον ετησίως, ώστε να αν-
τανακλά τις μείζονες αλλαγές πολι-
τικής, τις εξελίξεις του νομοθετικού
πλαισίου και την πείρα που απο-
κτήθηκε.

Διασφάλιση
Προκειμένου να αποφευχθεί η

επανεμφάνισή της χρηματοπιστω-
τικής κρίσης του 2008 στην Ευρώπη,
η Ευρωπαϊκή Ένωση εφαρμόζει πο-
λιτικές ώστε να διασφαλίσει την
ανάπτυξη ενός ασφαλέστερου χρη-
ματοπιστωτικού τομέα για την ενιαία

αγορά. Εντούτοις, σύμφωνα με την
ειδική έκθεση με τίτλο «ένα φιλόδοξο
έργο της τραπεζικής ένωσης δρο-
μολογήθηκε αλλά απομένουν να γί-
νουν πολλά», μόνο 65 σχέδια της
τρίτης φάσης αναμένεται να είναι
διαθέσιμα έως το τέλος του πρώτου
τριμήνου του 2018. Εάν υποτεθεί
ότι τα σχέδια εξυγίανσης θα προ-
χωρήσουν στην τέταρτη φάση έως
τα μέσα του 2019, οι τράπεζες θα
έχουν τον χρόνο για την εξάλειψη
των ουσιαστικών εμποδίων στο σύ-
νολό τους έως τα μέσα του 2022.

Σημειώνεται πως ως τον Ιανουά-
ριο του 2017, ο νομοθέτης είχε ανα-
θέσει στο Συμβούλιο την έγκριση
130 σχεδίων εξυγίανσης, χωρίς η
νομοθεσία να προβλέπει ενδιάμεσα
στάδια. Έως τα τέλη Ιανουαρίου
2017, είχε καταρτίσει 65 σχέδια της
δεύτερης φάσης, εκ των οποίων εί-
χαν εγκριθεί τα 64, ενώ είχε καταρ-
τίσει μεταβατικό σχέδιο εξυγίανσης
για ακόμη 32 τράπεζες. Τον Ιανουά-
ριο του 2017, 141 τράπεζες υπάγον-
ταν στην αρμοδιότητα του Συμβου-
λίου (οκτώ παγκοσμίως συστημικά
σημαντικές τράπεζες, 118 άλλες ση-
μαντικές τράπεζες και 15 διασυνο-
ριακές λιγότερο σημαντικές). Εν-
τούτοις, 11 θεωρήθηκε ότι ανήκουν
σε όμιλο, οπότε απαιτούνταν μόνο
130 σχέδια εξυγίανσης.

Μέσω του κανονισμού Ενιαίου
Μηχανισμού Εξυγίανσης, το Ενιαίο
Συμβούλιο Εξυγίανσης συστάθηκε
τον Αύγουστο του 2014 και κατέστη
ανεξάρτητος οργανισμός τον Ια-
νουάριο του 2015. Κατά τους πρώ-
τους μήνες της λειτουργίας του, τη
διαχείρισή του εξασφάλισε προσω-
ρινά η Επιτροπή, έως ότου ανέλαβαν
τα καθήκοντά τους τα εκτελεστικά
μέλη του διοικητικού συμβουλίου
του. Έχει την έδρα του στις Βρυ-
ξέλλες και στο τέλος του 2016 απα-
σχολούσε περίπου 170 υπαλλήλους.

Εκτός χρονοδιαγραμμάτων  η εξυγίανση
Κανένα σχέδιο δεν έχει φτάσει ακόμη στο τελικό στάδιο με την ανάγκη σύστασής του μέχρι το τέλος του 2018

Το εγχειρίδιο για τον σχεδιασμό
της εξυγίανσης πρέπει να ανα-
πτυχθεί περαιτέρω, σχολιάζει το
Συμβούλιο. Ο πρώτος λόγος για
τον οποίο πρέπει να επικαιροποι-
ηθεί το εγχειρίδιο για τον σχεδια-
σμό της εξυγίανσης, είναι προκει-
μένου να συμπεριληφθούν κατευ-
θυντήριες οδηγίες πολιτικής σχε-
τικά με ορισμένα ειδικά ζητήματα.
Παραδείγματος χάριν, όπως προ-
βλέπει το ενιαίο εγχειρίδιο κανό-
νων, το εγχειρίδιο για τον σχεδια-
σμό της εξυγίανσης πραγματεύεται
τον προσδιορισμό των ουσιαστι-
κών εμποδίων, αλλά δεν απαιτεί
την αντιμετώπισή τους στα σχέδια
εξυγίανσης της δεύτερης φάσης.
Δεύτερο, το εγχειρίδιο για τον σχε-
διασμό της εξυγίανσης δεν λαμ-
βάνει υπόψη ορισμένες σημαντικές
νομοθετικές διατάξεις. Παραδείγ-
ματος χάριν, μολονότι ο κατ’ εξου-

σιοδότηση κανονισμός της Επι-
τροπής προβλέπει ότι τα σχέδια
εξυγίανσης πρέπει να περιλαμβά-
νουν σύνοψη των βασικών στοι-
χείων, το εγχειρίδιο για τον σχε-
διασμό της εξυγίανσης δεν ανα-
φέρεται σε αυτή την απαίτηση.
Ομοίως, παρόλο που το εγχειρίδιο
για τον σχεδιασμό της εξυγίανσης
απαιτεί εκτίμηση της δυνατότητας
εξυγίανσης, το υπόδειγμα που πα-
ρέχεται για τη σύνοψη των βασι-
κών στοιχείων δεν περιλαμβάνει
τέτοιου είδους δήλωση. Επίσης,
ούτε στο κεφάλαιο για τη σύνοψη
των βασικών στοιχείων ούτε στο
κεφάλαιο σχετικά με την εκτίμηση
της δυνατότητας εξυγίανσης προ-
βλέπεται απαίτηση ενημέρωσης
της Αρχής Τραπεζών εάν μια τρά-
πεζα θεωρηθεί ότι δεν είναι δυ-
νατόν να εξυγιανθεί.

Τρίτο, το εγχειρίδιο για τον σχε-

διασμό της εξυγίανσης πρέπει να
επικαιροποιηθεί προκειμένου να
ληφθεί υπόψη η πολιτική απόφαση
του Σεπτεμβρίου 2016, να σταμα-
τήσει η κατάρτιση διεξοδικών σχε-
δίων εξυγίανσης και αυτά να αν-
τικατασταθούν από έγγραφα έκτα-
σης περίπου 40 σελίδων Ωστόσο,
δεν έχει ακόμη παρασχεθεί καθο-
δήγηση σχετικά με το περιεχόμενο
των συνοπτικών σχεδίων εξυγίαν-
σης. Η εν λόγω αλλαγή στην προ-
σέγγιση του σχεδιασμού της εξυ-
γίανσης συνέβη σε μια περίοδο
κατά την οποία πολλά ΜΣΕ και
σχέδια της δεύτερης φάσης είχαν
ήδη καταρτιστεί ή βρίσκονταν
υπό κατάρτιση βάσει διεξοδικής
ανάλυσης. Ορισμένες ΕΑΕ απάν-
τησαν σε έρευνά μας ότι υποχρε-
ώθηκαν να διαθέσουν πολύτιμους
πόρους για την εκ νέου σύνταξη
των σχεδίων εξυγίανσης.

Το εγχειρίδιο για εξυγίανση πρέπει να αναπτυχθεί 

Το Ενιαίο Συμβούλιο Εξυγίανσης συστάθηκε τον Αύγουστο του 2014 και κατέστη ανεξάρτητος οργανισμός τον Ια-
νουάριο του 2015. Η έδρα του είναι στις Βρυξέλλες και στο τέλος του 2016 απασχολούσε περίπου 170 υπαλλήλους.
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Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Νέες παρεμβάσεις όσα αφορά τα
τεκταινόμενα στον χώρο της Παι-
δείας έκανε τις τελευταίες μέρες
η συνδικαλιστική οργάνωση των
καθηγητών. Σε συνεδρία της παγ-
κύπρια συνδιάσκεψη γενικών αν-
τιπροσώπων της ΟΕΛΜΕΚ συζη-
τήθηκαν όλα τα τρέχοντα θέματα
που απασχολούν τους εκπαιδευ-
τικούς. Η οργάνωση παρεμβαίνει
και ζητάει μέτρα τόσο για το φαι-
νόμενο της παραβατικής και αντι-
κοινωνικής συμπεριφοράς από με-
ρίδα μαθητών σε βάρος καθηγητών
και μαθητών, το οποίο θεωρεί ιδι-
αίτερα ανησυχητικό, όσο και για
το θέμα των εξετάσεων ανά τετρά-
μηνο στα σχολεία, κάτι που, όπως
εκτιμά, δεν θα έχει και τα καλύτερα
αποτελέσματα.

Μέτρα για παραβατικότητα
Για το θέμα της παραβατικότη-

τας, το οποίο βρίσκεται σε έξαρση,
η ΟΕΛΜΕΚ τονίζει ότι θα πρέπει
να βρεθούν άμεσες λύσεις για αν-
τιμετώπιση των φαινομένων που
που αμαυρώνουν τόσο την εικόνα
του δημόσιου σχολείου και προ-
σβάλλουν βάναυσα την αξιοπρέπεια
των εκπαιδευτικών και των μαθη-
τών. Για τον λόγο αυτό και έχοντας
ως στόχο την εξάλειψη του φαινο-
μένου, η οργάνωση καλεί το Υπουρ-
γείο Παιδείας να προχωρήσει στη
λήψη συγκεκριμένων και ουσια-
στικών μέτρων, που θα αντιμετω-
πίζουν ριζικά το πρόβλημα της βίας
και της παραβατικής συμπεριφοράς
στους σχολικούς χώρους. Οι ειση-

γήσεις της οργάνωσης περιλαμβά-
νουν μεταξύ άλλων αξιολόγηση
των υφιστάμενων δομών και προ-
γραμμάτων και δημιουργία ενός
ολοκληρωμένου στρατηγικού πλαι-
σίου για αποτελεσματική αντιμε-
τώπιση της σχολικής βίας. Το πλαί-
σιο αυτό, όπως αναφέρουν, θα πρέ-
πει να περιλαμβάνει μια ολοκλη-
ρωμένη προσέγγιση για τη σχολική
βία μέσα από ένα σωστό συνδυα-
σμό ολοκληρωμένων μέτρων και
συνεργατικών προσεγγίσεων πρό-
ληψης. Παράλληλα, ζητούν εκσυγ-
χρονισμό της υφιστάμενης νομο-
θεσίας στα καίρια ζητήματα, τα
οποία θέτουν εμπόδια και ακυρώ-
νουν τις προσπάθειες των αρμόδιων
υποστηρικτικών υπηρεσιών για
παρέμβαση και υποστήριξη, όπως
επίσης και αύξηση των κονδυλίων
για σκοπούς πρόληψης και αντι-
μετώπισης του προβλήματος, με
στόχο τη λειτουργία σχετικών Προ-
γραμμάτων. Η ΟΕΛΜΕΚ ζητάει επί-
σης και τη δημιουργία Κέντρων
Εναλλακτικής Εκπαίδευσης για
στήριξη μαθητών με ακραία πα-
ραβατική συμπεριφορά, με απώτερο
στόχο την ομαλή επανένταξή τους
στις σχολικές μονάδες. Επίσης, ει-
σηγείται φύλαξη των σχολικών μο-

νάδων για προστασία των μαθητών
και των εκπαιδευτικών από εξω-
σχολικούς, που εισέρχονται παρά-
νομα στους σχολικούς χώρους. Στη
βελτίωση της κατάστασης όπως
υποστηρίζουν μπορεί να βοηθήσει
και το ενδεχόμενο αύξησης του
αριθμού των εκπαιδευτικών ψυ-
χολόγων, πρόσληψη Σχολικών Κοι-
νωνικών Λειτουργών και Σχολικών
Βοηθών για την επίβλεψη των απο-
βληθέντων μαθητών. Τέλος, ζητούν
και την απαγόρευση της μεταφοράς
κινητών τηλεφώνων από τους μα-
θητές εντός των αιθουσών διδα-
σκαλίας αφού όπως υποστηρίζουν
παρόμοια ενέργεια η οποία έγινε
στα σχολεία της Αγγλίας έφερε
πολύ θετικά αποτελέσματα.

Βήματα προς τα εμπρός
Κληθείς να σχολιάσει στην «Κ»

τους λόγους που τους οδήγησε να
πάρουν τα μέτρα αυτά ο πρόεδρος
της ΟΕΛΜΕΚ Γιάννος Σωκράτους
τόνισε ότι τα βήματα τα οποία προ-
τείνει η οργάνωση είναι συγκεκρι-
μένα και τα οποία εάν εισακου-
στούν από το Υπουργείο θα γίνουν
βήματα προς τα εμπρός καθώς θα
συμβάλουν τόσο στην πρόληψη
όσο και στη μείωση της παραβα-
τικότητας. Ανέφερε συγκεκριμένα
«Θεωρούμε ότι η νεανική παραβα-
τικότητα υπήρχε πάντα όμως το
τελευταίο διάστημα παρατηρείται
έξαρση όχι μόνο μέσα στα σχολεία
αλλά και στην κοινωνία ευρύτερα.
Γι’ αυτό τον λόγο εμείς ως παιδα-
γωγοί θέλουμε να βάλουμε το δικό
μας λιθαράκι για να εκλείψουν αυτά
τα φαινόμενα, τα οποία, δυστυχώς,

ταλαιπωρούν την κοινωνία μας κα-
θημερινώς». 

Καταλήγοντας ο Γιάννος Σω-
κράτους τόνισε ότι η ΟΕΛΜΕΚ κα-
λεί το Υπουργείο Παιδείας και Πο-
λιτισμού να προχωρήσει άμεσα
στην υλοποίηση των εισηγήσεων
που δίνονται και προειδοποίησε
ότι στο επόμενο κρούσμα επιθετι-
κής συμπεριφοράς εναντίον εκ-
παιδευτικού θα προχωρήσουν σε
στάση εργασίας.

Εξετάσεις τετραμήνων 
Ένα άλλο θέμα το οποίο απα-

σχόλησε την συνεδρία της ΟΕΛ-
ΜΕΚ είναι και η εφαρμογή των εξε-

τάσεων ανά τετράμηνο από τη νέα
σχολική χρονιά. Όπως ανέφερε
για το συγκεκριμένο θέμα ο Γιάννος
Σωκράτους, αυτό έρχεται σε σύγ-
κρουση με τη φιλοσοφία των νέων
αναλυτικών προγραμμάτων και
των δεικτών επάρκειας και επιτυ-
χίας. Λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη
τις ανησυχίες και τον προβλημα-
τισμό που έχει προκαλέσει η από-
φαση για εισαγωγή εξετάσεων τε-
τραμήνων στη Μέση Εκπαίδευση
από τη σχολική χρονιά 2018 - 2019,
η Παγκύπρια Συνδιάσκεψη απο-
φάσισε να θέσει το θέμα σε ψηφο-
φορία. Ετσι, πρόσθεσε, θα δοθεί η
δυνατότητα να εκφραστεί η βού-

ληση της βάσης των καθηγητών.
Το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας,
σύμφωνα με την πρόσφατη κατα-
στατική τροποποίηση, θα είναι δε-
σμευτικό και θα καθορίσει τη στάση
της ΟΕΛΜΕΚ στον επερχόμενο διά-
λογο μεταξύ ΥΠΠ και Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Παιδείας για
επανεξέταση των νέων Κανονισμών
Λειτουργίας των σχολείων. Όπως
επισήμανε, η ψηφοφορία θα απο-
τελέσει την απαρχή ενός νέου πιο
δημοκρατικού τρόπου συναπόφα-
σης από όλους τους καθηγητές,
και θα λάβει χώρα κατά πάσα πι-
θανότητα αμέσως μετά τις γιορτές
των Χριστουγέννων. 

Να μπεί φρένο 
στα κρούσματα 
παραβατικότητας
Η ΟΕΛΜΕΚ εισηγείται σειρά μέτρων για πρόληψη 
και πάταξη του φαινομένου που βρίσκεται σε έξαρση

Η ΟΕΛΜΕΚ αποφάσισε να θέσει σε δημοψήφισμα τις εξετάσεις ανά τετράμηνο, μέσα από το οποίο θα δοθεί η δυνατό-
τητα να εκφραστεί η βούληση της βάσης των καθηγητών.

<<<<<<<

Οι καθηγητές υποστηρί-
ζουν ότι με την υλοποί-
ηση των μέτρων που
προτείνουν θα γίνουν
βήματα προς τα εμπρός.

Τελική ευθεία για πώληση Forthnet και Cyta
Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Mετά 25 χρόνια προσπαθειών απε-
λευθέρωσης της αγοράς, οι τηλε-
πικοινωνίες γυρίζουν πίσω στα
μέσα της δεκαετίας του ’90. Τότε
που υπήρχαν ο ΟΤΕ, η Panafon και
η Telestet.

Αυτό θα συμβεί εφόσον οι διερ-
γασίες που συντελούνται στην αγο-
ρά αυτή την περίοδο ολοκληρω-
θούν. Ολα δείχνουν ότι οι διαδικα-
σίες πώλησης των εταιρειών For-
thnet και Cyta Hellas θα έχουν ολο-
κληρωθεί μέχρι το ερχόμενο Πάσχα.
Και όταν ο κύκλος αυτός συγκέν-
τρωσης της αγοράς τηλεπικοινω-
νιών ολοκληρωθεί, τότε οι πέντε
επιχειρήσεις που έχουν σήμερα
ενεργή παρουσία στην αγορά θα

γίνουν τρεις. Τόσες δηλαδή όσες
ήταν όταν ξεκίνησε η απελευθέ-
ρωση των τηλεπικοινωνιών στην
Ελλάδα το 1992.

Oι κινήσεις φαίνεται ότι εξελίσ-
σονται γοργά. Οι Κύπριοι της Cyta
φαίνεται ότι πρόλαβαν τις ελληνικές
τράπεζες στη διάθεση του περιου-
σιακού τους στοιχείου και μάλλον
θα προηγηθούν. 

Η υποβολή των δεσμευτικών
προσφορών που πραγματοποιήθη-
κε την περασμένη Τρίτη, δείχνει
ότι οι πέντε επιχειρήσεις τηλεπι-
κοινωνιών στην Ελλάδα εντός των
επομένων εβδομάδων –αν όχι εντός
των επόμενων ημερών– θα γίνουν
τέσσερις, με την απόκτηση της
Cyta Hellas είτε από τη Wind είτε
από τη Vodafοne.

Η μόνη περίπτωση να «σκαλώ-
σει» η διαδικασία είναι οι δύο εν-
διαφερόμενοι αγοραστές να έχουν

υποβάλει ιδιαίτερα χαμηλή προ-
σφορά. Στην περίπτωση αυτή, οι
Κύπριοι της Cyta θα ακυρώσουν
τον διαγωνισμό πώλησης της θυ-
γατρικής τους στην Ελλάδα.

Σε αυτό ποντάρουν οι πιστώτριες
τράπεζες Πειραιώς, Εθνική, Alpha
και Αττικής για την πώληση της
Forthnet. Οι τελευταίες αναγνώρι-
σαν ότι έχουν αργήσει στην αξιο-
ποίηση του περιουσιακού τους
στοιχείου και γι’ αυτό τους τελευ-
ταίους μήνες έτρεξαν να προλάβουν
τους Κύπριους. Στην αγορά θεω-
ρείται ότι η ολοκλήρωση της μιας
συμφωνίας από τις δύο μειώνει τον
«πόθο» απόκτησης της δεύτερης.

Ολα όμως δείχνουν ότι οι δύο
ενδιαφερόμενοι θα κινηθούν «έξυ-
πνα». Ο πρώτος που θα αναλάβει
την πρώτη εταιρεία μάλλον θα αφή-
σει χώρο για τον δεύτερο να ανα-
λάβει τη δεύτερη εταιρεία. Το τη-
λεοπτικό περιεχόμενο της Nova θα
αποτελέσει αντικείμενο διαμοιρα-
σμού μέσω μιας εμπορικής συμ-
φωνίας. Ο αγοραστής της Forthnet
θα διαθέσει πιθανόν και με τους
ίδιους όρους, όπως συμβαίνει σή-
μερα, το περιεχόμενο ή μέρος αυτού
της Nova.

Οι εταιρείες έχουν προετοιμαστεί
καλά. Η Vodafone δεν έχει πρό-
βλημα χρηματοδότησης τέτοιων
κινήσεων χάρις στη μητρική της,
ενώ η Wind ήδη εξασφάλισε επι-
πλέον 107 εκατ. ευρώ στα 250 εκατ.
ευρώ ομολογιακού δανείου που
είχε εξασφαλίσει στο τέλος του
2016. Επίσης τροποποίησε κατάλ-
ληλα το καταστατικό της, έτσι ώστε
να είναι προετοιμασμένη για τη
νέα εποχή που ξεκινάει, προσφέ-
ροντας υπηρεσίες τηλεοπτικές, δια-
φημιστικές, παραγωγής τηλεοπτι-
κού προγράμματος κ.ά.

Το μόνο που θα μπορούσε να εμ-
ποδίσει μια τέτοια διαδικασία με-
τασχηματισμού της αγοράς είναι:
είτε η Vodafone και η Wind να υπο-
βάλουν μη ελκυστικά τιμήματα
στους πωλητές, είτε να γίνει κάποια

σφήνα π.χ. από μια κινεζική εται-
ρεία που ενδιαφέρεται να μπει στην
ελληνική και κατ’ επέκταση στην
ευρωπαϊκή αγορά. 

Το μέγεθος και η δομή ωστόσο
των δύο επιχειρήσεων –π.χ. δεν
διαθέτουν άδεια κινητής τηλεφω-
νίας– είναι τέτοια που καθιστά το

σχέδιο ατελέσφορο. Από την άλλη
πλευρά και οι επενδυτικές εταιρείες
που στοχεύουν στη Forthnet δεί-
χνουν να έχουν distress χαρακτήρα,
δηλαδή να αποκτήσουν την εται-
ρεία σε εξευτελιστική τιμή και πολύ
σύντομα να την πουλήσουν με με-
γάλο για τις ίδιες κέρδος.

<<<<<<

Ολα δείχνουν ότι 
οι διαδικασίες πώλησης
θα έχουν ολοκληρωθεί
μέχρι το Πάσχα.

Από 30 επιχειρήσεις
στις τηλεπικοινωνίες 
έμειναν μόλις πέντε
H περαιτέρω συγκέντρωση της τη-
λεπικοινωνιακής αγοράς μπορεί
να έχει ευεργετικά αποτελέσματα
για μετόχους και επιχειρήσεις,
αλλά, ταυτόχρονα, διαμορφώνει
ένα ολιγοπωλιακό σκηνικό που
μπορεί να κρύβει υψηλότερες χρε-
ώσεις για τους καταναλωτές. Το
τελευταίο, ώς ένα βαθμό, είναι
πραγματικότητα, αφού οι τρεις
μεγαλύτερες εταιρείες τηλεπικοι-
νωνιών αυξάνουν τις ονομαστικές
χρεώσεις στις υπηρεσίες τους.

Συγκεκριμένα, οι εταιρείες Vo-
dafone και Wind αυξάνουν τις
χρεώσεις τους σε σταθερή και κι-
νητή, ενώ ο ΟΤΕ, λόγω της ρύθ-
μισής του, αυξάνει τις χρεώσεις
μόνον στην κινητή. Τα στελέχη
τους, ωστόσο, διατείνονται ότι ο
ανταγωνισμός λειτουργεί, αφού
οι αυξήσεις είναι μόνον ονομα-
στικές και ότι, αντιθέτως, οι πραγ-
ματικές χρεώσεις δεν αυξάνονται,
δεδομένου ότι οι καταναλωτές γί-
νονται δέκτες προσφορών, κυρίως
μέσω κλήσεων από call centers.

H αλήθεια πάντως είναι ότι η
αγορά έχει συρρικνωθεί δραστικά.
Από περίπου 30 επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνταν στην ελλη-
νική αγορά στις αρχές της δεκαε-
τίας του 2000, σήμερα έχουν μείνει
μόνον πέντε: OTE, Vodafone,
Wind, Forthnet, Cyta Hellas. Και
αν όλα εξελιχθούν σύμφωνα με
τις εκτιμήσεις της αγοράς, μέχρι
το ερχόμενο Πάσχα, θα έχουν
μείνει τρεις επιχειρήσεις.

Δυστυχώς, παρά τη μεγάλη κι-
νητικότητα που σημειώθηκε στις
τηλεπικοινωνίες και τα δεκάδες
δισ. ευρώ που άλλαξαν χέρια,
πολύ λίγες επιχειρήσεις αποδείχ-
θηκε ότι είχαν μακροπρόθεσμα
σχέδια για την ελληνική αγορά.
Με εξαίρεση τις εταιρείες Voda-

fone και Deutsche Telekom, όλα
τα μεγάλα ονόματα είδαν την ελ-
ληνική αγορά ως πεδίο ευκαιρια-
κής επένδυσης. Ακόμη και οι επεν-
δύσεις των France Telecom (Vo-
dafone), Telecom Italia (TIM Hellas
μετέπειτα Wind) και Telenor (Co-
smote) αποδείχθηκε ότι είχαν πε-
ρισσότερο επενδυτικό, παρά στρα-
τηγικό, χαρακτήρα. Το σχετικά
μικρό μέγεθος της ελληνικής αγο-
ράς είναι μια εξήγηση για τη στά-
ση αυτή.

Δεν ήταν όμως μόνο αυτό. Η
«βαριά σκιά» του άλλοτε κρατικού
ΟΤΕ και η αδυναμία της πολιτείας
να ωθήσει γρήγορα και αποτελε-

σματικά την απελευθέρωση της
αγοράς ήταν οι δύο άλλοι παρά-
γοντες που πιθανώς απέτρεψαν
την είσοδο μεγάλων και σοβαρών
επενδυτών. Ενδεικτικό είναι ότι
ο νόμος της πλήρους απελευθέ-
ρωσης της αγοράς την 1η Ιανουα-
ρίου 2001 παρουσιάστηκε μόλις
δύο εβδομάδες πριν από την έλευ-
ση του συγκεκριμένου ορόσημου.
Μέχρι τότε, ακόμη και η ρυθμι-
στική αρχή θύμιζε «παράρτημα
ΟΤΕ», αφού ο μηχανισμός της λει-
τουργούσε με αποσπασμένους
υπαλλήλους του ΟΤΕ.

Η εικόνα αυτή ασφαλώς απο-
θάρρυνε τους σοβαρούς επενδυτές
να κοιτάξουν την ελληνική τηλε-
πικοινωνιακή αγορά.

<<<<<<

Διαμορφώνεται ένα
ολιγοπωλιακό σκηνικό
που μπορεί να κρύβει
υψηλότερες χρεώσεις
για τους καταναλωτές.
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Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟ

«Ο ψηφιακός μετασχηματισμός
στον δημόσιο τομέα βοηθάει στην
αύξηση της αποδοτικότητας των
δημόσιων υπηρεσιών αλλά και στη
μεγέθυνση της αξίας των δημόσιων
επενδύσεων», επισημαίνει ο Ανγ-
κους Χέγκαρτι, πρόεδρος της Dell
EMC για την Ευρώπη, τη Μέση
Ανατολή και την Αφρική. Υπογραμ-
μίζει ότι η ανάπτυξη της Dell EMC,
της μεγαλύτερης εταιρείας τεχνο-
λογίας στον κόσμο μετά την προ
ενός έτους συγχώνευση της Dell
Technologies με την EMC, «ασφα-
λώς και περνάει από την Ελλάδα,
την οποία θεωρούμε περιοχή στρα-
τηγικής σημασίας για τα πλάνα
μας». Η εμφάνιση της Τέταρτης
Βιομηχανικής Επανάστασης, δη-
λαδή της τεχνολογικής, μεταβάλλει
ριζικά τον τρόπο που ζούμε, εργα-
ζόμαστε και αλληλεπιδρούμε ο
ένας με τον άλλον.

Το Διαδίκτυο των Πάντων, ένα
ευφυές διασυνδεδεμένο δίκτυο
διαβίωσης, που πάλλεται από δε-
δομένα και επεξεργαστική ισχύ,
γεμάτο ψηφιακές συσκευές και αν-
θρώπους, θα μεταμορφώσει τον
τρόπο που κάθε επιχείρηση σε
κάθε κλάδο δραστηριοποιείται.
Αυτός ο κόσμος είναι πραγματικό-
τητα στις αναπτυγμένες οικονομίες,
αλλά η Ελλάδα έχει ακόμα πολύ
δρόμο να διανύσει. Ο Ανγκους Χέγ-
καρτι, που βρέθηκε πριν από λίγες
ημέρες στην Αθήνα για το ετήσιο
Dell EMC Forum Athens, μιλώντας
στην «Κ», περιγράφει κάποια χα-
ρακτηριστικά αυτού του προσα-
νατολισμού. Και όπως αποκαλύπτει,
ολοένα και περισσότερες επιχει-
ρήσεις της χώρας έχουν αρχίσει
να κοιτούν προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.
– Θεωρείτε ότι η Ελλάδα θα πα-
ραμείνει ουραγός στο θέμα του
ψηφιακού μετασχηματισμού;

– Οχι, δεν ασπάζομαι αυτή την
άποψη. Κι αυτό, γιατί η τεχνολογική
πρόοδος συντελείται με τόσο ρα-
γδαίους ρυθμούς, που δεν μπορού-
με να καθυστερούμε στην υιοθέ-
τηση των νέων τεχνολογιών. Οσον
αφορά την Ελλάδα, δεν βλέπω να
υπολείπεται στην τεχνολογική
πρόοδο. 

Για το άμεσο μέλλον αισιοδοξώ
για την οικονομική ανάπτυξή της,
η οποία μπορεί να υπολείπεται
ελαφρώς του μέσου ευρωπαϊκού
όρου, αλλά συντελείται ήδη, και
στο πλαίσιο μιας ανοικτής ευρω-
παϊκής οικονομίας οι προοπτικές
είναι ευνοϊκές και ειδικότερα σε
κλάδους όπως ο τουρισμός ή οι
εξαγωγές.

– Πώς θα μπορούσε να είναι ο
ψηφιακός μετασχηματισμός για
τον ελληνικό τουρισμό;

– Ο συγκεκριμένος τομέας πα-
ρουσιάζει μια μεγάλη ευκαιρία για
την Dell EMC για επενδύσεις σε
τεχνολογία, διότι είναι πελατοκεν-
τρικός και εκτός αυτού πέριξ του
πυρήνα του απαιτούνται υποδομές
και υπηρεσίες για την εξυπηρέτηση
πολλών παράπλευρων αναγκών
που αφορούν πελάτες, προμηθευ-
τές, παροχείς υπηρεσιών επικοι-
νωνίας, ασφάλειας κ.ά. Αν στην
Ελλάδα έχετε κάθε χρόνο σχεδόν
30 εκατ. άτομα που έρχονται και
βιώνουν μιαν ευχάριστη εμπειρία
και μετά είναι σε θέση να μεταδώ-
σουν αυτό το μήνυμα μέσα από τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, φαν-

ταστείτε πόσες ευκαιρίες για διά-
δοση αυτού του θετικού κλίματος
θα έχετε αν αξιοποιήσετε σωστά
αυτό το πλέγμα των κοινωνικών
δικτύων για να προβάλλετε τη χώρα
μέσα από κατάλληλες στρατηγικές
προωθητικής επικοινωνίας.

Επίσης, θα πρέπει να αξιοποιηθεί
το γεγονός ότι η Ελλάδα είναι κα-
τάλληλη για πολλά είδη τουρισμού.
Η τεχνολογία μας μπορεί να χρη-
σιμοποιηθεί για την άντληση πο-
λύτιμων δεδομένων και επεξεργα-
σίας τους από τους ειδικούς φορείς,

όπως το υπουργείο Τουρισμού, για
την προσέλκυση και άλλων πελα-
τών και την ανάπτυξη κι άλλων
τομέων, όπως του αγροτουρισμού.
– Πώς αξιολογείτε τον ρόλο του
Chief Information Officer ως πα-
ράγοντος προώθησης της ανά-
πτυξης στην ελληνική επιχείρη-
ση;

– Οι συζητήσεις που έχουμε με
τους Ελληνες CIO αφορούν θέματα
τεχνολογίας και υποδομών, με επί-
κεντρο τη θετική εμπειρία από τη
χρήση προϊόντων και τεχνολογιών
της Dell EMC. 

Πολύ συχνά, όμως, η συζήτηση
μετατοπίζεται στο θέμα του ψη-
φιακού μετασχηματισμού. Τι ση-
μαίνει αυτό για την επιχείρηση σε

επίπεδο στρατηγικής. Παρατηρού-
με, δηλαδή, μια θετική διαφορο-
ποίηση σε σχέση με τον παραδο-
σιακό ρόλο του IT Manager και
στην Ελλάδα.

Οι CIO όπως λειτουργούν δεν
έχουν απαραιτήτως τις τεχνικές
γνώσεις για την υλοποίηση αυτών
καθεαυτών των έργων, αλλά έχουν
την εμπειρία και ξέρουν πώς να
αξιοποιούν τις τεχνολογικές και-
νοτομίες για την πραγματοποίηση
των στρατηγικών στόχων της εται-
ρείας τους. Μπορούμε να πούμε
ότι έχουμε εντοπίσει τέτοια προφίλ
CIO στην Ελλάδα. Μάλιστα, τον
τελευταίο καιρό εντοπίζουμε ολο-
ένα και περισσότερα. Δεν αναφέ-
ρομαι σε τοπικά γραφεία πολυε-
θνικών εταιρειών, οι οποίες, ούτως

ή άλλως, έχουν υιοθετήσει αυτό
τον ρόλο στελέχους, αλλά για αμι-
γώς ελληνικές επιχειρήσεις.
– Υπάρχει μια πρωτοβουλία από
το Τεχνικό Επιμελητήριο Ελλάδος
για τη θεσμοθέτηση και τη σύ-
σταση ψηφιακού χάρτη της χώ-
ρας, μέσω του οποίου μπορεί να
επιταχυνθεί η διαδικασία αδει-
οδότησης για τη δόμηση σε όλη
την επικράτεια. Πληροφόρηση
και αδειοδότηση με ένα κλικ.
Πώς κρίνετε αυτή την πρωτο-
βουλία;

– Ο ψηφιακός μετασχηματισμός
στον δημόσιο τομέα βοηθάει ιδι-
αίτερα την αύξηση της αποδοτι-
κότητας των δημόσιων υπηρεσιών
αλλά και την αύξηση της αξίας των
δημόσιων επενδύσεων. Εχουμε ει-
δικές ομάδες με σημαντική τεχνο-
γνωσία σε αυτά τα έργα. Σε πολλές
χώρες είμαστε ήδη στην πρωτο-
πορία όσον αφορά τη συνεργασία
μας σε έργα δημόσιου συμφέρον-
τος, όπως στην εφαρμογή της ψη-
φιακής τεχνολογίας στην εκπαί-
δευση, στον τομέα των υγειονο-
μικών υπηρεσιών, στην ψηφιακή
καταγραφή και αρχειοθέτηση, σε
έργα που αφορούν την ασφάλεια
κ.λπ.

Γενικά έχουμε προχωρήσει στη
δημιουργία πολλών κάθετων λύ-
σεων σε αυτό το πλαίσιο. H Dell
EMC θα μπορούσε να παράσχει
όλη την απαραίτητη τεχνική βοή-
θεια. Τόσο σε τοπικό όσο και σε
διεθνές επίπεδο συνεργαζόμαστε
με τις υπηρεσίες του δημόσιου το-
μέα. 

Αυτό αποτελεί σημαντικό τμήμα
της δραστηριότητάς μας. Γενικό-
τερα, στην Ευρώπη παρατηρούμε
μιαν αξιόλογη αύξηση των επεν-
δύσεων στον δημόσιο τομέα, η
οποία έχει άμεση σχέση με την
αύξηση της κατανάλωσης και της
ανάπτυξης της επιχειρηματικής
δραστηριότητας.

Η Ελλάδα υστερεί στον ψηφιακό μετασχηματισμό
Ο Ανγκους Χέγκαρτι, πρόεδρος της Dell EMC για Ευρώπη, Μέση Ανατολή και Αφρική, μιλάει στην «Κ»

<<<<<<

Απαιτούνται υποδομές
και υπηρεσίες για την
εξυπηρέτηση αναγκών
που αφορούν πελάτες
και προμηθευτές.

<<<<<<

Αξιοποιήστε το πλέγμα
των κοινωνικών
δικτύων για 
να προωθήσετε 
τα σχέδιά σας.

Στα οφέλη της δημόσιας διοίκησης και του τουρισμού από τη χρήση
των ψηφιακών τεχνολογιών και του Διαδικτύου των Πάντων αναφέρθη-
κε ο Ανγκους Χέγκαρτι.
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Αύξηση χαμηλόμισθων και μείωση αμοιβών
Ενας στους τρεις εργαζομένους λαμβάνει κάτω από 600 ευρώ μεικτά, σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου Εργασίας

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Σημαντική μείωση μισθών και δι-
εύρυνση του αριθμού των χαμη-
λόμισθων εργαζομένων συνο-
δεύουν την αύξηση των θέσεων
εργασίας που καταγράφει το ηλε-
κτρονικό σύστημα του υπουργείου
Εργασίας «Εργάνη», κατά το 2017.
«Φωτογραφίζοντας» τη μισθωτή
απασχόληση στη χώρα μας, κατά
το διάστημα 1-21 Οκτωβρίου 2017,
και συγκρίνοντάς τη με την αντί-
στοιχη «φωτογραφία» του 2016,
τα στοιχεία θαμπώνουν την ωραι-
οποιημένη εικόνα που επιδιώκει
να παρουσιάσει η κυβέρνηση ανα-
φορικά με τις εξελίξεις στην εγχώ-
ρια αγορά εργασίας. Δείχνουν, για
παράδειγμα, ότι ένας στους τρεις
εργαζομένους αμείβεται με μισθό
κάτω από 600 ευρώ. Συνολικά, πε-
ρισσότεροι από 6 στους 10 εργα-
ζομένους (64,27%), από τους συ-

νολικά 1.824.437 που απασχολούν-
ται σε 247.236 επιχειρήσεις στη
χώρα, αμείβονται με μισθούς που
δεν ξεπερνούν τα 1.000 ευρώ μεικτά
τον μήνα. Μάλιστα, από αυτούς,
οι 4 (ή το 41,62% του συνόλου) ερ-
γάζονται με πλήρη απασχόληση,
ενώ οι υπόλοιποι (22,65%) εμφα-
νίζονται να εργάζονται με μερική
ή εκ περιτροπής απασχόληση και
να λαμβάνουν μισθούς κάτω των
500 ευρώ. Τα στοιχεία δείχνουν,
επίσης, αύξηση του αριθμού των
απασχολουμένων το 2017 κατά
121.913 σε σχέση με το αντίστοιχο
διάστημα του 2016, η οποία, όμως,
δεν συνδυάστηκε με αύξηση των
μισθών. Στον αντίποδα, ο μέσος
μισθός το 2017 μειώθηκε σε 1.024,9
ευρώ τον μήνα από 1.060,3 ευρώ
που ήταν ένα χρόνο πριν.

Στο σύνολο των εργαζομένων,
το ποσοστό της πλήρους απασχό-
λησης για το 2017 ανέρχεται σε
68,44%, ενώ το 2016 ήταν 68,28%,

παραμένει δηλαδή σταθερό. Επίσης,
κατά το τρέχον έτος ο αριθμός των
επιχειρήσεων αυξήθηκε σε σχέση
με το 2016 κατά 6,04%. 

Συγκεκριμένα, οι επιχειρήσεις
που απασχολούν εργαζομένους
με σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου για το έτος 2017 ανέρχονται

σε 247.236, έναντι 233.151 το 2016. 
Αναλυτικά, εντός του 2017 δη-

μιουργήθηκαν 121.913 νέες θέσεις
εργασίας, ενώ και οι επιχειρήσεις

αυξήθηκαν κατά 14.085. Οπως βέ-
βαια αυξήθηκε και η «ευέλικτη»
απασχόληση, αφού σε ένα 12μηνο
προστέθηκαν 30.556 εργαζόμενοι

με εκ περιτροπής και μερική απα-
σχόληση (αύξηση 7,98%). Συγκρί-
νοντας τον αριθμό των απασχο-
λουμένων μεταξύ 2017 και 2014,
το υπουργείο διαπιστώνει ότι προ-
στέθηκαν 293.258 νέες θέσεις ερ-
γασίας (αύξηση 19,15%).

Από το σύνολο των εργαζομένων,
το 11%, ή 200.759, αμείβεται με
ποσά που κυμαίνονται από 500
έως 600 ευρώ μόλις. Μάλιστα, οι
εργαζόμενοι αυτής της μισθολο-
γικής κατηγορίας αυξήθηκαν το
2017 κατά 13,9%, άνοδος σημαν-
τικά μεγαλύτερη από τη μέση αύ-
ξηση της απασχόλησης. Επίσης
έως 1.000 ευρώ λαμβάνουν 759.326
εργαζόμενοι, αριθμός που αντι-
στοιχεί στο 41,62% του συνόλου.
Αν σε αυτούς προστεθούν και όσοι
δουλεύουν με όρους ευέλικτων
μορφών εργασίας, τότε διαπιστώ-
νεται ότι το 64,27% των εργαζο-
μένων λαμβάνει λιγότερα από 1.000
ευρώ τον μήνα.

Κι αυτό όταν, σύμφωνα με τα
στοιχεία της Eurostat που δημο-
σιοποιήθηκαν επίσης χθες, κατά
το τρίτο τρίμηνο του 2017 το συ-
νολικό ωριαίο κόστος εργασίας
στην Ελλάδα αυξήθηκε κατά 0,8%
(έναντι αύξησης 1,6% στην Ευρω-
ζώνη), λόγω της αύξησης του μη
μισθολογικού κόστους κατά 8,6%,
καθώς το μισθολογικό μειώθηκε
κατά 1,8%.

Στα 1.024,9 ευρώ, άλλωστε, υπο-
λογίζεται ο μέσος μισθός με βάση
τις μεικτές μηνιαίες αποδοχές του
2017, που εκτιμώνται σε 1,869 δισ.
ευρώ. Ο μισθός αυτός μάλιστα, παρά
την αύξηση της δαπάνης (εξαιτίας
της αύξησης της απασχόλησης), εί-
ναι σημαντικά μειωμένος, κατά
3,33%, σε σχέση τον αντίστοιχο μι-
σθό του 2016 (1.060,3 ευρώ).

Τα στοιχεία δείχνουν, επίσης,
ότι το 31,57% των εργαζομένων ερ-
γάζεται λιγότερες από 35 ώρες την
εβδομάδα, ποσοστό που είναι ση-
μαντικά αυξημένο αναλογικά με το
22,65% που αντιστοιχεί στο ποσο-
στό των εργαζόμενων με μερική ή
εκ περιτροπής εργασία... Πάνω από
35 ώρες δηλώνεται από τους εργο-
δότες ότι δουλεύει το 68,44% των
εργαζομένων ή 1.248.647 άτομα
(αύξηση κατά 86.120 εργαζομένους
σε σχέση με το 2016).

<<<<<<

Εντός του 2017
δημιουργήθηκαν 121.913
νέες θέσεις εργασίας –
Αυξήθηκε η «ευέλικτη»
απασχόληση.

Κλείνει στο τέλος του χρόνου και
το τελευταίο «παράθυρο» ανασφά-
λιστης εργασίας, καθώς με τροπο-
λογία που κατατέθηκε χθες, στη
Βουλή, προβλέπεται η υποχρέωση
καταβολής ασφαλιστικών εισφορών
ύψους 26,95% και για τους τίτλους
κτήσης, όπως έχουν μετονομαστεί
οι αποδείξεις επαγγελματικής δα-
πάνης. Από την ψήφιση της σχετικής
διάταξης και μετά, όσοι αμείβονται
με τίτλους κτήσης θα πληρώνουν
εισφορά 26,95% για σύνταξη (ΕΦΚΑ)
και υγεία (ΕΟΠΥΥ). Η εισφορά θα
υπολογίζεται στο καθαρό ποσό του
παραστατικού και αφού πρώτα αφαι-
ρεθεί ο φόρος. Η παρακράτηση θα
γίνεται στην πηγή, δηλαδή από τον
εργοδότη, που είναι και ο εκδότης
του παραστατικού. 

Ο επιχειρηματίας αναλαμβάνει
την ευθύνη της απόδοσης του ποσού
στον ΕΦΚΑ. Στην πράξη, και αφού
διαπιστώθηκε ότι σε πολλές περι-
πτώσεις οι τίτλοι κτήσης υποκατέ-
στησαν την αμοιβή εργασίας με
δελτίο παροχής υπηρεσιών, το
υπουργείο Εργασίας έρχεται να κλεί-
σει το «παράθυρο» που άνοιξε η
υπέρογκη αύξηση των εισφορών
σε όσους αμείβονταν με δελτία πα-
ροχής υπηρεσιών.

Οι εισφορές 26,95% θα υπολογί-
ζονται επί της καθαρής αξίας του
παραστατικού, όπως αυτή προκύπτει
μετά την αφαίρεση φόρου και άλλων
επιβαρύνσεων (π.χ. χαρτόσημο).
Επίσης, δεν εφαρμόζεται η διάταξη
περί κατώτατου πλαφόν εισφοράς,
η οποία για τους ελεύθερους επαγ-
γελματίες είναι 158 ευρώ. Η ποσο-
στιαία εισφορά αποδίδεται στον
ΕΦΚΑ μέχρι την τελευταία εργάσιμη
ημέρα του επόμενου της έκδοσης
του παραστατικού μήνα.

Επίσης, προβλέπεται η υπαγωγή
στην ασφάλιση των προσώπων που
απασχολούνται και αμείβονται ευ-
καιριακά. Ο χρόνος ασφάλισης λο-
γίζεται ως διανυθείς στον πρώην
ΟΑΕΕ (αν προκύπτει παράλληλη
απασχόληση, ισχύουν οι διατάξεις
ΕΦΚΑ, δηλαδή κάθε πηγή εισοδή-
ματος εισφοροδοτείται αναλόγως)
και υπολογίζεται ως εξής:

α) Στις περιπτώσεις που προκύ-
πτει από τη σύμβαση καθορισμένος
αριθμός ημέρας/ημερών απασχό-
λησης και μέχρι 1 πλήρη μήνα –
η ημέρα/οι ημέρες που καθορίζον-

ται στη σύμβαση, ανεξαρτήτως
της διάρκειας της ημερήσιας απα-
σχόλησης.

β) Στις λοιπές περιπτώσεις – το
πηλίκο της καθαρής αξίας του πα-
ραστατικού διά του κατώτατου βα-
σικού μισθού (καθαρή αξία / 586
ευρώ).

Η τροπολογία παραπέμπει σε
υπουργική απόφαση για τις λεπτο-
μέρειες, δηλαδή για τη διαδικασία
απόδοσης των εισφορών, τον χρόνο
και τον τρόπο δήλωσης των στοι-
χείων από τον εκδότη στον ΕΦΚΑ,
τη μεταχείριση των συνταξιούχων
που κόβουν τίτλους κτήσης, αλλά
και των ανέργων. Δεν προβλέπεται
μεταβατική ούτε όμως και αναδρο-
μική περίοδος.

<<<<<<

Με τροπολογία που κα-
τατέθηκε χθες στη Βου-
λή, κλείνει και το τελευ-
ταίο «παράθυρο» ανα-
σφάλιστης εργασίας.

Λίγες πολύ μεγάλες επιχειρήσεις
στις οποίες απασχολείται η πλει-
ονότητα των εργαζομένων απο-
καλύπτουν τα στοιχεία του συ-
στήματος «Εργάνη», ενώ εμφανής
είναι και η έλλειψη δραστηριοποί-
ησής τους σε τομείς υπηρεσιών
που θεωρούνται διεθνώς εμπο-
ρεύσιμοι. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι μόλις
το 1,7% των επιχειρήσεων, ήτοι
4.119 σε σύνολο 247.236, απασχο-
λεί το 44,4% των εργαζομένων
(840.435 άτομα). Μάλιστα, το 1/4
των εργαζομένων (25,7% ή 489.741
άτομα) απασχολείται σε 584 επι-
χειρήσεις, που αντιστοιχούν στο
0,236% του συνόλου των επιχει-
ρήσεων που δραστηριοποιούνται
στην Ελλάδα. 

Η συντριπτική πλειονότητα των
επιχειρήσεων, 218.961, ή το 88,56%
απασχολεί από 1 έως 10 εργαζο-
μένους, ενώ υπάρχει κι ένα 9,81%
ή 24.274 επιχειρήσεις που απα-
σχολούν ή κάθε μία από 11 έως
50 εργαζομένους. Από 251 έως
1.000 εργαζομένους απασχολεί
μόλις το 0,216% των εγχώριων επι-
χειρήσεων, ενώ μόλις 20 επιχει-
ρήσεις στην Ελλάδα απασχολούν
η κάθε μία περισσότερους από
3.000 εργαζομένους...

Αλλά και ανά κλάδο οικονομικής
δραστηριότητας διαπιστώνεται
ότι οι περισσότεροι εργαζόμενοι
(249.351 ή 13,33%) απασχολούνται
στο λιανικό εμπόριο. Ακολουθεί
ο κλάδος της εστίασης, όπου
201.714 εργαζόμενοι ή το 10,78%
του συνόλου των μισθωτών στην
Ελλάδα απασχολούνται σε αυτόν,
ενώ άλλοι 189.835 εργαζόμενοι
(ήτοι 10,15%) απασχολούνται σε
επιχειρήσεις που δραστηριοποι-
ούνται στο χονδρικό εμπόριο. Στον
αντίποδα, σε κλάδους με έντονη
εξαγωγική δραστηριότητα όπως

η βιομηχανία τροφίμων και τα κα-
ταλύματα απασχολούνται το 4,77%
και 3,53% των εργαζομένων, αν-
τίστοιχα (ή 89.172 και 66.054 άτο-
μα) και ακολουθεί η παραγωγή
φαρμακευτικών προϊόντων και
σκευασμάτων καθώς και μετάλλων,
με πολύ μικρή όμως συμμετοχή
στη συνολική απασχόληση, 0,55%
και 0,30% αντίστοιχα.

Σε επίπεδο περιφέρειας, οι πε-
ρισσότερες επιχειρήσεις (113.587)
εντοπίστηκαν στην Αττική και
ακολουθούν η Κεντρική Μακεδο-
νία (48.163) και η Κρήτη (20.077).
Αντίστοιχα, οι περισσότεροι ερ-

γαζόμενοι καταγράφηκαν στην
Αττική (909.098 ή 49,64%) και
έπονται η Κεντρική Μακεδονία
(289.785 ή 15,82%) και η Κρήτη
(104.562 ή 5,71%).

Σε σχέση με τη νομική μορφή
των επιχειρήσεων στην Ελλάδα,
διαπιστώνεται ότι επικρατούν οι
ατομικές επιχειρήσεις καθώς ανέρ-
χονται σε 142.227 και ακολουθούν
οι ομόρρυθμες εταιρείες (Ο.Ε.),
που αριθμούν 35.764, οι ανώνυμες
εταιρείες (Α.Ε.) 20.776, οι ετερόρ-
ρυθμες (Ε.Ε.) 12.963, οι εταιρείες
περιορισμένης ευθύνης (ΕΠΕ), οι
οποίες ανέρχονται σε 7.013, καθώς
και οι μονοπρόσωπες ΕΠΕ που
φθάνουν τις 4.072. Εντύπωση προ-
καλεί, επίσης, το γεγονός ότι εντός
του 2017 και μετά την αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών
στους εταίρους, μέλη των διοικη-
τικών συμβουλίων των επιχειρή-

σεων, αυξήθηκαν οι ιδιωτικές κε-
φαλαιουχικές εταιρείες (ΙΚΕ), κα-
θώς και οι μονοπρόσωπες ΙΚΕ.
Συγκεκριμένα, ενώ το 2016 οι ΙΚΕ
ήταν 3.965 και οι μονοπρόσωπες
ΙΚΕ 2.260, το 2017 οι ΙΚΕ αυξή-
θηκαν σε 6.387 και οι μονοπρό-
σωπες ΙΚΕ σε 3.297.

Να σημειωθεί ότι συνολικά στη
χώρα δραστηριοποιούνται 247.239
επιχειρήσεις, εκ των οποίων οι
244.499 ανήκουν στον ιδιωτικό
τομέα, 374 στον δημόσιο και ευ-
ρύτερο δημόσιο τομέα, 1.211 είναι
Νομικά Πρόσωπα Δημοσίου Δι-
καίου, 878 Ιδιωτικού Δικαίου, ενώ
277 είναι Οργανισμοί Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. 

Βέβαια, οι εργαζόμενοι που εξε-
τάζονται από το σύστημα «Εργάνη»
είναι αυτοί που απασχολούνται
με σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου.

<<<<<<

Το 88,56% απασχολεί
από 1 έως 10 εργαζομέ-
νους.

Με εισφορές 26,95% 
οι αποδείξεις δαπάνης

4.119 επιχειρήσεις απασχολούν 840.435 άτομα
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Πού συμφωνούν και πού διαφωνούν
Μέρκελ - Μακρόν για την Ευρωζώνη
Τον Μάρτιο του 2018 έχουν δεσμευθεί ότι θα καταθέσουν νέες προτάσεις

Προς το παρόν υπάρχει σημαντική
διάσταση απόψεων για τη μεταρ-
ρύθμιση της Ευρωζώνης, με τη
διατήρηση των παραδοσιακών
διαχωριστικών γραμμών μεταξύ
Βορρά - Νότου. 

Η Ολλανδία τάχθηκε στη Σύ-
νοδο Κορυφής υπέρ της λιτότητας
και ζήτησε μεταρρυθμίσεις από
τις χώρες που θεωρεί πως η δια-
χείριση των οικονομικών είναι κά-
πως χαλαρή. 

«Παρατήρησα ότι με ορισμέ-
νους συναδέλφους μου μιλάμε μό-
νο για λεφτά, αντί να μιλάμε για
το πώς μπορούμε να κάνουμε τις
οικονομίες μας ανταγωνιστικότε-
ρες», είπε ο πρωθυπουργός της
Ολλανδίας Μαρκ Ρούτε, ο οποίος
θεωρεί πρόωρη την έναρξη της
ουσιαστικής συζήτησης τον Μάρ-
τιο. Ο Ισπανός πρωθυπουργός Μα-
ριάνο Ραχόι διεμήνυσε ότι είναι
αδύνατη η ουσιαστικότερη ενο-
ποίηση των χωρών της Ευρωζώνης
χωρίς τη χάραξη κοινής φορολο-
γικής πολιτικής και υποστήριξε
την έκδοση ευρωομολόγου. 

Ο σύμβουλος του Εσθονού πρω-
θυπουργού Γιούρι Ράτας αναρω-
τήθηκε μιλώντας στο EUobserver:
«Τι μπορούμε να κάνουμε μέσα
σε έναν χρόνο;». Η θέση της ελ-
ληνικής κυβέρνησης είναι ότι «η
Ευρώπη έχει ανάγκη από μια πολύ
πιο γενναία μεταρρύθμιση με άξο-
να την ενίσχυση της κοινωνικής
διάστασης και τον δημοκρατικό
και κοινωνικό έλεγχο των ευρω-
παϊκών θεσμών και πολιτικών»,
όπως έγραψε ο Αλέξης Τσίπρας
στο Twitter. Αν οι προοδευτικές
δυνάμεις δεν δώσουν αποφασι-
στικά αυτή τη μάχη, ελλοχεύει ο
κίνδυνος απλά να πάρουμε τα
«κλειδιά» από τους τεχνοκράτες
του EG και να τα δώσουμε στους
τεχνοκράτες του ESM. Η αλλαγή

που χρειαζόμαστε είναι να δώσου-
με τα «κλειδιά» σε όργανα που λο-
γοδοτούν στους λαούς της Ευρώ-
πης. Την τελευταία δεκαετία είχαμε
συνηθίσει να ηγείται και να δρο-
μολογεί τις εξελίξεις η Γερμανίδα
καγκελάριος. 

Η αποδυνάμωσή της αποτυπώ-
θηκε για πρώτη φορά στη Σύνοδο
Κορυφής του Δεκεμβρίου, όπου
δεν προέκυψε απτό αποτέλεσμα
και αναδείχθηκε ο αυτισμός των
κρατών-μελών, των οποίων οι προ-
τάσεις αντανακλούσαν την εσω-
στρεφή εθνική τους ματιά σε ζη-

τήματα υπερεθνικά. Η Γερμανία,
παρά τις όποιες αγκυλώσεις της,
προσπαθούσε να συγκεράσει τις
διαφορετικές απόψεις των κρα-
τών-μελών. Αυτήν τη φορά κανένα
κράτος δεν ανέλαβε να αναπλη-
ρώσει τον ρόλο της Γερμανίας. Αν
μπορούσε, θα το έκανε. Η κρίση
της Ευρωζώνης δίχασε τα κράτη-
μέλη και διέβρωσε την εμπιστο-
σύνη του ενός προς το άλλο. Οσο
οι διαπραγματεύσεις για το Brexit
προχωρούν, η έξοδος του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου παύει να αποτελεί
υπαρξιακή απειλή για την Ε.Ε.
Ταυτόχρονα, οι οικονομίες της Ευ-
ρώπης ανακάμπτουν και παρου-
σιάζουν ταχύτερη ανάπτυξη από
τις ΗΠΑ, γεγονός που σε κάποιον
βαθμό εξηγεί τον εφησυχασμό
που επικρατεί σχετικά με τη με-
ταρρύθμιση της Ευρωζώνης.

Η Ολλανδία επιμένει
στη λιτότητα, η Ισπανία
στην κοινή φορολόγηση

<<<<<<

Αδύνατη είναι η ενοποί-
ηση των χωρών 
της Ευρωζώνης χωρίς 
τη χάραξη κοινής φορο-
λογικής πολιτικής.

Λόγω της πίεσης που άσκησε ο
Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ Μα-
κρόν, Παρίσι και Βερολίνο συμ-
φώνησαν να παρουσιάσουν μέχρι
τον Μάρτιο κοινές προτάσεις για
τη μεταρρύθμιση της Ευρωζώνης.
Σύμφωνα με το μάλλον φιλόδοξο
χρονοδιάγραμμα που συμφωνή-
θηκε στη Σύνοδο Κορυφής της
15ης Δεκεμβρίου, τα 19 κράτη-
μέλη της Ευρωζώνης θα πρέπει να
έχουν καταθέσει προτάσεις έως
τον Ιούνιο του 2018. Εν συνεχεία,
τα κράτη-μέλη θα ήθελαν να έχουν
ολοκληρώσει τη διαπραγμάτευση
έως τις αρχές του 2019 το αργότερο,
καθώς ακολουθούν οι ευρωεκλογές
και αργότερα οι διαπραγματεύσεις
για τον σχηματισμό της νέας Κο-
μισιόν. Στη Σύνοδο Κορυφής, οι
ηγέτες του γαλλογερμανικού άξονα
περιορίστηκαν σε γενικόλογες δη-
λώσεις, με εξαίρεση το κοινό χρο-
νοδιάγραμμα. 

Η Γερμανίδα καγκελάριος Αγκελα
Μέρκελ δήλωσε ότι έχει την πολι-
τική βούληση ώστε να βρεθεί κοι-
νός τόπος μεταξύ Γαλλίας και Γερ-
μανίας για το πώς πρέπει να προ-
χωρήσει η μεταρρύθμιση της Ευ-
ρωζώνης. «Θα βρούμε μια κοινή
λύση, διότι αυτό είναι επ’ ωφελεία
της Ευρώπης», δήλωσε η κ. Μέρκελ,
για να συμπληρώσει ο κ. Μακρόν
ότι ελπίζει τα 19 κράτη της Ευρω-
ζώνης να έχουν συμφωνήσει στην
κατάρτιση του οδικού χάρτη έως
τον Ιούνιο. Στα τέλη Σεπτεμβρίου
ο Μακρόν είχε καταθέσει προτάσεις
για την ίδρυση ξεχωριστού Κοινο-
βουλίου και υπουργείου Οικονο-
μικών της Ευρωζώνης. Ο κ. Μακρόν
προωθεί και τη δημιουργία προ-
ϋπολογισμού μόνο για τις χώρες
του ευρώ, από τον οποίο θα χρη-
ματοδοτούνται και τα κράτη-μέλη

που πλήττονται από την οικονο-
μική κρίση. Μάλιστα, ο Γάλλος
πρόεδρος είχε υποστηρίξει ότι ο
προϋπολογισμός θα πρέπει να ανέρ-
χεται σε αρκετές εκατοντάδες δισ.
ευρώ, πρόταση την οποία το Βε-
ρολίνο έχει απορρίψει ευγενικά.

Η πρόταση της Κομισιόν
Εννέα ημέρες πριν από τη Σύ-

νοδο, στις 6 Δεκεμβρίου, η Κομι-
σιόν είχε προσπαθήσει να επηρε-

άσει την κατά βάση μεταξύ εθνι-
κών κυβερνήσεων συζήτηση, προ-
τείνοντας τον μετασχηματισμό
του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στα-
θερότητας (ESM) σε ένα Ευρωπαϊκό
Νομισματικό Ταμείο που θα υπά-
γεται στην ίδια την Επιτροπή. Η
συγκεκριμένη πρόταση της Επι-
τροπής εκφράζει την εύλογη επι-
θυμία της να ενισχυθεί η –αποδυ-
ναμωμένη τα τελευταία χρόνια–
θέση της με τον έλεγχο του κοινού
ταμείου διάσωσης της Ευρωζώνης
(ESM) από την ίδια και όχι από
όλα τα κράτη-μέλη. 

Η Γερμανία έχει απορρίψει κα-
τηγορηματικά ένα τέτοιο ενδεχό-
μενο. Γενικότερα, όμως, η Γερμα-
νίδα καγκελάριος έχει αποφύγει
να εκφράσει σαφή θέση σχετικά
με τις προτάσεις Μακρόν και μάλ-

λον δεν πρόκειται να το κάνει
μέχρι να σχηματιστεί κυβέρνηση
στη Γερμανία. 

Πάντως, οι Γερμανοί και οι φίλα
προσκείμενοι σε αυτούς Ολλανδοί,
Φινλανδοί και Αυστριακοί πολύ
δύσκολα θα δεχθούν μια πρόταση
που να συνεπάγεται τον διαμοι-
ρασμό έστω και του ελάχιστου
ρίσκου. Επιθυμούν κυρίως τη με-
τατροπή του ESM σε Ευρωπαϊκό
Νομισματικό Ταμείο με ενισχυ-
μένες εποπτικές αρμοδιότητες
επί των οικονομικών των κρα-
τών-μελών της Ευρωζώνης και με
ημιαυτοματοποιημένες διαδικα-
σίες αναδιάρθρωσης χρέους. Ο
Μακρόν, πάντως, έχει στρέψει το
μεταρρυθμιστικό του ενδιαφέρον
στον τομέα της άμυνας και της
ασφάλειας.

<<<<<<

Ο κ. Μακρόν προωθεί 
τη δημιουργία προϋπο-
λογισμού μόνο 
για τις χώρες του ευρώ.

«Θα βρούμε μια κοινή λύση, διότι αυτό είναι επ’ ωφελεία της Ευρώπης», δήλωσε η κ. Μέρκελ, για να συμπληρώσει ο κ.
Μακρόν ότι ελπίζει τα 19 κράτη της Ευρωζώνης να έχουν συμφωνήσει στην κατάρτιση του οδικού χάρτη έως τον Ιούνιο.
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Ένα πρόγραμμα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης με στόχο την διάδοση της ψηφιακής
γνώσης στον τόπο μας με την διανομή βιβλίων σε όλους τους πολίτες. 

sppmedia.com

100άδες

 και το τάμπλετ σου

βιβλία σε περιμένουν

για να τα διαβάσεις

 

δωρεάν στο κινητό

Σημαντική αύξηση των επενδυσεών
του προγραμματίζει για το 2018
ο ρωσικός ενεργειακός κολοσσός
της Gazprom, που επιχειρεί να δι-
ευρύνει το μερίδιό του στην παγ-
κόσμια αγορά φυσικού αερίου, με
την επέκταση αγωγών και δικτύων
μεταφοράς σε Ευρώπη και Ασία.
Ανάμεσα στα επενδυτικά του σχέ-
δια συγκαταλέγεται και η ολοκλή-
ρωση του υποθαλάσσιου αγωγού
Nord Stream 2, ενός ενεργειακού
σχεδίου συνολικού προϋπολογι-
σμού 9,5 δισ. ευρώ, μέσω του οποί-
ου η Gazprom σκοπεύει να διο-
χετεύει φυσικό αέριο στη Γερμα-
νία. 

Πρόκειται, όμως, για το πλέον
ακανθώδες ενεργειακό σχέδιο της
Μόσχας, καθώς αποτελεί την εναλ-
λακτική στη μεταφορά ρωσικού
φυσικού αερίου μέσω Ουκρανίας,
πρώην δορυφόρου της από τη σο-
βιετική εποχή, που απομακρύν-
θηκε από τη σφαίρα επιρροής της.
Το αποτέλεσμα είναι να αντιμε-
τωπίζει ο αγωγός προβλήματα χρη-
ματοδότησης, καθώς η Ουάσιγ-
κτον έχει απειλήσει να επιβάλει
οικονομικές κυρώσεις σε οποι-
αδήποτε εταιρεία χρηματοδοτήσει
τον επίμαχο αγωγό.

Σύμφωνα με εσωτερικά έγγρα-
φα της Gazprom, που διέρρευσαν
στο Bloomberg, συνολικά για το
2018 ο ρωσικός κολοσσός προ-
βλέπει να επενδύσει στη μεταφορά
φυσικού αερίου σε Ευρώπη και
Ασία 802 δισ. ρούβλια, ποσό αν-

τίστοιχο των 11,6 δισ. ευρώ, που
αντιπροσωπεύει αύξηση 41% σε
σύγκριση με τις επενδύσεις του
2017. Από το ποσό αυτό, 1,52 δισ.
ευρώ προορίζεται για τον Nord
Stream 2 που, σύμφωνα με τα σχέ-
δια της Μόσχας, επρόκειτο να
ολοκληρωθεί μέσα στο 2019 και
να αρχίσει να διοχετεύει φυσικό
αέριο από το 2020. Εταίροι της
Gazprom στο έργο του εν λόγω
αγωγού είναι η γερμανική εταιρεία

Uniper, η αυστριακή OMV, η Royal
Dutch Shell και η γαλλική Engie,
που έχουν δεσμευθεί να διαθέ-
σουν 4,75 δισ. ευρώ για τη χρη-
ματοδότησή του. Ενδέχεται, όμως,
να υπαναχωρήσουν και να εξω-
θήσουν την Gazprom σε πλήρη
αλλαγή των σχεδίων της. Ηδη,
από τον Σεπτέμβριο η OMV έχει
αφήσει ανοικτό το ενδεχόμενο
να αλλάξουν τα σχέδια χρηματο-
δότησης του επίμαχου αγωγού.

Σε ό,τι αφορά τους υπόλοιπους
εταίρους της Gazprom, η Uniper
υποστηρίζει ότι παραμένουν σε
ισχύ οι αρχικοί όροι της συμφω-

νίας χρηματοδότησης του αγω-
γού, ενώ η Royal Dutch Shell και
η Engie Wintershall, μονάδα της
γερμανικής BASF, που επίσης
συμμετέχει στο σχέδιο, έχουν
αποφύγει να πάρουν θέση. Οι
απειλές της Ουάσιγκτον έχουν,
πάντως, προκαλέσει την έντονη
αντίδραση της Ε.Ε., καίριου πε-
λάτη της Gazprom με μεγάλη
εξάρτηση από το ρωσικό φυσικό
αέριο, που έχει προειδοποιήσει
για πιθανή αντεπίθεση αν θιγούν
συμφέροντα ευρωπαϊκών εται-
ρειών ή σχέδιά της. Οι εξαγωγές
ρωσικού φυσικού αερίου στην
Ευρώπη αναμένεται να φτάσουν
περίπου στα 188 δισ. κυβικά μέτρα
το 2020. 

Παράλληλα, οι αγωγοί μεταφο-
ράς ρωσικού φυσικού αερίου προς
την Κίνα και την Τουρκία αναμέ-
νεται να αρχίσουν να λειτουργούν
στα τέλη του 2019. Οι δαπάνες
της Gazprom για τον Turkish Stre-
am αναμένεται να υπερβούν τα
2,43 δισ. ευρώ το 2018. Εν ολίγοις,
να αυξηθούν κατά 72% σε σύγ-
κριση με τις αντίστοιχες του 2017.
Ο εν λόγω αγωγός έχει σχεδιαστεί
για να διοχετεύει σχεδόν 24 δισ.
κυβικά μέτρα φυσικό αέριο το
2020. Σε ό,τι αφορά τον αγωγό
που θα μεταφέρει ρωσικό φυσικό
αέριο από τη Σιβηρία στην Κίνα,
η Gazprom προγραμματίζει γι’
αυτόν δαπάνες ύψους 3,15 δισ.
ευρώ το 2018, κατά 4% περισσό-
τερες από το 2017.

<<<<<<

Οι εξαγωγές ρωσικού
αερίου στην Ευρώπη
αναμένεται να φτάσουν
περίπου στα 188 δισ.
κυβικά μέτρα το 2020.

Επενδύει 11,6 δισ. ευρώ 
η Gazprom για μεταφορά
αερίου σε Ευρώπη - Ασία
Στόχος η επέκταση των αγωγών και δικτύων της,
ενώ επιταχύνει την ολοκλήρωση του Nord Stream 2

Στήριξη από τους Γερμανούς Σοσιαλιστές
Παρά τα προβλήματα χρηματοδό-
τησης, ο αγωγός Nord Stream 2
φαίνεται πως, τελικά, θα ολοκλη-
ρωθεί και θα επιτύχει. Αυτό προ-
κύπτει από σχετικό ρεπορτάζ της
ιστοσελίδας Politico, σύμφωνα με
το οποίο του δίνει το «φιλί της
ζωής» το Σοσιαλδημοκρατικό Κόμ-
μα της Γερμανίας, το SPD, ένθερ-
μος υποστηρικτής του αγωγού,
καθώς αναμένεται πλέον εκ νέου
συμμετοχή του σε κυβερνητικό
συνασπισμό. Οπως επισημαίνει
το Politico, οποιαδήποτε αντίρ-
ρηση της γερμανικής κυβέρνησης
θα εξωθούσε τις ευρωπαϊκές εται-
ρείες - εταίρους της Gazprom να
αναθεωρήσουν τα επενδυτικά
τους σχέδια. Σύμφωνα με την εν
λόγω ιστοσελίδα, μερίδα των Γερ-

μανών πολιτικών είχε την ελπίδα
να χρησιμοποιήσει τον Nord Stre-
am 2 ως διαπραγματευτικό χαρτί
στις συνομιλίες με την Πολωνία,
που εναντιώνεται στην κατασκευή
του. Ηλπιζαν να ζητήσουν από τη
Βαρσοβία να ανακαλέσει το αίτημά
της για πολεμικές αποζημιώσεις
από το Βερολίνο, ως αντάλλαγμα
για να προβάλουν αντίρρηση στην
ολοκλήρωση και τη λειτουργία
του επίμαχου αγωγού. Το αίτημα
της Βαρσοβίας για πολεμικές απο-
ζημιώσεις έχει υπονομεύσει τις
σχέσεις της Γερμανίας με την Πο-
λωνία. Το σενάριο αυτό έχει, όμως,
μάλλον εκλείψει ως ενδεχόμενο,
από τη στιγμή που εξανεμίστηκαν
οι πιθανότητες να σχηματιστεί
κυβερνητικός συνασπισμός με

τους Χριστιανοδημοκράτες, τους
Φιλελευθέρους και τους Πρασί-
νους και άρχισε να επανέρχεται
η προοπτική ενός νέου μεγάλου
συνασπισμού. Ο τέως επικεφαλής
των Σοσιαλδημοκρατών Ζίγκμαρ
Γκάμπριελ υπήρξε ένθερμος υπο-
στηρικτής της κατασκευής του
αγωγού των 1.200 χιλιομέτρων
και προσφάτως κατέστησε σαφές
ότι εξακολουθεί να στηρίζει την
ολοκλήρωσή του. Υστερα από επί-
σκεψή του στην Αγ. Πετρούπολη,
στα τέλη Νοεμβρίου, ο κ. Γκάμ-
πριελ δήλωσε ότι «είναι η κατάλ-
ληλη στιγμή να συσφίξουμε την
οικονομική μας συνεργασία με
τη Ρωσία, που πάντα γνωρίζαμε
ότι είναι αξιόπιστος προμηθευτής
φυσικού αερίου».
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Η Τράπεζα της Αγγλίας προτείνει οι
ευρωπαϊκές τράπεζες να εξακο-
λουθήσουν να δραστηριοποιούν-
ται στη χώρα μετά το Brexit, χωρίς
σημαντικές αλλαγές, ούτε νέους
όρους για επιπλέον κεφαλαιακή
επάρκεια. Αυτό θα μπορούσε να
συμβεί αν οι διαπραγματεύσεις
εξελίσσονταν ομαλά. Η πρόταση
αυτή, που έχει και τη στήριξη του
υπουργείου Οικονομικών της Βρε-
τανίας, προσπαθεί να διαμορφώσει
ευνοϊκό κλίμα. Αναμένεται ότι για
το θέμα θα υπάρξει ένταση με την
Ε.Ε., η οποία θέλει να θέσει αυ-
στηρούς όρους για τις βρετανικές
τράπεζες στην Ευρώπη.

Πέραν τούτου, η μεταβατική
περίοδος εξόδου της χώρας (Brexit)
θα λήξει το 2020, όπως όρισε σε
σχετικές οδηγίες της η Κομισιόν.
Ωστόσο, το Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο επισημαίνει ότι οι προβλέ-
ψεις του για τις δυσμενείς επιπτώ-
σεις από το Βrexit στην οικονομία
επαληθεύθηκαν. Γι’ αυτό και απευ-
θύνει έκκληση προς τους διαπραγ-
ματευτές και των δύο πλευρών να
κινηθούν ταχύτητα και να ολο-
κληρώσουν εγκαίρως τη διαδικα-
σία μετάβασης της χώρας στο νέο
πλαίσιο εκτός Ε.Ε. Επίσης, το ΔΝΤ
ζήτησε από τη βρετανική κυβέρ-
νηση να μειώσει το δημοσιονομικό
έλλειμμά της, αυξάνοντας τα φο-
ρολογικά έσοδά της, τα οποία επη-
ρεάζονται από το Brexit, και να
μην επαφίεται μόνον στη μείωση
των δημοσίων δαπανών.

Χρονοδιάγραμμα
Η 31η Δεκεμβρίου 2020 θα είναι

η τελευταία ημέρα της περιόδου
μετάβασης της Βρετανίας στο νέο
καθεστώς, μετά την έξοδό της από
την Ε.Ε. Οπότε από την 1η Ιανουα-
ρίου 2021 η Βρετανία επισήμως
τίθεται εκτός Ε.Ε. Αυτά καταγρά-
φονται στις οδηγίες της Κομισιόν
για τη διαπραγμάτευση με το Λον-
δίνο, που δημοσιοποιήθηκαν χθες.
Μέσα από αυτές για πρώτη φορά
αποτυπώνεται και ο επίσημος στό-
χος της Ε.Ε. Η Βρετανίδα πρωθυ-
πουργός Τερέζα Μέι επιζητούσε
να διαρκέσει η μεταβατική περίο-
δος σχεδόν δύο χρόνια μετά τον
Μάρτιο του 2019. Εντούτοις, ο Ευ-
ρωπαίος διαπραγματευτής Μισέλ
Μπαρνιέ επισήμανε ότι με τη λήξη
της προθεσμίας το 2020 αποφεύ-
γονται πολλά προβλήματα και πε-
ριπλοκές, δεδομένου ότι το 2021
ξεκινά ο επόμενος προϋπολογι-
σμός της Ε.Ε. Ο κ. Μπαρνιέ είχε
παλαιότερα εκφράσει την ελπίδα
ότι η διμερής συμφωνία ελεύθερου
εμπορίου θα είναι έτοιμη να εφαρ-
μοστεί από το 2021.

Σύμφωνα με τις οδηγίες της Κο-

μισιόν, διαρκούσης της μετάβασής
της, η Βρετανία θα παραμένει μέ-
λος των θεσμών της Ε.Ε. και θα
υπόκειται στους κανόνες τους,
παλαιούς και νέους, χωρίς δυνα-
τότητα συμμετοχής στην κατάρ-
τισή τους. Επίσης, δεν θα ισχύουν
για τη Βρετανία σε αυτό το διά-

στημα οι συμφωνίες της Ε.Ε. με
τρίτους, παρότι δεν αποκλείονται
και προσαρμογές προς το συμφέ-
ρον των Βρυξελλών. Επιπλέον, ο
κ. Μπαρνιέ διευκρίνισε ότι η εμ-
πορική συμφωνία Βρυξελλών -
Λονδίνου δεν πρόκειται να επι-
φυλάξει προνομιακή μεταχείριση
στις βρετανικές τράπεζες. «Δεν
γνωρίζω να υπήρξε στο παρελθόν
κάποια συμφωνία της Ευρωπαϊκής
Ενωσης με τρίτες χώρες η οποία
έδινε στον κλάδο προνομιακή πρό-
σβαση στην ενιαία αγορά», δήλωσε
ο κ. Μπαρνιέ.

Ο Μαρκ Κάρνεϊ, διοικητής της
Τράπεζας της Αγγλίας, εξέφρασε
την πεποίθηση ότι θα συνεχιστεί
η καλή συνεργασία με τις επο-
πτικές τραπεζικές αρχές της Ε.Ε.
«Αν όντως έτσι εξελιχθούν τα

πράγματα, οι μεγάλες ευρωπαϊκές
τράπεζες με έδρα τη Βρετανία θα
συνεχίσουν να λειτουργούν όπως
και σήμερα και χωρίς επιπλέον
δαπανηρούς κανόνες κεφαλαι-
ακής επάρκειας, αλλιώς θα υπάρ-
ξουν συνέπειες», διευκρίνισε. Αν
το διαζύγιο είναι επώδυνο, θα κα-
ταστεί εξαιρετικά δυσχερής και
η σχέση των εποπτικών αρχών
της Ε.Ε. με την Τράπεζα της Αγ-
γλίας. Το σενάριο της ομαλής συ-
νεργασίας σημαίνει ότι οι μεγάλες
τράπεζες με περιουσιακά στοιχεία
άνω των 20 δισ. δολαρίων θα λει-
τουργούν στη Βρετανία ως υπο-
καταστήματα. 

Σε αντίθετη περίπτωση, θα θε-
ωρούνται θυγατρικές και θα πρέ-
πει να έχουν αυξημένη κεφαλαι-
ακή επάρκεια.

Ευνοϊκούς όρους σε ευρωπαϊκές 
τράπεζες υπόσχεται η BoE
Κομισιόν: Η μεταβατική περίοδος του Brexit θα λήξει το 2020

<<<<<<

Το ΔΝΤ επισημαίνει 
ότι οι προβλέψεις του
για τις δυσμενείς
επιπτώσεις 
από το Βrexit 
στην οικονομία
επαληθεύθηκαν.

Ο Μαρκ Κάρνεϊ, ο διοικητής της Τράπεζας της Αγγλίας (εδώ βλέπουμε άποψη του κτιρίου της), εξέφρασε την
πεποίθηση ότι θα συνεχιστεί η καλή συνεργασία με τις εποπτικές τραπεζικές αρχές της Ε.Ε. «Αν όντως εξελιχ-
θούν έτσι τα πράγματα, οι μεγάλες ευρωπαϊκές τράπεζες με έδρα τη Βρετανία θα εξακολουθήσουν να λειτουρ-
γούν χωρίς επιπλέον δαπανηρούς κανόνες κεφαλαιακής επάρκειας».

Η Κίνα θα προωθήσει τις διαρθρω-
τικές μεταρρυθμίσεις που έχει δρο-
μολογήσει, θα περιορίσει τους κιν-
δύνους που απειλούν το χρηματο-
πιστωτικό της σύστημα και θα δια-
τηρήσει σταθερούς ρυθμούς ανά-
πτυξης το επόμενο έτος. Με την
ανακοίνωση αυτή το επίσημο ει-
δησεογραφικό πρακτορείο του Πε-
κίνου, Ξινχουά, επιβεβαίωσε χθες
τα σχέδια της κινεζικής ηγεσίας
όπως τα σκιαγράφησε τον Οκτώ-
βριο, στο συνέδριο του ΚΚΚ, ο πρό-
εδρος Σι Τζινπίνγκ. Στην ανακοί-

νωσή του αυτή επικαλέστηκε δη-
λώσεις υψηλόβαθμων στελεχών
της κινεζικής ηγεσίας στο ετήσιο
συνέδριο οικονομικού σχεδιασμού.

Στο εν λόγω συνέδριο συμμετέ-
χουν ανώτατοι αξιωματούχοι της
κινεζικής ηγεσίας, ενώ το παρακο-
λουθούν με ενδιαφέρον οι διεθνείς
επενδυτές Επικαλούμενο ανακοι-
νωθέν που εξεδόθη μετά την ολο-
κλήρωση του συνεδρίου, το Ξινχουά
ανέφερε ότι το νέο έτος η ηγεσία
της χώρας θα προωθήσει μεταρ-
ρυθμίσεις στην αγορά, ενώ θα δια-
τηρήσει ουδέτερη νομισματική πο-
λιτική, διότι ζητούμενο είναι να
διασφαλίσει καλύτερη ποιότητα
οικονομικής ανάπτυξης. Σύμφωνα,
πάντα, με το Ξινχουά, το ανακοι-
νωθέν τονίζει ότι «η ανάπτυξη της
Κίνας έχει εισέλθει σε νέα εποχή,

με βασικό χαρακτηριστικό ότι η
οικονομία δεν βασίζεται πλέον
στους υψηλούς ρυθμούς αλλά στην
υψηλή ποιότητα ανάπτυξης». Το
περιεχόμενο και η διατύπωση του
ανακοινωθέντος απηχούν πλήρως
τις δηλώσεις του προέδρου Σι στο
συνέδριο του κόμματος τον περα-
σμένο Οκτώβριο αλλά και τις δε-
σμεύσεις που ανέλαβαν τα ηγετικά
στελέχη του κόμματος στις αρχές
Δεκεμβρίου να εμβαθύνουν τις
διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις και
να περιορίσουν τους συστημικούς
κινδύνους με κύρια την υπερχρέ-
ωση της χώρας.

Στη διάρκεια του έτους, πάντως,
η Κίνα έχει σημειώσει ρυθμούς
ανάπτυξης υψηλότερους από τις
προβλέψεις, παρά τις προσπάθειες
που καταβάλλει για να μειώσει το
χρέος. Το διάστημα Ιανουαρίου-
Σεπτεμβρίου σημείωσε ανάπτυξη
6,9% σε σύγκριση με την αντίστοι-
χη περίοδο του περασμένου έτους,
την οποία οφείλει σε μεγάλο βαθμό
στην αύξηση των εξαγωγών αλλά
και στις δημόσιες δαπάνες. Ανα-
μένεται, έτσι, πως στο σύνολο του
έτους η κινεζική οικονομία θα έχει
σημειώσει ανάπτυξη τουλάχιστον
6,5%. Οπως ανέφεραν πηγές που
μίλησαν στο Reuters σε καθεστώς
ανωνυμίας, η κινεζική ηγεσία θα
επιμείνει σε αυτόν τον στόχο για
την ανάπτυξη του 2018. Σύμφωνα,
άλλωστε, με στοιχεία της Τράπεζας
Διεθνών Διακανονισμών (BIS), το
Πεκίνο σημείωσε πρόοδο στις προ-
σπάθειές του να περιορίσει το ύψος
του χρέους ως ποσοστό επί του
ΑΕΠ, καθώς μειώθηκε ελαφρώς φέ-
τος το χρέος των επιχειρήσεων.
Οπως επισημαίνει ο Γιανγκ Ζάο,
οικονομικός αναλυτής θεμάτων Κί-
νας στη Nomura, «ίσως να μην εν-
ταθεί η προσπάθεια απομόχλευσης
με νέες πολιτικές αλλά έχει ήδη
δρομολογηθεί η εφαρμογή των σχε-
τικών πολιτικών για το επόμενο
έτος». 

Το Ξινχουά, άλλωστε, υπογράμ-
μισε ότι το Πεκίνο θα επιβάλει αυ-
στηρότερες ρυθμίσεις για τους
όρους δανεισμού και τα επιτρεπτά
επίπεδα χρέους των τοπικών κυ-
βερνήσεων και θα αλλάξει το κα-
θεστώς που διέπει τις κρατικές επι-
χειρήσεις.

Δαπάνες-ρεκόρ, ύψους 261 δισ. δο-
λαρίων, προβλέπει ο προϋπολογι-
σμός του 2018 που ανακοίνωσε
χθες η Σαουδική Αραβία. Οπως επι-
σημαίνει σχετικό ρεπορτάζ των Fi-
nancial Times, πρόκειται για τον
πρώτο αναπτυξιακό προϋπολογισμό
των τελευταίων τριών ετών και
ανακοινώνεται σε μια κρίσιμη στιγ-
μή για τον νέο ισχυρό άνδρα του
Ριάντ, τον Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν,
που προωθεί μεταρρυθμίσεις για
να εκσυγχρονίσει το άκρως συν-
τηρητικό βασίλειο των Σαούντ. Το
Ριάντ είχε περικόψει δραστικά τις
δαπάνες και τις επιδοτήσεις, για
να μειώσει το δημοσιονομικό του
έλλειμμα. 

Επειτα, όμως, και από σχετική
σύσταση του ΔΝΤ, αναβάλλει τον
ισοσκελισμό του προϋπολογισμού
για το 2023 αντί για το 2020. Η πο-
λιτική λιτότητας είχε ως αποτέλε-
σμα να διολισθήσει σε ύφεση η οι-
κονομία της Σαουδικής Αραβίας,
που το 2017 μειώθηκε κατά 0,5%.
Συνέδραμαν στην ύφεση οι χαμηλές

τιμές του πετρελαίου και η περιο-
ρισμένη εμπιστοσύνη στον ιδιωτικό
τομέα της χώρας, που εξαρτάται
κυρίως από τις δημόσιες δαπάνες.
Την περασμένη εβδομάδα, το Ριάντ
ανακοίνωσε πακέτο στήριξης του
ιδιωτικού τομέα, ύψους 19 δισ. δο-
λαρίων, που, μεταξύ άλλων, προ-
βλέπει επιδοτούμενα δάνεια για
τους δανειολήπτες, φοροαπαλλαγές
για τις μικρές επιχειρήσεις και οι-
κονομική στήριξη σε προβληματι-
κές επιχειρήσεις. Σύμφωνα με τις
προβλέψεις του υπουργείου Οικο-
νομικών, το επόμενο έτος η οικο-
νομία της Σαουδικής Αραβίας θα
ανακάμψει με ρυθμό ανάπτυξης
2,7%. Μιλώντας σε δημοσιογρά-
φους, ο Μοχάμεντ αλ Τζαντάαν,
υπουργός Οικονομικών του βασι-
λείου, υπογράμμισε πως η κυβέρ-
νηση θεωρεί ότι μπορεί να δαπα-
νήσει περισσότερα χωρίς να διευ-
ρύνει το δημοσιονομικό έλλειμμα,
αλλά και να αντλήσει περισσότερα
έσοδα που δεν θα προέρχονται από
το πετρέλαιο.

Στα 261 δισ. δολ. οι δαπάνες
της Σ. Αραβίας για το 2018

Μεταρρυθμίσεις, περιορισμός κιν-
δύνων στο τραπεζικό σύστημα και
σταθερή ανάπτυξη είναι οι βασικοί
στόχοι του Πεκίνου.

Η Κίνα θα συνεχίσει
τις μεταρρυθμίσεις
και το 2018

Νέα μέτρα με στόχο την ενίσχυση
και διασφάλιση του εισοδήματος
των αγροτών σκοπεύει να προ-
ωθήσει η κυβέρνηση του Εμα-
νουέλ Μακρόν, στο πλαίσιο των
οποίων δεσμεύεται να αυξήσει
τις κατώτατες τιμές των τροφίμων
που έχουν θεσπιστεί από το γαλ-
λικό κράτος. 

Μεταξύ άλλων, θέτει περιορι-
σμούς στο ποσοστό των εκπτώ-
σεων και στις ειδικές προσφορές
στα καταστήματα του λιανικού
εμπορίου.

Σημειώνεται ότι αυτά τα μέτρα
αποτελούν μέρος ενός ευρύτερου
σχεδίου που προτίθεται να προ-

ωθήσει ο Εμανουέλ Μακρόν, προ-
κειμένου να κατευνάσει τον αγρο-
τικό κόσμο, καθοριστικό παρά-
γοντα στην ανάπτυξη της γαλλικής

οικονομίας. Οπως καταγγέλλουν
τα τελευταία χρόνια οι παραγωγοί
αγροτικών προϊόντων, το εισό-
δημά τους έχει πληγεί καίρια από
τον πόλεμο τιμών, τον ανταγωνι-
σμό, δηλαδή, μεταξύ εμπόρων
λιανικής που προσφέρουν όλο και
μεγαλύτερες εκπτώσεις για να
προσελκύσουν καταναλωτές.

Η τακτική αυτή ιδιαιτέρως των
σούπερ μάρκετ συμπιέζει πάρα
πολύ τα περιθώρια κέρδους και
τις τιμές στις οποίες μπορούν να
πουλήσουν οι αγρότες.

Σχετικό ρεπορτάζ της εφημε-
ρίδας The New York Times ανα-
φέρει ότι η κυβέρνηση Μακρόν

θα αυξήσει κατά 10% το κατώτατο
όριο τιμών για το λιανικό εμπόριο,
απαγορεύοντας, ουσιαστικά, στους
εμπόρους λιανικής να προσφέρουν
τα προϊόντα τους σε χαμηλότερες
τιμές από τις καθορισμένες.

Σε ό,τι αφορά τις τιμές των ει-
δικών προσφορών, το σχέδιο του
Γάλλου προέδρου απαγορεύει τη
μείωση της αρχικής τιμής σε πο-
σοστό μεγαλύτερο από 34%. Επί-
σης, δεν θα επιτρέπεται να πω-
λείται σε τιμή προσφοράς ποσο-
στό μεγαλύτερο του 25% του συ-
νολικού όγκου ενός συγκεκριμέ-
νου προϊόντος που διαθέτει ένας
έμπορος λιανικής.

Ενισχύει το εισόδημα των αγροτών ο Μακρόν
<<<<<<<

Θα αυξήσει κατά 10%
το κατώτατο όριο τιμών
απαγορεύοντας στους
εμπόρους λιανικής να
προσφέρουν τα προ-
ϊόντα τους κάτω από 
τις καθορισμένες τιμές.
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Μια φορά κι έναν καιρό ήταν ένα
6χρονο αγοράκι που ζούσε σ’ ένα
απομονωμένο χωριουδάκι. Ορφανό
από μητέρα, περπατούσε παραμο-
νές των Χριστουγέννων πάνω στη
μισογκρεμισμένη γέφυρα συλλο-
γιζόμενος. Καταλήγει στο εργα-
στήρι του πατέρα του που ήταν
ξυλουργός και τον ρωτά πώς μοιάζει
ο Άγιος Βασίλης και αν μεταφέρεται
με έλκηθρο. Ο ταλαιπωρημένος
του πατέρας – προφανώς έχοντας
μιαν εικόνα από παιδικές του ανα-
μνήσεις, του τον περιγράφει, αλλά
του τονίζει πως δεν ξέρει λεπτο-
μέρειες αφού δεν τον έχει δει ποτέ.
Ο μικρός του εκφράζει την πίστη
πως ο Άγιος Βασίλης υπάρχει και
πως ο λόγος που δεν τους επισκέ-
πτεται είναι η χαλασμένη ξύλινη
γέφυρα του χωριού που δεν επι-
τρέπει στο έλκηθρο του να περάσει.
Το βράδυ ο μικρός γράφει ένα ση-
μείωμα στον Άγιο Βασίλη που έλεγε
το εξής: «Η μητέρα μου μου έλεγε
πως θα με έπαιρνε σε μια μεγα-
λούπολη να σε γνωρίσω. Αλλά έφυ-
γε μακριά… Αν ο πατέρας μου
φτιάξει τη γέφυρα, θα μπορέσεις
να έρθεις να σε γνωρίσω;». Βάζει
το σημείωμα σ’ ένα μπουκάλι και
ζητάει από τον πατέρα του να το
τοποθετήσει σε ένα ψηλό δέντρο
έτσι ώστε ο Άγιος Βασίλης να μπο-
ρέσει να το πιάσει πιο εύκολα. Ο
πατέρας του διαβάζει το σημείωμα
και με πείσμα πάει να φτιάξει τη
γέφυρα. Μόνος του αδυνατεί, και
εκεί που πάει να εγκαταλείψει, τον
βλέπουν οι υπόλοιποι στο χωριό
και όλοι μαζί – μικροί και μεγάλοι
– τον βοηθούν να την φτιάξει και
τη φωταγωγούν. Στα άγρια μεσά-
νυχτα εμφανίζεται μια πομπή με
τον Άγιο Βασίλη και όλοι απ’ το
χωριό τρέχουν να ζήσουν τη μαγική
στιγμή. Η γέφυρα μετατράπηκε σε
ένα μαγικό θέατρο και ο μικρός

έζησε το όνειρό του γνωρίζοντας
τον Άγιο Βασίλη. Η πιο πάνω ιστο-
ρία δεν είναι δική μου. Είναι δα-
νεισμένη από μια διαφήμιση γνω-
στού αναψυκτικού. Γιατί όμως μπαί-
νω στον κόπο να σας την παραθέ-
σω; Ήρθαν και αυτά τα Χριστού-
γεννα, αλλά όπως φαίνεται το πνεύ-
μα τους δεν επιλέγει με όρεξη να
μας επισκεφθεί. Για άλλη μια χρο-
νιά, ο προγραμματισμός για το στό-
λισμα πήρε την εύκολη οδό. Αυτή
που μάλλον κύλησε κάπως έτσι:

- «Ρε κοπέλια, ποιος κρατά τα
κλειθκιά της αποθήκης που έχουμε
φυλάμενες τις λαμπούες;»

- «Μα ποιες λαμπούες;»
- «Τζείνες ρε, που βάλλουμε κάθε

χρόνο πάνω στους στύλλους…».
- «Α!.... Νομίζω εν ο Κωστής…»
- «Άτε, πείτε του να πάει να ξε-

κλειώσει γιατί ο δήμαρχος είπε να
στολίσουμε, τζιαι ήρταν τα Χρι-
στούγεννα τζιαι ήβραν μας…»

Δεν κολλώ για κάποιον ιδιαίτερο
λόγο στη Λευκωσία, πέραν του γε-
γονότος ότι είναι η πρωτεύουσα.
Λίγο – πολύ θα μπορούσα να πω
ανάλογα πράγματα και για άλλες
περιοχές, δημαρχούμενες και μη.
Η προσπάθεια των ιθυνόντων είναι
πραγματικά αξιολύπητη για να μην
πω οικτρή και τρισάθλια.

Κάναμε τόσο ντόρο τα προηγού-
μενα χρόνια για τη «Λεωφόρο Χρι-
στουγέννων» και όχι αδικαιολόγητα.
Από όλο αυτό το σούσουρο κάποιοι
κατάλαβαν, λοιπόν, ότι το μόνο
που ενόχλησε ήταν η ταλαιπωρία
της διατάραξης της κατά τ’ άλλα
«έκρυθμης» διέλευσης της τροχαίας
κίνησης από τη λεωφόρο Μακαρίου.
Γι’ αυτό αποφάσισαν φέτος να μας
αποστομώσουν. Μετέφεραν λοιπόν
αυτό το γραφικό και παραμυθένιο
καρακιτσαριό στην πλατεία Δη-
μαρχείας, μπροστά από την παλιά
Δημοτική Αγορά και το μετονόμα-

σαν σε Πλατεία Χριστουγέννων.
Τι να σας πω, μιλάμε ότι οι άνθρωποι
είναι σαΐνια. Οι λόγοι φαντάζομαι
που τους ώθησε να επιλέξουν αυτό
το σημείο είναι επειδή γύρω υπάρ-
χουν χιλιάδες χώροι στάθμευσης
για τους επισκέπτες και σαν μπό-
νους, ο κόσμος έχει να απολαύσει
και το φωταγωγημένο νέο Μέγαρο
του Δημαρχείου. 

Τι, λέω πελλάρες; Ε, ναι λέω πελ-
λάρες, που είδα έστω και κάποιες
δεκάδες χώρων στάθμευσης και
για πιο νέο μέγαρο κάνω αναφορά,
που ακόμη είναι ένα εργοτάξιο;
Βάζουν – λένε – μικρά λεωφορεία
να μεταφέρουν τον κόσμο από την
Τάφρο που έχει άπλετο πάρκινγκ,
εκεί στον χώρο της πλατείας. Ναι,
πέτυχε το εγχείρημα. Τόσο πολύ,
που όταν πήγα προχθές, από την
πολυκοσμία έπαθα … κενοφοβία. 

Η πλατεία καταλαμβάνει ένα
χώρο περίπου 1.000 τετρ. Μ. και
έχει ανακατασκευαστεί πρόσφατα
σε αρκετά καλό – θα έλεγα – επί-
πεδο. Από δυτικά εφάπτεται ενός
επιβλητικού διατηρητέου κτίσμα-
τος το οποίο αν και αναστυλωμένο,
έχει υποστεί βανδαλισμό με σπρέι
από κάποιους ανεγκέφαλους. Ακό-
μα δεν αποφάσισα πώς θα αποκα-
λέσω αυτές τις λούρες από λαμ-
πιόνια που κρέμασαν οι διακοσμη-
τές του Δήμου γύρω από τα παρά-
θυρα αυτού του κτηρίου για να
δώσουν ατμόσφαιρα, αλλά αν είχε
λαμπιόνια το βρακί μιας γριούλας
στο γηροκομείο κάπως έτσι φαν-
τάζομαι πως θα ήταν.

Τόση πλατεία λοιπόν και έχει
στημένο ένα δέντρο (καλή προ-
σπάθεια), πέντε κιόσκια (ένα επί
ένα το καθένα) και ένα Dj Booth.
Τα τέσσερα κιόσκια ήταν κλειστά
και το πέμπτο δεν κατάλαβα τι
πουλούσε. Υπήρχαν 4-5 άτομα μέ-
σα στο Booth και τραγουδούσαν

(μπράβο τους), ένα νεαρό ζευγα-
ράκι αντικριστά σε ένα παγκάκι
και όλος ο κόσμος τους ήταν τα
μερικά κυβικά εκατοστά αέρα με-
ταξύ των ματιών τους, άλλοι 3-4
περαστικοί αλλοδαποί κι εγώ. Πε-
ριττό να σας πω πως τα κιόσκια
είναι κάποια από τα περσινά τα
οποία βάφτηκαν άσπρα έτσι ώστε
φωτορεαλιστικά να πάνε ένα με
το χιόνι που (δεν) είναι στοιβαγ-
μένο στην πλατεία… Τα υπόλοιπα
περσινά κιόσκια που απουσιάζουν
φέτος μάλλον θα έσπασαν – επειδή
δεν μπορώ να φανταστώ ποιος
ανώμαλος θα τα έκλεβε… Δεν
μπαίνω καν στο κόπο να αναφερ-
θώ στα άλλα 1.800 τετρ. μ. της Δη-
μοτικής Αγοράς και το πώς χρη-
σιμοποιείται. Αρνούμαι να περι-
γράψω τι εντύπωση δίνουν όλες,
μα όλες, οι επιλογές στολισμού
και φωταγώγησης. Τι να πω; Για
τις καμένες λάμπες; Για τα παρω-
χημένου σχεδιασμού φωτιστικά
και στολίδια; Αφήστε καλύτερα.

Ένας Δήμος ή μια Αρχή που σέ-
βεται τον εαυτό της, κανονικά ξε-
κινά προγραμματισμό κάθε 2 Ια-
νουαρίου. Κι έχει μέχρι ένα χρόνο
να προγραμματίσει, να σχεδιάσει,
να αγοράσει και να κατασκευάσει
ό,τι απαιτείται για να έχει ένα αξιο-
ζήλευτο αποτέλεσμα. Να συνάψει
έγκαιρα συμφωνίες με παραγωγούς,
σκηνοθέτες, ηθοποιούς, σπόνσορες,
διαφημιστές, εμπόρους κ.λπ. έτσι
ώστε το αποτέλεσμα να είναι άρτιο.
Τα λεφτά για ένα σωστό αποτέλεσμα
βρίσκονται. «Όταν πιστεύεις, η μα-
γεία μπορεί να συμβεί…». Και σου
κλείνει το μάτι ο Άγιος Βασίλης,
αντί να σου υψώνει το μεσαίο δά-
κτυλο. Καλά Χριστούγεννα!

Ο κ. ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ, MRICS,
είναι CEO APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Μια γέφυρα για τον Άγιο Βασίλη

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Επενδυτικά σχέδια που εκτιμάται
ότι προσεγγίζουν ή και ξεπερνούν
τα 8 δισ. ευρώ δρομολογούνται
στον τουριστικό και ξενοδοχειακό
κλάδο τα επόμενα χρόνια.

Μόνο το 2016 τοποθετήθηκαν
κεφάλαια 3,2 δισ. ευρώ, ενώ επι-
πλέον έργα 4 δισ. ευρώ έχουν υπο-
βληθεί προς έγκριση στις αρμόδιες
αρχές. Αυτά τα σχέδια περιλαμ-
βάνουν από αναβαθμίσεις και κα-
τασκευές νέων ξενοδοχειακών μο-
νάδων μέχρι την ανάπτυξη σύν-
θετων τουριστικών καταλυμάτων,
που συνδυάζουν ξενοδοχεία, μα-
ρίνες, γκολφ και, ασφαλώς, του-
ριστικές κατοικίες.

Επανεκκίνηση
Η συνεχής ανάπτυξη του του-

ρισμού τα τελευταία χρόνια και
η άνοδος των επισκεπτών σε ιστο-
ρικά υψηλό επίπεδο, σε συνδυα-
σμό με την αποκατάσταση της
οικονομικής σταθερότητας, έχουν
οδηγήσει στην επανεκκίνηση του-
ριστικών έργων που χρονολογούν-
ται στην προηγούμενη δεκαετία,
ενώ παράλληλα έχουν προσελκυ-
στεί και νέοι πολλά υποσχόμενοι
επενδυτές. Μία από τις μεγαλύ-
τερες επενδύσεις που βρίσκεται
προ των πυλών είναι το Elounda
Hills στην ομώνυμη περιοχή της
Κρήτης. Πρόκειται για έργο 408
εκατ. ευρώ, που προωθείται από
τη Mirum Hellas, συμφερόντων
του Ρώσου επιχειρηματία Βιτάλι
Μπορίσοφ.

Σύμφωνα με τον τελευταίο, οι
πρώτες κατασκευαστικές εργασίες
αναμένεται να ξεκινήσουν κατά
το πρώτο τρίμηνο του 2018 και
θα περιλαμβάνουν την ανάπτυξη
πολυτελών κατοικιών και διαμε-
ρισμάτων, αλλά και τρία ξενοδο-

χεία συνολικής δυναμικότητας
730 κλινών. Το συγκρότημα θα
συνοδεύεται από μαρίνα, θεματικά
πάρκα και πάρκα αναψυχής, κα-
ταστήματα, υποδομές εστίασης,
σπα και αθλητικά κέντρα.

Η επένδυση θα αναπτυχθεί σε
έξι αυτοτελείς ενότητες (Τσιφλίκι,
Ελληνικά, Κούνδουρος, Ακρωτήρι,
Μικρό Βαθύ και Βαθύ). Από τα
408,49 εκατ. ευρώ της επένδυσης,
τα 50,4 εκατ. αφορούν την αγορά
της γης και έχουν ήδη καταβληθεί
(ο Ρώσος επιχειρηματίας άρχισε

να αγοράζει την έκταση στην πε-
ριοχή της Ελούντας το 2007), ενώ
τα υπόλοιπα 358 εκατ. ευρώ αφο-
ρούν το κόστος κατασκευής.

Σκορπιός
Αλλος ένας Ρώσος επενδυτής,

ο Ντμίτρι Ριμπολόβλεφ έχει προ-
χωρήσει στον σχεδιασμό για την
αναμόρφωση και την τουριστική
εκμετάλλευση του Σκορπιού, μετά
την απόκτηση του νησιού από
την Αθηνά Ωνάση το 2013.

Πρόσφατα, το έργο των 150

εκατ. ευρώ έλαβε την έγκριση της
διυπουργικής επιτροπής στρατη-
γικών επενδύσεων και αρχίζει η
διαδικασία της αδειοδότησης.

Το σχέδιο αφορά την ανάπτυξη
ενός πολυτελούς ξενοδοχείου 48
κλινών με δύο μεζονέτες, όπως
επίσης και επιπλέον τεσσάρων
μεζονετών. Η επιφάνεια που θα
ανοικοδομηθεί θα είναι της τάξεως
των 9.700 τ.μ., ενώ συνολικά στο
νησί των 830 στρεμμάτων μπο-
ρούν να ανεγερθούν έως 51.000
τ.μ. Στόχος είναι η έναρξη των
εργασιών τον Οκτώβριο του 2018
και η ολοκλήρωσή τους δύο χρόνια
αργότερα.

Κάβο Σίδερο
Σε τροχιά υλοποίησης εισέρχε-

ται πλέον και η τουριστική επέν-
δυση της βρετανικής Minoan Gro-
up στη Σητεία της Κρήτης (Κάβο
Σίδερο), η οποία έχει αποτελέσει
σημείο αναφοράς, λόγω της ανα-
μονής έκδοσης των αδειών από
τα μέσα της δεκαετίας του 1990,
δηλαδή πριν από 20 και πλέον
χρόνια.

Μετά και την πρόσφατη απόρ-
ριψη της νέας προσφυγής στο
Προεδρικό Διάταγμα που πολεο-
δομεί την έκταση των 25.0000
στρεμμάτων που έχουν μισθωθεί
από τη Minoan από τη Μονή Το-
πλού, η αδειοδότηση του έργου
των 268 εκατ. ευρώ (που έχει ήδη
ενταχθεί και στις διαδικασίες περί
fast track) βρίσκεται στην τελική
του ευθεία, καθώς, όπως αναφέρει
ο επικεφαλής της Minoan κ. Ενγ-
κλετον, δεν είναι πλέον εφικτό
να γίνουν άλλες προσφυγές.

Σημειωτέον ότι η κάλυψη του
οικοπέδου δεν θα ξεπεράσει το
0,5% της έκτασης, ήτοι 108.000
τ.μ., που θα αφορούν ξενοδοχειακή
μονάδα και τουριστικές κατοικίες.

Επενδυτικά σχέδια 8 δισ. ευρώ
για την κατασκευή ξενοδοχείων
Πρόκειται να αναβαθμιστούν παλιές και να δημιουργηθούν νέες μονάδες

Αισιόδοξα είναι τα μηνύματα που
εκπέμπουν στελέχη της αγοράς ακι-
νήτων όσον αφορά τις προοπτικές
εξόδου του κλάδου από την κρίση,
ενόψει του 2018. Εφόσον δεν υπάρ-
ξει κάποια απρόοπτη εξέλιξη για
την πορεία της οικονομίας, είναι
εφικτό το νέο έτος να σηματοδο-
τήσει την αρχή της ανάκαμψης των
ακινήτων σε όλο και περισσότερες
κατηγορίες, πέραν των κτιρίων γρα-
φείων και καταστημάτων υψηλών
ποιοτικών προδιαγραφών, που ήδη
καταγράφουν κέρδη.

«Αφενός τα νέα δεδομένα που θα
δημιουργήσει στην αγορά του real
estate η πιο ενεργή διαχείριση των
NPLs από πλευράς τραπεζών και
αφετέρου η συνολική πορεία της
ελληνικής οικονομίας μπορούν να
δημιουργήσουν συνθήκες για τη
συνολική ανάπτυξη της αγοράς του
real estate και όχι μεμονωμένων
τμημάτων της όπως γίνεται μέχρι
σήμερα», σημειώνει ο κ. Αρης Κα-
ρυτινός, διευθύνων σύμβουλος της
Eθνική Πανγαία ΑΕΕΑΠ, της μεγα-
λύτερης επενδυτικής εταιρείας ακι-
νήτων της χώρας, με χαρτοφυλάκιο
αξίας άνω του 1,6 δισ. ευρώ. Μι-
λώντας στο 19ο Capital Link Invest
in Greece Forum, σημείωσε ότι το
2017 χαρακτηρίστηκε από αρκετές
συναλλαγές σε «θυλάκους» της αγο-
ράς των επαγγελματικών ακινήτων
με καλά επενδυτικά χαρακτηριστικά,
με τις τιμές πώλησης που καταγρά-
φηκαν να δείχνουν αυξητική τάση.
Ωστόσο, σύμφωνα με τον κ. Καρυ-
τινό, πρέπει αυτή η τάση να επε-
κταθεί και στα υπόλοιπα ακίνητα.
«Το ζητούμενο είναι μια συνολική
ανάπτυξη του κλάδου του real estate
και αυτό θα γίνει ορατό όταν αρχίσει
να ενισχύεται η απορρόφηση του
υφιστάμενου αποθέματος κενών
χώρων». Προϋπόθεση για την εν
λόγω εξέλιξη είναι η σαφής και στα-
θερή ανάκαμψη της ελληνικής οι-
κονομίας, που θα αποτελέσει και
το βασικό ζητούμενο κατά τη διάρ-
κεια του 2018.

Εξίσου θετική για τις προοπτικές
του κλάδου είναι και η άποψη του
κ. Μάριου Αποστολίνα, διευθύνον-
τος συμβούλου της Intercontinental
International ΑΕΕΑΠ. Σύμφωνα με
τον ίδιο, η τάση στην αγορά είναι
θετική, τόσο όσον αφορά τη ζήτηση
για νέες μισθώσεις, όσο και για τις
αγοραπωλησίες. «Πλέον είναι πολύ

δύσκολο να βρεθεί κενός χώρος σε
ποιοτικά ακίνητα, κάτι που δεν συ-
νέβαινε στο παρελθόν. Αλλο ένα
χαρακτηριστικό του 2017 ήταν ότι
σε πολλές περιπτώσεις έγιναν συ-
ναλλαγές (είτε ενοικιάσεις είτε πω-
λήσεις) σε τιμές μεγαλύτερες από
την αρχική ζητούμενη αξία, ακριβώς
λόγω αυξημένης ζήτησης», αναφέρει
ο κ. Αποστολίνας. Παράλληλα, ση-
μειώνει ότι το τρέχον έτος κατα-
γράφηκαν και οι πρώτες μετακινή-
σεις εταιρειών σε νέα μεγαλύτερα
γραφεία, σε ένα ακόμα θετικό δείγμα
για τις μελλοντικές προοπτικές της
αγοράς. Μέχρι σήμερα αυτό που
συνέβαινε ήταν η μετεγκατάσταση
των επιχειρήσεων σε μικρότερα
γραφεία, προκειμένου να περιορί-
σουν τα λειτουργικά τους έξοδα.

Σύμφωνα, πάντως, με τον κ. Κα-
ρυτινό, τα ακίνητα σύγχρονων ποι-
οτικών προδιαγραφών και με αξιό-
λογα επενδυτικά χαρακτηριστικά
(δηλαδή, όσα αποφέρουν σημαντικό
εισόδημα στους κατόχους τους) θα
συνεχίσουν να βρίσκονται σε θέση
ισχύος και στο μέλλον έναντι των
υπολοίπων ακινήτων, χαμηλότερων
προδιαγραφών. «Τα εν λόγω ακίνητα
δείχνουν τάσεις σταθεροποίησης
στις αξίες και δεν διατίθενται σε τι-
μές distressed, δηλαδή υπό πίεση.
Ταυτόχρονα, καταγράφεται αυξα-
νόμενος όγκος αγοραπωλησιών,
ενώ αυξημένη είναι και η ζήτηση,
ειδικά στα εμπορικά καταστήματα,
που βρίσκονται σε δημοφιλείς εμ-
πορικές οδούς», επισήμανε ο κ. Κα-
ρυτινός. Κατά τον ίδιο, πάντως, η
αγορά ακινήτων βρίσκεται σε με-
ταβατικό στάδιο, προσπαθώντας
να βρει νέες ισορροπίες.

Κατά τον κ. Αποστολίνα, είναι βέ-
βαιον ότι σημαντικός όγκος κτιριακού
αποθέματος των περασμένων δε-
καετιών δεν θα ξαναβρεί ρόλο στην
αγορά. «Ακίνητα που αναπτύχθηκαν
τις δεκαετίες του 1980 και του 1990,
χωρίς ιδιαίτερη σκέψη, πλέον δεν
εξυπηρετούν κάποιες ανάγκες και
είναι δύσκολο να διατηρηθούν στην
αγορά, ακόμα και μετά την ανάκαμψη
του κλάδου», σημειώνει χαρακτη-
ριστικά. Είναι πιθανόν τα εν λόγω
κτίρια να κατεδαφιστούν, ανοίγον-
τας τον δρόμο για νέες αναπτύξεις
και χρήσεις στο μέλλον, εφόσον
ασφαλώς η τοποθεσία κρίνεται κα-
τάλληλη για κάτι τέτοιο.

Ν. Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Το 2018 αναμένεται ανάκαμψη
στην αγορά των ακινήτων

Εστω και λίγες ημέρες πριν εκπνεύ-
σει το 2017, εντέλει ο φόρος υπε-
ραξίας ακινήτων έλαβε εκ νέου ανα-
στολή εφαρμογής έως το τέλος του
2018. Αυτό προβλέπει σχετική τρο-
πολογία που κατατέθηκε χθες στη
Βουλή και με την οποία προβλέπεται
η αναστολή έως τις 31/12/2018 του
φόρου υπεραξίας που εφαρμόζεται
στη μεταβίβαση ακινήτων.

Το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους υπολογίζει ότι από την κίνηση
αυτή θα υπάρξει απώλεια εσόδων,
για το έτος 2018, το ύψος της οποίας
εκτιμάται στο ποσό των 24 εκατ.
ευρώ.

Τον φόρο υπεραξίας επιβαρύνεται,
σύμφωνα με τον σχετικό νόμο, ο
πωλητής του ακινήτου, ενώ ο αγο-
ραστής επιβαρύνεται με τον φόρο
μεταβίβασης, ο οποίος υπολογίζεται
με συντελεστή 3% επί της αναγρα-
φόμενης αξίας στο συμβόλαιο, με
ελάχιστη όμως βάση υπολογισμού
την αντικειμενική. Αν ο πωλητής
έχει διακρατήσει το ακίνητο που
πουλάει για πέντε τουλάχιστον έτη
από τη στιγμή της απόκτησής του,
η υπεραξία θα είναι αφορολόγητη
μέχρι το ποσό των 25.000 ευρώ.
Από τον σχετικό φόρο εξαιρούνται
τα ακίνητα που αποκτήθηκαν πριν
από το 1995. Σε κάθε περίπτωση,
πέραν του ψυχολογικού πλήγματος
που θα επέφερε ένας ακόμα φόρος
στην αγορά ακινήτων και δη στις
μεταβιβάσεις, το γεγονός ακριβώς
ότι έχουν εξαιρεθεί του φόρου αυτού
τα παλιότερα ακίνητα, σημαίνει
ότι και το οικονομικό αποτέλεσμα
για τα δημόσια έσοδα θα ήταν πε-

ριορισμένο. Αλλωστε, τα περισσό-
τερα ακίνητα που αποτελούν αν-
τικείμενο συναλλαγής σήμερα πω-
λούνται σε τιμές κατά κανόνα χα-
μηλότερες από τις τιμές κτήσης
τους, ιδίως δε από τη στιγμή που
οι αναγραφόμενες τιμές στα συμ-
βόλαια είναι οι αντικειμενικές. Υπεν-
θυμίζεται ότι σε σχέση με τις αν-
τικειμενικές του 2007, οι σημερινές
εμπορικές τιμές είναι αισθητά χα-
μηλότερες, έως και 50% σε ορισμέ-
νες περιπτώσεις παλιών ακινήτων
του κέντρου της Αθήνας, που πω-
λούνται αντί πολύ χαμηλών ποσών.

Παράλληλα, αν εφαρμοζόταν ο
φόρος υπεραξίας, η Ελλάδα θα απο-
τελούσε μία από τις ελάχιστες χώρες
διεθνώς όπου το ακίνητο θα φορο-
λογούνταν με υψηλούς συντελεστές,
τόσο στην κατοχή του όσο και στην
αγοραπωλησία. Σύμφωνα με στοι-
χεία του ερευνητικού οργανισμού
Global Property Guide, με την προ-
σθήκη και του φόρου υπεραξίας,
η Ελλάδα θα αναρριχηθεί στην 20ή
θέση μεταξύ 42 ευρωπαϊκών χωρών,
αναφορικά με το κόστος μιας αγο-
ραπωλησίας ακινήτου. Ειδικότερα,
το μέσο κόστος θα ανέλθει σε 8,84%
της αξίας του εκάστοτε ακινήτου,
για κάποιον που αποκτά ένα ακί-
νητο και το μεταπωλεί με κέρδος
έπειτα από χρονικό διάστημα 10
ετών. Ο επενδυτής αυτός θα πλη-
ρώσει φόρο μεταβίβασης, δικηγο-
ρικά-συμβολαιογραφικά-μεσιτικά
έξοδα, τέλος κτηματολογίου και
φόρο υπεραξίας κατά την πώληση
του ακινήτου.

Ν.Χ.Ρ.

Αναστέλλεται η εφαρμογή του φόρου
υπεραξίας για τα ακίνητα και το 2018 
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ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ
«Tripping» η νέα
έκθεση στην Isnotgallery
Η πρώτη ατομική έκθεση του Νάκη Αντωνί-
ου στην γκαλερί Isnotgallery έχει τίτλο «Trip-
ping» και είναι ένα φωτογραφικό ταξίδι και
ταυτόχρονα η αποτύπωση μιας εσωτερικής
διαδρομής. Σελ. 5

ΙΔΕΕΣ
Η παρούσα κρίση
και οι συνέπειές της
Οι καθηγητές του Χάρβαρντ Χάρβαρντ Γκρέγ-
κορτζ Εκιερτ και Πίτερ Χολ αναλύουν τα ευρήματα
έρευνας της διαΝΕΟσις. «Οι έρευνες δείχνουν ότι
τα εισοδήματα και οι θέσεις εργασίας μιας γενιάς
μπορεί να μην αποκατασταθούν ποτέ» . Σελ. 3

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Η σύγχρονη 
εικαστική
Αφροδίτη

Σελ. 4

ΒΙΒΛΙΟ

Παρουσιάζουμε 
το καινούργιο βιβλίο
της Άννα Κουππάνου

Σελ. 8

Αφήστε τα παιδιά να πλάσουν τον δικό
τους κόσμο μπροστά στα χριστουγεν-
νιάτικα λαμπιόνια, γυρίστε για λίγο
στον παράδεισο της παιδικής σας ηλικίας
κι ελάτε να περιδιαβάσουμε στο σύμπαν
του σατιρικού μας ποιητή Άνθου Ροδίνη
(Διογένη) (1924-2004), για να δούμε πώς
η αιχμηρή του πένα στηλιτεύει κατα-
στάσεις και ανθρώπινες συμπεριφορές,
με αφορμή τα Χριστούγεννα.

Ποιος δεν σκέφτεται αυτές τις μέρες
την παγκόσμια ειρήνη και τα σημεία
της υφηλίου όπου σοβούν ή συνεχίζον-
ται πολεμικές συγκρούσεις. Ή ποιος
δεν αναλογίζεται πρόσφατες αποφάσεις
των ισχυρών της γης που δυναμιτίζουν
την ασφάλεια και τη σταθερότητα στην
περιοχή μας; Τι έχει αλλάξει άραγε από
το 1967 που γράφονταν από τον Ροδίνη
Τα «Κάλαντα» προς τους ισχυρούς της
γης;

[…] Και πρώτα απευθύνομαι στους
ισχυρούς της γης

που δυστυχώς δεν έδειξαν σημεία
αλλαγής

κι ενώ μας λεν πως νοιάζονται για
την ειρήνην ούτοι 

εις την πραγματικότητα τής βάζουνε
μπαρούτι

και των μικρών τα δίκαια με πυρ τα
διαγράφουν […].

(«Με το φανάρι του Διογένη», 1967-1968, 7)

Ή μήπως έχει παρέλθει ο κίνδυνος
μιας γενικευμένης σύρραξης με ανυ-
πολόγιστες συνέπειες για την ανθρω-
πότητα; Μειώθηκαν άραγε οι εξοπλισμοί
και οι πυρηνικές δοκιμές στη Β. Κορέα
και σε πολλές άλλες χώρες; Βελτιώθηκε
το διεθνές κλίμα, σε σύγκριση με τα
τέλη της δεκαετίας του 1960, όπως δια-

γράφεται στους στίχους:

Χριστός ετέχθη, φίλοι μου, εις τους
καιρούς τους φαύλους

που γέμισαν οι ουρανοί ρουκέτες και
πυραύλους 

και άνω-κάτω έκαμαν οι ισχυροί την
γην 

και την ειρήνην έτρεψαν εις άτακτον
φυγήν. 

(ό.π., 8) 

Οι ευχές, λοιπόν, για παγκόσμια ει-
ρήνη φαντάζουν ειρωνικές και εξω-
πραγματικές:

Πού την είδαν την ειρήνη, και χωρίς
να αμφιβάλλουν

συνεχώς και επιμόνως «επί γης
ειρήνη…» ψάλλουν; 

Δεν θωρούν πως εξαιτίας της
φρικτής μας αλλαγής

δεν υπάρχει παρά μόνο… μέγα χάος
επί γης; 

(«Φύρδην-Μύγδην», 1986,  19)

Τα σατιρικά βέλη του Ροδίνη δεν
στρέφονται μόνο κατά των ισχυρών
της γης, καθώς στα επικαιρικά του ποι-
ήματα για τα Χριστούγεννα (που δεν
χάνουν τη διαχρονική τους αξία) ανα-
δεικνύει τις αντινομίες και τις αντιφάσεις
του εσωτερικού μας κόσμου, αλλά και
τις επίμεμπτες κοινωνικές συμπεριφο-
ρές. Στηλιτεύει την υποκρισία που τις
γιορτινές μέρες γίνεται περισσότερο
έκδηλη:

Σου στέλλουνε μηνύματα και κάρτες
με ευχές 

άνθρωποι μεγαλόψυχοι και…
άνθρωποι οχιές 

[…] άνθρωποι με ανατροφή και
άνθρωποι αήθεις,

Διεστραμμένοι, ύπουλοι, σπιούνοι,
κακοήθεις

Που ενδομύχως σκέφτονται μονάχα
το κακό σου

Και σκάφτουνε ολόχρονα τον λάκκο
τον δικό σου.

(«Ο Διογένης χωρίς φανάρι», 1969, 13)

Η αλλαγή της κοινωνικής μας συμ-
περιφοράς είναι πρόσκαιρη και διαρκεί
όσο και ο χριστουγεννιάτικος διάκοσμος
των δημόσιων και ιδιωτικών μας χώρων.
Το πνεύμα των Χριστουγέννων σβήνει
μαζί με τα τελευταία λαμπιόνια, στο τέ-
λος της γιορταστικής περιόδου:

Με τις γιορτές αλλάζει των πόλεων η
όψις 

κι’ αλλάζουν κι οι ανθρώποι από
πολλές απόψεις

η φάτσα τους, το ύφος, η έκφραση, οι
τρόποι

και φαίνονται σαν να ’ναι … αληθινοί
ανθρώποι. 

[…] Αλλάζουμε προθέσεις και
συμπεριφορά

αλλά αυτό συμβαίνει το χρόνο μια
φορά 

και έτσι μετά τους γάλους –ω ναι
λόγω τιμής–

θα… φαγωθούμε πάλι οι ίδιοι εμείς!
(«Πλυμμένα κι’ άπλυτα», 1983, 81)

Μετά επανερχόμαστε στην καθημε-
ρινότητα της ανειρήνευτης πάλης των
αντιθέσεων, που υπερβαίνει τα όρια
του θεμιτού διαλόγου και γίνεται σύγ-
κρουση με κάθε μέσο, για επιβίωση του
πιο δυνατού:

Τι μου ψάλλουν οι παπάδες «εν
ανθρώποις ευδοκία…» 

Δεν θωρούν ότι φουντώνει η
ανθρώπινη κακία

και αντί να ζούμε βίους ομαλούς και
παραλλήλους  

εξοντώνουμε με πάθος… εαυτούς τε
και αλλήλους; 

[…] Πού να βρεις αγάπη πλέον και
τιμή και ανθρωπιά. 

Δυστυχώς αυτός ο κόσμος έχει
γίνει… ζούγκλα πια

ο δε γράφων που τας χείρας προς τον
Ύψιστον εκτείνει

δεν μπορεί να ξεχωρίσει… τους
ανθρώπους απ’ τα κτήνη!!

(Φύρδην-Μύγδην, 1986, 19)

Όσο, βέβαια, διαρκεί το γιορταστικό
δωδεκαήμερο μάς διακατέχει η κατα-
ναλωτική φρενίτιδα, λες και μ’ αυτό
τον τρόπο θα κατακτήσουμε μόνιμα
την ευτυχία. Μας χαρακτηρίζει γενικό-
τερα μια επιφανειακή και επιδερμική
προσέγγιση των συνανθρώπων μας και
του κόσμου, ακόμη και σε μια ημικα-
τεχόμενη πατρίδα:

Έρχονται τα Χριστούγεννα, δίχως
βροχές και χιόνια

κι ο κόσμος έχει ξεχυθεί στα μαγαζιά
για ψώνια  

τα «πάρε δώσε» άρχισαν, το χρήμα
δαπανάται

και οι μισθοί θ’ αφανιστούν πριν το
«Χριστός γεννάται…».

[…] Αφού σοφέ ευημερεί η Κύπρος
η μισή μας

βεβαίως θα κοιτάξουμε την
καλοπέρασή μας 

και αν δεν έβρεξε εδώ, τι σημασία
έχει;

Ω, δε βαριέσαι αδελφέ… Κάπου
αλλού θα βρέχει…

(Πλυμμένα κι άπλυτα, 1983, 57)

Πόσοι ευημερούν όμως; Και τότε και
σήμερα δεν είναι λίγοι εκείνοι που πολύ
δύσκολα μπορούν να ανταποκριθούν
στις αυξημένες καταναλωτικές ανάγκες
της γιορταστικής περιόδου. Ο Ροδίνης
γράφει με συμπάθεια για τη δύσκολη
θέση στην οποία περιέρχονται πολλοί
μισθωτοί:

Αρχίσανε τα έξοδα και τα πολλά τα
«φέρε» 

καθ’ ότι εορτάσιμοι μάς έρχονται
ημέραι 

και μετά σοβαρότητος σάς το
προλέγω πλείστης

ότι προτού ακούσωμεν το «Δόξα εν
υψίστοις» 

στα χρέη θα βουλιάξωμεν και εις τα
βερεσέ 

κραυγάζοντες το… Κύριε εκέκραξα
προς Σε»!

(«Με το φανάρι του Διογένη», 1967-1968, 7)

Είναι, λοιπόν, ένας αψευδής καθρέ-
φτης η ποίηση όπου μπορούμε να δούμε
τον κόσμο και τον εαυτό μας και ν’ αγω-
νιστούμε να τους κάνουμε καλύτερους,
ώστε πράγματι να επικρατήσει ανάμεσά
μας ευδοκία και ειρήνη. Η περιδιάβασή
μας στα χριστουγεννιάτικα ποιήματα
του Άνθου Ροδίνη, με τις λεπτές σατι-
ρικές αιχμές, μπορεί να μας βοηθήσει
ν’ αναβαπτισθούμε βιώνοντας το πραγ-
ματικό νόημα των Χριστουγέννων. 

Ο κ. Λεωνίδας Γαλάζης είναι δρ Νεοελληνικής
Φιλολογίας, επιθεωρητής Φιλολογικών Μαθη-
μάτων και ποιητής.

Σατιρικές χριστουγεννιάτικες αιχμές
Ο Λεωνίδας Γαλάζης, με αφορμή τα Χριστούγεννα, στρέφει το βλέμμα του στον ποιητή Άνθο Ροδίνη
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Σε κάποιοαπό τα αναγνωστικά των πρώτων
τάξεων του δημοτικού είχε μια ιστορία με
ένα σπουργίτι που εξαιτίας του ψύχους
και της χιονόπτωσης δυσκολευόταν να
βρει τροφή και καθόταν στα παράθυρα
των σπιτιών περιμένοντας τα ψίχουλα από
το οικογενειακό τραπέζι. Αυτό που μου
έκανε εντύπωση εμένα δεν ήταν ότι πει-
νούσε και ότι είχε μελανιάσει από το κρύο,
αλλά το ότι η εικόνα έδειχνε ένα χιονισμένο
τοπίο, αυτό που έβλεπα στην εικόνα του
βιβλίου, δεν συμβάδιζε με ό,τι έβλεπα στην
πραγματικότητα, μιας και ως παράλια πόλη
η Σούδα στα Χανιά το χιόνι ήταν σπάνιο
φαινόμενο, επίσης αναρωτιόμουν γιατί
αυτό το ένα σπουργίτι δεν λειτούργησε
όπως ο μέρμηγκας, από την άλλη ιστορία
που μαθαίναμε, αυτή του μέρμηγκα και
του τζίτζικα, ήταν δηλαδή και το σπουργίτι
τεμπέλικο και απ’ όλα τα ζώα μόνο το μερ-
μήγκι ήταν προκομμένο;

Αυτά και άλλα πολλά ρωτούσα τους
γονείς μου, ένα γιατί αυτό, και γιατί το
άλλο, με τον πατέρα μου και τη μητέρα
μου να προσπαθούν να δώσουν πειστικές
απαντήσεις, νομίζω ότι δεν τα κατάφερναν
και πολύ καλά, άσε που με τέτοιες ερωτήσεις
από ένα επτάχρονο-οκτάχρονο παιδί θα
είχαν σκεφτεί ότι κάτι γίνεται με τον μο-

ναχογιό… Έλεγα και στον δάσκαλο το
ίδιο πράγμα, «μα, κύριε, εμείς δεν έχουμε
χιόνια, και αν σώσουμε το ένα και το ταΐ-
σουμε, τα υπόλοιπα τι θα γίνουν;», και
έλεγε ο καημένος ο δάσκαλος, «εμείς θα
αρχίσουμε από το ένα…», επέμενα εγώ,
«χιόνια δεν έχουμε εμείς, γιατί στην εικόνα
δείχνει χιόνια;», είχα εγκλωβιστεί στον μι-
κρόκοσμο της πόλης μου, της οικογένειάς
μου, αν και ο παππούς μου με έβαζε να
του διαβάζω τις πρωτεύουσες της Ευρώπης,
από εκείνη την εγκυκλοπαιδική σειρά, που
νομίζω λεγόταν «Ο κόσμος μας», ενόσω
έφτιαχνε χειροποίητα φυσίγγια…

Με έβαζε κάθε απόγευμα να του λέω
ποια είναι η πρωτεύουσα
της Γαλλίας, της Ιτα-
λίας, της Γιουγκοσλα-
βίας και ούτω καθ’
εξής, κάθε μέρα, και
έφτιαχνε τα φυσίγγια
εκείνος και εγώ τον παρα-
κολουθούσα, «παππού, γιατί
τα φτιάχνεις, δεν το ξέρεις ότι
είναι κρίμα τα σπουργίτια;», έλεγα
εγώ, «μα, δεν σκοτώνω εγώ σπουρ-
γίτια, έτσι για να περνάει η ώρα
μου το κάνω», και αμέσως σκεφτό-
μουνα ότι όπως εμείς δεν έχουμε

χιόνια, άρα η εικόνα είναι ψεύτικη, έτσι
και τα φυσίγγια του παππού ήταν ψεύτι-
κα… Αυτή η πλευρά της ιστορίας με βόλευε,
αυτή έπαιρνα. Αφήστε που δεν τον είχα
δει και ποτέ να επιστρέφει με θήραμα,
αλλά συνήθως με άσχετα χορταρικά και
χοχλιούς, αν είχε καιρό, οπότε το πίστεψα,
αλλά τώρα που το σκέφτομαι, ο παππούς
δεν θα ήταν και πολύ καλός κυνηγός. Όπως
και να ’χει, αυτή η εικόνα του ταλαίπωρου
σπουργιτιού να σε κοιτάει ικετευτικά από
το θολό τζάμι δεν με έπειθε, άσε που στα
βουνά έβλεπες το χιόνι, και πηγαίναμε συ-
χνά, το ήξερα δηλαδή, αλλά δεν ήταν πα-
γιωμένη εικόνα στο μυαλό μου, ήξερα ότι
υπήρχε, το είχα δει, αλλά το είχα συνδέσει
με εκδρομή, με ξεγνοιασιά όχι με πείνα
και δυστυχία. Όπως ήξερα ότι υπήρχαν
και άλλες, πολύ μεγαλύτερες πόλεις, αλλά

δεν μπορούσα με τίποτα να τις φαντα-
στώ, οι εικόνες από τις εγκυ-

κλοπαίδειες δεν με βοη-
θούσαν. 

Πώς μου ήρθαν τώρα
όλα αυτά χρονιάρες μέ-
ρες; Ως άνθρωποι μόλις
ξεμυτίσει ο Δεκέμ-
βριος αλλάζουμε…

δέρμα, γινόμαστε άλλοι, προ-

σπαθούμε να βρούμε την αγάπη, να τη
διοχετεύσουμε, να περάσουμε το τζάμι το
θολό, και να μπούμε στο σπίτι του άλλου,
στην καρδιά του, αναζητώντας λίγα ψίχουλα
αγάπης, που λέει και το άσμα, γινόμαστε
σπουργίτια, δεν έχουμε ανακαλύψει όμως
τον άλλο, δεν τον ξέρουμε, και μόλις η ει-
κόνα αποσυνδεθεί με ό,τι εμπειρικά της
έχουμε προσδώσει, αλλάζουμε αίφνης, και
περιμένουμε μιαν άλλη περίσταση, μιαν
άλλη γιορτή, έχοντας στο μεσοδιάστημα
ακροβατήσει μεταξύ του πραγματικού και
του νομιζόμενου.

Θυμόμαστε τον μέρμηγκα, όταν δούμε
τον τζίτζικα, και βλέπουμε τα σπουργίτια
όσο εμείς είμαστε μέσα στην τάξη. Νιώ-
θουμε το χιόνι κρύο μόνο όταν περπατή-
σουμε επάνω του ξυπόλητοι, και μη ευρι-
σκόμενοι σε εκδρομή. Βολεύουμε τις αλή-
θειες μας, αναλόγως. Τα φυσίγγια του παπ-
πού μου δεν ήταν ψεύτικα, αληθινά ήταν,
το κρυωμένο και νηστικό σπουργίτι δεν
ήταν και δεν είναι ψεύτικο…, η δική μου
πεποίθηση να πιστέψω σε ό,τι με βόλευε
ήταν όμως αλήθεια, και αυτό πρέπει να
κάνουμε με αφορμή τη χαρά, να μείνουμε
λίγο σιωπηροί και να αντιμετωπίσουμε
την αλήθεια της μικροκοινωνίας μας, και
σιγά-σιγά θα μάθουμε και τι εστί Παρίσι.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα φυσίγγια και το σπουργίτι

ΕΚΘΕΣΗ
Αφροδίτη / Aphrodite
Οι φοιτητές του τμήματος Καλών και Εφαρμοσμένων Τεχνών του

πανεπιστημίου Frederick, παρουσιάζουν μια
συλλογική εγκατάσταση με τίτλο
«Αφροδίτη/Aphrodite».Η εγκατάσταση αποτε-
λείται από διάφορα έργα των προπτυχιακών και
μεταπτυχιακών φοιτητών των κλάδων Γραφικών
Τεχνών, Σχεδιασμού Χώρου και Μόδας και Εικό-
νας. Τόσο η εγκατάσταση ως οντότητα όσο και η
κάθε εικόνα ως αυτόνομη συντελούν στην εξι-
στόρηση της ιστορίας της Αφροδίτης ως Θεάς,
Μητέρας, Θνητής και Ερωμένης. Η εγκατάσταση
«Αφροδίτη/Aphrodite» παρουσιάζεται στο 2ο
όροφο, στην αίθουσα Claude Monet Hall της Λε-
βεντείου Πινακοθήκης. Λεβέντειος Πινακοθή-
κη, Λεωνίδου 5, Λευκωσία. Πληροφορίες

22668838, info@leventisgallery.org. Eως 15 Ιανουαρίου 2018.

Τo Θέατρο «Διόνυσος» ανεβάζει σε παγκύπρια πρώτη
παράσταση το έργο «Ο Κλήρος του Μεσημεριού» του
Πωλ Κλωντέλ, σε σκηνοθεσία Λέανδρου Ταλιώτη. Πρό-
κειται για το αυτοβιογραφικό έργο του Πωλ Κλωντέλ
όπου σ’ αυτό καταθέτει το βάθος του πνεύματος, το απα-
ράμιλλο του ύφους και τη γοητεία της γλώσσας του. Μια
ιστορία για τον έρωτα, την πίστη και τη ζωή. Λόγος ποιητι-
κός και όμορφος, γεμάτος από τα μεγάλα ερωτηματικά
της ζωής, ανατροπές, ειρωνεία και πάθος. Ένα υπερω-
κεάνιο ταξιδεύει για την Κίνα. Εκεί πρόκειται να δημιουρ-
γηθεί ένα ερωτικό κουαρτέτο που σπάει την ενότητα του
χρόνου, ανάμεσα στην παντρεμένη Υζέ, τον πρώην ερα-
στή της Αμαλρίκ, τον άντρα της Ντε Σιζ, και τον μοναχικό
Μεζά – μελλοντικό εραστή της. Μετάφραση, διασκευή,
σκηνοθεσία Λέανδρος Ταλιώτης. Σκηνικά - Κοστούμια Νί-
κος Κουρούσιης. Βοηθός σκηνοθέτη- σκηνογράφου: Άν-
δρια Ευαγόρου. Ηθοποιοί Τζωρτζίνα Τάτση, Αλέξανδρος
Παρίσης, Πάνος Μακρής, Λέανδρος Ταλιώτης. Τακτικές
παραστάσεις (Λευκωσία): Τετάρτη, Παρασκευή και Σάβ-
βατο στις 8:30 μ.μ. και Κυριακή στις 6:30 μ.μ. μέχρι τις 14
Ιανουαρίου 2017. Θέατρο «Διόνυσος», Διαγόρου 29, Λευ-
κωσία. Πληροφορίες τηλέφωνα 22818999 & 99621845,
info@theatrodionysos.com

Ο Όμηρος γιορτάζει τα Χριστούγεννα, στο Πο-
λιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου. Πόσο εν-
διαφέροντα θα ήταν τα Χριστούγεννα, αν στην
παρέα του Αγίου Βασίλη εκτός από τα ελάφια,
συμπεριλαμβανόταν ο Όμηρος και οι δικοί του
φίλοι; Πολλές περιπέτειες και πολλά ταξίδια
για δύο ανθρώπους που βάλθηκαν να γυρί-
σουν και ανακαλύψουν τον κόσμο. Η Παιδική
Ακαδημία Πολιτισμού διοργανώνεται σε συ-
νεργασία το Summer School in Homer του Τμή-
ματος Κλασικής Φιλολογίας UCL και οργανώνει
θεατρικά παιχνίδια, διαδραστική διδασκαλία
ομηρικών κειμένων, δημιουργική γραφή και
τεχνικές animation με έμπνευση τους ήρωες
των ομηρικών επών, οι οποίοι θα αποτελέσουν
τη βάση πειραματισμού για μια χριστουγεννιά-
τικη εκπαιδευτική εμπειρία. 27-29 Δεκεμβρίου

και 3-5 Ιανουαρίου 2018. Πολιτιστικό Ιδρυμα
Τραπέζης Κύπρου, Φανερωμένης 86-90, Λευ-
κωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 22128182, in-
fo@cultural.bankofcyprus.com

Σε αναμετάδοση από το Royal Opera House το
Θέατρο Ριάλτο θα φιλοξενήσει το έργο «Ο Κα-
ρυοθραύστης» του Ρώσου συνθέτη Πιότρ Ίλιτς
Τσαϊκόφσκι. Η νεαρή Κλάρα τρυπώνει στο σαλό-
νι την Παραμονή των Χριστουγέννων για να παί-
ξει με το αγαπημένο της παιχνίδι: έναν Καρυο-
θραύστη. Όμως ο μυστήριος μάγος και νονός
της, Ντροσελμάγιερ, της επιφυλάσσει μια μα-
γευτική περιπέτεια. Η παραγωγή του Peter Wri-
ght για το Royal Ballet συγκαταλέγεται ανάμεσα
στις πιο διαχρονικές και συναρπαστικές εκδοχές
του Καρυοθραύστη. Τα γιορτινά σκηνικά εποχής,
οι χιονονιφάδες που χορεύουν, η συναρπαστική
μουσική, σε συνδυασμό με τη συγκλονιστική χο-
ρογραφία του Λεβ Ιβάνοφ του 1892 καθιστούν
τον Καρυοθραύστη ως την κατ’ εξοχήν χριστου-
γεννιάτικη παράσταση, και τη θαυμαστή μουσι-
κή του Τσαϊκόφσκι ως μία από τις πλέον αναγνω-
ρίσιμες παρτιτούρες μπαλέτων. Θέατρο Ριάλτο,
Παρασκευή 29 Δεκεμβρίου, ώρα 6:30 μ.μ.
Πληροφορίες τηλέφωνο 77777745,
e-ticket: www.rialto.com.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Καρυοθραύστης - Royal Ballet

ΜΟΥΣΙΚΗ
Κορασιές
Το σχήμα παραδοσιακής μουσικής
«Κορασιές» ταξιδέψει το κοινό σε
ρυθμούς μικρασιάτικους, νησιώτι-
κους, θρακιώτικους και κυπριακούς
με τις όμορφες φωνές των τεσσάρων
κορασιών. Νατάσα Καυκαλιά (λαούτο),
Κατερίνα Θεοδώρου (βιολί), Μαριάν-
να Μουμτζή (κανονάκι) Μαρία Σάββα
(κρουστά). Πολιτιστικό Εργαστήρι
Αγίων Ομολογητών, Λευκωσία. Πέμ-
πτη, 28 Δεκεμβρίου, ώρα 8:30 - 11:30
μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο
22256782, 99633665,
info@politistiko-ergastiri.org

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τι πιο
μεθυστικό 
από την

πιθανότητα;
Η ψυχή μου έχει χάσει το πάθος της πιθα-
νότητας. Αν ευχόμουν για κάτι, δεν θα ευ-
χόμουν για πλούτη και εξουσία, αλλά για
το ζωηρό εκείνο βλέμμα που διακρίνει παν-
τού την πιθανότητα. Η απόλαυση απογοη-
τεύει, η πιθανότητα ποτέ. Τι πιο δροσερό,
πιο ευωδιαστό, πιο μεθυστικό από την πι-
θανότητα;». Το απόσπασμα του Σέρεν Κίρ-
κεγκορ από το βιβλίο «Το κεντρί της ύπαρ-
ξης: επιλογή από το έργο του» (εκδ. Κέδρος)
αλίευσα από το, απολαυστικό αναγνωστικά,
πρόγραμμα της παράστασης «Αγριόπαπια»
του Ιψεν (θέατρο «Πορεία», σκηνοθεσία
Δημήτρης Τάρλοου).

Αυτή η περίπλοκη και αινιγματική σπου-
δή της ανθρώπινης κατάστασης, σκηνο-
θετημένη με ακρίβεια, τόλμη, μεστή ανα-
νεωτική ματιά και εις βάθος προσέγγιση
του κειμένου, ανοίγει μια βεντάλια πιθα-
νοτήτων που συγγενεύουν εξίσου με τη
ζωή και τον θάνατο. Ο,τι επιλέγουν οι βα-
σανισμένοι από τις «επιταγές του ιδεώδους»
ήρωες δεν είναι δωρεάν. Πάσχουν και πα-
σχίζουν να απαλλαγούν από πάθη και εμ-
μονές (κυρίως το δεύτερο), υποφέρουν
χωρίς να θριαμβεύουν, υπομένουν χωρίς
να μπορούν να μετατρέψουν την απελπισία
σε ωφέλεια. Οι πρωταγωνιστές της «Αγριό-
παπιας», όπως διαπιστώνουμε σιγά σιγά,
έχουν χάσει «το πάθος της πιθανότητας».
Καθηλωμένοι σε ένα βάλτο περιστάσεων,
αφήνονται στη δύναμη της περιδίνησης.

Σκέφτηκα, αντί για ευχετήρια χριστου-
γεννιάτικη κάρτα, να αντιγράψω μια σκέψη
του Κίρκεγκορ (από το πρόγραμμα της πα-
ράστασης κι αυτή). Τη διάβασα αρκετές
φορές πριν αποφασίσω αν θα τη συστήσω
ως αισιόδοξη ή απαισιόδοξη πρόταση ή
πρόβλεψη. Εξαρτάται μάλλον από τον
τρόπο που αντιμετωπίζει κανείς τους αν-
θρώπους, τους θεσμούς, τη δυνατότητα
επιλογών, από το αν μάχεται τον δογμα-
τισμό και την αυθεντία, από το σύστημα
προσέγγισης και κατανόησης της πραγ-
ματικότητας στο οποίο προσχωρεί. Από
τον τρόπο που αντιλαμβάνεται έννοιες
όπως «δοκιμασία» και «ελπίδα». Παρούσες
και επικαιροποιημένες, διαρκώς.

Παραθέτω το απόσπασμα: «Οι άνθρωποι
παραπονιούνται ότι η ζωή είναι άχαρη και
θλιβερή – όμως στην παραπάνω φράση
πιστεύω πως υπάρχει αιώνια χαρά! Παρα-
πονιούνται πως η ζωή είναι μονότονη και
άνοστη – όμως σε μια τέτοια σκέψη υπάρχει
αιώνια ένταση! (...) Οταν υποφέρεις, προ-
σπάθησε να ακούσεις! Λένε ότι ο κόσμος,
το περιβάλλον, οι συναναστροφές εμπο-
δίζουν κάποιον στο δρόμο προς την ευτυχία.
Στην ουσία ο ίδιος ο άνθρωπος εμποδίζει
το δρόμο. Είναι τόσο προσκολλημένος σε
όλα αυτά, που δεν μπορεί να αποσπάσει
τον εαυτό του για να ανανεωθεί και να
αντλήσει ελπίδα. Είναι διαρκώς στραμμένος
προς τα έξω αντί να είναι στραμμένος προς
τα μέσα. Διατηρεί επικοινωνία με τον εχθρό
μέσα από... την ελπίδα της ανωριμότητας.

»Η δοκιμασία στερεί αυτή την ελπίδα.
Η δοκιμασία σού στερεί αυτά που θες να
ξαναζήσεις, ακόμη κι αν η διβουλία δεν
σε έχει εγκαταλείψει. Κι εσύ πρέπει να ελ-
πίζεις πως, αν δεν τα καταφέρεις με την
πρώτη, έχεις κι άλλες ευκαιρίες να επα-
νορθώσεις για τις τόσες σου αποτυχίες...
Ομως η δοκιμασία βαστά ακόμα, γιατί σκο-
πός της είναι να επαναφέρει την ελπίδα.
Οχι να σου τη δώσει, αλλά να την επανα-
φέρει. Κάθε άνθρωπος έχει μέσα του κρυμ-
μένη την ελπίδα του αιώνιου. Η δοκιμασία
είναι αυτή που την επαναφέρει... Διδάσκει
την αφύπνιση...».

Ο 21ος αιώνας δεν έχει σχέση με τον
19ο που έζησαν ο Κίρκεγκορ και ο Ιψεν.
Ομως τα ανθρώπινα πάθη διασχίζουν με-
ταλλασσόμενα, ή και όχι, τον χρόνο. Οπως
και η μελαγχολία ή η απαντοχή. Το πώς
εγγράφονται και πώς αποκρυπτογραφούν-
ται τα συναισθήματα εμπίπτει, εν πολλοίς,
στη δικαιοδοσία της τέχνης.

Ο επίλογος της «Aγριόπαπιας» γέρνει
τη ζυγαριά στο τραγικό, κόβοντας απότομα
το νήμα της ζωής και της ελπίδας. Αλλά
το τέλος είναι ορατό, η αλληλουχία των
πράξεων προετοιμάζει για το φινάλε.

Θα είχαμε κι άλλα να πούμε, για τα ζωτικά
ψεύδη, τη μεσαία τάξη, τη διαδικασία της
εξαπάτησης του εαυτού και των άλλων...
Για την ανθρώπινη ευπιστία, την επιθυμία
για «τύφλωση», την ανάγκη για μύθους.
Για όσους εκμεταλλεύονται ταχυδακτυ-
λουργικά τις αδυναμίες και τα πάθη, την
άγνοια και τον παραλογισμό. Το βασικότερο,
μοιάζει να λέει –και– ο Ιψεν στην «Αγριό-
παπια», είναι η σχέση με τον εαυτό. Κι
αυτή είναι, ίσως, μια από τις μεγαλύτερες
και πιο οδυνηρές δοκιμασίες.

ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ
Χριστουγεννιάτικες Περιπέτειες με τον Όμηρο

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Κλήρος του Μεσημεριού» στον «Διόνυσο»

ΧΟΡΟΣ
Για την Πίνα
Ο Δάφνις είχε περάσει τα τελευταία είκο-
σι πέντε χρόνια χορεύοντας για την Πίνα
Μπάους, ενώ υπήρξε βοηθός της ως
υπεύθυνος προβών του Χοροθέατρου του
Βούπερταλ. Είναι η πρώτη φορά που δη-
μιουργεί και συνθέτει το δικό του έργο: το
σόλο Addio Addio Amore - Για την Πίνα. Οι
χειρονομίες του Δάφνι Κόκκινου αποκα-
λύπτουν ιστορίες, εμπειρίες, ανέκδοτα,
ανταλλαγές και όνειρα που μοιράστηκε
ως το τέλος με την Πίνα Μπάους, σε ένα
γεμάτο πάθος χοροθέατρο. Στο αφιέρω-
μα αυτό, ο Δάφνις υψώνει ένα ποτήρι
προς τιμήν της και ανασύρει μνήμες από
τα ταξίδια του προσκαλώντας το κοινό σε
μια εξερεύνηση των μεταστροφών της
ανθρώπινης ιστορίας. Η ερμηνεία του εί-
ναι ένα αφιέρωμα στα όσα προσέφερε η
Πίνα: αγάπη, ανθρωπιά, σεβασμό, χιού-
μορ και μαεστρία στους συναδέλφους και
συνοδοιπόρους της, αλλά και στον κόσμο.
Πέμπτη, 28 Δεκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ.
Θέατρο Ριάλτο, Ανδρέα Δρουσιώτη 19,
πλατεία Ηρώων, Λεμεσός. Πληροφορίες
τηλ. 77777745, rialto@cytanet.com.cy.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Την ανησυχία τους για τη «χαμένη
γενιά» της Ελλάδας και την έλλειψη
εμπιστοσύνης των Ελλήνων πολι-
τών στους θεσμούς, που μπορεί να
οδηγήσει σε «απρόβλεπτες» κατα-
στάσεις, εκφράζουν στην «Κ» οι
καθηγητές του Χάρβαρντ Γκρέγ-
κορτζ Εκιερτ και Πίτερ Χολ μετά
τη λήξη των εργασιών του συνε-
δρίου για το μέλλον της Ευρώπης,
που διοργανώνει κάθε χρόνο το
Κέντρο Ευρωπαϊκών Σπουδών του
αμερικανικού πανεπιστημίου Minda
de Gunzburg. Φέτος, η συζήτηση
περιστράφηκε γύρω από τις διεθνείς
σχέσεις της Ευρώπης και τον λαϊ-
κισμό, ενώ για πρώτη φορά συζη-
τήθηκαν εκτενώς οι συνέπειες της
οικονομικής κρίσης στην ελληνική
κοινωνία και τους νέους όπως απο-
τυπώθηκαν στις έρευνες του ορ-
γανισμού διαΝΕΟσις.

«Το πιο ενδιαφέρον στοιχείο για
μένα ήταν το γεγονός πως μεγάλο
ποσοστό της ελληνικής κοινωνίας
χάνει την εμπιστοσύνη του στα
πολιτικά κόμματα, στις ΜΚΟ, στις
ανεξάρτητες αρχές και φαίνεται
ότι στρέφεται περισσότερο στον
εαυτό του και στον οικογενειακό
του περίγυρο. Υπάρχει σκεπτικι-
σμός για όλους τους θεσμούς της

κοινωνίας», επισημαίνει ο διευθυν-
τής του Κέντρου Ευρωπαϊκών Σπου-
δών του Χάρβαρντ και καθηγητής
Πολιτικής Επιστήμης Γκρέγκορτζ
Εκιερτ. Στην έρευνα της διαΝΕΟσις,
«Τι πιστεύουν οι Ελληνες» για το
2017, που έχει παρουσιάσει η «Κ»
(5/3/2017), το 51% των ερωτηθέν-
των δεν εμπιστεύεται «καθόλου»
τα πολιτικά κόμματα, όπως και το
46% τις ΜΚΟ, το 52% εμπιστεύεται
«λίγο» και «καθόλου» τις ανεξάρ-
τητες αρχές, ενώ η οικογένεια ανα-
δεικνύεται ο πιο αξιόπιστος θεσμός
με 74%.

Ο Πολωνός καθηγητής μας εξηγεί
ότι αυτή η τάση απομόνωσης από
τη δημόσια σφαίρα και η αδιαφορία
για τα κοινά ενδέχεται να μετου-
σιωθεί σε ένα σοβαρό πρόβλημα
αξιών για τη δημοκρατία. «Στην
Πολωνία, για παράδειγμα, οι πολίτες
δεν εμπιστεύονται τα πολιτικά κόμ-
ματα αλλά περίπου το 60% εμπι-
στεύεται τις ΜΚΟ, υπάρχουν δη-
λαδή εναλλακτικές για τον πολίτη.
Οταν δεν εμπιστεύεσαι κανέναν,
είναι δύσκολο να προβλέψεις τις
αντιδράσεις του κόσμου. Αυτό που
με ανησυχεί είναι μήπως η οδός
του ατομισμού οδηγήσει στην άνο-
δο λαϊκιστών ηγετών με ριζοσπα-
στικές και αντιδημοκρατικές ιδε-
ολογίες», τονίζει ο κ. Εκιερτ.

«Τα αποτελέσματα των ερευνών
της διαΝΕΟσις μας σόκαραν όλους
στο κοινό», παραδέχεται ο καθη-
γητής Ευρωπαϊκών Σπουδών Πίτερ
Χολ, ο οποίος διακρίνει μια «χαμένη
γενιά» στην ελληνική κοινωνία.
«Οι έρευνες δείχνουν το πραγματικό
κόστος της κρίσης του ευρώ στην
Ελλάδα και συγκεκριμένα το γεγο-
νός ότι στο τέλος θα αφήσει μια
γενιά της οποίας τα εισοδήματα
και οι θέσεις εργασίας μπορεί να
μην αποκατασταθούν ποτέ από τα
χτυπήματα που δέχθηκαν», σημει-
ώνει. Σύμφωνα με την έρευνα, ο
ευρωσκεπτικισμός παγιώνεται στη
χώρα μας με αρκετούς να πιστεύουν
ότι η Ελλάδα ζημιώθηκε από τη
συμμετοχή της στην Ε.Ε., στον το-
μέα της οικονομικής ανάπτυξης
και της ευημερίας, μια τάση που
δεν εκπλήσσει τον Καναδό καθη-
γητή. «Το μέλλον κάθε χώρας εξαρ-

τάται από τις νεότερες γενιές. Από
τα αποτελέσματα των ερευνών φαί-
νεται ότι η Ελλάδα θα υπομείνει
το κόστος της κρίσης για πολλά
ακόμη χρόνια και δεν αποτελεί έκ-
πληξη η αυξανόμενη ανησυχία απέ-
ναντι στην Ε.Ε. Υποψιάζομαι, όμως,
ότι οι νέοι θα συνεχίσουν να βλέ-
πουν ότι το μέλλον τους βρίσκεται
στην Ευρώπη», σημειώνει ο κ. Χολ.

Ο ευρωσκεπτικισμός
Οι καθηγητές διακρίνουν μια με-

τατόπιση των προκλήσεων που αν-
τιμετωπίζει η Ευρώπη από τα οι-
κονομικά προς περισσότερο πολι-
τικά ζητήματα, τις διεθνείς σχέσεις
με τη Ρωσία και τις ΗΠΑ και βέβαια
την ασφάλεια. Η Ευρώπη είναι αν-
τιμέτωπη με μια «υπαρξιακή κρίση»,
εκτιμά ο Πίτερ Χολ, ενώ ο Γκρέγ-
κορτζ Εκιερτ σχολιάζει ότι ο νέος
μεγάλος πονοκέφαλος της Γηραιάς

Ηπείρου θα είναι «ο διαχωρισμός
σε Δυτική και Ανατολική Ευρώπη»
με ανοιχτά τα ζητήματα του ευρω-
σκεπτικισμού, του μεταναστευτικού
και της απομάκρυνσης από τις δη-
μοκρατικές αξίες.

Η άνοδος του ευρωσκεπτικισμού
στην Ελλάδα απασχολεί τη διαΝΕ-
Οσις, μας λένε οι διευθυντές ερευ-
νών και περιεχομένου Κυριάκος
Πιερρακάκης και Θοδωρής Γεωρ-
γακόπουλος που παρουσίασαν τις
έρευνες του οργανισμού στο Κέντρο
Ευρωπαϊκών Σπουδών του Χάρ-
βαρντ. Ως «απάντηση» στην αυξα-
νόμενη τάση μέσα στην κοινωνία
ετοιμάζουν μία σειρά ενημερωτικών
και παρεμβατικών δράσεων με εκ-
δόσεις για το μέλλον της Ευρώπης
και τον ρόλο της Ελλάδας και προ-
τάσεις για τις ελληνικές θέσεις σε
μία σειρά ευρωπαϊκών θεμάτων σε
συνεργασία με το ΕΛΙΑΜΕΠ.

Η χαμένη γενιά
και η ανησυχία
για το μέλλον
Δύο καθηγητές του Χάρβαρντ αναλύουν 
τα ευρήματα έρευνας της διαΝΕΟσις

«Οι έρευνες δείχνουν ότι τα εισοδήματα και οι θέσεις εργασίας μιας γενιάς
μπορεί να μην αποκατασταθούν ποτέ από τα χτυπήματα της κρίσης».

Οι καθηγητές Χολ (αριστερά) και Εκιερτ θεωρούν ότι η Ευρώπη αντιμετωπίζει
«υπαρξιακή κρίση» και τον κίνδυνο διαχωρισμού σε «Ανατολική και Δυτική».

«Το πιο ενδιαφέρον
ήταν το γεγονός πως
μεγάλο ποσοστό των
Ελλήνων χάνει την εμπι-
στοσύνη του στα κόμ-
ματα, στις ΜΚΟ και
στις ανεξάρτητες αρχές».
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«Ο Θεόδουλος Γρηγορίου, με τα δύο
έργα του από τη σειρά «Λουτρά της
Αφροδίτης», εστιάζει στην Αφροδίτη
του έρωτα αλλά και στη σημασία της
θάλασσας και της έλξης ανάμεσα στους
ανθρώπους. Μέσα από δύο εγκαταστά-
σεις βίντεο, επιδιώκει να ενεργοποιήσει
ερωτικές μνήμες και αισθήσεις». 

–Στο έργο σας πραγματεύεστε την
ιδέα την αέναης ροής, δηλαδή του
ατελεύτητου, είναι άραγε κοντά στην
αρχή του Θαλή ότι το νερό είναι η
αρχή των πάντων;

–Στο συνολικό μου έργο πραγμα-
τεύομαι με αυθαίρετες ερμηνείες ,τα
συμπτώματα και επιστρώσεις που αφή-
νει πίσω του ο χρόνος. Επομένως η τα-
χύτατη ροή και η εναλλαγή των εικόνων
είναι σαν ένα χαρακτηριστικό της επο-
χής μας που ψάχνω τρόπους να ερμη-
νεύσω . Είτε στον Θαλή είτε στον Ηρά-
κλειτο με το «τα πάντα ρει» είτε στον
Αριστοτέλη με τη ρευστότητα …των
μεταμορφώσεων της ύλης με την πα-
ρέμβαση της σκέψης … όλοι δίνουν
κλειδιά για ερμηνείες των βαθύτερων
πράξεών μας…

–Πώς αποτελεί ο μύθος της Αφρο-
δίτης πηγή έμπνευσης για τον καλ-
λιτέχνη σήμερα;

–Ο μύθος της Αφροδίτης όπως και
κάθε μύθος κτίζεται συμβολικά πάνω
στις υπαρξιακές ανάγκες της ανθρώ-
πινης ψυχής και καμιά εποχή δεν μπορεί
ν’ απαλλαγεί από αυτές. Γι’ αυτό και η

διαχρονικότητα. Απλώς συχνά επικεν-
τρώνουμε την προσοχή μας σε άλλα
ζητήματα . Όμως ενδόμυχα συνυπάρχει.
Το μόνο που αλλάζει είναι ο τρόπος έκ-
φρασης, ερμηνείας και προσαρμογή
στους κώδικες επικοινωνίας. Επανέρ-
χεται για να μας θυμίσει ότι είναι ακόμη
ζωντανός κρυμμένος στα έγκατα της
ανθρώπινης επιθυμίας… επανεμφα-
νίζεται αλλάζοντας μορφή και όνομα
για να σωθεί… ή γίνεται ξανά σπόρος
για να ξαναγεννηθεί…

–Σε πολλά έργα σας χρησιμοποιείτε
το βίντεο και γενικά το μέσο της προ-
βολής για να συνοδεύετε βασικά στοι-
χεία της φύσης.

–Το βίντεο είναι ένα υλικό, ένα ερ-
γαλείο που χαρακτηρίζει την ρευστό-
τητα του τωρινού χρόνου και αυτό φυ-
σικά μέσω της κινούμενης εικόνας.
Στην εποχή μας δεν υπάρχει πιο έντονο
χαρακτηριστικό από την ταχύτητα των
μεταμορφώσεων του αντιληπτού κό-
σμου μέσω του ηλεκτρονικού τοπίου.
Δεν συνηθίζω με τη χρήση του βίντεο
να διηγούμαι ιστορίες. Απλώς κάνω
στιγμιαίες νύξεις για αφύπνιση συναι-
σθημάτων… θέλω να διαρκεί η επαφή
του θεατή όσο ενός ζωγραφικού πίνακα,
ενός γλυπτού. Συχνά κάνω αντιπαρά-
θεση της ρευστής και άυλης εικόνας
του βίντεο με τη στερεή υλική μορφή
και πρωτογενή υλικά για να τα αλλοι-
ώσω όπως θα έλεγε ο Αριστοτέλης να
τους δώσω «…νέα μορφή κατά τον λό-
γον…». 

–Πώς αντιλαμβάνεστε τον μύθο
της Αφροδίτης ως έννοια της υλικό-
τητας;

–Κάθε μύθος είναι μόνο στο μυαλό
μας, αποκοιμάται και ξαναξυπνάει –
τρέφει και αφυπνίζει συναισθήματα.
Η υλική του μορφή αφορά την εικόνα
του, την αναπαράσταση, την ερμηνεία
του. Στη δική μου αντίληψη συνυπάρχει
κρυφά υπόγεια σε κάθε υλική υπόσταση
σ’ αυτό που ονομάζουμε Τόπος. Άρα
διερωτώμαι ή ψάχνω να βρω αν ο μύθος
κατοικεί ακόμη στα πρωτογενή μου
υλικά, το νερό, τη φωτιά, σε κάθε λογής
πετρώματα και οξείδια της γης ή κάπου
στον αέρα…

–Ο μύθος της Αφροδίτης είναι ταυ-
τόσημος με την επιθυμία του έρωτα
Πώς η επιθυμία σχετίζεται με την
έλξη από το υγρό στοιχείο;

–Η επιθυμία είναι άκρως υποκειμε-
νική και υποσυνείδητη λειτουργία.
Είναι προσωπική υπόθεση με συλλο-

γικές διαστάσεις. Η έλξη από το υγρό
στοιχείο ίσως να σχετίζεται με το αν-
θρώπινο σώμα που αποτελείται από
70% νερό....; υπόθετο.

«Ο Σάββας Χριστοδουλίδης, με το έργο
του «Η Γέννηση της Αφροδίτης», πραγ-
ματεύεται τη θεοποίηση του γυναικείου
φύλου και προβάλλει τη θεά ως μια δυ-
ναμική γυναίκα του σήμερα. Η Αφρο-
δίτη, φτιαγμένη από πορσελάνη, ανα-
δύεται μέσα από θρυμματισμένα σκεύη
και μας μεταφέρει στην αρχή του μύθου,
του μύθου που συνδέει τη γέννηση της
Μεγάλης αυτής θεάς με την Κύπρο».

–Τι σημαίνει για σας η Αφροδίτη;
–Είναι πρώτιστα μια ιδέα συνώνυμη

της ομορφιάς. Αν εστιάσουμε στον
συμβολισμό του μύθου γύρω από τη
γέννηση της θεάς, μπορούμε να μιλή-
σουμε για μια έλευση, ένα φανέρωμα
του θεϊκού, του υπερβατικού, του ανώ-
τερου. Αφροδίτη σημαίνει προσδοκία,
ενατένιση. Στις μέρες μας, μπορούμε
να μιλήσουμε για μια χαμένη Αφροδίτη.
Θυμάμαι τα αναρίθμητα αγαλματίδια
της Αφροδίτης, εκτεθειμένα στο αρ-
χαιολογικό μουσείο της Δαμασκού.
Είμαι σίγουρος ότι έχουν καταστραφεί
ή έχουν γίνει βορά αρχαιοκάπηλων.
Θα το θεωρούσα παράλειψη να μην
αναφέρω την κύπρια εικαστικό Μαίρη
Πλαντ η οποία στοχάστηκε, δημιούρ-
γησε και έγραψε με αφορμή τον μύθο
της Αφροδίτης όσο κανένας άλλος καλ-

λιτέχνης στον τόπο μας. 
–Χρησιμοποιείτε αρκετά την πορ-

σελάνη στα έργα σας, γιατί; 
–Τα υλικά, κυρίως η πορσελάνη κα-

θορίζει σε μεγάλο βαθμό το ύφος του
έργου. Πρόκειται για το υλικό που κυ-
ριάρχησε σε παλαιότερη μεγάλη ενό-
τητα έργων μου. Σκληρή και εύθραυστη,
πολύτιμη και ευτελής συνάμα, η πορ-
σελάνη εγγυάται ένα ύφος στο έργο
που θα μπορούσε να νοηθεί γνώριμο,
οικείο, βατό. Όλοι, λίγο-πολύ, κρατή-
σαμε στα χέρια μας χρηστικά ή διακο-
σμητικά αντικείμενα. Στο έργο όμως,
παρατηρείται μετατόπιση ή καλύτερα
κατάργηση των δύο ιδιοτήτων που
μόλις προανέφερα. Η πορσελάνη χρη-
σιμοποιείται ως κύριο συστατικό ενός
έργου τέχνης. 

–Το έργο σας είναι λευκό. Ποιος ο
συμβολισμός;

–Η απουσία χρώματος δεν συνεπά-
γεται την αδιαφορία ή την απόρριψη
των αξιών του χρώματος από μέρους
μου. Το λευκό, ως τονική και όχι ως
χρωματική αξία, μου επιτρέπει να προσ-
δώσω στην ιδέα του μύθου τον οποίο
το έργο πραγματεύεται απόκοσμο χα-
ρακτήρα. Το λευκό, επισημαίνει επίσης
την αναγλυφικότητα του έργου, όπως
αυτή προκύπτει από το συνταίριασμα
ή τον θρυμματισμό των αντικειμένων
τα οποία το συγκροτούν. 

–Θα μπορούσαμε να ισχυριστούμε
ότι το έργο σας αποπνέει ένα χαρα-
κτήρα μνημειακό; 

–Αν είναι όπως το νομίζετε, τότε θα
έλεγα ότι η μνημειακότητά του έγκειται
στο γεγονός ότι αυτό στοιχειοθετείται
με βάση την αρχή της καθετότητας
αλλά και της διάνοιξης. Το πλατύτερο
στοιχείο του έργου, δηλαδή το χαλί,
αποτελεί τη βάση, ενώ τα λοιπά στοιχεία
παρατίθενται το ένα πάνω στο άλλο
ώστε στο σύνολό τους να δημιουργούν
την εντύπωση της ανόρθωσης. Το έργο,
με άλλα λόγια δοκιμάζει μια κορύφωση,
έχοντας για κατάληξη στο ψηλότερο
του σημείο τη γυναικεία φιγούρα. 

–Εγκώμιο της γυναίκας ή κριτική
θεώρησή της;

–Το έργο συνιστά ένα σχολιασμό γύ-
ρω από τη θέση της γυναίκας η οποία
δραστηριοποιείται στον χώρο που λέμε
foyer. Εξετάζει τη δυνατότητα αναγωγής
της σε εμβληματικό ον, με δεδομένη
την υλικότητα που την περιβάλλει και
που η ίδια καλείται να διαχειριστεί κα-
θημερινά.

Ο Νίκος Κουρούσιης καταπιάνεται με
τον θεσμό της Ιεράς Πορνείας και πα-
ρουσιάζει δύο έργα του από την ομό-
τιτλη σειρά. Αν και για την Ιερά Πορνεία
–ένα έθιμο που καταγράφει μόνο ο
Ηρόδοτος, σύμφωνα με τον οποίο κάθε
γυναίκα όφειλε να έχει μία φορά στη
ζωή της ερωτική επαφή με έναν ξένο
στο όνομα της θεάς– υπάρχουν λιγοστές
αναφορές, συνιστά σημαντικό στοιχείο
για την Αφροδίτη». 

Ειδικότερα τα έργα από τη σειρά «Ιε-
ρά Πορνεία» είναι εμπνευσμένα από
τον θεσμό της ιερής πορνείας που συν-
δέθηκε με τη λατρεία της Αφροδίτης
στην Παλαίπαφο, ιδιαίτερα κατά την
Ελληνιστική Περίοδο. Ήταν εκείνη η
εποχή που, σύμφωνα με τον Ηρόδοτο,
οι γυναίκες έπρεπε πριν παντρευτούν
να αφιερώσουν την παρθενία τους στο
Ιερό της Αφροδίτης, κάνοντας έρωτα
επί πληρωμή με κάποιον άγνωστο. Εκεί-
νες κάθονταν στο Ιερό φορώντας στέμ-
μα στο κεφάλι και περίμεναν τον ξένο
να τις διαλέξει προφέροντας τη φράση:
«Επικαλούμαι για σένα τη θεά». Η θεά
και η ιέρεια, το μυστικιστικό και το τε-
λετουργικό στοιχείο ανιχνεύονται μέσα
από τα έργα, μετουσιώνοντας το τρί-
γωνο, το φωτεινό τόξο, την υφή από
το λευκό κρόσσι σε μια παραπομπή
στην ιστορία και στη θηλυκότητα.

Προσεγγίζοντας τον μύθο της Αφροδίτης
Η έκθεση στη Λεβέντειο Πινακοθήκη «Παράδοξη Αφροδίτη – Σύγχρονο Εικαστικό Βλέμμα» ξαναφέρνει τη θεά στο νησί 

Συνεντεύξεις στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο πλαίσιο της μεγάλης έκθεσης
που φιλοξενείται στη Λεβέντειο
Πινακοθήκη «Παράδοξη Αφροδίτη»
όπου έργα από 19 μουσεία και συλ-
λογές από όλο τον κόσμο παραχώ-
ρησαν έργα παρουσιάζοντας την
καλλιτεχνική παραγωγή στη Δύση
από τον 15ο έως τον 20ό αιώνα και
πώς η Αφροδίτη απεικονίζεται. Στο

πλαίσιο αυτής της Έκθεσης διορ-
γανώνεται και η παράλληλη έκθεση
«Παράδοξη Αφροδίτη – Σύγχρονο
Εικαστικό Βλέμμα». Πέντε σύγχρο-
νοι Κύπριοι δημιουργοί (Θεόδουλος
Γρηγορίου, Νίκος Κουρούσιης, Κυ-
ριακή Κώστα, Λία Λαπίθη και Σάβ-
βας Χριστοδουλίδης) κλήθηκαν να
μετασχηματίσουν τον μύθο της
Αφροδίτης, να της «κλείσουν» το
μάτι και να εμπνευστούν την Αφρο-
δίτη του σήμερα, αναζητώντας την

Αφροδίτη του σήμερα. Όπως ση-
μειώνει και η επιμελήτρια της Έκ-
θεσης Δήμητρα Θεοδότου Ανα-
γνωστοπούλου «οι πέντε εικαστικοί
που επιλέξαμε αποτυπώνουν τα
δικά τους βιώματα και τις επιδρά-
σεις από τον μύθο και την παρά-
δοση του τόπου μας μέσα από το
δικό τους βλέμμα και τη δική τους,
σύγχρονη προσέγγιση – συνάμα
και κοντά στην κυπριακή πραγ-
ματικότητα». Στην «Κ» μίλησαν οι

εικαστικοί Θεόδουλος Γρηγορίου
και Σάββας Χριστοδουλίδης, για
τη δική τους Αφροδίτη και τα έργα
που εμπνεύστηκαν. Παραθέτουμε
και το σκεπτικό του έργου του Νί-
κου Κουρούσιη. Ο καθένας από
τους τρεις δημιουργούς είδαν την
παραδοξότητα της θεάς και με τον
δικό τους τρόπο την έφεραν πίσω
στο κύμα της Πάφου, αναδυομένη
και απαστράπτουσα, μα ταυτόχρο-
να μυστηριώδη και παράδοξη.

Venus
Contemporary
Gaze - Νίκος
Κουρούσιης.

Ο μύθος της Αφροδίτης όπως και κάθε μύθος κτίζεται συμβολικά πάνω στις
υπαρξιακές ανάγκες της ανθρώπινης ψυχής.

Το έργο εξετάζει τη δυνατότητα αναγωγής της σε εμβληματικό ον, με δεδομέ-
νη την υλικότητα που την περιβάλλει και που η ίδια καλείται να διαχειριστεί.

Τα έργα από τη σειρά «Ιερά Πορνεία» είναι εμπνευσμένα από τον θεσμό της
ιερής πορνείας που συνδέθηκε με τη λατρεία της Αφροδίτης στην Παλαίπαφο.

Στην εποχή μας δεν υπάρ-
χει πιο έντονο χαρακτηρι-
στικό από την ταχύτητα των
μεταμορφώσεων του αντι-
ληπτού κόσμου μέσω του
ηλεκτρονικού τοπίου.

Το λευκό, ως τονική και όχι
ως χρωματική αξία, μου
επιτρέπει να προσδώσω
στην ιδέα του μύθου τον
οποίο το έργο πραγματεύε-
ται απόκοσμο χαρακτήρα.

Η θεά και η ιέρεια,
το μυστικιστικό και το τελε-
τουργικό στοιχείο ανι-
χνεύονται μέσα από τα έργα,
μετουσιώνοντας το τρίγωνο,
το φωτεινό τόξο, την υφή
από το λευκό κρόσσι σε μια
παραπομπή στην ιστορία
και στη θηλυκότητα.

ΘΕΟΔΟΥΛΟΣ
ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ

ΣΑΒΒΑΣ
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

ΝIΚΟΣ
ΚΟΥΡΟYΣΙΗΣ
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Κάτι γίνεται τα τελευταία χρόνια
και ολοένα και εμφανίζονται νέοι
καλλιτέχνες που έχουν το σαράκι
της δημιουργίας και το δείχνουν.
Την καλλιτεχνική διάθεση παρου-
σιάζει και ο νεαρός φωτογράφος
Νάκης Αντωνίου στην Isnotgallery
με την πρώτη του ατομική έκθεση
με τίτλο «Tripping». Ακούγεται
πολύ λογικό ένας νέος καλλιτέχνης
να ονομάζει την πρώτη του έκθεση
«Tripping», αφού το ταξίδι είναι
απαραίτητο συστατικό σε αυτή την
ηλικία, ώστε να αποκτήσει την απα-
ραίτητη σκευή που θα εμπλουτίσει
το δικό του ταξίδι στον χρόνο.

Ο Νάκης Αντωνίου παρουσιάζει
μια σειρά από φωτογραφίες με πρω-
ταγωνιστές δύο ταξιδιώτες, μόνο
που ο χώρος και ο χρόνος είναι οι
άγνωστες παράμετροι της εξίσωσης.
Η κάθε φωτογραφία απεικονίζει
και έναν διαφορετικό άνθρωπο που
συναντούν στη διαδρομή τους. Άν-
θρωποι καθημερινοί, μα και ιδιαί-
τεροι, ίσως και παράξενοι, όπως
δηλαδή τόσους και τόσους που συ-
ναντάμε στην πραγματικότητα. 

Τι είναι το Tripping, όμως για
τον Νάκη; «Έχει διπλή σημασία,
είναι ένα παιχνίδι με τις λέξεις, η
λέξη trip σημαίνει εκδρομή, και
από την άλλη υπάρχει ο όρος ‘trip-
ping’ που είναι μια παραισθησιακή
κατάσταση», «συνέλαβε» έτσι ο
Νάκης Αντωνίου ανθρώπους πραγ-
ματικούς, αλλά και μη υπαρκτούς,
δένοντας έτσι το γενικό κόνσεπτ
της εκδρομής, μπορούμε να δούμε
πρόσωπα και να αντιληφθούμε χα-
ρακτήρες που τελικά δεν είναι υπαρ-
κτοί. Ο νέος φωτογράφος με τη
δουλειά του μας παίρνει συνταξι-

διώτες στην ιστορία του καθένα
που συναντάνε και τρόπον τινά
μας διηγείται την ξεχωριστή ιστορία
του. Οι φωτογραφίες του Νάκη Αν-
τωνίου εξελίσσονται σταδιακά από
απλές σε πιο conceptual.  Το φω-
τογραφικό project «Tripping» του
Νάκη δεν αφορά μόνο τους ανθρώ-
πους που στιγμιαία συνάντησαν
οι πρωταγωνιστές του, αλλά όπως
λέει και ο ίδιος αυτό το project είναι
και μια ωδή στους ανθρώπους της
δικής του ζωής. «Είμαι γενικά άν-
θρωπος που συχνά κάθεται και σκέ-
φτεται τους ανθρώπους που έχει
γύρω του, αναζητώ τη θετική τους
ενέργεια και αυτούς μου αρέσει να
φωτογραφίζω». 

Η έκθεση αυτή είναι ένα φωτο-
γραφικό ταξίδι μεν, αλλά ταυτό-
χρονα είναι η αποτύπωση μιας εσω-
τερικής διαδρομής, «θέλω να κάνω
τους ανθρώπους να εκτιμήσουν
αυτούς που έχουν στη ζωή τους
και να εκλάβουν τη ζωή σαν ένα
road trip», λέει ο Νάκης, στον οποίο
αρέσει να κάνει projects με πολύ

κόσμο. Το ανθρωποκεντρικό πρό-
τζεκτ του φωτογράφου του έδωσε
τη δυνατότητα να εκτιμήσει ακόμα
περισσότερο τους ανθρώπους που
έχω στη ζωή του που δεν είναι μόνο
όσοι απεικονίζονται, αλλά και όσοι
τον βοήθησαν πίσω από τις κάμε-
ρες, άνθρωποι και θετική ενέργεια
από αφανείς ήρωες του «Tripping»,
και η ανθρωποκεντρικότητα του
εγχειρήματος βρίσκει και σε αυτή
τη διάσταση την επιβεβαίωση. «Για
να γίνει πραγματικότητα αυτή η

δουλειά υπήρξαν πολλοί αυτοί που
βοήθησαν πίσω από τις κάμερες.
Πολλοί έδωσαν φορέματα, αξε-
σουάρ ή έκαναν μακιγιάζ, μαλλιά
κτλ. για να πλαστεί ο χαρακτήρας
όπως τον είχα στο μυαλό μου και
τους ευχαριστώ πραγματικά γι’ αυ-
τό», σημειώνει ο καλλιτέχνης.

Ποικιλία κλικ
Η κάθε φωτογραφία που εκθέτει

ο Νάκης Αντωνίου έχει τη δική της
ταυτότητα και αποπνέει τα δικά

της vibes, άλλες είναι σαν «fashion
photography» και άλλες είναι πιο
επεξεργασμένες και μας εξηγεί ο
φωτογράφος «η φωτογραφία του
Γιώργου Χατζηνικοδήμου είναι σαν
διαφήμιση ρούχων, ενώ μια άλλη
απεικονίζει μια φωτογραφία Instax
με τον Μιχάλη Γεωργίου μέσα. Η
μία, για εμένα, αποπνέει μια απί-
στευτη καλοκαιρινή διάθεση, ενώ
η άλλη ένα μυστήριο. Μία άλλη
φωτογραφία είναι ένα ‘τυπικό love
story’, γιατί όλοι έχουμε συναντήσει

ένα τέτοιο στη ζωή μας». Όλες οι
φωτογραφίες συνοδεύονται από
έναν τίτλο και μία περίληψη του
χαρακτήρα που απεικονίζουν, και
είναι κάπως σαν οδόσημα, για τον
θεατή, ώστε να ακολουθήσει πιο
εύκολα τη διαδρομή του Νάκη Αν-
τωνίου και των ταξιδιωτών του. 

Ρωτήσαμε τον Νάκη τι θα ήθελε
να πάρει ο επισκέπτης φεύγοντας
από την έκθεσή του και η απάντηση
έχε να κάνει με το ταξίδι του κάθε
ανθρώπου… που το κάνει μόνος
του ως απλός παρατηρητής είτε
συνεπιβάτης σε ένα πολύβουο όχη-
μα, «θα ήθελα να αναλογιστεί και
αυτός ποιοι είναι και τι σημαίνουν
οι άνθρωποι που έχει στη ζωή του.
Να σκεφτεί πόσο εκτιμά αυτούς
που έχει στη ζωή του και τι δίνει
και αντίστοιχα παίρνει από αυτούς». 

Εγκαίνια: 29 Δεκεμβρίου, ώρα
7:00 μ.μ., Isnotgallery, Οδυσσέ-

ως 11, Παλιά Λευκωσία. Διάρκεια έως
30 Δεκεμβρίου.

Οι άνθρωποι τριγύρω μας είναι ένα ταξίδι
Η ατομική έκθεση του Νάκη Αντωνίου στην γκαλερί Isnotgallery έχει τίτλο «Tripping» και παρουσιάζει την εκδρομή της ψυχής μας

Η έκθεση αυτή είναι
ένα φωτογραφικό ταξίδι
μεν, αλλά ταυτόχρονα
είναι η αποτύπωση μιας
εσωτερικής διαδρομής
για τον νέο φωτογράφο
Νάκη Αντωνίου.

Το φωτογραφικό project «Tripping» του Νάκη δεν αφορά μόνο τους ανθρώπους που στιγμιαία συνάντησαν οι πρωτα-
γωνιστές του, αλλά όπως λέει και ο ίδιος αυτό το project είναι και μια ωδή στους ανθρώπους της δικής του ζωής.
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JOHN WILLIAMS
Αύγουστος
μτφρ.: Μαρία Αγγελίδου
εκδ. Gutenberg, σελ. 528

  ι έτσι «Ο Στόουνερ» άνοιξε τον
δρόμο στον «Αύγουστο», κι ελ-

πίζουμε πως ο «Αύγουστος» θα ανοί-
ξει τον δρόμο στο «Butcher’s cros-
sing» του Αμερικανού πεζογράφου
John Williams με την ασυνήθιστη
λογοτεχνική πορεία. Στις αρχές της
δεκαετίας του 2000 οι αμερικανικές
εκδόσεις Vintage επανέκδωσαν τον
προ πολλού ξεχασμένο «Στόουνερ»
(1965), του γεννημένου στις μεσο-
δυτικές πολιτείες καθηγητή Λογο-
τεχνίας John Williams (1922-1994).
Παρότι (εξ ημισείας) βραβευμένος
με το Εθνικό Βραβείο Λογοτεχνίας
των ΗΠΑ 1973, ο συγγραφέας ου-
δέποτε είχε γίνει γνωστός πέρα από
έναν πολύ στενό κύκλο ομοτέχνων
και ένα πολύ περιορισμένο ανα-
γνωστικό κοινό. Οπως μας πληρο-
φορεί ο Βρετανός συγγραφέας Julian
Barnes, ώς το 2012 οι πωλήσεις του
«Στόουνερ» δεν είχαν ξεπεράσει
τις 5.000.

Και ξαφνικά, το 2013, μέσα σε
λίγους μήνες εκτινάσσονται στις
150.000 στις ΗΠΑ, στις 200.000
στην Ολλανδία, στις 80.000 στην
Ιταλία, το έργο γίνεται μπεστ σέλερ
στο Ισραήλ και αρχίζει να απογει-
ώνεται στη Γερμανία. Η ζωή του

καθηγητή ήρωά του είναι στενό-
χωρη, ισοπεδωμένη, αποπνικτική.
Δεν στερείται ωστόσο νοήματος
καθώς ο Στόουνερ καλλιεργεί τα
γράμματα καταβάλλοντας τον ίδιο
απέραντο μόχθο που απαιτεί η
σκληρή δουλειά του καλλιεργητή
της γης από όπου
οι γονείς του. Κυ-
ριαρχεί η απογοή-
τευση και η μα-
ταιότητα μαζί,
όμως με το ελά-
χιστο μερίδιο ικα-
νοποίησης που
αποφέρει ο αδιά-
κοπος αγώνας σε
κάτι που ο ήρωας
πιστεύει. Στην
απορία του σημε-
ρινού αναγνώστη
γιατί το υπέροχο
αυτό μυθιστόρη-
μα με τον τραχύ
ρεαλισμό έμεινε
για πενήντα χρό-
νια άγνωστο στο ευρύτερο κοινό,
το κείμενο του Μπαρνς δίνει ίσως
μιαν έμμεση απάντηση: Ούτε στα
χρόνια μας ο «Στόουνερ» συνάν-
τησε αμέσως στις ΗΠΑ την ίδια
θερμή υποδοχή που είχε στην Ευ-
ρώπη. Ενδεχομένως διότι, θεωρούν
μερικοί, κάτι στην ιδιοσυγκρασία
του ήρωα δεν ταιριάζει στην αμε-
ρικανική ψυχοσύνθεση που θέλει

τους πρωταγωνιστές, στις αρχές
τουλάχιστον του βίου τους, να είναι
αισιόδοξοι ενεργοί μαχητές.

Τα δύο μυθιστορήματα του Wil-
liams έφθασαν στο ελληνικό κοινό
φέτος από τις εκδόσεις Gutenberg,
στις πολύ καλές μεταφράσεις της

Αθηνάς Δημη-
τριάδου και της
Μαρίας Αγγελί-
δου. Οπως έχει
παρατηρήσει η
κριτική, μία από
τις ιδιαιτερότη-
τες του συγγρα-
φέα είναι πως τα
έργα του διαφέ-
ρουν και θεμα-
τολογικά και
υφολογικά μετα-
ξύ τους. Αν έτσι
«Ο Στόουνερ» θα
μπορούσε να χα-
ρακτηριστεί πα-
νεπιστημιακό
μυθιστόρημα

και το «Butcher’s crossing» (1960)
γουέστερν, ο «Αύγουστος» (1972)
είναι ένα επιστολικό ιστορικό μυ-
θιστόρημα. Η ιστορία του εκτυ-
λίσσεται από το 45 π.Χ. ώς το 55
μ.Χ. περιλαμβάνοντας τους χρόνους
μετάβασης της δημοκρατικής Ρώ-
μης στο συγκεντρωτικό πολίτευμα
του αυτοκράτορα Αυγούστου.
Στους ήρωες περιλαμβάνονται πρό-

σωπα από το στενό περιβάλλον
του αυτοκράτορα ανάμεσα στα
οποία ο Βιργίλιος, ο Οράτιος, ο
Στράβων, ο Μαικήνας και ο Τίτος
Λίβιος. Μέσα από ημερολόγια,
επιστολές, απομνημονεύματα,
στρατιωτικές διαταγές, αναφορές
και πρακτικά της Συγκλήτου πα-
ρακολουθούμε την άνοδο του
ασθενικού αλλά φιλόδοξου, σιω-
πηλού αλλά αποφασιστικού, φαι-
νομενικά ασήμαντου αλλά τελικά
ιδιοφυούς 19χρονου θετού γιου
του Ιούλιου Καίσαρα – πώς μετά
τη δολοφονία του πατρός του το
44 π.Χ., θα κερδίσει σταδιακά την
εξουσία κάμπτοντας τις αντιστά-
σεις ποικιλώνυμων εχθρών και
θέτοντας τις βάσεις της μακρο-
χρόνιας pax Romana.

Μία από τις πολυάριθμες αρετές
του έργου είναι ότι χωρίς κανένα
ιστορικό διάγραμμα από εκείνα
που συνήθως πληροφορούν τον
αναγνώστη ποιος είναι ποιος, πότε
και τι έκανε, σε πολύ λίγες σελίδες
αποκτούμε τεράστια εξοικείωση
με δεκάδες πρόσωπα και γεγονότα
της ρωμαϊκής ιστορίας. Και δεύτερη
αξιομνημόνευτη αρετή του υπο-
βλητικού μυθιστορήματος αποτελεί
πως λαμβάνουμε μια εξαιρετικά
ζωντανή εικόνα του δαιμόνιου Αυ-
γούστου μόνο μέσα από έμμεσες
περιγραφές και χωρίς ποτέ να ακού-
με ευθέως τη φωνή του.

Κ

Για την πνευματική παράταξη της «ειλικρινίτιδας»
  έγεται ότι στις αρχές του 1936,

ο νομπελίστας Γερμανός λο-
γοτέχνης Τόμας Μαν βίωσε το βα-
σανιστικότερο τριήμερο της ζωής
του. Zώντας εκτός Γερμανίας, απο-
φάσισε να δημοσιεύσει στη γερμα-
νόφωνη εφημερίδα Neue Zurcher
Zeitung μια επιστολή με την οποία
ασκούσε δριμεία κριτική κατά του
ναζιστικού καθεστώτος που είχε
εγκαθιδρυθεί στην πατρίδα του.
Οπως του είπαν, είχε περιθώριο
τρεις μέρες να αποσύρει την επι-
στολή του, σε περίπτωση που το
μετάνιωνε. Ηξερε καλά ότι το τίμημα
για τη δημοσίευσή της θα ήταν
βαρύ για τον ίδιο και το έργο του.
Παρ’ όλα αυτά, δεν την απέσυρε.

Δεν ήταν καθόλου απλό για εκεί-
νον. Πρώτα από όλα, δεν θεωρούσε
τον εαυτό του έναν πολιτικοποι-
ημένο συγγραφέα. Είχε αφιερώσει,
άλλωστε, το 1918 ένα ογκωδέστατο
βιβλίο για να διατυπώσει τους «στο-
χασμούς ενός απολιτικού», απορ-
ρίπτοντας την υπερπολιτικοποίηση
του αρχόμενου 20ού αιώνα, την
οποία μπορούσε να προαισθανθεί
πού οδηγούσε. Θεωρούσε ότι αυτός,
ένας εκ φύσεως είρων και σκεπτι-
κιστής αστός Γερμανός, δεν μπο-
ρούσε να έχει σχέση με τον πολι-
τικοποιημένο γαλλικό διαφωτισμό.
Βεβαίως, σχεδόν 20 χρόνια μετά,
το σκηνικό ήταν πλέον τελείως δια-
φορετικό στη Γερμανία. Και η σκλη-
ρή πραγματικότητα ενός ολοκλη-
ρωτικού καθεστώτος, που ήταν σα-
φές ότι οδηγούσε την υπνωτισμένη
γερμανική κοινωνία προς την κα-
ταστροφή ενός ιδεολογικού και ρα-
τσιστικού πολέμου εναντίον όλης
της Ευρώπης, δεν επέτρεπε τη δι-
αιώνιση αυτής της αντίληψης. Ο
Τόμας Μαν (γεν. 1875) ήταν ένας
άνθρωπος πλασμένος με τα υλικά
του 19ου αιώνα. Κι ένα από αυτά
ήταν η αγάπη του για τον ρεαλισμό
και η απόρριψη της επιταγής για
κάποιο άπιαστο ιδεώδες.

Ετσι, το 1940, κι ενώ ο πόλεμος
έχει ήδη ξεκινήσει, ο Τόμας Μαν
θα εξαπολύσει με το βιβλιαράκι του
«Αυτός ο πόλεμος» (εκδ. Πόλις,
επιμ. Κ. Παπαγεωργίου) μια κατα-
μέτωπη επίθεση στη χιτλερική
«απόλυτη κυριαρχία του ζωτικού
χώρου», συνηγορώντας ο ίδιος, ήδη
από τότε, για μια αντίληψη της δη-
μοκρατίας ενταγμένη σε μια «ευ-
ρωπαϊκή συνομοσπονδία» που μόνο
αυτή θα μπορούσε να εξασφαλίσει
την ειρήνη και την ευτυχία στην
Ευρώπη. Σήμερα φαντάζει μάλλον
αυτονόητη αυτή η επιλογή, ωστόσο

η παρέμβασή του εκείνη τη στιγμή
ερχόταν σε μια φάση που η γερ-
μανική κοινωνία ζούσε έναν υπερ-
θνικιστικό πυρετό άνευ προηγου-
μένου, και όπου η ταύτιση με τους
«εχθρούς» του έθνους θεωρούνταν
εσχάτη προδοσία.

Είναι ορισμένες φορές παραπλα-
νητικές οι αναλογίες της δικής μας
εποχής με εκείνη του μεσοπολέμου.
Υπάρχει ωστόσο μια κοινή σταθερά
που αφορά τη στάση των διανο-
ουμένων και των καλλιτεχνών. Πα-
ραλλάσσοντας αυτό που λέει ο Ιψεν
στην «Αγριόπαπια» για τους δύο
κεντρικούς ήρωές του, οι διανο-
ούμενοι μπορούν να χωριστούν
διαχρονικά σε εκείνους που πά-
σχουν από «ειλικρινίτιδα», δηλαδή
σε εκείνους που επιλέγουν να λει-
τουργούν ως η φωνή της συνείδη-
σης μιας κοινωνίας, λέγοντας εκείνα

που είναι χρήσιμα αλλά δυσάρεστα,
και γι’ αυτό, αντιδημοφιλή. Και σε
εκείνους που κάτω από τον μανδύα
ενός ψευδοπροοδευτικού ιδεώδους
υποστηρίζουν μόνο όσα χαϊδεύουν
τα αυτιά των πολλών και κυρίως
της εξουσίας. Σε κάποιους από τους
τελευταίους δεν λείπουν οι καλές
προθέσεις. Οπως κάθε ιδεαλιστής,
όμως, που επιμένει να αγνοεί την
ξεροκέφαλη πραγματικότητα, το
κακό που μπορεί να προξενήσει
είναι το ίδιο με τον εκόντα δολιο-
φθορέα.

Πιο λεπτή οφείλει ωστόσο να
είναι η πολιτική στάση του καλλι-
τέχνη. Η εμμονή του Τόμας Μαν
με το πρόβλημα του Εγώ είναι απο-
λύτως δικαιολογημένη για έναν δη-
μιουργό. Ο καλλιτέχνης κάθε είδους
και τέχνης έχει μια μοναδική απο-
στολή που αν δεν την επιτελέσει
αυτός, δεν υπάρχει άλλος να το κά-
νει: να αναδείξει το διαρκές δράμα
του υποκειμένου, την τραγικότητα
και τη γελοιότητά του, τον τρόπο
που σπαρταράει η ψυχή απέναντι
στην ομορφιά και στον έρωτα. Δεν
του χρειάζονται οι «πολιτικές από-
ψεις», ούτε κι εμάς μάς βοηθούν σε
τίποτε. Είναι για την ιδιωτικότητά
του. Εκτός αν είναι «οργανικός»
καλλιτέχνης στην υπηρεσία μιας
ιδεολογίας. Το παρελθόν αλλά και
το παρόν μάς έχει δείξει ότι τα προ-
ϊόντα αυτής της στράτευσης είναι

καλλιτεχνικές αστειότητες. Ας κάνει
λοιπόν αυτό που πρέπει γιατί χωρίς
αυτόν η ζωή μας είναι άχαρη. Μια
μουντίλα χωρίς ουράνιο τόξο. Υπάρ-
χουν, βέβαια, και οι εποχές που
όλοι, συμπεριλαμβανομένων των
καλλιτεχνών, οφείλουν να πουν το
μεγάλο «ναι» ή το μεγάλο «όχι».
Οποιος εκεί –αποκλειστικά με την
ιδιότητα του ευαισθητοποιημένου
πολίτη– επιλέξει τη δημόσια έκθεση
των απόψεών του, οφείλει απλώς
να κάνει ό,τι και όλοι: να ξέρει τι
λέει, να διαθέτει δηλαδή την απαι-
τούμενη παιδεία που επιτρέπει σε
αυτά που λέει να είναι σοβαρά και
στοιχειοθετημένα.

Οπως έγραφε και ο Τόμας Μαν:
«Οχι τ’ ομολογώ, δεν είμαι ιππότης
της εποχής μου, δεν είμαι “ηγήτωρ”
και ούτε θέλω να είμαι. Δεν αγαπώ
τον “ηγήτορα” και δεν αγαπώ και
τον “δάσκαλο”, λόγου χάριν τον
“δάσκαλο της δημοκρατίας”. Λιγό-
τερο από όλους, όμως, αγαπώ και
σέβομαι τα μικρά εκείνα ασήμαντα
λαγωνικά που ζουν από το ότι είναι
μέσα στα πράγματα κι έχουν όσφρη-
ση. Τον συρφετό των λακέδων και
παρατρεχάμενων της εποχής [...].»

* Ο κ. Δημήτρης Π. Σωτηρόπουλος είναι
αναπληρωτής καθηγητής Σύγχρονης Πολι-
τικής Ιστορίας, διευθυντής του ΠΜΣ «Δια-
κυβέρνηση και Επιχειρηματικότητα», αρχι-
συντάκτης της «Νέας Εστίας».

Λ
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Κάθε ιδεαλιστής 
που επιμένει να αγνοεί
την ξεροκέφαλη
πραγματικότητα, 
το κακό που μπορεί 
να προξενήσει είναι 
το ίδιο με τον εκόντα
δολιοφθορέα.

Ο Θανάσης Χειμωνάς γεννήθηκε
το 1971 στην Αθήνα. Πρωτοεμφα-
νίστηκε στα γράμματα με δύο διη-
γήματα στην εφημερίδα «Τα Νέα».
Είναι πτυχιούχος φιλολογίας του
Πανεπιστημίου του Στρασβούργου,
σπούδασε κινηματογράφο στο ίδιο
πανεπιστήμιο και δημοσιογραφία
στο Λονδίνο. Εχει εκδώσει εννέα
μυθιστορήματα. Το 2012 εντάχθηκε
στο ΠΑΣΟΚ με το οποίο υπήρξε
υποψήφιος βουλευτής Α΄ Αθηνών
και υποψήφιος ευρωβουλευτής
(με την Ελιά). Τον Φεβρουάριο του
2017 αποχώρησε από το κόμμα. Το
νέο του βιβλίο «Παραφροσύνη»
(Πατάκης 2017) ασχολείται εν μέρει
με την εμπειρία του αυτή.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Aυτό τον καιρό διαβάζω το «Ο κανί-
βαλος που έφαγε έναν Ρουμάνο»
του Δημήτρη Σωτάκη. Πρόσφατα
τελείωσα το «Μοτέλ Μορένα» του
Αλέξη Σταμάτη.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Φρεντερίκ από την «Αισθηματική
αγωγή» του Γκιστάβ Φλομπέρ. Γιατί
σε μεγάλο βαθμό βιώνει τον έρωτα
όπως εγώ. Ισως και ο Τζακ Τόρενς
από τη «Λάμψη» του Στίβεν Κινγκ.
Μη ρωτάτε τον λόγο.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
συγγραφείς καλείτε, ζώντες
και τεθνεώτες;
Δεν διοργανώνω δεί-
πνα, μόνο για ποτά
πάω. Με καλούς φί-
λους όπως τον Σω-
τάκη και τον Σταμά-
τη που ανέφερα
πιο πάνω, αλλά και
τον Δημήτρη Μαμα-
λούκα ή τον Μιχάλη
Μιχαηλίδη. Από τε-
θνεώτες θα καλούσα
πολλούς στενούς συγγε-
νείς μου.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον
στοιχείο που μάθατε πρόσφατα
χάρη στην ανάγνωση ενός βιβλί-
ου;
Στην «Εξοδο» του Αρη Σφακιανάκη
έμαθα ποιος είναι ο Κασομούλης
που έχει δώσει το όνομά του στη
γνωστή στάση του τραμ.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Δεν το λες κλασικό, αλλά τον «Εξώ-
στη» του Νίκου Καχτίτση.

Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Τους «Νυχτερίτες» του Στίβεν
Κινγκ. Ηταν το βιβλίο που διάβαζα
όταν πρωτοπήγα φοιτητής στο
Στρασβούργο, το φθινόπωρο του
1989. Το ξαναδιαβάζω κατά και-
ρούς για να θυμηθώ τη μαγεία
εκείνης της εποχής.

Παραφροσύνη των ηρώων, των
μεμονωμένων ατόμων, ή και της
χώρας συνολικά;
Των ηρώων μου σίγουρα. Οι περισ-
σότεροι στο βιβλίο μου (βασικά, σε
όλα τα βιβλία μου) έχουν σοβαρά
ψυχολογικά ζητήματα. Και της χώ-
ρας όμως. Ή πιο σωστά όλων όσα
ζούμε τα τελευταία χρόνια.

Θα λέγατε ότι το τελευταίο σας βι-
βλίο είναι ένα έντονα πολιτικό κεί-
μενο;

Το τελευταίο μου βιβλίο είναι
ένα αμιγώς λογοτεχνικό

κείμενο. Διαθέτει όμως
και μια σαφέστατη πο-
λιτική χροιά. Ενιωσα
την ανάγκη να περι-
γράψω –με μυθιστο-
ρηματικό τρόπο και
ανακατεμένα με παν-
τελώς μυθοπλαστικά
στοιχεία– αυτά που
έζησα στο ΠΑΣΟΚ αλ-
λά και στην πολιτική 
γενικότερα από το

2012 και μετά.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΘΑΝΑΣΗ ΧΕΙΜΩΝΑ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΔΗΜΗΤΡΗ Π. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ*

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Με καθυστέρηση μισού αιώνα

Ο Τόμας Μαν συνηγορούσε για μια αντίληψη της δημοκρατίας ενταγμένη σε μια «ευρωπαϊκή συνομοσπονδία» που
μόνο αυτή θα μπορούσε να εξασφαλίσει την ειρήνη και την ευτυχία στην Ευρώπη.

TEXNES-06-MATIES_Master_cy  22/12/17  12:41  Page 6



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Kυριακή 24 Δεκεμβρίου 2017

Μ Α Τ Ι Ε Σ

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΑΥΣΤΡΙΑ
Θεσμός παγκόσμιας ακτινοβολίας, 
η πρωτοχρονιάτικη συναυλία της Φι-
λαρμονικής της Βιέννης, ανήμερα την
πρώτη ημέρα του έτους στις 11.15
π.μ., είναι μια παράδοση που τηρείται
με συνέπεια, σοβαρότητα και λαμ-
πρότητα. Κάθε χρόνο η Αυστρία δίνει
σε όλον τον κόσμο ένα μάθημα πολι-
τιστικής πολιτικής, κουλτούρας και
εθνικής περηφάνιας.
Τιμώμενος και προσκεκλημένος μαέ-
στρος φέτος είναι ο διάσημος Ιταλός

αρχιμουσικός Ρικάρντο Μούτι, ο οποί-
ος θα διευθύνει τη Φιλαρμονική της
Βιέννης στο περίφημο Musikverein.
Είναι η πέμπτη φορά που η πρόσκλη-
ση απευθύνεται στον 76χρονο πλέον
Ρικάρντο Μούτι, ο οποίος είχε και πά-
λι διευθύνει την πρωτοχρονιάτικη συ-
ναυλία της Βιέννης: το 1993, το 1997,
το 2000 και το 2004. Εμπειρος και
δημοφιλής, ο Ρικάρντο Μούτι φέρνει
μαζί του το αξεπέραστο στυλ του, και
τη γνώση του, που τον έχουν καθιε-
ρώσει διεθνώς. Ειδικά με τη Φιλαρ-

μονική της Βιέννης τον συνδέει πα-
λαιός δεσμός, που συντηρείται αδια-
λείπτως από το 1971, όταν ο νέος τότε
Ρικάρντο Μούτι είχε διευθύνει την
ορχήστρα στο Φεστιβάλ του Σάλ-
τσμπουργκ. Ο Μούτι προετοιμάζει κά-
θε συναυλία με εντατική έρευνα, και
όπως αναφέρει η ιστοσελίδα της Φι-
λαρμονικής της Βιέννης, δίνει μεγάλη
έμφαση σε πολλές λεπτομέρειες που
τον προικίζουν με βαθιά γνώση για
τον ιδιαίτερο ήχο της σπουδαίας αυ-
τής ορχήστρας. Αυτός ο δεσμός επι-

σφραγίστηκε το 2011 όταν η Φιλαρμο-
νική της Βιέννης βράβευσε τον Ρι-
κάρντο Μούτι ως Επίτιμο Μέλος σε ει-
δική τελετή στο Σάλτσμπουργκ το
2011, με αφορμή τα 70ά γενέθλια του
μαέστρου.
Η ζήτηση για την πρωτοχρονιάτικη
συναυλία αλλά και για τις υπόλοιπες
στη διάρκεια της εορταστικής περιό-
δου είναι τεράστια και προέρχεται
από φιλόμουσους από όλον τον κό-
σμο, γι’ αυτό και γίνεται κλήρωση στις
αρχές κάθε χρόνου για τις συναυλίες

των επόμενων Χριστουγέννων και
Πρωτοχρονιάς. Βεβαίως, η πρωτο-
χρονιάτικη συναυλία αναμεταδίδεται
ζωντανά σε 90 χώρες του κόσμου και
αντιλαμβάνεται κανείς πόσο σωστά
κάνει τη δουλειά της η Αυστρία.
Στη Χρυσή Αίθουσα του Musikverein,
θα ακουστούν και πάλι μελωδίες των
συνθετών της οικογενείας Γιόχαν
Στράους, του Φραντς φον Σουπέ και
Αλφόνς Τσιμπούλκα (ο τελευταίος
απηχεί το μεγαλείο της Αυστροουγ-
γρικής Αυτοκρατορίας). Εν αναμονή.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Με τον Ρικάρντο Μούτι η πρωτοχρονιάτικη συναυλία στη Βιέννη
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ΒΟΣΤΩΝΗ
Κοσμήματα και παρελθόν
Μία από τις εκθέσεις που παρουσιά-
ζει το Μουσείο Καλών Τεχνών της Βο-
στώνης είναι αφιερωμένη στο κόσμη-
μα και στις διαχρονικές αναφορές του
στο ιστορικό παρελθόν. Η έκθεση εν-
διαφέρει εκατομμύρια σχεδιαστές,
καθώς δείχνει τις διαδρομές των δα-
νείων στον σχεδιασμό μέσα από μοτί-
βα του κλασικού κόσμου της Ελλάδας
και της Ρώμης, της Αιγύπτου, της Ανα-
γέννησης και της βικτωριανής εποχής.
Οι μεγάλοι οίκοι που ιδρύθηκαν πριν
από 100 και 150 χρόνια εμπνεύστηκαν
από πολλές δεξαμενές.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Φωτογραφικά πορτρέτα
Ο θεσμός της φωτογραφικής έκθεσης
προσωπογραφιών, που έχει θεσπίσει
εδώ και αρκετά χρόνια η National
Portrait Gallery του Λονδίνου, έχει
συμβάλει στην ανάδειξη πολλών τα-
λέντων. Η ετήσια έκθεση όσων έργων
διακρίθηκαν είναι χάρμα οφθαλμών
και παρουσιάζεται αυτήν την περίοδο
και ώς τις 8 Φεβρουαρίου. Είναι ο
17ος διαγωνισμός που ονομάζεται
πλέον λόγω του χορηγού σε Τaylor
Wessing Photographic Portrait Prize
(παλαιότερα χορηγός ήταν η ΒΡ). Στη
φωτογραφία, έργο της Πάολα Σερίνο.

ΠΡΑΓΑ
Τα φώτα της γέφυρας
Ο Γιαν Τάτερ έχει καθήκον να ανάβει
τις λάμπες στην ιστορική γέφυρα του
Καρόλου στην Πράγα, κάθε βράδυ
από τα τέλη Νοεμβρίου ώς τις αρχές
του νέου χρόνου, τηρώντας μια παρά-
δοση αιώνων. Ο Γιαν Τάτερ, περήφα-
νος για τη συμβολή του στη διατήρη-
ση της παράδοσης και της ομορφιάς
σε μία από τις ωραιότερες πρωτεύου-
σες της Ευρώπης, ανάβει καθημερινά
37 ιστορικές λάμπες γκαζιού στη με-
σαιωνική γέφυρα, που άρχισε να χτί-
ζεται το 1357. Οι πρώτες γκαζόλαμπες
τοποθετήθηκαν στη γέφυρα το 1848.
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ΠΑΡΙΣΙ
O Γκοτιέ και το ομοίωμά του
Μια διασκεδαστική φωτογράφιση
ήταν για τον διάσημο Γάλλο σχεδια-
στή Ζαν-Πολ Γκοτιέ εκείνη στο Μου-
σείο Κέρινων Ομοιωμάτων Γκρεβέν
στο Παρίσι. Ντυμένος με την κλασική
μαρινιέρα, με την οποία έχει ταυτι-
στεί, πόζαρε για τους φωτογράφους
δίπλα στο κέρινο ομοίωμά του, που
αποτελεί ένα νέο έκθεμα για το δη-
μοφιλές μουσείο που ιδρύθηκε το
1882 και μαζί με το Μουσείο της
Μαντάμ Τισό στο Λονδίνο είναι τα
διασημότερα μουσεία κέρινων ομοι-
ωμάτων στον κόσμο.
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ΜΑΝΧΑΪΜ
Νέο κτίριο για ιστορικό μουσείο
Με έτος ίδρυσης το 1909, το Μουσείο
Τέχνης του Μάνχαϊμ στη Γερμανία
(Kunsthalle Mannheim) θα αποκτήσει
σε λίγους μήνες ένα νέο, υπερσύγ-
χρονο κτίριο, το οποίο θα συμβάλει
στη διεύρυνση των ιδρυτικών σκοπών
του. Το μουσείο παραμένει κλειστό
έως τα εγκαίνια του νέου κτιρίου,
προϋπολογισμού 70 εκατ. ευρώ, που
θα γίνουν τον Ιούνιο του 2018. Το Kun-
sthalle Mannheim ήταν εξαρχής μια
κιβωτός της μοντέρνας τέχνης και
εξελίχθηκε σε ένα μουσείο σύγχρο-
νης τέχνης.

  πάρχει μια κλασική χριστου-
γεννιάτικη ταινία την οποία,
αν τη δεις μία φορά, θες να

την ξαναδείς εκατό. Είναι η «Υπέ-
ροχη ζωή», φιλμ του μεγάλου Φρανκ
Κάπρα, γυρισμένη το 1946, με τον
Τζέιμς Στιούαρτ και την Ντόνα Ριντ.
Είναι μία από τις μεγάλες αδυναμίες
του κυρίου Γκρι, ο οποίος ουδέποτε
αντιλήφθηκε γιατί η ταινία είναι
«χριστουγεννιάτικη». Διότι διαδρα-
ματίζεται τα Χριστούγεννα (του
1945) είναι η απάντηση, αλλά δεν
αρκεί αυτό στον κύριο Γκρι.

«Ο Τζορτζ Μπέιλι (ένας εκπλη-
κτικός Τζίμι Στιούαρτ), αφοσιωμέ-
νος οικογενειάρχης και ευσυνεί-
δητος πολίτης», λέει ο κύριος Γκρι,
«απελπίζεται τόσο πολύ από τη ζωή
τη νύχτα των Χριστουγέννων που
εύχεται να μην είχε καν γεννηθεί.
Τον ακούει ο φύλακας άγγελός του,
ο οποίος “κατεβαίνει” στη Γη για
να του δείξει, τη στιγμή που ο
Τζορτζ ετοιμάζεται να αυτοκτονή-
σει, πώς θα ήταν η ζωή όλων γύρω

του αν δεν είχε ποτέ του γεννηθεί.
Ο Τζορτζ περιδιαβαίνει ένα παράλ-
ληλο σύμπαν το οποίο δεν περι-
λαμβάνει τη δική του γέννηση. Θα
μπορούσε να είναι ένα εκτενές
επεισόδιο της “Ζώνης του Λυκό-
φωτος” αλλά με τη μοναδική ζε-
στασιά και τη γνήσια συγκινησιακή
ένταση που έχουν οι ταινίες του
Κάπρα. Θέλω να πω, μικρή σημασία
έχει αν διαδραματίζεται τη νύχτα
των Χριστουγέννων. Ενα οικογε-
νειακό δράμα που γίνεται υπαρ-
ξιακό θρίλερ με ευτυχισμένο τέλος
είναι αυτό το αριστούργημα».

Διατρέχοντας το παρελθόν του

Τζορτζ, προτού αναλάβει την απο-
στολή διάσωσής του, ο φύλακας
άγγελός του τον βλέπει να σώζει
από πνιγμό τον Χάρι, τον μικρό
του αδελφό, στα νερά μιας παγω-
μένης λίμνης, με συνέπεια την απώ-
λεια της ακοής στο ένα αυτί του
Τζορτζ. Χρόνια μετά, στον Β΄ Παγ-
κόσμιο Πόλεμο, ο Χάρι καταρρίπτει
ένα ιαπωνικό αεροπλάνο και σώζει
δεκάδες ζωές. Ο Τζορτζ καμαρώνει
τον αδελφό του από μακριά, καθώς
λόγω της προβληματικής του ακοής,
απαγορεύεται να υπηρετήσει, κάτι
που του στοίχισε βαθιά.

«Ειρωνεία», λέει ο κύριος Γκρι.
«Αυτή είναι η ακριβώς αντίθετη –
σαν σε παράλληλο σύμπαν– ιστορία
από τον Τζίμι Στιούαρτ της πραγ-
ματικής ζωής. Οντας έμπειρος πι-
λότος της πολιτικής αεροπορίας
(λάτρευε να πετάει), και έχοντας
το 1941 κάπου 400 ώρες πτήσεις
στο ενεργητικό του, ο Στιούαρτ εγ-
κατέλειψε την ασφάλεια της δια-
σημότητας και οδήγησε το βομ-

βαρδιστικό του στην καρδιά της
Γερμανίας, σε τουλάχιστον είκοσι
πολεμικές αποστολές πάνω ακόμα
και από το Βερολίνο. Τον Μάρτιο
του 1945 τιμήθηκε με τον δεύτερο
Σταυρό Εξαιρέτων Πράξεων κι έναν
χρόνο μετά, υποδυόταν τον Τζορτζ
Μπέιλι να ζει σε έναν εναλλακτικό,
εφιαλτικό κόσμο όπου δεν έχουν
καν γεννηθεί τα παιδιά του».

Ανήμερα τα Χριστούγεννα, ο
Τζορτζ Μπέιλι επιστρέφει στο δικό
του σύμπαν και αγκαλιάζει ξανά
τη γυναίκα και τα παιδιά του. Ο κύ-
ριος Γκρι δεν έχει δίκιο. Αυτή είναι
μια γνήσια χριστουγεννιάτικη ιστο-
ρία στο κέντρο της οποίας βρίσκεται
ένα δώρο: η ίδια η ζωή. Αν μη τι
άλλο, το επιβεβαιώνουν οι σιωπηρές
απουσίες των ανθρώπων που όλοι
έχουμε χάσει. Το ίχνος τους στις
ζωές μας έχει πάντοτε κάτι από
αυτό το σπάνιο και ακριβό δώρο.
Γι’ αυτό, και για άλλα πολλά, ο κύ-
ριος Γκρι εύχεται σε όλους Καλά
Χριστούγεννα.

Υ <<<<<<

Ο Τζορτζ Μπέιλι
περιδιαβαίνει ένα
παράλληλο σύμπαν 
το οποίο δεν περιλαμβά -
νει τη δική του γέννηση.

Η «Υπέροχη ζωή» είναι ένα δώρο Χριστουγέννων

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο Τζέιμς Στιούαρτ ως Τζορτζ Μπέιλι, με τη μικρή του κόρη, τη Ζουζού (Κά-
ρολιν Γκράιμς), στην «Υπέροχη ζωή» του 1946.
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Β Ι Β Λ Ι Ο

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα την Άννα Κουππάνου
σε μια καφετέρια για να μιλήσουμε
για το καινούργιο της επιστημονικό
βιβλίο, αλλά μάλλον η συζήτηση
για τη νέα της επιστημονική δουλειά
διήρκησε λιγότερη ώρα απ’ ό,τι η
κουβέντα που κάναμε για τη λογο-
τεχνία και το βιβλίο γενικότερα. Η
Άννα Κουππάνου εκτός από τις άλ-
λες τις εκπαιδευτικές της ιδιότητες
είναι και συγγραφέας παιδικών βι-
βλίων (τα βιβλία της «Οι αργοναύτες
του χρόνου» και «Η απίστευτη απο-
κάλυψη του Σεμπάστιαν Μοντε-
φιόρε» έχουν βραβευτεί με το Κρα-
τικού Βραβείο Κύπρου το 2010 και
το 2015 αντίστοιχα) και το λογοτε-
χνικό της έργο έχει επίσης τιμηθεί
με το βραβείο του λογοτεχνικού
περιοδικού Αναγνώστης (2015) και
του Κυπριακού Συνδέσμου Παιδικού
και Νεανικού Βιβλίου (2001, 2013).
Ωστόσο, η επιστημονική της σκέψη
είναι εκεί και ο καρπός αυτής της
είναι το καινούργιο της βιβλίο της
«Technologies of Being in Martin
Heidegger: Nearness, Metaphor
and the Question of Education in
Digital Times», από τον εκδοτικό
οίκο Routledge. Το βιβλίο αυτό είναι
η συνέχεια και συμπλήρωση του
διδακτορικού της που της άνοιξε
νέους δρόμους σκέψης. Η ψηφιακή
εποχή στην οποία ζούμε και αλλη-
λεπιδρούμε άραγε πόσο μας καθο-
ρίζει; Η τεχνολογία σήμερα πώς
αξιοποιείται στην εκπαίδευση και
στις διαπροσωπικές μας σχέσεις;
Όλα αυτά και πολλά περισσότερα
διαλαμβάνονται στο βιβλίο της Άν-
νας Κουππάνου. Μεταξύ άλλων το-
νίζει «Πολλές φορές η τεχνολογία
παρουσιάζεται να ακολουθεί μια
αυτόνομη πορεία στις μέρες μας.
Αυτό όμως είναι μια πλάνη. Η τε-
χνολογία συμμετέχει στη συγκρό-
τηση του ανθρώπου από την αρχή
της ιστορίας του» και σε άλλο σημείο
μάς τονίζει «Το διαδίκτυο π.χ. χρη-
σιμοποιεί τα πάντα, όλα τα είδη
γνώσης, την αφήγηση και τη μα-
θηματική σκέψη, την ιστορία και
τη λίστα, όλα τα μέσα των τεχνών
και του κινηματογράφου, που ήδη
έχει αναμεσοποιήσει άλλες τέχνες,
όπως είναι η ζωγραφική, η φωτο-
γραφία, κ.λπ. Αυτό δεν σημαίνει
ότι δεν υπάρχουν πραγματικά και-
νούργιες τεχνολογίες».
–Ο τίτλος του βιβλίου υπογραμ-
μίζει την έννοια της εγγύτητας.
Πώς σχετίζεται γενικότερα η
έννοια αυτή με τη φιλοσοφία,

αλλά και το θέμα του βιβλίου;
–Το να είσαι κοντά σε κάτι ή σε

κάποιον υπονοεί τουλάχιστον δύο
όντα, υπονοεί μία σχέση και άρα
έναν χώρο διυποκειμενικό. Η ερώ-
τηση δηλαδή «τι σημαίνει να είσαι
κοντά;» αμφισβητεί από τη μια την
εμμονή της οντολογίας να ορίσει
τα πράγματα, και από την άλλη,
επικεντρώνεται στη σχέση και το
μετασχηματιστικό ρόλο της. Δύο
πράγματα που έρχονται κοντά, δεν
μπορεί παρά να αλλάξουν, και η τε-
χνολογία παίζει συνήθως αυτόν
τον ρόλο της σύνδεσης και της με-
σολάβησης. Σκέψου ας πούμε το
Facebook που διατείνεται ότι μας
φέρνει κοντά σε αυτούς που αγα-
πάμε και στα θέματα που μας εν-
διαφέρουν. Δημιουργεί δηλαδή κά-
ποιου είδους εγγύτητα. Η εγγύτητα
όμως του κοινωνικού δικτύου δεν
είναι ίδια με την εγγύτητα του δρό-
μου ή του τηλέφωνου ή της επι-
στολής. Αυτό δεν σημαίνει όμως
ότι υπάρχει εγγύτητα που δεν με-
σολαβείται. Όλα συμβαίνουν σε
κάποιο χώρο και σε κάποιο χρόνο,
ενώ η κίνηση και το μέσο της προ-
σέγγισης παράγει κάθε φορά έναν
άλλο χώρο και έναν άλλο χρόνο.
–Στο βιβλίο συζητάς ιδιαίτερα
τον ρόλο της φαντασίας σε σχέ-
ση με την εγγύτητα. Η φαντασία
είναι αντίθετη από την τεχνο-
λογία;

–Η αλήθεια είναι ότι τείνουμε να
σκεφτόμαστε την τεχνολογία και
τη φαντασία ως τα αντίθετα σημεία
ενός διπόλου. Αυτό συμβαίνει, γιατί
θεωρούμε τη φαντασία ως κάτι αφη-
ρημένο και ακαθόριστο, κάτι που
έρχεται από το πουθενά ή από μέσα

μας, και για αυτό τη σκεφτόμαστε
ως έμπνευση, πνεύμα, και άυλη
διαδικασία. Από την άλλη, σκεφτό-
μαστε την τεχνολογία ως κάτι συγ-
κεκριμένο, χειροπιαστό, εξωτερικό,
υλικό και προκαθορισμένο. Είναι
όμως έτσι; Μέσω της προοπτικής
πολλών φιλοσόφων έρχεται στο
προσκήνιο και ο ρόλος της φαντα-
σίας για την πρόσληψη οποιουδή-
ποτε πράγματος. Η φαντασία συμ-
πληρώνει την αίσθηση, επειδή συμ-
πληρώνει τα κενά της. Γι’ αυτό εξάλ-
λου προσλαμβάνουμε τα αντικεί-
μενα που βλέπουμε στην ολότητά
τους και όχι στη μερική όψη τους
που αντικρύζουμε κάθε φορά. Για
τον ίδιο λόγο, βιώνουμε τον χρόνο
ως συνεχόμενο και γεμάτο νόημα
και όχι ως αποσπασματικές στιγμές.
Αν η φαντασία δεν συνέδεε το άμε-
σο τώρα με αυτό που πέρασε, αλλά
και με αυτό που θα έρθει, δεν θα
μπορούσαμε να απολαύσουμε κάτι
τόσο απλό όπως μια μελωδία. O
συνδετικός αυτός ρόλος της φαν-
τασίας υπονοεί όμως και κάτι άλλο,
πολύ σημαντικό, ότι δηλαδή η φαν-
τασία επηρεάζεται από αυτά που
συνδέει, είτε αυτά θεωρούνται μνή-
μες είτε εικόνες ή στιγμές. Και εδώ
μπαίνει και ο ρόλος της ψηφιακής

τεχνολογίας που πραγματοποιεί
πλέον ένα μεγάλο μέρος της λει-
τουργίας της σύνδεσης, και κάποιες
φορές μάλιστα χωρίς τη δική μας
παρέμβαση. Τώρα, για παράδειγμα,
έρχεται στο μυαλό μου η νέα εκδοχή
της word που έχει τη δυνατότητα
να σε ρωτά κάθε φορά που ανοίγεις
ένα αρχείο, αν θέλεις να συνεχίσεις
από εκεί που το άφησες την τελευ-
ταία φορά που το επεξεργάστηκες.
Δεν χρειάζεται δηλαδή να θυμηθώ
εγώ πού είχα αφήσει τις λέξεις και
τις σκέψεις μου. Η μνήμη ως σύν-
δεση και ανάκληση γίνεται από την
τεχνολογία. Εξωτερικοποιεί δηλαδή
μια λειτουργία με συγκεκριμένο
τρόπο. 
–Τι σημαίνει, λοιπόν, να μεγα-
λώνει κάποιος στο σημερινό ψη-
φιακό συγκείμενο και τι σημαί-
νει αυτό για την εκπαίδευση;

–Αυτό είμαι μια πολύ σημαντική
ερώτηση. Κάποιοι φοβούνται ότι
θα φτάσουμε σε ένα επίπεδο πλή-
ρους ετεροκαθορισμού και εξωτε-
ρικοποιήσης των γνωστικών μας
λειτουργιών. Πολλές φορές μάλιστα
η τεχνολογία παρουσιάζεται να
ακολουθεί μια αυτόνομη πορεία
στις μέρες μας. Αυτό όμως είναι μια
πλάνη. Η τεχνολογία συμμετέχει

στη συγκρότηση του ανθρώπου
από την αρχή, από τη χρήση της
πρώτης πέτρας, που σύμφωνα με
κάποιους θεωρητικούς, απελευθε-
ρώνει το στόμα από τον ρόλο του
να αρπάζει πράγματα από το περι-
βάλλον και έτσι του επιτρέπει να
μπει στη διαδικασία της ομιλίας.
Η τεχνολογία ήταν πάντα εκεί, κον-
τά στο ανθρώπινο, και μάλιστα ως
συγκροτησιακή διαδικασία, μαζί
βέβαια με τη γλώσσα. Πρέπει, λοι-
πόν, να προβληματιστούμε για τους
τωρινούς κοινωνικο-οικονομικούς
παράγοντες που επιτρέπουν τη γέν-
νηση ή την υιοθέτηση μιας τεχνο-
λογίας. Η εκπαίδευση, υπό αυτήν
την προοπτική, πρέπει να επαγρυ-
πνεί δύο φορές, όχι για να δημι-
ουργεί κλίμα φόβου, αλλά για να
κατανοεί τον δικό της ρόλο και τον
ρόλο της τεχνολογίας σε σχέση με
τη μάθηση, και να ενθαρρύνει δια-
φορετικούς τρόπους συνδέσεων,
να ενθαρρύνει δηλαδή και τον προ-
γραμματισμό αλλά και την ποίηση,
τον τεχνολογικό σχεδιασμό αλλά
και τη ζωγραφική, την επιστημονική
λογική αλλά και την μυθοπλασία. 

...το συνεχές τώρα
–Ο ψηφιακός κόσμος φαίνεται
όμως να αλλάζει με τρομερή τα-
χύτητα. Είναι έτσι;

–Ναι, οι ψηφιακές τεχνολογίες
αλλάζουν συνεχώς και φαίνεται
είτε ότι η μια αντικαθιστά την άλλη
είτε ότι ένα ψηφιακό ον δεν έχει
μια σταθερή μορφή. Αυτό ισχύει
και δεν ισχύει. Τα εφαρμογίδια, π.χ.
πολυδιαφημίζουν τις διαφορετικές
εκδοχές τους για να μπορούν να
έχουν λόγο ύπαρξης και ρόλο στην
αγορά. Η ανανέωση της σελίδας
και του περιεχομένου είναι εξάλλου
ο κανόνας επιβίωσης στο διαδίκτυο.
Κάθε φορά όμως πρέπει να ψάχνου-

με τι αλλάζει και αν αλλάζει, καθώς
και να εντοπίζουμε γενικότερες τά-
σεις στην τεχνολογία. Μία τάση
των σύγχρονων ψηφιακών τεχνο-
λογιών είναι η εμμονή με το από-
λυτο τώρα, με το επόμενο σημαν-
τικό πράγμα που θα μας απασχο-
λήσει για λίγα λεπτά, και θα κλείσει
μέσα στο εικοσιτετράωρο, όπως
κλείνει και ο παραδοσιακός κύκλος
των ειδήσεων. Μια τέτοια τεχνο-
λογική τάση διαμορφώνει όμως και
τον χρόνο μας ανάλογα, αναδει-
κνύοντας μια εμμονή ενασχόλησης
με το επίκαιρο που αποτρέπει ίσως
από την ενασχόληση με το ριζικά
άλλο, ή το διαφορετικό που θα δη-
μιουργήσει δυνατότητες για περαι-
τέρω αλλαγή του ατόμου. Υπό αυτή
τη λογική, επιτελούμε ως χρήστες
ένα επαναλαμβανόμενο σχήμα δρά-
σης-αντίδρασης και η μόνη μας ελ-
πίδα είναι να κλείσει ο ένας κύκλος
για να ανοίξει ο επόμενος. Αυτό θε-
ωρούμε ότι μας κρατά σε εγρήγορση
αλλά μήπως μας κρατά σε ένα συ-
νεχές τώρα; 
–Πώς ερμηνεύεις την τεχνολογία
και πόσο γρήγορα γίνεται πα-
ρωχημένη σήμερα;

–Η τεχνολογία όπως είπαμε είναι
και η πέτρα που ο πρωτόγονος άν-
θρωπος σηκώνει για πρώτη φορά
για να πετύχει κάτι – ίσως για να
αυξήσει τη δύναμή του και να επε-
κτείνει την ακτίνα δράσης του. Η
πέτρα είναι δηλαδή πρόσθεση, αυ-
ξάνει τις δυνατότητες του ανθρώ-
που, αλλά ταυτόχρονα τον μετα-
σχηματίζει. Από τότε που χρησι-
μοποιήθηκε η πέτρα δεν σταματή-
σαμε να τη χρησιμοποιούμε. Η τε-
χνολογία κάποτε εγκαταλείπεται,
αλλά πολύ συχνά μετατασχηματί-
ζεται. Το ίδιο συμβαίνει και με τα
μέσα. Οι Bolter και Grusin χρησι-
μοποιούν τον όρο «remediation».
Τα παλιά μέσα δεν εγκαταλείπονται.
Σε αντίθεση, αλλάζουν μορφή και
δανείζουν τους τρόπους τους και
τις δυνατότητές τους στα νέα μέσα.
Το διαδίκτυο π.χ. χρησιμοποιεί τα
πάντα, όλα τα είδη γνώσης, την
αφήγηση και τη μαθηματική σκέψη,
την ιστορία και τη λίστα, όλα τα
μέσα των τεχνών και του κινημα-
τογράφου, που ήδη έχει αναμεσο-
ποιήσει άλλες τέχνες, όπως είναι
η ζωγραφική, η φωτογραφία, κ.λπ.
Αυτό δεν σημαίνει ότι δεν υπάρχουν
πραγματικά καινούργιες τεχνολο-
γίες, αλλά πρέπει να έχουμε υπόψη
μας και αυτό το φαινόμενο, αλλά
και την ανθρώπινη διαδικασία που
κάθε φορά επεκτείνουν, μετασχη-
ματίζουν και εξωτερικοποιούν. 

Η ανάκληση της μνήμης από την τεχνολογία
Η εκπαιδευτικός Άννα Κουππάνου εξέδωσε μία φιλοσοφική πραγματεία που σχετίζεται με την ψηφιακή πραγματικότητα σήμερα

Η τεχνολογία ήταν πάντα εκεί, κοντά στο ανθρώπινο, και μάλιστα ως συγκρο-
τησιακή διαδικασία, μαζί βέβαια με τη γλώσσα, μας λέει η Άννα Κουππάνου.

Μία τάση των σύγχρονων
ψηφιακών τεχνολογιών
είναι η εμμονή με το
απόλυτο τώρα, με το επό-
μενο σημαντικό πράγμα
που θα μας απασχολήσει
για λίγα λεπτά, και θα
κλείσει μέσα στο εικοσι-
τετράωρο, όπως κλείνει
και ο παραδοσιακός κύ-
κλος των ειδήσεων

ΜΑΡΙΑ ΘΕΡΜΟΥ
Στα μαγειρεία των αρχαίων
εκδ. Ολκός, σελ. 208

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Οι αρχαίοι λάτρευαν το μέλι, τα ψάρια
και τα σύκα. Το κρέας δεν ήταν η
πρώτη τους επιλογή, το δοκίμαζαν
ωστόσο, όποτε μπορούσαν. Τα βό-
τανα και τα αρωματικά τα έβαζαν
παντού σε μεγάλες ποσότητες. Τα
δαμάσκηνα δεν τα πολυσυμπαθού-
σαν, το μαρούλι το θεωρούσαν υπεύ-
θυνο για τη σεξουαλική ανικανότητα,
απολάμβαναν όμως τον βολβό που
είχε αφροδισιακές ιδιότητες. Οπως
τη μέντα και την κανέλα. Τα χέλια
της Κωπαΐδας τα έτρωγαν οι αρι-
στοκράτες, τον κυκεώνα –ποτό από
κριθάρι και βότανα– το έπιναν οι
χωριάτες. Γεμάτο γεύσεις και αρώ-
ματα είναι το πρωτότυπο βιβλίο «Στα
μαγειρεία των αρχαίων» που έγραψε
με γνώση και κέφι η δημοσιογράφος
Μαρία Θερμού.

Ο αναγνώστης περιπλανιέται στα
μαγειρεία, στα συμπόσια και στα
λαϊκά ταβερνεία, μαθαίνει τι γεύον-
ταν οι καλοφαγάδες, τα σκεύη πα-
ρασκευής και σερβιρίσματος που
χρησιμοποιούνταν, σε τι αρκούνταν
οι φτωχοί. Ο Αριστοφάνης, ο Μέ-

νανδρος, ο Αρχέστρατος, ως πατέρας
της γαστρονομίας, ο Αθήναιος με
τους Δειπνοσοφιστές του αλλά και
ο Ομηρος, ο Ησίοδος, ο Αριστοτέλης,
ο Πλάτωνας, ο Ευριπίδης, ο Σοφοκλής
μπαίνουν στο τραπέζι των αρχαίων
και ο αναγνώστης τρυπώνει νοερά
στις μοσχοβολιστές κουζίνες τους.
Ενα ταξίδι από την Κυκλαδική και
Μινωική εποχή ώς την Κλασική και
Ελληνιστική εποχή που ξυπνά τις
αισθήσεις.

«Καθώς διάβαζα αυτά τα κείμενα
που έχουν διασωθεί ώς σήμερα για
τη διατροφή και τη γαστρονομία
στην αρχαιότητα ένιωθα πραγματικά
να με πλημμυρίζουν μυρωδιές, γεύ-
σεις, εικόνες σαν να βρισκόμουν
στην αγορά της αρχαίας Αθήνας»
λέει στην «Κ» η συγγραφέας Μαρία
Θερμού. «Κάποιες φορές έλεγα, να
εδώ βρίσκεται η απαρχή ενός φα-
γητού ή μιας συνήθειας, άλλες φορές
ξαφνιαζόμουν από την τόλμη των
αρχαίων, που εμείς δεν την έχουμε,
πολύ συχνά έβλεπα με νεοελληνική
υπερηφάνεια την επίδραση που
άσκησε η αρχαία ελληνική γαστρο-
νομία μέσω και των Ρωμαίων φυσικά
που ακολούθησαν και αργότερα των
Βυζαντινών στη διαμόρφωση της
σημερινής ευρωπαϊκής κουλτούρας
του φαγητού.

Γιατί αυτοί οι άνθρωποι είχαν δο-
κιμάσει τα πάντα! Και κάθε τι και-
νούργιο ήταν μία πρόκληση στην
οποία ανταποκρίνονταν με ενθου-
σιασμό, ανοιχτό πνεύμα και χωρίς
προκαταλήψεις».

Οι μεγάλες αλλαγές στη διατροφή
των ανθρώπων άρχισαν από την
7η-6η χιλιετία π.Χ. με τρόφιμα που
ώς τότε δεν γνώριζαν, όπως το καλ-
λιεργημένο σιτάρι και κριθάρι. Ευ-
ρήματα από τη Θεσσαλία και τη Μα-
κεδονία μαρτυρούν πως το κυνήγι
ήταν στο πιάτο των ανθρώπων της
εποχής, ενώ τότε μάθαιναν και τον
βρασμό. Ετσι μπήκαν στο τραπέζι

ο χυλός και οι σούπες όσο στο Σέσκλο
και στο Διμήνι οι πρώτοι κεραμικοί
φούρνοι έψηναν ψωμί. Το συκώτι,
τα νεφρά, το μεδούλι θεωρούνταν
και τότε νοστιμιές. Τα ψημένα στη
φωτιά κρέατα, τα απολαμβάνουν
μετά τις θυσίες και οι θνητοί. Κρε-
ατοφαγία σε συμπόσιο σήμαινε και
κρασί το οποίο έπρεπε να αναμειχθεί
με νερό. Το πρώτο όσπριο που κα-
ταναλώθηκε στον ελλαδικό χώρο
ήταν οι φακές, έπειτα η φάβα, τα
ρεβίθια και τα κουκιά.

Με αχινούς και τρίτωνες
Στο Αιγαίο, στην Προϊστορική

εποχή, το καθημερινό γεύμα είχε
αχινούς, τρίτωνες, κυδώνια, χτένια,
πεταλίδες αλλά και ψάρια παστά ή
ξεραμένα στον ήλιο. Τα αγριόσυκα,
τα άγρια αχλάδια, τα βελανίδια, τα
κράνα, οι καρποί της μαστιχιάς με
τα οποία κάλυπταν τη ζάχαρη, ήταν
επίσης μέρος της διατροφής τους.
Το σουσάμι, η παπαρούνα και το λι-
νάρι είναι γνωστοί σπόροι από τη
2η χιλιετία π.Χ.

Συνταγές απ’ αυτή την περίοδο,
τονίζει η συγγραφέας, δεν υπάρχουν,
έχουμε όμως πληροφορίες για την
παρασκευή των φαγητών τους, από
κατάλοιπα τροφών που διατηρήθη-
καν σε σκεύη. Κρέας, φακές και λάδι

περιείχε τριποδική χύτρα από το
ανάκτορο των Μυκηνών, ενώ αγγείο
της Θήβας αποκαλύπτει ότι μαγεί-
ρευαν κρέας με δημητριακά, φασόλια
και μέλι. Το ψήσιμο στα κάρβουνα
ήταν από τότε δημοφιλές, με τους
κρακευτές: ένα κεραμικό σκεύος
στο οποίο τοποθετούσαν μικρές
σούβλες με κομμάτια κρέας.

Το σταρένιο ψωμί ήταν ακριβό.
Οι εισαγωγές σιταριού γίνονταν κυ-
ρίως από τη Μαύρη Θάλασσα. Μά-
λιστα, τον 6ο αι.π.Χ., ο Σόλωνας είχε
νομοθετήσει ότι οι Αθηναίοι επι-
τρεπόταν να τρώνε σταρένιο ψωμί
μόνον κατά τις ημέρες των επίσημων
εορτών. Στα χρόνια της ακμής, βέ-
βαια, η Αθήνα εισήγαγε τόνους σι-
ταριού. «Εφταναν με πλοία στον
Πειραιά, στο λιμάνι της Ζέας, που
πήρε το όνομά της ακριβώς από το
εισαγόμενο δημητριακό ζειά».

Στους «Δειπνοσοφιστές» ο Αθή-
ναιος αριθμεί περί τις είκοσι ποικιλίες
σύκων. Πολτοποιημένα τα τοποθε-
τούσαν στα μελίσσια, για να κάνουν
καλό μέλι, με αυτά τάιζαν όμως και
τις χήνες, για να παχύνουν και να
βελτιωθεί η γεύση του συκωτιού
τους. Με τα φύλλα της συκιάς έκαναν
τυλιχτά, σαν τους σημερινούς ντολ-
μάδες, αφού πρώτα τα ξεπίκριζαν
σε άλμη.Το αμύγδαλο ήταν ο δημο-
φιλέστερος ξηρός καρπός στην κλα-
σική Ελλάδα, τα πικραμύγδαλα προ-
στάτευαν από τη μέθη, τα ψάρια τα
αγαπούσαν όλοι, ακόμη και τον καρ-
χαρία που ο Αρχέστρατος τον 4ο αι.
π.Χ. περιγράφει ως «ανθό του νέ-
κταρος». Οι πλούσιοι υπερηφανεύον-
ταν να βάζουν τον τόνο ως κύριο
πιάτο στο τραπέζι τους, ενώ πλή-
ρωναν το χέλι από την Κωπαΐδα
τρεις δραχμές.

Γεύσεις από τα μαγειρεία των αρχαίων
Εικόνες και μυρωδιές από συμπόσια και ταβερνεία που θυμίζουν φαγητά του σήμερα
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Συνέντευξη στη ΣΙΣΣΥ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Ο Χρήστος Φραγκονικολόπουλος είναι
αναπληρωτής καθηγητής Διεθνών
Σχέσεων στο Τμήμα Δημοσιογραφίας
και ΜΜΕ του Αριστοτελείου Πανε-
πιστημίου Θεσσαλονίκης, διευθυντής
του Εργαστηρίου Peace Journalism
Lab και κάτοχος της Eδρας Jean
Monnet στο γνωστικό αντικείμενο
European Integration Journalism.
Στο τελευταίο βιβλίο του, «Ευρω-
παϊκή Eνωση: Η αναπόφευκτη πρό-
κληση της δημοκρατικής νομιμο-
ποίησης. Παλιές Eννοιες, Νέες Προ-
κλήσεις» (εκδ. Επίκεντρο), εξετάζει
και αναλύει πώς μπορεί να αντιμε-
τωπιστεί η απόκλιση μεταξύ της
βραχυπρόθεσμης διαχείρισης των
προβλημάτων στην Ε.Ε. και της
ανάγκης να ενισχυθεί η διάσταση
της δημοκρατικής νομιμοποίησης
της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης και
μέσα από την αμοιβαία συνύπαρξη
αντιπροσωπευτικών και διαβουλευ-
τικών διαδικασιών.
– Μπορούμε να καταλογίσουμε
ένα μερίδιο ευθύνης στους δημο-
σιογράφους για τον εθνοκεντρισμό
που χαρακτηρίζει τους Ευρωπαίους
πολίτες;

– Πιστεύω πως ναι. Ενώ βιώνουμε
την αυξανόμενη αλληλεπίδραση οι-
κονομίας και τεχνολογίας, όπως και
των παγκόσμιων προβλημάτων, οι
ευρωπαϊκές ειδήσεις χαρακτηρίζον-
ται από το φαινόμενο της «εσωτε-
ρικοποίησης», δηλαδή από την προ-
σαρμογή των ειδήσεων και εξελίξεων
της Ε.Ε. στις εθνικές αφηγήσεις, πε-
ποιθήσεις και αγωνίες. Η «εθνική
οπτική» στις ευρωπαϊκές ειδήσεις
τοποθετεί το έθνος-κράτος στο επί-
κεντρο της είδησης και καθορίζει
το πολιτικό, οικονομικό και κοινωνικό

της πλαίσιο. Το θέμα είναι: τι κάνει
η Ε.Ε. «για εμάς»; Η Ευρώπη μετα-
τρέπεται επομένως σε μια προσθήκη
του έθνους αποτελώντας απλώς έναν
ακόμα χώρο τον οποίο μπορεί κάθε
κράτος-μέλος έθνος να κατηγορεί
όποτε κάτι πάει στραβά. Το ζητού-
μενο, όμως, θα πρέπει να είναι το
καθημερινό έργο της λήψης απο-
φάσεων και της νομολογίας στην
Ε.Ε., το πώς και γιατί οι εθνικές κυ-
βερνήσεις και τα εθνικά κόμματα
συμμετέχουν στη λήψη αποφάσεων
της Ε.Ε., μέσω των ευρωβουλευτών
και των υπουργών τους στο Συμ-
βούλιο της Ε.Ε.
– Τι σημαίνει «ευρωπαϊκή οπτική»
για έναν δημοσιογράφο;

– Εφόσον αυτό που χαρακτηρίζει
την Ε.Ε. είναι οι αλληλεξαρτώμενες
σχέσεις μεταξύ κρατών και πολιτών,
που δημιουργούνται από το κεφά-
λαιο/εμπόριο, την ανθρώπινη κινη-
τικότητα/τεχνολογία, τότε οι δημο-
σιογράφοι θα πρέπει να επενδύσουν
στον λόγο της ευρωπαϊκής «οπτικής»
και να διερευνήσουν πώς οι άνθρω-
ποι και οι ενέργειές τους, οι πρακτικές
τους, τα προβλήματά τους, οι συν-
θήκες ζωής τους συσχετίζονται σε
διαφορετικά μέρη της Ευρώπης. Η
ευρωπαϊκή «οπτική» δεν αποσκοπεί
στη δημιουργία μιας πανευρωπαϊκής
ηθικής και πολιτισμικής ομογενο-
ποίησης, αλλά σε ένα μοντέλο πο-
λιτικής και επικοινωνίας που δια-
συνδέει τους ανθρώπους και τις πρα-
κτικές τους εντός της Ε.Ε. – που ανα-
δεικνύει την αλληλεξάρτηση μεταξύ
κρατών-μελών, ευρωπαϊκών υπερε-
θνικών θεσμών, πολιτών και της
κοινωνίας πολιτών. Ενας τέτοιος λό-
γος όχι μόνο θα ανατρέψει την εικόνα
της Ε.Ε. ως ενός ομοιογενούς και
κακόβουλου γραφειοκρατικού πο-

λιτικού χώρου, αλλά θα προωθήσει
επίσης και τη δημόσια συζήτηση
και την επικοινωνία με το μέλλον
και την πορεία της ολοκλήρωσης.
– Σε μια δημοσίευσή σας αναφέ-
ρετε πως «το κοινό δυσκολεύεται
να μετακινηθεί από τον ρόλο του
απληροφόρητου και μη εμπλεκό-
μενου πολίτη σε αυτόν του αφυ-
πνισμένου παριστάμενου». Ανα-
γνωρίζετε και την ευθύνη του υπο-

κειμένου σε αυτό ή θεωρείτε ότι
για όλα φταίνε τα ΜΜΕ;

– Δεν έχει νόημα να επικρίνουμε
μόνο την πίστη των πολιτών και
των δημοσιογράφων προς την Ε.Ε.
Οι ηγέτες και πολιτικοί των κρατών-
μελών κρύβονται πίσω από πολιτικές
σκοπιμότητες και ιδεολογίες. Τόσο
η κρίση χρέους όσο και η κρίση του
προσφυγικού εντάθηκαν επειδή οι
διαφορές στις ιδέες των ηγετών της
Ε.Ε. δεν τους επέτρεψαν να συντο-
νιστούν και να εφαρμόσουν κατάλ-
ληλες λύσεις ή να επικοινωνήσουν
αποτελεσματικά με όλους τους εμ-
πλεκόμενους παράγοντες. Προτά-
θηκαν λύσεις που ήταν «πολύ λίγες
– πολύ αργά», όπως για παράδειγμα
οι μηχανισμοί εγγύησης δανείων ή
λύσεις που ήταν λάθος, όπως τα μέ-
τρα λιτότητας. Σε ένα περιβάλλον
το οποίο παρέχει λίγα κίνητρα για
τη δημιουργία εξευρωπαϊσμένων
αντιλήψεων, δεν είναι ρεαλιστικό
να περιμένουμε μόνο από τους πο-

λίτες των κρατών-μελών να κάνουν
αυτό το βήμα ως ένα μεμονωμένο
άλμα μετασχηματισμού της συνεί-
δησης.
– Συμμετείχατε προσωπικά και
ως εργαστήριο στην πρώτη Ελλη-
νική Εβδομάδα για την Παιδεία
στα Μέσα. Πώς μπορεί να βοηθήσει
η παιδεία αυτού του είδους τους
Ελληνες πολίτες στη δημιουργία
συνείδησης μιας ευρωπαϊκής ταυ-
τότητας;

– Στην Ε.Ε. όχι μόνο γινόμαστε
μάρτυρες αύξησης των κατηγοριών
σκέψης που επιμένουν στην επι-
στροφή της απατηλής ιδέας του κρα-
τοκεντρισμού, αλλά και της διάδοσης
διαστρεβλωμένων πληροφοριών. Η
εξέλιξη αυτή καλλιεργεί την κατα-
σκευή «κρυφών αληθειών» πίσω
από την πολιτική και οικονομική
πραγματικότητα. Ενθαρρύνει την
πεποίθηση ότι τα γεγονότα και η
εμπειρία δεν θα πρέπει να καθοδη-
γούν τη γνώση και τις πράξεις των

πολιτών. Αρνείται την κριτική σκέψη
με αποτέλεσμα να συμβάλλει στον
«αποκλεισμό του νου», ο οποίος γί-
νεται ολοένα και πιο εσωστρεφής,
εθνικιστικός, ξενοφοβικός και δυ-
σανεκτικός. Προς αντιμετώπιση αυ-
τής της κατάστασης, τόσο η Εδρα
Jean Monnet όσο και το εργαστήριο
της Ειρηνευτικής Δημοσιογραφίας
έχουν στόχο να ενθαρρύνουν τη
διαμόρφωση μιας στρατηγικής δια-
λεκτικής επικοινωνίας που ενισχύει
τη συμμετοχή της κοινωνίας πολιτών
αναφορικά με τα κυρίαρχα, θεμε-
λιωδώς πολιτικά, ζητήματα της ση-
μερινής εποχής μέσα από τη δημι-
ουργία κόμβων για συζήτηση, επι-
χειρηματολογία και αντιπαραβολή
επιχειρημάτων. Στόχος είναι τα ΜΜΕ
να λειτουργήσουν σε τροχιά ενί-
σχυσης της διαφάνειας, της νομι-
μότητας και επομένως και της απο-
τελεσματικότητας της Ε.Ε. Η καλύ-
τερη πηγή πληροφοριών ή ακόμα
και ο πιθανότερος καταλύτης πολι-
τικής αλλαγής σε σειρά σημαντικών
ζητημάτων, δεν προέρχονται από
το κράτος. Τα πανεπιστήμια, οι ΜΚΟ
και οι οργανώσεις της κοινωνίας πο-
λιτών παρέχουν σημαντικές πλη-
ροφορίες σχετικά με την κλιματική
αλλαγή, τα ανθρώπινα δικαιώματα
κ.ά. Τα ΜΜΕ μπορούν και πρέπει
να στραφούν προς αυτές τις εναλ-
λακτικές πηγές πληροφοριών και,
στην πορεία, να συμμετέχουν στην
παροχή πληροφοριών μέσα από μια
ευρωπαϊκή προοπτική.

  Το βιβλίο «Ευρωπαϊκή Eνωση: 
Η αναπόφευκτη πρόκληση της

δημοκρατικής νομιμοποίησης. Παλιές
Eννοιες, Νέες Προκλήσεις», του Χρή-
στου Φραγκονικολόπουλου, κυκλοφορεί 
από τις εκδόσεις Επίκεντρο.

Δημοσιογραφία και ευρωσκεπτικισμός
Ο καθηγητής του ΑΠΘ Χρήστος Φραγκονικολόπουλος μιλάει για τον ρόλο της ενημέρωσης σε μια εποχή κρίσης και καχυποψίας

«Στην Ε.Ε. γινόμαστε μάρτυρες της διάδοσης διαστρεβλωμένων πληροφο-
ριών. Η εξέλιξη αυτή καλλιεργεί την κατασκευή «κρυφών αληθειών» πίσω από
την πολιτική και οικονομική πραγματικότητα», εξηγεί ο κ. Φραγκονικολόπουλος.

Τα ΜΜΕ να συμμετέχουν
στην παροχή πληροφο-
ριών μέσα από μια ευρω-
παϊκή προοπτική.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 Διαδρομή

Σειρά ντοκιμαντέρ.
10.30 Εύκολα και σπιτικά 

Εκπομπή μαγειρικής 
με την Αθηνά Λοϊζίδου 
και τον Ανδρέα Τέρλα.

11.00 Καθ’ ημάς Ανατολή
Θρησκευτική 
κοινωνική εκπομπή. 

12.00 Αλήθειες με τη Ζήνα
Κοινωνική εκπομπή.

13.30 UEFA Champions 
League Magazino
Aθλητική εκπομπή.

14.00 Τhe Βlogger
Μαγκαζίνο, με την Έβε-
λυν Καζαντζόγλου. 

15.00 Είσαι το ταίρι μου - (Ε)
Ελληνική σειρά.

16.30 Ελληνική ταινία
18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.05 Police Academy 3: 

Back in training
Kωμωδία, με τους 
Στιβ Γκούτενμπεργκ, 
Mπούμπα Σμιθ, κ.ά.       

19.30 Σαν την Κύπρο 
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αλεξία Αναστασίου.

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.10 Jingle all the way 2

Κωμωδία, με τους 
Ντάνιελ Γουίτνεϊ, 
Μπράιαν Στέπανεκ, κ.ά. 

23.10 Jack Frost
Kωμωδία φαντασίας, 
με τους Μάικλ Κίτον, 
Κέλι Πρέστον, κ.ά.        

00.50 EIΔHΣEIΣ
01.00 Χριστούγεννα 

με την Αλεξία - (E)
02.00 Την τύχη μου μέσα - (E)
03.00 Dansing for you 5 - (E)

TVONE       ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

06.50 Kάνε παζάρι - (E)
Τηλεπαιχνίδι.

07.50 Happy traveller - (E) 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα. 

08.40 ΕΔΩ
Μαγκαζίνο με την  Ντο-
ρέτα Παπαδημητρίου. 

10.30 Παραδοσιακή βραδιά (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

12.40 Ελλάδα έχεις ταλέντο - 
Semifinal 3 - (Ε)
Τalent show.

15.30 Mια κουβέντα δρόμος
Talk show. 

16.30 Ελλάδα έχεις ταλέντο - 
Tελικός - (Ε)
Με τον Γιώργο Λιανό.

17.50 Γεγονότα σε συντομία
18.00 Ελλάδα έχεις ταλέντο - 

Tελικός - (Ε) (Συνέχεια)
Με τον Γιώργο Λιανό.

20.15 Τομές στα γεγονότα
21.00 Παραδοσιακή βραδιά

(Εορταστικό επεισόδιο)
Ψυχαγωγική εκπομπή
με την Άντρη Καραντώνη

22.30 Στην υγειά μας ρε παιδιά!
(Χριστουγεννιάτικο 
επεισόδιο). Ψυχαγωγική
εκπομπή, με τον Σπύρο
Παπαδόπουλο

02.00 Πόπη & Άντζελα 
Reloaded - (E)
Σατιρική εκπομπή, με
τους Κωστάκη Κωνσταν-
τίνου, Ανδρέα Αργυρίδη. 

02.40 Merry Christmas
Ξένη ταινία.

04.20 Τυφλά πάθη
Κυπριακή τηλεταινία.      

05.00 ΕΔΩ - (Ε)
Μαγκαζίνο.

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

08.25 Ο εξυπνάκιας
10.05 Θανασάκης, ο πολιτευό-

μενος 
11.40 Η μουσίτσα
13.15 Τσιγγάνικο αίμα 
14.50 Η ζηλιάρα
16.35 Να ’τανε το 13, 

να ’πεφτε σε μας
18.20 Θέμα συνειδήσεως
20.00 Μια Ιταλίδα απ’ την Κυ-

ψέλη
22.00 Ραντεβού στον αέρα
23.45 Κουρασμένα παλικάρια

22.00 Some like it hot 21.10 Jingle all the way 2 23.00 The Christmas Hope 21.00 Παραδοσιακή βραδιά

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Νότα Μία - Celebrities 21.00 What we did on Holiday

20.00 Ιταλίδα απ’ την Κυψέλη

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Pacman
13.00 Shopkins
14.00 The Smurfs
15.00 Shopkins
16.00 Horseland
17.00 Dragonball
18.00 Digimon Fusion
19.00 Glimmies
20.00 Popples
20.30 Rabbids, I
21.00 Trashpack
21.30 Dinofroz
22.00 Gormiti
22.30 Extreme Dino
23.00 Sonic
23.30 Denis

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

08.15 The Christmas Shoes
09.45 Matters Of The Heart
11.10 Language Of A Broken

Heart
13.00 Medici: Masters Of Flo-

rence
17.00 Rosemont
18.35 Hollywood’s Best Film 

Directors
19.10 Christmas Trade
21.00 What We Did On Our Ho-

liday
22.45 Alex Rider: Stormbrea-

ker
00.25 Mary: The Making

Of A Princess
02.00 Monkey In The Middle
03.30 Mandie And The Cherokee 

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 O ξένος - (E)

Κυπριώτικο έργο.
11.00 Η κληρονομιά του 

αειμνήστου θείου
Κυπριώτικο σκετς.   

11.45 Ο καφενές 
των γεναικών - (E)

12.30 Τέντι μπόι αγάπη μου
Κλασική κωμωδία,
με τους Κώστα Βουτσά, 
Ζωή Λάσκαρη, κ.ά.        

14.10 ΑrtCafe - (E)
15.30 Μοvie Time - (E)  
16.00 Άγγελοι και στολίδια

(Angels and Ornaments)
Αισθηματική ταινία.        

17.30 Και επί γης Ειρήνη 
Τηλεταινία με τους 
Γιώργο Ζένιο, 
Έλενα Ευσταθίου, κ.ά.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Χριστός γεννάται 

δοξάσατε - (E)
Κυπριώτικο σκετς.

18.45 Χωρίς αποσκευές, V
Tαξιδιωτική εκπομπή.

19.15 Η κυρά του μεταξιού
Σειρά εποχής.  

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 Χριστουγεννιάτικη

συναυλία από τη 
«Σκάλα του Μιλάνου»
(La Scala Christmas 
Concert).

22.30 Hats off to Christmas
Ρομαντική τηλεταινία, 
με τους Χέιλι Νταφ, 
Αντόνιο Κούπα, κ.ά.  

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Συνέχεια της ταινίας
00.15 Graham Norton Show

Ψυχαγωγικό Chat show. 
01.00 Επαν. προγραμμάτων

07.00 Παιδική ταινία
08.15 Αll I want for Christmas
10.00 Μy dog’s Christmas 

miracle
11.50 Ξένη ταινία
13.30 Ηοliday switch
15.25 Xριστουγεννιάτικη ταινία
17.20 Boyfriend for Christmas
19.10 Αnother Christmas kiss
21.00 Xριστουγεννιάτικη ταινία
22.50 Xριστουγεννιάτικη ταινία
00.40 Serendipity
02.20 Falling in live
04.15 Comfort & Joy
05.55 Look who’s talking now 

07.45 Η κουζίνα της μαμάς - (Ε) 
Εκπομπή μαγειρικής.

08.30 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά.

09.15 Νότα Μία - (Ε)
10.00 Σαββατοκύριακο

με τον Μάνεση
Ενημερωτική, ψυχαγωγι-
κή εκπομπή.

13.50 Το σόι σου - (Ε) 
Ελληνική κωμική σειρά, 
με τους Μίρκα
Παπακωνσταντίνου, 
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

14.30 Sammy 2: Escape 
From Paradise
Περιπέτεια. 

16.15 Νότα Μία - (Ε)
Moυσικό τηλεπαιχνίδι με
την Σμαράγδα Καρύδη.

17.10 Slam - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

17.45 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Lego: The movie XIII

Κωμική περιπέτεια
κινουμένων σχεδίων,
με τις φωνές 
των Θανάση Κουρλαμπά,
Ντίνου Σούτη, κ.ά. 

19.30 To σόι σου,  ΙV
Κωμική σειρά, με τις 
Μίρκα Παπακωνσταντί-
νου, Ρένια Λοϊζίδου, κ.ά. 

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Νότα Μία - Celebrities

Moυσικό τηλεπαιχνίδι, 
με τη Σμαράγδα Καρύδη.

22.45 Τhe Bachelor
Eλληνική κωμική ταινία.  

01.15 Λούης Night Show - (Ε)
Σατιρική εκπομπή.

04.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.45 Πρώτη σταγόνα - (E) 

Κωμική σειρά, με τους 
Δώρα Κακουράτου, 
Γιάννη Μποσταντζόγλου.

07.35 Για την αγάπη σου - (E)
08.40 Mamma Mia! - (E) 

Kυπριακή κωμική σειρά.
09.50 Δείξε μου 

τον φίλο σου - (E)
11.00 Η τρίτη εφηβεία

Kυπριακή τηλεταινία, με 
τους Δώρα Κακουράτου,  
Άλκηστη Παυλίδου, κ.ά.

13.00 Παρθένα ζωή - (E) 
Αισθηματική σειρά. 

15.00 Ο κόσμος να χαλάσει-(E)  
Κωμική σειρά.

16.30 Ο κατεργάρης
των Χριστουγέννων
(Dr. Seuss' How Grinch
Stole Christmas)
Oικογενειακή κωμωδία.

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Beethoven 1st

Κωμωδία με τους Τσαρλς
Γκρόντιν, Μπόνι Χαντ. 

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Μπιν: Η υπέρτατη

ταινία καταστροφής
(Mr Bean). Kωμωδία,
με τους Ρόουαν Άτκιν-
σον, Πίτερ ΜακΝίκολ. 

23.00 The Christmas Hope
Δραματική ταινία,
με τους Μάντελεν Στόου, 
Τζέιμς Ράμαρ, κ.ά.         

00.30 Ποσειδώνιο
(Κωνσταντίνος Αργυρός - 
Μαρτάκης-Σάλτη)

03.00 Άνοδος
(Τσαλίκης - Κελεκίδου)

05.20 Σαν τον σκύλο 
με τη γάτα - (E) 

07.00 Xριστουγεννιάτικοι Ύμνοι 
07.30 Παιδική ζώνη

α. Πινόκιο
β. Μπομπ ο μάστορας
γ. Ολίβια
δ. H μικρή εξερευνήτρια
ε. Ο ταχυδρόμος Πατ
στ. Στρουμφάκια

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
11.45 Movietoons 

A Christmas Carol
Tαινία κινουμ. σχεδίων.

12.50 Παιδική ζώνη
16.00 Ρίο 2 - (Rio 2). 

Περιπέτεια κιν. σχεδίων.
Υπόθεση: Οι Μπλου,
Τζούελ και τα τρία τους
παιδιά ζουν την τέλεια
ζωή στη μαγευτική πόλη
του Ρίο Ντε Τζανέιρο. 

17.50 Άγγελοι από χαρτί
(Paper angels).
Κοινωνική τηλεταινία, 
με τους Τζόσι Μπισέτ, 
Μάθιου Σετλ, κ.ά.    

19.30 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 The Graham Norton 

Show - Chat show.
Καλεσμένοι οι Carrie Fi-
sher, Daisy Ridley, John
Boyega, David Beckham  
και η Kylie Minogue. 

22.00 Some like it hot 
Κλασική, ταινία, με τους
Μέριλιν Μονρόε, 
Τζακ Λέμον, κ.ά.            

00.00 Wintry Dreams 
and Christmas Melodies
Χριστουγεννιάτικες
μελωδίες και κάλαντα.

00.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.50 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

22.30 Hats off to Christmas

06.40 Παιδική ζώνη
09.40 Επιτέλους Σ/K

Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τη Ναταλία Γερμανού.

13.40 Αποκαλυπτικά
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Μένιο Φουρθιώτη.

17.10 Τηλεαγορά
19.30 Ιατρική & Βοτανολογία
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Το ταξίδι της ζωής
22.30 Ξένη ταινία
00.30 Rizzoli & Isles
01.30 Άστρα είναι

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Για όσους αναρωτιούνται ακόμα,
πώς στην ευχή κάποιος σαν τον
Ντόναλντ Τραμπ κατάφερε να γίνει
πρόεδρος των ΗΠΑ, το «Florida
Project» του Σον Μπέικερ έχει,
τουλάχιστον σε επίπεδο κινημα-
τογραφικής μυθοπλασίας, μια πολύ
καλή απάντηση. Είναι το μεγεθυν-
τικό πορτρέτο μιας χώρας που το
παραμύθι βρίσκεται στην ίδια γει-
τονιά με την εξαθλίωση και το αν-
θρώπινο όνειρο φτάνει μόνο μέχρι
εκεί που του επιτρέπει η νεοαμε-
ρικανική εκδοχή του.

Στην Disneyworld του Ορλάντο,
δίπλα από τα πολυτελή ξενοδοχεία
και τα μαγευτικά κάστρα με τους
ήρωες των παιδιών, βρίσκεται μία
σειρά από φθηνότερα μοτέλ. Εξυ-
πηρετούν τους λιγότερο εύπορους

τουρίστες, αλλά κυρίως στεγάζουν
εκατοντάδες ημιμόνιμους κατοί-
κους, κατά κανόνα παρίες της
αστραφτερής αμερικανικής κοι-
νωνίας. Στο πιο κιτς από αυτά ζει
η Χέιλι, μια νεαρή κοπέλα με μπλε
μαλλιά και αμέτρητα τατουάζ, μαζί
με τη μικρή της κόρη, τη Μούνεϊ.
Καθώς το ζεστό καλοκαίρι προ-
χωρά, το εξάχρονο κοριτσάκι και
η παρέα της, θα εξερευνήσουν
τον συναρπαστικό αλλά και πα-
ράταιρα σκληρό μικρόκοσμο της
γειτονιάς τους.

Η ταινία του Μπέικερ αποτελεί-
ται επί της ουσίας από δύο ώρες
επαναληπτικών επεισοδίων: τα μι-
κρά παιδιά, με επικεφαλής την τρο-
μερή πιτσιρίκα που προαναφέραμε
(Μπρούκλιν Πρινς) αλωνίζουν
στους δρόμους γύρω από το μοτέλ,
παίζοντας και επινοώντας κάθε
λογής σκανταλιά για να τη φέρουν
στον αυστηρό αλλά καλόκαρδο μά-
νατζερ του μοτέλ, Μπόμπι (υπο-
ψήφιος για Χρυσή Σφαίρα ο Γουίλεμ
Νταφόε). Ταυτόχρονα, οι «μεγάλοι»
ψάχνουν τρόπους να εξασφαλίσουν
το μόνο αγαθό που μπορούν στην
πραγματικότητα να διεκδικήσουν:
την καθημερινή επιβίωση.

Ο κόσμος του λεγόμενου «white
trash» αποκαλύπτεται εδώ μέσα
από τα αθώα μάτια των παιδιών,
τα οποία, ως γνωστόν, στα σημαν-
τικά σπάνια λαθεύουν. Το κοινωνικό
τέλμα, η παραίτηση, οι μικροπα-
ρανομίες, ακόμα και η (βολική) απο-
βλάκωση είναι όλα εκεί. Οταν ένα
συγκρότημα εγκαταλελειμμένων

κτιρίων παίρνει... τυχαία φωτιά,
μια κάτοικος αναφωνεί «αυτό είναι
καλύτερο και από την τηλεόραση!».
Γενικώς, η κωμική ελαφράδα και
το δράμα εναλλάσσονται συνεχώς
στη θέση του οδηγού μιας ταινίας
που φέρει ανάγλυφη τη σφραγίδα
του καλύτερου αμερικανικού ανε-
ξάρτητου κινηματογράφου.

Η αλήθεια είναι πως τα τελευταία
χρόνια, ενώ υπάρχουν αρκετές
αμερικανικές ταινίες οι οποίες
ασχολούνται με το θέμα του ρα-
τσισμού, της μαύρης ταυτότητας
κ.ο.κ., λείπουν αντίστοιχες για άλ-
λες κοινωνικές ομάδες· εκείνες
που δεν αποτελούν ακριβώς μει-
ονότητες, όμως για διάφορους λό-
γους βρίσκονται σταδιακά στο πε-
ριθώριο μιας χώρας που, αν και
πανίσχυρη, τείνει κυνικά να αφήνει
πίσω της τα περίσσια «βάρη». Για
όποιον, πάντως, ενδιαφέρεται για
το θέμα, τέτοιες ταινίες είναι η
εξαιρετική «Νεμπράσκα» του Αλε-
ξάντερ Πέιν, όπως και το λιγότερο
γνωστό, αλλά εξίσου αξιόλογο «Ενα
καλοκαίρι», με την υπέροχη ερμη-
νεία του Μάθιου Μακόναχι.

Το πορτρέτο
μια χώρας
αντιθέσεων
Στις ΗΠΑ το παραμύθι βρίσκεται 
στην ίδια γειτονιά με την εξαθλίωση

Η λεγόμενη «white trash» Αμερική περνά μπροστά από τον φακό του Σον Μπέικερ, σε μία από τις πιο ευαίσθητες ταινίες της χρονιάς.

The Florida Project HHHH

ΚΟΙΝΩΝΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2017)
Σκηνοθεσία:
Σον Μπέικερ
Ερμηνείες:
Γουίλεμ Νταφόε, Μπρούκλιν Πρινς,
Μπράια Βινέτ, Κέιλεμπ Λάντρι Τζόουνς

Στο «Ολα τα λεφτά του
κόσμου», ο σπουδαίος
Ρίντλεϊ Σκοτ μεταφέρει
στην οθόνη το μυθιστό-

ρημα του Τζον Πίρσον, δημιουρ-
γώντας ένα δραματικό θρίλερ,
με πρωτοκλασάτους πρωταγωνι-
στές, όπως ο Μαρκ Γουόλμπερκ,
η Μισέλ Γουίλιαμς και ο Κρίστο-
φερ Πλάμερ. Οταν ο Τζον Πολ
Γκέτι ο Γ΄, πέφτει θύμα απαγω-
γής, ο παππούς του, ο οποίος
τυγχάνει να είναι ο πλουσιότε-
ρος άνθρωπος στον κόσμο, αρ-
νείται να πληρώσει τα λύτρα. Τό-
τε, η μητέρα του δεκαεξάχρονου
παιδιού αναλαμβάνει μόνη της
μια απελπισμένη προσπάθεια
για τη διάσωσή του. Η ταινία εί-
ναι υποψήφια για τρεις Χρυσές
Σφαίρες.

Στην «Τζαμάικα», ο γνω-
στός από τις τηλεοπτικές
του επιτυχίες Ανδρέας
Μορφονιός δημιουργεί

μια κομεντί με πρωταγωνιστές
δύο αταίριαστα αδέρφια: τον επι-
τυχημένο τηλεπαρουσιαστή Τίμο
(Φάνης Μουρατίδης) και τον οδη-
γό ταξί Ακη (Σπύρος Παπαδόπου-
λος). Οταν ο πρώτος θα αντιμετω-
πίσει σοβαρό πρόβλημα υγείας,
εκείνος και ο αδερφός του θα ξα-
ναέρθουν κοντά.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στον «Στόχο» βλέπουμε
άλλη μια κινηματογραφι-
κή εκδοχή της περίφη-
μης επιχείρησης «Αν-

θρωποειδές» του Β΄ Παγκοσμί-
ου Πολέμου, η οποία είχε ως
στόχο τη δολοφονία του υψηλό-
βαθμου ναζί Ράινχαρντ Χάιντριχ.
Αυτή τη φορά η αφήγηση 
μοιράζεται μεταξύ των δύο νεα-
ρών στρατιωτών που ανέλαβαν
την εκτέλεση, αλλά και της ιστο-
ρίας του ίδιου του «Χασάπη της
Πράγας», περιγράφοντας τις
συνθήκες της ανόδου του στη
χιτλερική ιεραρχία. Οπως είναι
γνωστό, ο Χάιντριχ υπήρξε,
εκτός των άλλων, και ένας εκ
των βασικών εισηγητών της «τε-
λικής λύσης» και του εβραϊκού
Ολοκαυτώματος.
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Φ Ω Τ Ο Γ Ρ Α Φ Ι Α

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ
ΓΡΑΦΕΙΟ:  ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ

Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο
25 του Περι Ακινήτου ιδιοκτησίας (Δια-
κατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου
Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πω-
ληθεί το μερίδιο ή συμφέρον στα ακί-
νητα που αναφέρονται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης:  1/Π/4169/2017

Πωλητής/τές: ΠΑΝΑΡΕΤΟΥ ΠΛΑ-
ΣΤΗΡΑΣ, ΠΕΤΡΟΜΠΕΗ, 6, 4001,
ΚΟΝΤΟΒΑΘΚΙΑ, ΔΗΜΟΣ ΜΕΣΑ ΓΕΙ-
ΤΟΝΙΑΣ, ΛΕΜΕΣΟΣ
Αγοραστής: JASPER CO. LIMITED
ΠΕΡΔΙΟΥ, 16, 2057, ΧΡΥΣΕΛΕΟΥΣΑ,
ΔΗΜΟΣ ΣΤΡΟΒΟΛΟΥ, ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Ακίνητο:
Αρ. Εγγραφής: 0/1166
Φύλλο/ Σχέδ./ Τμήμα/Τεμ./Κλιμ.
18/41/0/508/5
Είδος Ακινήτου: ΧΩΡΑΦΙ
Εμβαδό: 576 τ.μ 
Γεωγραφική Περιοχή: ΛΕΥΚΩΣΙΑ
ΠΑΧΥΑΜΜΟΣ
Τοποθεσία: ΜΟΣΦΙΛΕΡΗ
Μεταβιβ. Μερίδιο στο Ακιν.: 1/2
Ποσό Πώλησης
€25.500,00

ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΙ ΑΤ.37/2017 και ΑΤ.38/2017

Γίνονται δεκτές προσφορές για εξασφάλιση υπηρεσιών:

1. Δύο Κοινωνικών Λειτουργών με έδρα για τον ένα τη Λευκωσία και για τον άλλο τη
Λεμεσό (ΑΤ.37/2017)

2. Νοσηλευτή/τριας με έδρα τη Λευκωσία (ΑΤ.38/2017)

Οι σχετικές προδιαγραφές θα είναι διαθέσιμες από τις 7 Δεκεμβρίου 2017, μόνο σε
ηλεκτρονική μορφή και χωρίς χρέωση, στην ιστοσελίδα 

http://www.cyta-tenders.cytanet.com.cy/index_gr.html

Σύντομες περιγραφές των διαγωνισμών διατίθενται στην πιο πάνω ιστοσελίδα.

Οι προσφορές πρέπει να κατατεθούν κλειστές στη θυρίδα προσφορών που βρίσκεται στο
ισόγειο των Κεντρικών Γραφείων της Cyta, Οδός Τηλεπικοινωνιών, Στρόβολος, Λευκωσία,
μέχρι τις 10:00 πμ την Παρασκευή, 12 Ιανουαρίου 2018.

Η Cyta δεν είναι υποχρεωμένη να αποδεχθεί τη χαμηλότερη ή οποιαδήποτε άλλη
προσφορά.

Του ΙΩΑΝΝΗ ΠΑΠΠΟΥ

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ. Εάν είσαι στο Μανχάταν
αυτές τις ημέρες και αποφασίσεις
να πας σε μια γκαλερί, το πιο πιθανό
είναι ότι θα καταλήξεις στην
Pace/MacGill, όπου το Richard Ave-
don Foundation παρουσιάζει την
έκθεση φωτογραφίας και αρχείου
από τη συνεργασία του Ρίτσαρντ
Αβεντον (Richard Avedon, 1923-
2004) –ενός από τους πλέον φημι-
σμένους φωτογράφους του προ-
ηγούμενου αιώνα– με τον επίσης
μεγάλο Αμερικανό συγγραφέα Τζέιμς
Μπόλντουιν (James Baldwin, 1924-
1987) στο βιβλίο τους «Nothing Per-
sonal» (Τίποτα Προσωπικό) που εκ-
δόθηκε το 1964. Παράλληλα με την
έκθεση, σήμερα, ο εκδοτικός οίκος
Taschen επανεκδίδει το «Nothing
Personal», με εισαγωγή από τον βρα-
βευμένο με Πούλιτζερ κριτικό Χίλτον
Αλς (Hilton Als).

Οι Αβεντον και Μπόλντουιν γνω-
ρίστηκαν στο γυμνάσιο DeWitt Clin-
ton του Μπρονξ της Νέας Υόρκης,
όπου εργάζονταν στη σχολική εφη-
μερίδα. Το 1963, στο απόγειο της
καριέρας τους, ξανασυναντιούνται
και αποφασίζουν να δημιουργήσουν
από κοινού ένα βιβλίο για τη ζωή
στην Αμερική. Ταξιδεύουν επί δύο
χρόνια, έτσι ώστε τόσο το κείμενο
(Μπόλντουιν) όσο και οι φωτογραφίες
(Αβεντον) να αποτυπώσουν την κοι-
νωνική αναταραχή των αρχών της
δεκαετίας του 1960, με το αντιρα-
τσιστικό κίνημα, τις αλλαγές φρουράς
στον χώρο των μίντια και της δια-
σκέδασης, και τη διαρκώς εξελισ-
σόμενη ιδέα της ευρύτερης ψυχικής
υγείας στην Αμερική.

Το 1964 τo «Nothing Personal»
δέχεται διθυραμβικές κριτικές, μαζί
με κάποιες πιο αυστηρές: πώς τολμά
ένας φωτογράφος μόδας να μας λέει
πώς πρέπει να αντιλαμβανόμαστε
πολιτικούς και κοινωνικούς αγώνες,
διαμαρτυρήθηκε το New York Re-
view of Books. Μπορεί λόγω κριτικής,
μπορεί όχι, η μετέπειτα πορεία του
Αβεντον θεμελιώθηκε συνειδητά
πάνω στα φυλετικά προβλήματα της
χώρας του με απανωτές και σημαν-
τικές δωρεάν προσφορές για τις μει-

ονότητες. Με το που περνάς την εί-
σοδο της Pace/MacGill Gallery νιώ-
θεις μια μυσταγωγία μουσείου: ακούς
ψιθύρους, ή απλά τη σιωπή ενός μό-
νιμα περιπλανώμενου κοινού (η έκ-
θεση έχει γίνει «talk-of-the-town»,
κόσμος πολύς δεν σταματά να την
επισκέπτεται). Οι φωτογραφίες σε
κοιτούν, δεν τις κοιτάς, σε ενοχλούν
και σε προκαλούν να τις αποκωδι-
κοποιήσεις είτε με τη βοήθεια απο-
σπασμάτων από τα δοκίμια των
Mπόλντουιν και Αλς, είτε με δικές
σου αναφορές η εμπειρίες.

Μελετώντας τη ζωή και τη δουλειά
του Αβεντον ανακαλύπτεις ένα ση-
μείο-σταθμό για τον φωτογράφο,
45 χρόνια πριν: τη συνάντησή του
με τον σκηνοθέτη Ζαν Ρενουάρ, γιο
του Γάλλου ιμπρεσιονιστή Πιερ-Ογ-
κίστ Ρενουάρ. Κατά τη διάρκεια ενός
δείπνου, ο Ρενουάρ του είπε: «Δεν
έχει σημασία τι λες την ώρα του φα-
γητού, σημασία έχει τι περνάει στην
απέναντι μεριά του τραπεζιού». Τις
επόμενες δεκαετίες ο Αβεντον επι-
κεντρώθηκε στο να φτιάχνει με τη
δουλειά του γέφυρες μεταξύ του τι
συνέβη και του τι καταλαβαίνουμε.
Για να το πετύχει αυτό έπρεπε να
ξεσκαρτάρει ό,τι απέριττο –φόντο,
χρώμα, σκιές– και να κάνει φόκους
στο πρόσωπο. Η τεχνική του βομ-
βαρδίζει τα θέματά του με το πιο έν-
τονα εκθαμβωτικό και ηχηρό φλας,
τα «ξεγυμνώνει» λες και βρίσκονται
κάτω από προβολέα χειρουργείου.

Στο πρώτο μέρος του βιβλίου,
όπως και στην πρώτη αίθουσα της
γκαλερί, παρουσιάζεται αλλά και
αποδομείται ο αμερικανικός τρόπος
ζωής. Φωτογραφίες από γάμους στο
δημαρχείο διακρίνονται από κάτι
ασεξουαλικό, σαν από σκηνή ταινίας
με την Ντόρις Ντέι και τον Ροκ Χά-
τσον. Ετσι ξεκινά ο Μπόλντουιν το
πρώτο του κεφάλαιο: κάθε πρωί,
προτού σηκωθεί από το κρεβάτι του,
βλέπει διαφημίσεις της εποχής στην
τηλεόραση με χαμόγελα οδοντόκρε-
μας που θυμίζουν σχάρες πρόσοψης
αυτοκινήτου. Ο Μπόλντουιν βρίσκει
στην αμερικανική εμμονή με την
υποχρεωτικά αγέραστη νεότητα
κάτι το βρώμικο. Οι φωτογραφίες
του Αβεντον δεν τον διαψεύδουν.

Πορτρέτα όπως του ευαγγελιστή
Μπίλι Γκράχαμ (σημερινού συμβού-
λου του προέδρου Τραμπ), του κυ-
βερνήτη υπέρ των φυλετικών δια-
κρίσεων Τζορτζ Ουάλας, και του αρ-
χηγού του τότε αμερικανικού ναζι-
στικού κόμματος Τζορτζ Ρόκγουελ
και των οπαδών του, έχουν, σύμφωνα
με τον Αλς, κάτι σχεδόν κωμικό. Πε-
νήντα χρόνια μετά, ο Αλς βλέπει
τους ναζί της φωτογραφίας να υπα-
κούουν στον Ρόκγουελ σαν λυκό-
πουλα.

Τα κοντάκτ
Καθώς προχωράς μέσα στην γκα-

λερί, ή περνάς στο δεύτερο κεφάλαιο
του βιβλίου, η α λα «Mad Men» πόζα
της Αμερικής αλλάζει, γίνεται πρό-
κληση, σχεδόν θράσος. Δίπλα στις

φωτογραφίες υπάρχουν βιτρίνες με
προσωπικά αντικείμενα των Αβεντον
και Μπόλντουιν, ανάμεσα σε αυτά
και τα «κοντάκτ» από τη φωτογρά-
φιση της Μέριλιν Μονρόε, που σύμ-
φωνα με τον Αβεντον κράτησε μία
ολόκληρη ημέρα. Στις δεκάδες μι-
κρο-φωτογραφίες, η Μέριλιν γελάει,
χορεύει, φλερτάρει, κάνει σκέρτσα
στον φακό. Είναι η Μέριλιν που ξέ-
ρουμε. Στην Αμερική, η συμπερι-
φορά, το στήσιμό μας, έχει ταυτιστεί
με το πρόσωπό μας, με το ποιοι εί-
μαστε, εξηγεί ο Μπόλντουιν. Ζούμε
το ψέμα. «Δεν υπάρχει τίποτα προ-
σωπικό», γράφει ο Αλς. Για τον Αβεν-
τον, το σόου της Μέριλιν δεν είναι
αυτή. Ετσι επιλέγει να τυπώσει και
να συμπεριλάβει στο βιβλίο τη μο-
ναδική φωτογραφία που πρόλαβε

να τραβήξει τη στιγμή που η Μέριλιν
«έπεφτε ψυχολογικά», προς το τέλος
τις φωτογράφισης. Το βλέμμα της
είναι θλιμμένο και φοβισμένο. Περ-
πατώντας πιο βαθιά μέσα στην γκα-
λερί (και διατρέχοντας ακόμα πε-
ρισσότερες σελίδες του βιβλίου), συ-
νειδητοποιείς πως το βλέμμα της
Μέριλιν δεν είναι η εξαίρεση, αλλά
ο κανόνας.

Για τον Μπόλντουιν, οι άνθρωποι
που είναι εγκλωβισμένοι στο παρελ-
θόν δεν έχουν παρελθόν, διότι δεν
μπορούν να το εξετάσουν αντικει-
μενικά, άρα δεν μπορούν να το χρη-
σιμοποιήσουν, άρα δεν μπορούν να
λειτουργήσουν στο παρόν, άρα δεν
είναι ελεύθεροι. Ο κοινός παρονο-
μαστής στα βλέμματα της Μέριλιν,
του Κλοντ Εδερλι (του πιλότου του
αναγνωριστικού Β-29, που προπο-
ρευόταν του «Ενόλα Γκέι» και έδωσε
το οκέι για τη ρίψη της πρώτης ατο-
μικής βόμβας στη Χιροσίμα) και του
Ουίλιαμ Κάσμπι (που γεννήθηκε
σκλάβος στην Αμερική) είναι μια
στωική μα και γεμάτη ασφυξία από-
γνωση.

Aλήθεια του ψέματος
Γράφει ο Μπόλντουιν: «Για να μη

χάσουν αυτό που νομίζουν πως
έχουν, οι περισσότεροι Αμερικανοί
προτιμούν να πιστέψουν την αλήθεια
του ψέματος». Πιστεύει ότι «η δια-
χρονική, συλλογική μας πόζα, είναι
κάτι παραπάνω από επώδυνη. Είναι

κρίση ταυτότητας. Ο πόνος είναι
τόσο μεγάλος που αποκλείει κάθε
δυνατότητα συνύπαρξης. Κάποιος
από τους δύο πρέπει να καταστρα-
φεί». Ο Μπόλντουιν βλέπει Νεοϋορ-
κέζους βιαστικούς και μόνους, φο-
βισμένους να μην πέσουν τα ψηλά
κτίρια απάνω τους.

Περνώντας στην τελευταία αί-
θουσα της Pace/MacGill, βλέπεις τη
δουλειά του Αβεντον σε ψυχιατρικά
ιδρύματα. Οι φωτογραφίες δείχνουν
ασθενείς σε στάσεις που θυμίζουν
αιχμάλωτα ζώα. Ο απόλυτος τρόμος
στα μάτια τους έχει κάτι εξωγήινο.
Αυτό είναι το τέλος για τον Μπόλν-
τουιν και τον Αβεντον.

Γιατί η επανέκδοση από την Ta-
schen; Γιατί η επικαιρότητα; Το προ-
φανές είναι ότι, 50 χρόνια μετά, η
διαφορά μεταξύ reality TV και πραγ-
ματικότητας σχεδόν εκμηδενίστηκε
και οι συνέπειες αποβαίνουν τραγικές
για τις φυλετικές, μεταναστευτικές,
και οικονομικές ανισότητες. Ομως
το πιο ανησυχητικό φαινόμενο είναι
ίσως αυτό της παθητικής παρατή-
ρησης μιας τέτοιας εξέλιξης. Γινό-
μαστε κοινωνίες που δέχονται τη
θεσμοθέτηση του αποκλεισμού μει-
ονοτήτων ή προσφύγων. Κοινωνίες
που έχουν γυρίσει πίσω. Και αυτό
είναι μια μορφή θεσμοθετημένου
πόνου και βίας.

Ο κ. Ιωάννης Πάππος είναι o συγγραφέας
του μυθιστορήματος «Hotel Living».

Η Μέριλιν τη στιγμή που μελαγχολεί έπειτα από μια φωτογράφιση που
κράτησε μια ολόκληρη μέρα. Αυτή τη φωτογραφία ξεχώρισε ο Αβεντον.
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Τζορτζ Ουάλας. Κυβερνήτης της
Αλαμπάμα.

RI
CH

AR
D

 A
VE

D
O

N

Ουίλιαμ Κάσμπι, ο τελευταίος μαύ-
ρος που είχε γεννηθεί σκλάβος.
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Το βιβλίο «Nothing Personal».

Οι εικόνες
που πλήγωσαν
το προφίλ
της Αμερικής
Ωδή στη συνεργασία ενός θρυλικού
«φακού» με μια διεισδυτική «πένα»

Μέλη της Φοιτητικής Συντονιστικής Επιτροπής, Ατλάντα, 1963.

Αβεντον και Μπόλντουιν
αποτυπώνουν
την κοινωνική ανατα-
ραχή των αρχών της
δεκαετίας του 1960.
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